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SALUTACIÓ 
25 anys permeten fer història i, alhora, reílexionar-h1, però quan aquest periode fa 

referència a la nostra Escola i, amb aquesta, a les nostTes vivències, el mmiu de 

satisfacció és encara més gran. Aquest llibre, aixi ho vol evidenciar. El llibre s'em

marca dins les activitats que es van plantejar amb moliu del 25è aniversari de la 

creació de l'Escola, celebrat el curs 1998-1999, quan era director Antonio Aguada, 

les quals es van recollir en una memòria, amb independència d'aquesta publica

ció. Diverses circums1àncies que el mateix autor comenta al lhbre han fet que la 

publicació definitiva hagi anat més enllà d'aquests vmt-i-cinc anys. 

Ara, cl que es pretén és aprofundir en les ¡irrels de la creació de l'Escola I les cir

cumstàncies de \'emom en aquell moment, alhora que fer palès el paper de les 

persones i les insmucions que van panicipar-hi. Aquesl planlepment es fa neces

sari per evitar que el pas del temps esborri la meravellosa empremta que va 

impregnar el bon tarannà posterior de l'Escola, tOl contemplant una panoràmica 

de la seva evolució. 

Per superar aquest repte, amb reeiximent, s'ha comptat amb el valuós aJut de 

Francesc Xavier Puig Rovira, qui gràcies al treball esmerçat I al seu coneixement 
acurat de l'Escola, com a membre destacat de la nostra Universitat, ha teixn, amb 

molta estima, aquesta obra, on s'inclouen diferents llistes de persones-professors, 

personal d'administració i serveis, tilulats i equips directius- amb l'afany cie tenir 

en compte tots els que han participat en el projecte comú que és l'Escola. 

Efectivament, aquest magnific lhbre contribuirà a no perdre la nostra memòria 

històrica, tan necessària per a tots els col lec11us. Lli. seva lectura, d'una banda farà 

bategar als que han estat protagonistes, ja que suposarà cl record de molts 

moments inoblidables i, d'altra banda, per als que no els han viscut, csdevrndrà 

una font de valors I lliçons, de com l'esforç col·lectiu ben orientat en la seva con

cepció ha aconseguH que l'Escola hagi assolit una pos1c1ó estratègica en l'àmb1t 

nacional I internacional en ben pocs anys. 

És per tot això que us invitem a passepr per aquestes pàgines I assaborir la nostra 

història. Així mateix, volem reiterar el nostre agraïment a l'autor del llibre, 

Francesc Xavier Puig Rovira, i a aquelles persones que amb el seu treball diari han 

contnbmt, durant tOls aquests anys, a fer créixer l'Escola. També volem manifes

tar la nostra grautud a totes les persones que han aportat opinions, informacions 

i documents, la col·laboració de les quals ha estat decisiva per a la realització d'a

questa publicació. 
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Per acabar, no podem oblidar l'agraiment que hom sem vers els pioners que van 

fer possible el naixement de l'Escola, tant en el si del Patronat com fora d'ell, lot 

orientant les primeres passes del carni que vam emprendre. A tots, gràcies, moltes 

gràcies. 

Antonio Aguada de Cca 

Exdirector 

Barcelona, gener de 2002 

Joan Ramon Casas Rius 

Director 
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PRÒLEG 
Una de les elapes més apassionants de la meva activitat professional ha estat la de 

la col·laboració en la posada en marxa de la Umversital Politècnica de Barcelona 

(avui Universitat Politècnica de Catalunya), amb el llavors rector Gabriel Ferraté, 

amb Enric F reixa, Lluís Virto, Francesc X. Puig Rovira, Ricardo Valle, José Antonio 

Torroja, Pedro Ramón Moliner, Ramon Companys, Francesc Simó, José Ce.garra, 

Josep F. Colom, Julian Fernandez i molls altres universitaris de professió i 

d'il·lusió. Vaig integrar-me en aquest equip com a gerent de la Universitat, càrrec 

de nova creació en aquell moment, cl qual va consolidar-se posteriorment i que 

avui forma part de l'estructura de totes les universitats. 

Una etapa apassionant tant pel fet mateix, la posada en marxa d'una nova univer

sitat de creació recent, basada en centenàries escoles tècniques superiors, com pel 

mamem històric duram el qual va tenir lloc aquesta posada en marxa, del 1972 al 

1975. Un període d'inquietud i d'esperança, de fones tensions en el món univer

sitari, de trencament amb els vells motlles, de creativitat, d'inseguretat. Un perío

de en el qual les dificultats feien agusar l'enginy i la falta de recursos obligava a 

improvisar solucions. 

L'etapa fou excepcional, tant pel treball que es va poder desenvolupar com per 

l'esperit que el va animar, i l'entusiasme amb què es van anar superant els diver

sos reptes. La clau va consistir a aglminar, amb respecte i sensibilitat, una 

Universitat nascuda amb unes escoles veteranes d'Enginyeria Industrial i 

d'Arquitectura, geloses de la posició i de la identitat assolides durant anys mit

jançam el manteniment d'un equilibri a «l'andorrana* entre ministeris tècnics i 

educatius, i a les quals se sumaven unes escoles noves sense recursos ni «fons de 

comerç* que obrien noves possibilitats als estudiants del nostre entorn. 

Les escoles noves naixien del no-res i en el no-res, sense edificis, sense equipa

ments, sense laboratoris, sense pressupostos, sense dotacions de professorat ni de 

personal d'administració. Un grup de pioners, amb una dedicació que anava més 

enllà d'allò que pot exigir la professionalitat, van aconseguir transformar-les en 

centres que actualment han assolit un reconegut prestigi. Recordo amb emoció la 

senzilla cerimònia d'inauguració del primer curs de l'Escola d'Enginyers de 

Camins quan vaig haver de representar impensadament el rector Ferraté, cridat 

urgentment a Madrid aquell dia, sense ser jo una autoritat acadèmica de la 

Universitat, sinó un càrrec tècnic de gestió. Però en aquell equip reduit, un dia 

presidies la taula i un altre rentaves els plats. En l'acte hi van ser presents, així 

mateix, Victoriana Muñoz, president del Patronat de \'Escola, Pepe Espinet, Albert 

Serratosa, Jaume Sabater, José Antonio Torroja, el primer director, el qual va mar-
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car la línia que segmna l1Escol:i més t::u-d. uns qu.ints proÍcssoni {cl. primers) ; 

alguns alumnes 

Quan la meva dona I JO, durant alguna vetllada, comentem amb els fills h1slònes 

de la noslra JOVentut I algun cop recordem que l'any 1974 cantar el V1rola1 a les 

Rambles tema un fort component de contestació al s1s1ema imperant, veiem als 

seus ulls una gran sorpresa I a la seva boca un cert somnure iròmc. Quan es reco

rnn els capilols d'aquest llibre t s'aprofundeixi en 1:i. realitat d'aquells dies de la 

posada en marxa de l'Escola de Camins, potser apareixerà en més d'un rostre 

aquella mateixa mirada sorpresa I aquell mateix somriure irònic. 

!.:autor d'aquesta història, Francesc Xavier Pmg Rovira, no ha estat només un 

espectador d'excepció del període. Ha estat igualment un ac1or que va saber aixe

car de la seva pros1raciO \'Escola de Manresa (inicialment de la branca mmera) 

quan n'era el d1rcc1or, quan es va integrar a la Umversua1 com a escola univer

sitària (1972) 1 en les ernpes 1mmedia1ament antenor I posterior (l 970-77); pri

mer des de la Juma de Go\·ern de la Universitat Poluècmca I més tard des de la 

Gerència (a panir de 1977) 1 des d'altres posicions de responsab1lllal, va contri

buir amb el seu treball constant, silenciós i eficaç a fer possible el que aquesta UPC 

ha esrnt al llarg del temps. 

El treball acadèmic i de gesuó de Francesc X Puig Rovira sempre ha es1at ílan

queJat per una observació atenta 1 acurada dels fets I per una vocació d'escnptor. 

Bé sigui en l'art de la histona o en la htstOria de l'art, milers de pernes fitxes han 

anat prenent íorma per tal d'ofenr-nos memOria histònca d'esdevemments, vicis

situds, fo:ts, opinions I dates. El seu treball ha estat sempre sistemàtic, però no per 

això menys apassionant 

Avui h podem agrair aquesta v1s1ó dels primers anys de l'Escola d'Engmyers de 

Camms que per a alguns portarà records d'enyorança I il·luminarà a d'altres sobre 

el per què I el com avui dia de coses que vénen del passat. 

Alguns dels pioners Jª no són amb nosaltres (Pepe Espinet, Vic1oriano Muòoz, 

Pedra Ramón Molmer, emre d'altres). Alguns altres segueixen llui1ant per tal d'o

fenr-nos noves poss1b11itatS d'aventura, de compromís, d'engmy, de f1del11at a una 

comunuat I a un pafs. 

Per a m1, la lectura del llibre ha estat el retrobament amb les Vl\'ènc1es d'una part 

de la meva vida professional, moltes de les quals Jª només donmen a la memòria. 



La manera de llegir el llibre, ben segur que serà variada: enyorança, records, ci1rio
sitat, recerca històrica. 

Sigui quma sigui, però, l'aproximació al text, a la fi ens semirem més a prop del 
grup de pioners que va donar una Escola de Camins a Barcelona I agrairem a Puig 
Rovira la seva constància, la seva fidelitat a la història i la dedicació que ha fet pos
sible que tinguem aquest llibre a les nostres mans. 

És gràcies a Puig Rovira i a d'altres persones del seu tarannà que les futures gene
racions podran intentar comprendre per què no existia a Barcelona una Escola de 
Camins i com es va aconseguir de posar-la en marxa en una època en la qual una 
de les maneres de demanar llibenat en aquest país consistia a cantar el Virolai a les 
Rambles de Barcelona. Una Escola que va néixer quan molta gent somniava en nous 
camins per al país en tols els senuts. l en lots els senuts l'Escola ha fet una magni
fica contribució, amb qualilat i amb rigor, a la formació, a la tecnologia i a la recer-

Avui, en una situació de pals que podem considerar en molts aspectes normalit
zada respecte al nostre entorn europeu, els reptes van en altres direccions i els mit
jans són moll d1íerems. Això obliga a fer un esforç per la qualitat I a donar les res
postes que els temps exigeixen. És un deure de grautud que les actuals 
generacions tenen envers els que, sense regatejar sacrificis, van fer possible el nai
xemem i els primers anys de l'Escola d'Enginyers de Camins de Barcelona. 

Josep Manuel Basañez 
Barcelona, tardor de 2001 
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INTRODUCCIÓ 
El presenl Lreball va ser concebut arran de la celebració del 25è aniversari de la 

fundació de l'Escola d'Engmyers de Camms, Canals i Pons de Barcelona. El propò· 

sit va ser fer una nproximació al que ha estat l'Escola durant aquest perfode, el pri

mer de la seva història. La creació de l'Escola va tenir lloc l'any 1973, mtegrada a 

la Universitat Pohtècmca, llavors, de Barcelona. Però l'inici del proc� s'ha de 

situar bastant abans, des de les geslions o les declaracions de voluntat més remo

tes encaminades a posar de manifest la necessitat de l'Escola I a aconseguir-ne la 

creació. En els anys d'existència real, ha passat per etapes diverses fms a arribar a 

una consohdació reconeguda arreu. 

He procurat observar amb atenció al fets principals, però, sobretot, anahtzar les 

causes per les quals s'han produit i les circumstàncies en què s'han esdevingut, les 

persones que hi han imeivingut i n'han estat els actors principals, i les intencions 

que els han motivat 

He procurat notar que l'Escola ha estat un ens viu, en evolució constant, amb una 

orientació definida i regul.1r en tot el procés 

La mfonnació necessària per a la confecció d'aquest treball ha estat de procedèn

cies di�erses. Totes les dades han estat examinades des d'una posició personal bas

tant singular, com es posa de manifest al llarg del text. En cap moment no he for 

mal part de la comunitat estricta de l'Escola, però durant un perfode llarg de 

temps n'he estat un observador proper 1 atent. M'ho ha permès la situació perso

nal a la Universitat Pohtècnica, en diversos càrrecs de responsabilitat, des dels 

quals m'he esforçat a reahtz::ir la lasca que en cada moment m'ha correspost, però 

alhora he obseivat l'entorn amb esperit compromès, motivat en grau extraordina

ri per la vida universitària, i per la vida pública del nostre pals i per la realitat i la 

comunitat de l'entorn, observació compromesa que ha estat permanent a la meva 

vida des de molt jove, des de molt abans dels fets que s'exposen en aquest llibre. 

Quan va aparèixer l'esperat decret de creació de l'Escola, la tardor de l 973, jo era 

catedràtic i director de l'Escola Umversitària Pohtècnica de Manresa, integrada a la 

Universitat Politècnica; en funció d'aquest càrrec era membre de la Junta de 

Govern, snuació que em va permetre conèixer molt de prop les gestions panades 

a terme i copsar l'estat d'àmm dels que les aconduien; a1xi vaig ser espectador 

atent dels primers passos de l'Escola de Camins. Més tard, com a gerent 1 vicege

rent de la Universitat (en els períodes 1976-1981 i 1981-1987, respectivamem) 

vaig ser tesumoni de les dificultats dels primers anys I vaig procurar contribuir 

amb nombroses gesuons a dotar progressivament l'Escola de molts elements dels 

quals estava mancada, alguns ben propis del funcionament més ordinari. En tot 
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moment vaig fer allò que corresponia a la responsabilitat que tenia encomanada, 
però ho vaig fer amb la satisfacció de veure'n els result.us¡ de veure que J11 volun 

tat de contribuir a urar endavant era reconeguda des de l'Escola. Més tard, havent 

abandonat p deftnillvamem la funció docent, i dedicat a la gestió i a \'admimstra

ció de la Universitat des d'altres càrrecs tècnics i de responsabilitat dins de la 

Gerència, vaig seguir en contacte moh directe amb l'Escola. Des de tals els llocs Ja 

vaig observar amb atenció i amb afecte. 

Aquest lhbre no hauria es1at possible sense el meu coneixement personal i el meu 

record de molts esdeveniments i episodis. En adquirir el compromís d'escnure el 

llibre he ordenm els records. La memòria m'ha se:rvn per fixar uns pums I unes 

linies de referència. A partir d'ells, he anat recopilant un gran nombre de notes 

personals i de documents que conservava, i n'he consultat molts altres dels arxius 

de la mateixa Escola de Camms, del Rectorat de la Universitat Politècnica, i de 

diverses persones vinculades a l'Escola que me n'han facilitat. He tingm llargues 

converses amb un gran nombre de persones, algunes de les quals s'esmenten al 

llarg del treball perquè van ser particips en els esdeveniments. En aquesta presen

tació, no vull citar ningú en particular, per no fer una llista excessivament llarga i 

per no incórrer en omissions. A toles les persones agraeixo el temps i \'atenció que 

m'han dedicat, la informació que m'han facililm I les opinions que m'han expres

sat. A mesura que la informació documemal anava lligant amb la memòria dels 

fets, s'anava teixint una trama, que s'enriquia amb l'enllaç entre la informació de 

procedències dn·erses, la mterpreiació dels documents, les circumstàncies en què 

els fets I els processos es prodmren, les causes i les inquietuds que els inspiraren. 

A aquestes fonts principals he d'afegir alguns llibres, articles 1 documents més 

generals, que esmemo a la bibliografia. He procurat contrastar totes les informa

cions escmes i verbals i no donar-les per vàlides sense comprovació. 

Confesso que he fet el treball amb il·lusió. L'elaboració m'ha permès no solamem 

conèixer uns fets o uns episodis, smó captar la vida 1 la inquietud de l'Escola, com 

un ens viu, amb una vitahtat intensa i plural, amb una mquietud que per a mi ha 

estat alliçonadora. He procurat descobnr !es essències de l'Escola, els signes d11-

denrnat que li són més propis, que determinen una institució singular en el con

junt de les escoles de la mateixa branca, espanyoles I d'un àmbit més ampit, l dins 

de la Universitat Politècnica de Catalunya, a la qual està integrada, 1 ben cons

ciemmenl. Es percep constantment l'esforç col·lectiu de l'Escola per ser un centre 

avançat en la transmissió 1 la creació de coneixement en el camp de l'enginyeria 

civil. 

l
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El resulta! del treball està a les mans del lector No sé si he aconseguit amb prou 

rigor allò que m'havia proposat, que és captar I transmetre, no solament la infor

mació d'uns fets, smó també \'espent de l'Escola, suuada en el seu temps I en el 

seu entorn. He procurat íer-ho amb precisió i obJecuvuat Sóc conscient que en el 

treball h1 ha mancances, que alguna interpretació no està prou matisada, que pot

ser h, ha algun error. De tot me'n considero el responsable úmc I demano excuses 

i comprensió. 





l. 

DE LA GÈNESI 

A LA CONSOLIDACIÓ 
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l . PRECEDENTS 

La publicació, el dia 17 d'octubre de 1973, del decret de 26 de juliol, pel qual es 

crea l'Escola, no és un fe1 aillat i espontani, sinó que és la culmmac16 d'un procés 
força llarg, que 1enia per objectiu aconseguir una aspiració sentida per un secLOr 
econòmic i professional de la societat catalana, com era la creació a Barcelona d'u
na Escola d'Enginyers de Camins, Canals i Ports. En aquest treball intentarem ana
li1zar diversos aspectes i circumstàncies entom de la creació de l'Escola, dels pas

sos previs, del moment en el qual s'aconsegueix i de leS fases inicials del 
funcionament. 

Efectivament, la creació d'una Escola d'Enginyers de Camins a Barcelona era una 

aspiració expressada des de bastants anys enrere entre les persones i els sectors 

socials preocupats pel creixement econòmic de Catalunya, del qual un aspecte és 
el desenvolupament tecnològic i una de les bases és la fonnació de tècnics en els 
diversos nivells i àrees de coneixement. Per tant, l'expansió de l'ensenyament tèc
nic era una necessitat per a Catalunya. 

Però d'aquesta aspiració no se n'ha de fer esment només d'una manera general, 
smó que presenta manifestacions diverses al llarg del temps. No sé exactament 

quan es poden situar les primeres expressions. N'apuntaré algunes que ja són 
remotes. 

La primera, sense valor històric, procedeix del meu entorn familiar. El meu avi, 

Sebas1ià Puig Guansé, era enginyer de camms. Va morir a Barcelona el 1922, als 
72 anys, i jo no l'he conegut personalmenl. Va estudiar a Madrid, a l'única Escola 

que cxisua a Espanya, i a causa d'algun fet pol[tic que va a(ectar el seu funciona
ment, va haver de fer alguns cursos a Bèlgica. Fonnay-ª . .Pªrt de la promoció de 

1875. Va ocupar diversos llocs a l'escalafó de l'Estat, des dels de nivell més baix 

fms a arribar a la jubilació com a inspector general del cos, el nivell més elevat que 

h va perme1re la seva carrera de funcionari d'Obres Públiques, que va exercir amb 

veritable vocació. Va tenir destins a diverses províncies espanyoles, però sempre 

que les vacants de la seva categoria ho permetien, procurava ocupar un lloc pro

fessional a Catalunya, excepte l'úhim, que va ser a Madrid, als serveis centrals del 

Ministeri, per aconsegmr la màxima categoria de l'escalafó. Aixi mateix ho feien 
ahres enginyers, catalans d'origen com ell. En la cròmca i en la llegenda familiar 

s'explicaven les vicissnuds que va haver de passar per aconseguir el títol, com

prensibles si les situem en una època en què lOt just s'havia maugurat el ferroca

rnl per anar de Barcelona a Madnd, per Manresa, Lleida i Saragossa. Sempre s'a-
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cabava lamentant que no hagués pogut estudiar més a prop de casa seva, senti

ment que era compan11 pels companys, cenamem escassos, que havien supona1 

el ma1e1x mcom·ement. De totes maneres, aquest lament no feia suposar que h1 

pogués haver una altra alternativa. 

Un segon record és de finals dels anys cinquanta, a la meva època d'es1ud1ant a 

l'Escola d'Engmyers Industrials de Barcelona. Estàvem encara plenament immer

sos en les conseqüències de la Guerra Civil. A les classes de l'Escola només es par

lava de les matèries pròpies de les assignalures. Però en una d'aquestes, sobre 

esm.1ctura econòmica d'Espanya, en un dels últims cursos de la carrera, i en un 

petit seminari sobre el tema, Patricio Palomar Collada (Barcelona, 1898-1980), 

engmyer industrial, catedràtic de l'Escola, de la qual havia es1a1 director entre 

1947 1 1955, ens parlava dels projecles I realitzacions necessaris per a l'expansió 

econòmica de Ca1alunya, entre els quals comptava la creació d'una Escola 

d'Enginyers de Camins. Palomar era un distingit tècnic I d1rect1u de la indústna 

del ciment, impulsor de la seva millora I expansió, de les noves 1ecnolog1es de la 

construcció, 1 de les idees innovadores en l'organnzació industnal Una mostra de 

la seva acuvuat és la fundació de la revista Ceme:nto-Hormigón, l'any 1929, que dm

gl futs a la seva mort l'any 1980. El desig de Palomar sobre l'Escola d'Enginyers de 

Camms, compartit per altres que temen preocupacions semblants, no era més que 

un objectiu u1òp1c en aquell moment. 

La situació al pals era pràcticament d'estancament. La mdúslria funcionava a m

me de subsistència, amb escassa renovació. l les msmucions docents, que lamen

tablement temen una cons1dcrac1ó secundària per part dels poders públics, eren 

en el mateix estat que molts anys enrere, en concrel que abans de la Guerra Civil, 

amb el corresponent envel\1mem, sense renovació m creixemem. El nombre d'ins

titucions era el mateix, 1 no hi havia perspectives immediates d'augmentar-lo. Prou 

fema hi havia a mantemr en funcionament les existents, que ho feien amb gran 

precarietat de m1tpns. 

Però a la dècada dels cinquanta s'1mcia un lleuger canvi de tendència. Es comença 

a crear alguna mdústna nova, es dóna una orientació nova amb el Pla d'estab1ht

zació de 1959 

La reforma de l'ensenyament tècnic de 1957 

En el camp de l'ensenyament tècnic s'ha de destacar l'aprovació, l'any 1957, de la 

Llei de reforma dels ensenyaments tècmcs. Aquesta llei va tem r una llarga gesta-
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ció, iniciada l'any 1952, quan era minislre d'EducacióJoaquín Ruiz-Jiménez, que 

és quan per primera vegada després de 1939 es parla de la necessitat d'adequar el 

sistema d'ensenyament de vessant tècnic, en tots els nivells, a les exigències dels 

sectors productius. Un primer pas cap a aquest objectiu va ser l'aprovació de la 

Llei de formació professional industrial de 1955. El pas següent ha d'afectar els 

ensenyaments tècnics secundaris o postsecundaris. El projecte de llei correspo

nent va ser objecte de debat i de controvèrsies en els sectors professionals afectats, 

és a dir, entre els enginyers de toles les branques, fet que posà de manifest la gran 

divergència de punts de vista i d'interessos. 

Amb la perspectiva dels anys, es pot constatar que la llei aprovada el 1957 és una 

fita destacada en la història de l'ensenyament tècnic, alhora que l'inici d'un canvi 

notable. Una de les intencions explicites de la llei era fer front a la demanda de 

tècnics per a la indústria i altres sectors de l'economia. El propòsit era proporcio� 

nar al país el nombre de tècnics necessaris, dotats d'una formació sòlida, per aten

dre les exigències de l'evolució i el progrés; el nombre dels que existien a Espanya 

era molt inferior al dels paisos del seu emorn 

José Maria Souviron, en un estudi sobre \'ensenyament superior a Espanya, assen

yala que la llei de reforma, que qualifica de «profundamente renovadora", 

«revela un objetivo de fondo: conseguir el número de tirulados que demanda 1a 

nueva política de desarrollo económíco, conexión de la enseflanza superior lécni

ca con el resto de la enseflanza superior universitaria y dinamización de una 

enseflanza técnica ajustada a los avances cienlifico-técnicos y a las necesidades 

sociales. Pero también se revelan -;::amo siempre en España- las dificultades 

incrinsecas de Ioda modernización."' 

També assenyala «el sometimiento de las denominaciones de las Escue/as y su organi

zación administra/iva según una nonna común". 

Un grup d'estudis sobre els problemes de !'enginyeria reunit el 1974 considera 

que: 

«El Plan de 1957 es el primer inlento tímida de adaplar las enseñanzas lécnicas 

a las nuevas necesidades del sistema productivo surgido de la politica económica 

(...) que comienza a representar una nuevafaceta del capitalismo españob1 

L'entrada en vigor de la Llei de 1957 comporta una transformació remarcable dels 

estudis d'enginyeria i, a més llarg termini, per a les professions corresponents. En 
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comentem alguns aspectes. És la primera vegada que un text legal modern inclou 

el conjunt de l'ensenyament tècnic i tracta d'estabhr una homologació I una coor 
dinació entre totes les branques i nivells que abans formaven entitalS indepen
dents, en alguns casos petits móns t,mc:.its amb un sentiment corporaliu arrelat. L1 
llei va reconèixer la divisió de l'ensenyament tècnic en dos graus escalonats (supe-
1ior I mitjà), o, potser millor, va consolidar l'escalonament que p existi¡:i, va esta
blir uns criteris comuns per a totes les escoles de cada un dels nivells, i va supo
sar un pas en el camí de la integració de l'ensenyament tècnic i de la coordmació 
1 vinculació més grans amb l'ensenyament umversnari: en l'orientació cap a una 

vinculació més mtensa s'hi avançarà en les refonnes posteriors 

Els dos nivells o graus corresponen als dos tipus d'escoles que existien: les que 
passen a anomenar-se escoles tècniques superiors (en lloc d'escoles especials) i les 
de grau mitjà (denominació que en aquesta llei s'usa per pnmera vegada i que 
suposa un avenç en la seva ubicació a \'estructura del sistema educatiu). S'estableix 

el upus de formació que s'assigna a les escoles de cada grup I la denommació dels 
títols corresponents. Es defineix un enllaç entre els estudis dels dos nivells. Es crea 
com a grau màxim el de doctor, de nova implantació en el camp de l'enginyeria i 
l'arquilectura. 

Un dels canvis amb més repercussió immediata va ser el del sistema d'accés a les 
escoles tècniques superiors, per mllJà de cursos selecnus, sistema que substitueix 
els tradicionals exàmens d'ingrés. El curs selectiu era comú I tema validesa per a 
totes les escoles superiors i les facultats de ciències I es podia cursar indistintament 
en unes o altres. El contrast era notable amb els antics exàmens d'ingrés, que eren 
propis I diferents per a les escoles especials de cada branca; cl sistema tradicional 
consistia en uns exàmens de dos grups de matèries, estructurades per a dos cur

sos, que s'havien de superar en conJunt abans d'entrar a l'Escola, que temen fama 
de gran duresa; els aspirants havien de demostrar una capacuat elevada per resol
dre problemes de base matemàtica; molts aspirants tardaven anys a aprovar els dos 
grups d'ingrés i alguns no els superaven mai. La preparació per als exàmens d'in

grés es feia en acadèmies pnvades especialitzades; els aspirants s'inscrivien a 
l'Escola per efectuar les proves, perO no n'eren alumnes fins que les havien supe
rat. L, llei va pretendre, encara que no ho digués explícilamem, que les carreres 
supenors d'engmyer perdessin el caràcter d'estudis d'eht que temen, reservades a 

un nombre limitat, numen.s clausus, de candidats. 

l'aprovació de la llei va significar una certa possib1htat d'expansió per al conjunt 

de l'ensenyament tècnic. Una manifestació havia de ser la creació de nous centres, 
poss1b1li1at que la llei esmentava, encara que tardà un temps a veure-se'n cap mos-
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tra alesa la suuació econòmica del pals. 1..'.any 1957, quan es va aprovar la llei, a tot 
Espanya h1 havia onze escoles superiors d'enginyers, de les quals vull eren a 

Madrid, 1 nomes tres a la resta de l'Estat, totes d'enginyers mdustnals, a Barcelona, 

Bilbao I Terrassa. A mes, entre les escoles tècniques superiors, quedaven incloses 
les d'arquitectura, de les quals n'hi havia a Madnd I a Barcelona. El nombre total 

d'escoles supcnors que existien el 1957 era cl mateix que ht havüi l'any l 939, i 
també vmt-i-cinc anys enrere. Fins a l'any 1959 no es van crear escoles noves, sis 
dels dos nivells, a les ciutats de Sev1lla, València Ovieclo I Vitòria. J 

Per a algunes branques de l'enginyeria, la lici suposava una ozientació diferent de 
la vigent fins llavors. Les escoles més antigues havien estat creades i concebudes, al 
segle XIX, com a centres per a la formació dels funcionans dels cossos tècmcs de 
l'Adm1ms1ració de l'Estat, que era la destinació professional de la maJoria de gra

duats. Aquest era el cas, entre d'altres, de l'Escola d'Enginyers de Camms, Canals 1 
Ports. Segons Femando Saenz RidrueJO, historiador dels enginyers de camins, 

•La Ley de Enseñanzas Ticnicas de 1957 supuso un cambio toral en la Escuda, 
qut pa.só a depender del Mmisterio de Educación, pcrditndo su dependencia del 

dt Obras Públicas y su vinculación con los laboratorios, que quedaron adscntos 

a dicho mmislerio. Se cambió mduso su nombre, perd1endo el cldsico adJelivo de 
•especial", para pasnr a denominarse con el md.s prettncioso de ·ucnica supe

nor". Se susllluyó 1ambiin el sisfema de ingreso, con supresión de fos exdmenes, 
que, a11nq11e se mantuvieron defonna transiloria has/a 1960,fueron suslltuidos 
por un curso select1vo, común con las facultades de Ciencias,y un curso de "rni
cictción".�• 

Per l'aplicació de la llei, totes les escoles que abans depenien totalment o en part 
dels mmis1eris tècnics (Obres Públiques, Agricultura, Indústria, etc.), passen a 
dependre del d'Educació. L'mgrés com a func1onan dels cossos d'Enginyer de 

l'Estat, que abans era directe per als graduats de les escoles corresponents, s'haurà 
de fer pel mateix sistema que l'ingrés a la funció pública en general, és a dir per 

oposició. Realmem, els anucs exàmens d'ingrés a les escoles tenien la considera
ció d'una prova d'ingrés a la funció pública, feta en midar els estudis, durant els 

quals els alumnes eren considerats com a funcionaris en pràcllques; amb el nou 

sistema, els que desngin ser funcionans hauran de fer l'oposició corresponem per 

a l'mgrés. 

Respecte al professorat, la llei regula també amb caràcter uniforme el sistema d'ac

cés, 1 supnme1x l'exigència que solamem poden ser professors d'una escola espe

cial els enginyers de la mateixa branca, seleccionats pel col·lect m professional res-
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pecuu, d'acord amb els reglaments corresponents; a panir de l'entrada en vigor de 

la llei, els doctors universitaris poden accedir a les càtedres de les escoles superiors 

1 els enginyers ho poden fer a les de les facultats univcrsnàries. 

l.a refonna també va afectar els estudis tècnics de grau nutjà, pel que fa a les exigències 

per a l'ingrés I a l'estruClura del professorat; tots els litulats passaren a anomenar-se pèrits 

i aparelladors, l se suprimiren les denominacions anteriors, com les d'ajudants I facul

tatius. 

La repercussió a l'Escola d'Enginyers de Camins de Madrid és de les més notables, 

ja que suposa un canvi extraordinari en l'estructura dels estudis I en les possibili

tats de la professió. L'Escola depenia fins llavors del Ministeri d'Obres Públiques, 

singularitat que componava que estigués millor equipada i abastada que qualse

vol dels centres que depenien del Ministeri d'Educació, del qual, per aplicació de 

la llei, ara passa a dependre.' Mentre abans, en acabar la carrera s'adquiria la con

dició de funcionari, els engmyers del pla de la reforma no tindran aquest dret i hi 

hauran d'accedir per oposició. Els professors es designaven entre els engmyers 

més il·lustres i de més prestigi que exercien la professió, i ara el sistema d'accés al 

professor.u es modifica. La resistència inicial a l'acceptació del canvi va ser palesa 

José Entrecanales, un dels professors més prestigiosos, ca1edràtic de Cimientos y 

Puentes de Fabrica, figura notable del món empresarial de les obres pübliques 1 

personahta1 aglutinadora en la professió, es va reurar de l'Escola, segons es va dir, 

per disconformitat amb aquesta refonna.1 

Altres canvis legislatius 

La Llei de reordenació dels ensenyaments tècnics, de 29 d'abril de 1964, és un pas 

més en la l!nia de globalitat encetada per la de 1957, de la qual, en prmc1p1, és 

una modificació: la reordenació de l'ordenació. La mouvació de la nova Llei és 

«l'homologació amb els plans que se segueixen en els països de millor desenvolu

pament». Es mantenen els dos nivells, però es pretén una coordinació més gran, i 

es regula el salt de l'un a l'altre. la duració dels esLUdis es fixa en cinc I tres cur

sos, respecuvament. Les escoles de grau mitjà passaren a anomenar-se 

d'Enginyeria Tècnica o d'Arquitectura Tècnica, i de la manera corresponent els 

titulats 

Aquests canvis leg1slauus fac11Lten l'augment progressiu de les poss1b1htats quanti

tatives del sistema educauu, en tots els nivells. Amb l'aplicació dels plans d'esta

bilització I de desenvolupament, l'economia espanyola experimenta una transfor-
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mació apreciable, que afec1a la maJoria d'acm,talS que h1 estan lhgades I també el 
m\'ell econòmic de la soc1etal. El nombre de Joves que cursen estudis supenors 
expenmenia un increment. Les xifres que disposem de l'Escola d'Enginyers de 
Camms cie Madrid en mostren l'evolució. El curs 1949-1950 hi havia 229 ahim
nes m:uriculats entre tots els cursos de la carrera, xifra que ts pràcticament la 
mateixa en els vint cursos amenors. Els cursos posteriors expenmenta un pelll 
mcrement que és la conseqü.ència d'algunes mesures leg1slat1\'CS, com arn una de 
1952 que fixa el nombre mlnim d'alumnes que ha d'ingressar a cad;1 escola cada 
curs, alhora que per a l'ingrés estableix una convocatòria més c:-icia, any: d'una de 
soki al juny es passa a dues els mesos de juny 1 de setembre. El cur,:.: 19_59-1960 el 
nombre d'alumnes mntriculats és 1165; \'increment ja és la com:tqllencta de la 
reforma de 1957; amb el canvi de sistema, els alumnes del curs selecuuja es matri
culen a l'escola. La xifra del curs 1966-1967, 3.658, ja reflecteix els efectes dels 
canvi.s legislauus. 

Per als enginyers de camins, atès el notable increment d'estudiants, 1 en conse
qúènc1a el de graduals, es presenten o s'han de buscar oponumtats o sonides pro
íess1onals en sectors nous dins de \'especiaht31, a més dels trad1c1onals de l'Estai i 
d'altres adm1mstrac1ons públiques, tal com \•ei:irem al capítol 3 

Els estudis d'enginyeria a Catalunya 

Tradicionalment, 1 des de feia molts anys, els únics estudis superiors d'enginyeria 
que es podien cursar a Catalunya eren els d'enginyer indusi rial 

L:Escola d'Enginyers Industrials de Barcelona havin estat creada l'any 1851 i des de 
llavors havia funcionat sense interrupció. Com totes les inst1tuc1ons, havia passat 
per etapes d'esplendor I d'altres d'estancament. Havia estat fundada des de la Junta 
de Comerç, instuució de la societat civil, amb la finalitat de formar tècnics per a 
la indústna catalana. D'aquesta Escola havien son1t, al llarg de les generacions, els 
enginyers per a la indústria de Catalunya -1 també: d'altres terntoris d'Espanya- i 
per a d'.tltres branques de l'acti\itat econòmica del pals. També existia des de l'any 
1904 l'Escola ct:Engmyers d'lndlls1ries Tèxuls de Terrassa, dedicada a la prepara
ció de 1ècnics per a aquesta branca industrial especifica, molt lligada al creixement 
mdusmal de Catalunya; però inicialment els es1ud1s que 1mpama eren comple
mentaris dels de peritatge tèxtil, de forma semblant al que ara en diríem segon 
cicle; és a dir, no eren uns estudis d'una carrera completa com els altres d'engin
yeria (Més endavant, abans de 1957, si que p havia esdevingut una carrera com
pleta, comparable a les altres engmyenes.) A Catalunya, com a la resta d'Espanya, 
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els cemres d'ensenyament superior que existien els anys cinquanta eren practica

ment els mateixos que a pnncip1s de segle. No se n'havia crem cap de nou 

Una conseqúència especifica a Catalunya de la Uei d'ensenyament tècnic de 1957 

va ser l'homologació de l'Escola d'Enginyers d'lndústnes Tèxuls de Terrassa amb 

les altres escoles 1ècmques supenors d'engmyers indus1rials, com a1xl passà a ano

menar-se. encara que m1c1alment amb l'afegitó de Secció Tèxul Per tant, des de 

1957 h1 hagué a Catalunya dues escoles d'enginyers mdustnals. Aquest fet suposà 

per a la de Terrassa un principi d'expansió. 

Al mateix temps, a les escoles d'enginyers (industrials) de Carnlunya també lmvrn 

crescut cl nombre d'alumnes. Els 540 alumnes de 1930 s'havien mult1plicat per 

més de cmc el 1962. Les causes I la proporció són semblants a les que he citat a 

l'apanat antenor per a l'Escola de Camins de Madnd. 

Necessitat d'una Escola d'Enginyers de Camins 
a Barcelona 

A mesura que comença a ser una realitat el canvi de panorama en el camp econò

mic en general, 1, mts en concrel, en el de la construcció i en el de l'ensenyament 

tècnic es fa mts palesa la convemi!ncia d'una Escola d'Enginyers de Camins a 

Barcelona Un text, escnt el 1984, es refereix amb visió re1rospecti\·:t a \a s1tuac1ó 

a Catalunya, la dècada dels cinquanta, pel que fa als engmyers de camms L'autor, 

Alberi Serratosa Palet (Barcelona, 1927), enginyer de camms, de la promoció de 

1956, reflexiona sobre la Situació amb realisme i amb un coneixement directe de 

les necessitats professionals. A la seva promoció, a l'Escola de Madrid naturalment, 

només h1 havia quatre catalans. Ell ha exercit pràcticament tota l'activitat profes

sional a Catalunya, pnnc1palment en el camp de la planificació terntonal I l'urba

nisme. La seva opinió és moh valuosa ja que està emparada -segons paraules d'ell 

mateix- en «una expenència concreta i unes impressions d1íuses lquel marquen 

el començament de la idea d'acon�guir una Escola d'Engmyers de Camms a 

Barcelona•. 

El text de Serraiosa descnu a1xl la suuació de Catalunya: 

«La situació a l'AJuntament de Barcelona a començaments de 1957 s'ha de 

qualificar, almenys, d'estran)'a Després de la sotragada de la Guerra Civil, 

una profunda pros1rac1ó caractentza els anys de la postguerra Larnbada de 

Josep Mana de Porcioles a l'Alcaldia de Barcelona, suposa el començament 
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d'una recuperació i l'obra púbhca ocupa un lloc imponant en l'esforç de 
recuperar 1ants anys perduts. Es trenca la inèrci::i de no íer res I els tècnics 
mumc1pals recuperen il·lusions I responsabilitats. És precisament en aques

tes circumstàncies que es fa evident el desequ1hbn de la plantilla munici
pal. Arquitectes i enginyers industrials, al marge de vàlues personals, ocu
pen llocs de treball clarament fora del seu context. El Servei de 
Clavegueram, per posar tan sols un exemple, eslà comandat per un arqui
tecte; les compactacions de les rases per a clavegueres es fan mundam els 
rebliments de terres. Avui encara la ciutat paga cl 1nbut d'aquest desajust 
tècnic i seria un exercici molt saludable intentar avaluar les seves conse
qüències al llarg dels anys. 

•El problema no derivava de pressions corporauvisles ni de maniobres per

sonals. Els mateixos interessals, moltes vegades professionals molt quahÍi
cats en el seu ram, eren els primers a sentir-se frusmns. No h1 havia oposi

ció als m1ems de cobrir les places corresponenlS amb enginyers de camms. 
El que succeïa era ben clar Una sola Escola, radicada a Madrid, dependent 
llavors del Mm1sten d'Obres Pú.bhques, destinada a �produir" func1onans 1 
ferotgement limitada pel numerus clausus, de fet no submm1strava a 
Barcelona, a Catalunya, més que un nombre minso d'autòctons. El resultat 
era una desfilada trag1cocòmica de nous enginyers de camms que entra,·en, 
mHJançam concursos de mènts convocats només quan h1 havia algun aspi
rant, 1 que després d'un o dos anys retornaven als seus llocs d'origen, quan 

l'escalafó mmislerial oferia la pnmera oponumtat 

•Aquesta situació no es repetia als altres ajuntaments, perquè cap dels nou
cents i escaig de municipis de Catalunya no tenia, ni havia tingut mai, 
enginyers de camms a la seva plantilla.(. . .) Les diputacions, excepte de for

ma hm11ada a Barcelona, oferien un panorama s1m1lar 1 l'Admm1strac1ó 
penfèrica de l'Estat competia amb l'Ajuntament de Barcelona en la 1mpro
duc11va relació dels seus enginyers de camins, que anaven I venien ... [La 

planulla de l'AJuntamem de Barcelona, segons diu Serratosa en un altre 
lloc, era de cinc enginyers de camins. J 

•Aquest ambient, exphcat de forma molt simplificada, ens aclaparava i pro

vocà les 11npress1ons difuses que calia fer quelcom per posar remei a tan 
lamentable situació•. 1 
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Segons recorda Serratosa, b pnmera petició fonnal al Mm1sten d'Educació de cre

ació d'una Escola de Camms a Barcelona, es va fer des de la ponència de Cuhura 

de la Diputació de Barcelona, a començament dels anys 60, quan n'era titular 

Em1ho Martlnez de Laguard1a La petició no fou atesa 

Quan es fa aquesta peució, el nombre d'escoles superiors d'enginyers Jª no és el 

mateix que uns anys enrere.Ja que, com a efecte de la reforma de l'ensenyament tèc

nic de 1957, se n'haV1en e real dues de no"es, a València i a Oviedo, l'any 1959, enca
ra que no eren de la branca de Camins, sinó d'Agrònoms I de Mmes, respectivament 

Anys més tard, el 1967, cl mateix Albert Serratosa va tenir ocasió de comentar el 

tema dtrectament amb el mmistre d'Educació, Manuel Lora Tamayo, aprofüant 

l'es1ada a Barcelona per a una inauguració oficial Tampoc la demanda va 1emr 

bona acollida 

Però en l'interval s'havia produit un fet que estimulava les gesuons impulsades des 

de Barcelona t.:Escola de Camins de Madrid havia deixat de ser l'única d'Espanya, 

Jª que el desembre de 1963 havia estat creada la de Santander Malgrat la bona 
acolhda que va temr per pan de les forces vives locals. costava d'entendre, amb 
raonaments obJecuus, que aquesta ciutat, d'una importància demogràfica, econò
mica I terntonal molt mfenor a la de Barcelona, h1 ungués pnomat, 1 que les 

necessitats professionals de la seva zona d'influència es poguessm considerar supe

nors a les de la de Barcelona He procurat trobar-h, alguna explicació. En aquests 

anys es comencen a crear algunes facultats universitàries I escoles superiors a ciu
tats que no en temen, 1 que no eren la seu d'universil:ns. l le m1emat obtenir l'o

pinió de diverses persones coneixedores del panorama sobre el fet que la de 
Santander sigui la pnmera Escola d'Enginyers de Carmns creada de nou a 

Espanya. Sembla que cal emmarcar-ho en els entens que msp1raven la presa les 
dcc1S1ons poliuques en aquests anys. AlgU h1 veu la m1ervenc1ó d1rec1a 1 la volun

tat d'afavonr la seva terra de l'almirall luís Carrem Blanco, fill de Samoña, en 
aquell moment mmistre de la Presidència, personatge molt míluem, futur presi

dent del GO\·ern (1973). És una explicació sobre la qual no h1 ha comprovació 

documental. Però el cen és que la publicació del decret de creació de l'Escola de 

Santander, que trencava el centralisme de més d'un segle, agafà per sorpresa els 

més alts nivells de la professió. La manca de raons obJecuves per haver creat una 

escola nova afegia pes I negun a Ics reticè.ncies de molts engmyers de camins 

envers el nou Pla d'es1Ud1s de la carrera. 

A pamr d'aquestes dates comença a Barcelona una campan}'ª amb cena mtensuat 

en pro de l'Escola, de la qual Alben Serratosa és l'impulsor més ferm i decidit L, 



creació de l'Escola de Santander, que va començar a 1mpamr classes el 1966, havia 
neguuejal moll als que s'interessaven per la de Barcelona, però alhora hana signi
ficat un esperó, per ms1stir en la petició. El fet que l'Escola de Madrid hagu� dei
xal de ser l'única a Espanya feia pensar als més opumtsles que p s'havia nencat 
un dels impediments no lang¡bles perquè se'n pogu� crear una altra 

El dia 12 de maig de 1967, feslivilat de Santo Domingo de la Calzada, patró del 
enginyers de cmmns, surt a UI Vanguardta un amele firm:n per Alben Serratosa, 
amb el t(tol de 11Jus1iíicación de una Escucla de lngemeros de Cammos en 
Barcelona•, que és el pnmer d'altres que anirà publicant posteriormem Era cer
tament una JUStiíicació de la necessital, basada en arguments i dades obJeCtives, 
dels quals en cncm alguns. Mentre a Madrid exercien l. 138 enginyers de camins, 
a Barcelona només n'exercien 108, un 9 %, percentatge que contrastava amb els 
corresponents d'arquuectes (56 %) 1 d'enginyers mdusmals (69 %). Era írequent 
trobar a Barcelona tècnics d'altres branques exercint funcions típiques dels engin
yers de camins. En aquest mamem l'Escola d'[ngin)'ers Industrials de Barcelona 
J3 no pocha atendre bé els 3 600 alumnes matriculats Aquesta xifra era la conse
qüència que molts Joves que volien cursar estudis d'engm}'eria, es veien obhgats a 
optar per l'única escola que hi havia a Barcelona, encara que no fos de l'especiali
tat que desupven, p que desplaçar-se a Madnd representava per a les seves famí
lies un problema econòmic I afecuu, d1ffci\ment superable Aquests són els rao
naments pnnc1pals de l'anide. 

El dia 8 de febrer de 1968, UI Vanguard1a publica,,a un ednorial amb el títol de 
«Camino para los Cammos•, evidentment sense firma, que va ser escm per Albert 
Serratosa, segons ens n'informa ell mateix. Comença esmentant les grans mfraes• 
tructures existents a Catalunya, i aquelles de les quals està necessitrida I s'han de 
proJeCtar (xarxa de ferrocarrils, aulopistes I carreteres, abastaments d'aigua, tunels, 
aeroport .). En un paràgraf central, que tradu1m, diu 

«Barcelona, ara com ara, no té Escola Tècnica Superior d'[ngm}'ers de 
Camms, Canals I Ports, ventable infraestructura de les mfraestruclUres. És 
verilat que pot importar cervells o enviar els seus a formar-se en altres llocs, 
però no és JUSl m raonable. No és just perquè enviar un fill a Madnd supo
sa una càrrega econòmica msostemble per a la maJona de famfhes. No és 
raonable atès que Barcelona té "mercat• m� que suficient per absorbir la 
•producció" sencera d'una escola, la m1ss1ó de la qual no és només prepa• 
rar engm)·ers, smó perfeccionar-los després amb semmans, cursels, laborn
tons ... 1- _J L'escassetat d'enginyers de camms � aclaparadora a Barcelona, 

quan el seu nombre hauna de ser un dels índexs de vuahtat ciutadana 



Nomes la creació d'una escola podria resoldre aques1a tris1a sHunció de 

subdesenvolupamem, al mateix temps que s'al\eugenria la pressió, per 
excés de demanda, a què paradoxalmem està s01mesa l'Escola de Madnd.1t 
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Aquest eduonal va temr un bon ressò, al qual conmbul de forma destacada el J3 
esmentat Pa1ricio Palomar Collada amb la pubhcació d'un :mide al mateix dian, 
el dia 17 de febrer, on deixava ben palès que la creació de l'Escola era una neces
si1at objecuva i urgent, que facilitaria una col·laboració necessària entre els engm
yers de les diverses branques, sense crear una competència fora de lloc. Palomar 
era enginyer mdustrial, i persona molt apreciada a la corporació corresponent. 

El 12 d'abnl de 1968, Alben Serratosa publica un altre arucle a la Vanguardia amb 
el tltol de «Barcelona precisa una Escuela de lngenieros de Caminos•, en què 
ins1ste1x en el tema dels dos ameriors. Concreta que, per les necessitats de tècnics 
en les matènes de la competència de la professió, Barcelona, en lloc dels 150 
enginyers de camms que hi exerceixen, en necessnana 510 

El Juny de 1968, es produeix la creació de l'lnstuut Pohtècmc Superior de 
Barcelona, que obre una nova possibilitat en l'organització de l'cnsenyamem tèc• 
nie en l'àmbit terruorial de C1talunya, al qual ens referirem en el pròxim capitol 

l Sou,•,rón La U1111'(rs1dad cspoflola, p 87 
2 Lacris1sdc!osmgc111cros, p 25 
3 rer decret de 16 Juny 19!i9 u van crear les escoles d'Arqunecturn I d'Aparelladors de ScvdL1, 

d'Enginrers i Ptrns Agrònoms de València, d'Enginyers de Mmu d'Ovicdo i cie Pèrits Industrials 
de Vuòria 

4 Sknz RidrucJO Los ingnricros de rnm111os, p 222 
!i Scgonsjuan Benet, cngmycr de camms I cscr,¡xor, cna1 per: Sant.a Cccd13 La lngcmcna dt Camil'IOS, 

p 19 
6 Sknz R1drucJO l.os mgcmtros de taminos. p 222 
7E1Chollo, any 7, num li, ma,gl984 
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2 . LA CREACIÓ DE L'INSTITUT POLITÈCNIC
SUPERIOR DE BARCELONA 

La creació dels msntucs pohtècnics superiors representa un pas més en la coord1-
nac1ó dels ensenyaments tècnics supenors i en la mtegrac16 en el sistema educa-
11u genernl. El febrer de 1966 s'havia creat el de Madnd, el primer, per agrupar 
totes les escoles tècniques superiors existents a la capital. 

Per decret llei de 6 de juny de 1968, de mesures urgents de reestructuració uni
versuàna, es van crear els mstitULs politècnics superiors de Barcelona i de València, 
1 alhora les noves universitats de Barcelona l de Madnd -anomenades 
Autònomes-, en les quals totes les facultats eren de nova creació, la de Bilbao (a 

pamr de la Facultat de Ciències Econòmiques p existent) i una íacuhat univer
snàna a les ciutats de Sant:mder, San Se:baslian i Badajoz. Aquest decrel llei repre
senta un pas notable en l'expansió universitària, la pnmera d'aquest abast en lot el 
segle. És la pnmera creació d'universitats d'ençà que, el 1927, s'haVla creat la de 
La Laguna; a més es reconeixen els insrnuts polnècmcs supenors. És una de les 

pnmeres maniíestacions de la polit ica impulsada pel nou ministre d'Educació José 
Luis Villar Palasl, menys de dos mesos després del seu nomenament, que va entrar 
al Ministeri amb aire renovador 

Estructura i funcions dels instituts politècnics superiors 

Lestructura de go\'ern prevista per als insututs politècnics superiors (IPS) era sem

blant a la de les universitats. La màxima autoritat dels \PS era cl president. Des de 

la seva consrnució, havia estat nomenat per a aquest càrrec en el de Barcelona el 

proíessor Victor de Buen Lozano (Barcelona, 1902-1994), enginyer industrial i 
aeronàutic, caicdràttc i funcionari del Ministeri d'Indústria, del qual llavors era cap 
de la Delegació de Barcelona; com a catedràuc, ho era de Fisica de l'Escola 

d'Enginyers Industrials de Madrid, però estava en comissió de serveis a la de 

Barcelona, a la càtedra de Mecànica de Fluids. Compagina\'a els dos llocs, situació 

que aleshores era força habnua\. El 1968 era sotsdirec1or de l'Escola d'Enginyers 

Industrials de Barcelona, de la qual çra director el professor José: de Orbaneja y 

Aragón 

LIPS de Barcelona estava format per agrupació de les escoles tècniques superiors 

existents a l'àmbit temtonal de Catalunya, que eren les d'Enginyers Industrials de 
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Barcelona I de Terrassa i la d'Arquileclura de Barcelona Els altres càrrecs d1rect1us 

de l'IPS de Barcelona, vicepresidem, secretan general i admmis1rador, van ser ocu

pats, respecuvamem, pels professors Roben Terradas Via, [nnc Freixa Pedrals 1 

Josep M. Canal Autonell, representants de cada una de les tres escoles que el for

maven 

les funcions dels insmu1s politècnics superiors eren poc definides; sempre van ser 

considerats com a msmucions de transició. Pel que fa al de Barcelona, intentà una 

tasca de coordinació de Ics escoles tècniques supenors que agrupava, les quals 

tenien una llarga tradlció de funcionament en un règim especial, no vinculat a 

l'ensenyament universitari, la incorporació a l'lPS va ser rebuda amb cena reser

va, explicable per la resistència al canvi d'organnzació I a tol allò que signifiqués 

una tasca comú I un comrol superior més immedial. Però també resultava clar que 

l'IPS havia esdevingui l'organisme per mitjà del qual s'hauna de gestionar tot allò 

relauu a l'ensenyament tècmc I a la seva expansió en l'àmbit de Catalunya Ui cre

ació dels msmuts politècnics fou rebuda per algunes umvers1tats amb el tradicio

nal recel amb què consideraven l'ensenyament tècmc supenor. 

Les accions en pro de l'Escola de C.1,mms, en aquest temps, giren quasi totes a l'en

tom d'Alben Serratosa A l'esuu de 1968 en trobem algunes mostres. En pnmer 

lloc, una entrevista amb Víctor de Buen, com a president de l'IPS, que acull amb 

amab1lnat I mterès la idea de la creació de l'Escola, 1 amb la promesa d'mteressar

s'hi prop del Mm1sten d'Educació. En segon lloc, l'agost del mateix any, el Dtario de 

Barcdona publica una enquesta que contribueix a la formació d'un estat d'opm16; 

la Cambra de Comerç, lndústna I Navegació de Barcelona es fo ressò de la petició. 

Política ministerial de creació de centres universitaris 

Serratosa s'entrevtstà també amb el nou ministre d'Educació, aprofitant la bona 

relació que tenia amb el seu germà, Vicente Villar Palasl, catedr.'J.tic de Bioqulm1ca, 

llavors nomenat presidem (rector) de la nova Umversllal Autònoma de Barcelona; 

alhora era unent d'alcalde de Barcelona, i president de la Com1ss16 d'Urbanisme 1 

Serveis Comuns de la ciutat, de la qual Serratosa era sotsgerent. En una v1s1ta con

JUnta a Madrid, exposaren al m1mstrc el tema de l'Escola de C.1mms de Barcelona, 

per a la qual es mostrà ben predisposat I manifestà que dona\·a la llum verda per 

a la creació. Quan tot semblava lligat i a punt de la signatura del decret correspo

nent, aparegué al Bolelín Oficial del Estado la creació d'una Escola de Camms, 

però. a València Podem 1magmar la decepció que produl en les persones que des 

de Barcelona alimentaven una altra esperança. 
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En aquestes c1rcumstànc1es, Serratosa reflecteix en una nota el seu estat d'amm pel 
que fa a l'Escola de Camins: 

«No haviem pogut ser els segons i tampoc vàrem poder ser els tercers. f 
La nova decepció no va ser suficient per desammar•nos I de nou es repren• 
gué la lluua, aquesta vegada amb l'ajuda de dos enginyers Joves: Fernando 
de la Rosa Mani (camins) i Joan Fages Torras (industrial), que prepararen 
estudis\ mformcs JUSllÍIC3llUS.•1 

Efecuvrunent, per decret de 24 d'octubre de 1968, es van crear a València les noves 
escoles d'Enginyers de Camins i d'Jndustnals I d'Arqu11ectura (que des de 1966 
funcionava com a delegació de la de Barcelona). Aquestes tres escoles, a més de la 
d'Enginyers Agrònoms, creada el 1959, formaran el nou lnsutut Pohtècnic 
Supenor de València. En principi es preveia una actuació coordinada, amb uns 
cursos i ensenyamenls comuns a totes les carreres, concebudes amb una visió 
cpohtècmca», que superava l'estruclura tradicional de les escoles de cada branca, 
a la qual es tornarà al cap d'alguns anys. 

Observem una diferència apreciable emre els IP$ de Barcelona I de València. Els 
centres que fonmtren aquest ú.him eren tots de nova o de recent creació, fet que 
suposava per a València el reconeixement de la seva importància econòmica 1 
acadèmica I l'm1c1 d'una etapa d'expansió, malgrat que per a la posada en marxa 
no es comptava amb mupns suficients. En canvi, \'!PS de Barcelona es consutuia 
per agrupació de les escoles tècniques que extslten, sense que n'hi hagués cap de 
nova. Tanm::11e1x el Juliol de 1968 va ser creada per decret l'Escola d'Engmyers 
Agrònoms de Lleida, integrada a ]'\PS, però no va entrar en fu1monament fins al 
cap d'uns quants anys. 

Més concretament per al tema d'aquest treball, la creació de la nova Escola 
d'Engmyers de Camms de València abans que l'asp1rac1ó de Barcelona íos una rea
htat causà malestar en diversos estaments: entre els ma1e1xos directius responsa
bles de l'IPS de Barcelona, enire les escoles que h1 estaven integrades que supor
taven de no poder atendre bé els estudiams matricula1s que superaven la seva 
capacuat, entre els engmyers de camms que treballaven a la ciutat i en ahres zones 
de Catalunya, cada vegada més nombrosos, i entre altres sectors professionals 1 

econòmics que creien necessàna l'expansió de l'ensenyament tècmc. Tot plegat es 
pot considerar com una mostra de la poliuca del Govern respecte a Barcelona. Atxí 
com en relació a la creació de l'Escola de Santander ens hem refem a la influència 

d'altes instàncies del poder polític, una opm1ó semblant es pot aplicar a la de 

Valèncta Sembla md,scunble l'acció que h1 exerciren alguns engmyers de camms 
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d'origen valencià ben situats a l'Administració per poder influir en les decisions 

En aquest cas s'ha parlat de Vicente Mortes Alonso, que havia ocupat alts càrrecs 

en el règim franquisla, on el 1970 arribà a ser ministre de l'Habitatge, i de Rafael 

Couchoud Sebastià, que també havia tingm càrrecs d'alt nivell. Aquest últim va ser 

el primer president de \'institut Politècnic de València. Es difícil no intuir-hi la 

intervenció del mateix ministre d'Educació, Villar Palasi, també valencià d'origen. 

Cap als anys 1969 i 1970, l'ambient entorn de la creació de l'Escola de Barcelona 

resultava força desconcertant, segons es desprèn dels records d'Albert Serratosa, 

que continua fent la seva campanya gairebé en solitari. En aquell moment, en 

intentar esbrinar els motius pels quals s'havia menystingut Catalunya i s'havien 

creat dues escoles, la resposta des de les esferes properes al Govern, resposta natu

ralment oficiosa, era que no s'havia demanat amb prou insistència. En seguir par

lant del tema, Serratosa tenia la sensació que des de dintre de la mateixa professió 

hi havia reticència, que potser no era tant per la creació d'un centre a Barcelona 

com per la proliferació d'escoles, creades sense prou justificació pel que fa al nom

bre, la tria de ]'emplaçament i l'ordre relatiu d'aparició. Des del Col·legi d'Engin

yers de Camins no hi havia oposició a la possible Escola de Barcelona, però tam

poc un visible entusiasme; en resum, potser passiv1tat. Entre l'Escola de Madrid, 

el Col·legi, l'Institut Politècnic de Barcelona i el Ministeri no cristal·litzaren alguns 

intents de diàleg 

En aquesta etapa, encara de prehistòria, Serratosa tingué diverses entrevistes amb 

Víctor de Buen, com a president de l'IPS. Ambdós coincidien en la necessitat de 

formar enginyers de camins a Barcelona, però en canvi discrepaven en els mitjans. 

De Buen, sempre receptiu a les idees que venien del Ministeri, es mostrava parti

dari de la implantació d'estudis politècnics, amb un primer cicle comú a les dife

rents enginyeries, entre les quals hi considerava inclosa la de Camins. Aquesta 

orientació politècnica era la que s'implantà a l'inici de \'!PS de València, que, enca

ra que no es digués explícitament, era considerat des del Ministeri, com una expe

riència pilot de la política planejada pel mateix Villar Palasí; no oblidem que va ser 

creat tot just ell va accedir al Ministeri. Era un intent de sortir de la universitat tra

dicional i d'estructurar una organització nova, a semblança dels «politècnics)I fran

cesos, que gaudien de prestigi al país veí. Si es pretenia que \'experiència pogués 

reeixir, era lògic iniciar-la en una entitat de nova creació, que no estigués condi

cionada pels hàbits tradicionals. L.a vaga proposta de Vfctor de Buen no agradava 

a Serratosa, encara que \'admetia si aquesta era la condició per no demorar la cre

ació de l'Escola. 
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Gestions des de l'IPS de Barcelona. 

Un aspecte qiicsuonable ts fms a quin punt Víctor de Buen podia ser considerat 
prou eficient com a gestor o com a impulsor. Respecte a Ics propostes que se li 
feien per al futur de l'JPS, 1 per altres qUcsuoru; que depemm de l'Admm1stració 

supcnor, sempre mos1rava una acmud rueptiva, s'expressava amb amabilitat, 

¡xrò amb cert grau d'mconcrec1ó, que feia dubt.a r de l'1merts real que efecuvamcnt 
hi posava S'ha de 11:mr en compte , a mts de la poca defm1c1ó de Ics fum;:mns !!:als 
dels IPS, que era un mamem de 1rans1c1ó en la polinca educauV11, enue un cen 
afanydc rcnovació1 la1mpr«1s1ódetectables en l'etapadeproposta 1 d1scuss1óde 
l'anomenada Llei general d'educac1ó, d'agost de 1970, impulsada pel m1msm: 
Villar Palasf. En cl pcr1ode de d1scuss1ó prtvia, i en les uposicions fetes a l'ano

menat Uibrt:B/an.c,noquedava clar cl paptr ques'as.s,gnava a lesescolestècmques 
dms el con;unt de l'ensenyament supenor. Tot plegat augmemava l'csccp11c1sme 1 
e\desencís emre e\s dmgems dc l'lPSdeBarcclona,que enviaren a!Mmisteri un 
cscm de dimissió -cl novembre de 1970-, sense que s'arri�s a consumar. Podem 
afegir encara una altra circumstància. a Victor de Buen h faltaven pocs anys per 
arribar a l'edat de JUb1lac16, 1 personalmcm no es coru1derava tampoc amb àmms 
d'afrontarla conlhc11v11a1 1\a complci,;nat dela siluació 

Un cscnt de Vlctor de Buen, en d qual recorda l'etapa de funcionament de l'IPS, 
es fon;a il·lustrauu.Enuanscm1m els paràgrafsquc s'h1 rdere1Xen 

•El recent nascut Politècmc de Barcelona començà 1a seva ex1st�nc1a mts 
aviat com a "b1ttcmc',p que. a pesar de la seva potcnc1ahtat, a Catalunya 
només hi havia una Escola d'Arquitectura 1 dues d'Engmyel"!i Industnals 
Malgrat la seva redulda mfraes1ruc1ura la snuació no era còmoda D'una 
banda havia de coordinar unes escoles que era lògic que temessin per per• 
drc b seva lhbt:nat de mm,ments 1 reduir la seva bt:n guanyada pcl'$0nah
tat. D'altra banda, l'lnsmut no era una unwcl"!ittat, b qual COY el situava en· 
desa\"amatgc enve11ilaqueacaba\"2dc scr creada aBarcclona-cl rec10r dc 
la qual era germà del m1ms1re-que, pamm de zero, tema un amph camp 
d'accióalscu da,-am,1,a mts,en una rcg16tan propcracomValtocta-d'on 
era el ministre- ha\'la nascut un altre lnstitu_t Politècnic al qual, a la bes
treta, se li encomanava la 1mplantaCt6 de les Cilrreres d'Engmyel"!i de 
Camins i Industrials alhora que se h agregaven les escoles ja existents 
d'Arquitectura I d'Agrònoms, la qual cosa li donava una amphtud mts gran 

que al'bnècn1c" dcBarcclona A a1xòcal afegir laJus11íicada rebel ha cs1u• 
d1anul que rebutjava s1stcm�11cament qualsevol micianva del Rtgim 



•lamarx:adel'lnsututPolitècmc deB:ircelon:i.fou.per aques1es 1 al

ues causes, d1f1cultosa. amb limuada col laboració de les [scoles 1 

SCTl5C cap supon del Muusten. Bona prova d'aquesta Uluma afmnac1ó 
ts que, del prtsrec de 7 CXX) milions de pessetes emès el Juliol de 

1968 amb d desti especific de finançar els nous centres creats, rebe

ren quamioses aponacions les umversua1s autònomes de Madnd , 
Barcelona 1 substancioses ajudes la de Bilbao i cl Polit�cnic de Valèn

c1a, memre que cl de Barcclona no va rebre absolutamem rcs. [ 1 

•la manca total de recursos econòmics; la negauva del Mm,sten de 
posar en marxa ]'[scola d'Engmycrs Agrònoms de Ue,da que ha\ia 
creat per dccre1 cl Juhol dc 1968,a,x!comdc les peticions d'establir 
els estudis de telecomunicació , camins; b. manca d'acord sobre a 

quins terrenys s'haurien de construir els nous edificis que requcna 

l'lnstilut, per :ils qu:i.ls es promwa l'ajut del Banc Mundial; finalment, 
la total desatenció per pan del M,msten d'Educació i Ciència. mo11-
varen la d1m1ss1ó del pres1dent I de la Junta de Go\·em de l'lnst1tu1. 
d novembre de 1970. Com era usual en aquell temps. es comumcà 
vcrbalmem que SC"gu1ssm en elsSC"us càrrecs, i per escnt un any 

desprts.•' 

ACatalunya,a l'emornde l'lPS,h,hav1a dues accionsen paral·lel1senSC" puntsde 
contacte. encaminades a la  creació de les  escoles d'Engin}'US de Cam111s I de 
Tclccomun,cac,ó. Per a Ja  de Camms. l'única manifestació pública que es coneix 
són cis anteles de premsa esmentats Entre cis col lecuus proíess1onals respcc11us, 
que actuaven en ambus I sectors econòmics completament d1ferenc1ats. s'anava 
creant un estat d'opinió fal'orablc. No he pogut trobar altres míormac1ons que les 
de procedència ,·crbal. He pogut saber que un grup d'enginyers de 
Telecomumcació que residien 1 treballaven a Catalunya, en empreses I ser.·c1s de 

l'especialitat.amb una suuació proÍe!>Sional consohdada.procura"en actuar en la 

millora del seu seClor tccnològlC o profcss1onal, una de les ,dees que 1mpulsa\'cn 
era b creació d'una escola de la seva branca a Barcelona, on creien que h1 havia 

una demanda professional en expansió; amb aquesta fmahtat estabhrcn re\ac,ons 
directament amb el Mm1stcn d'Educació, amb ]'11'5 de Barcelona i amb l'Escola de 

Madrid, l'única existent de la seva branca Tambt procuraren interessar les corpo

rnc1ons econòmiques de Barcelona. Des de l'entorn dels enginyers de Camins ex,s
lla una preocupació SC"mblant, sense altre coincidència que la del perio<le en cl qual 
es produia, i que cis tràmus adm1mstra11us a seguir eren els mateixos Els dos grups 

de persones representaven col·lecuus de sectors econòmics amb interessos d1fe-
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rents, encarn que des d'un punt de vista adm1mstratm, les dues escoles unguessm 
el mateix tractament I formessin pan del mateix organisme. Aquest es el mouu que 
en alguns documents de l'època� �raeu conjuntament de les dues escoles. 

La pnmera referència documental que trobo a \'IPS es a l'acta del 25 de març de 
1969 de la seva Junta de Govern, formada pels d1rec1ors de les escoles superiors 
que l'mtegrnven, en la qual figura l'acord de gesllonar la creació d'una Escola 
d'Enginyers de Camins i d'una d'Enginyers de Telecomumcac16. Mesos més tard, 
la Junta de Govern del 25 de febrer de 1970 reitera la necessitat de creació de les 
dues escoles, tema que és una de les qüestions tractades en una visna que fa a 
Barcelona el dia 11 de març el sotsdirector general d'Ensenyament Tècnic 
Superior, josé Luls Ramos Figueras, el qual informa que ha tramès la petició al 
ministre sense haver obtingut encara resposta El 26 de Juny, visita Barcelona el 
director general d'Ensenyament Superior i lnvesngació, Juan Echevarrfa Gangoiti 
-que havia estat el primer rector de la Umversnal de 81\bao-, 1 se h reitera la 
necessitat de crear les dues escoles. La resposta queda com una vaga promesa. Per 
aquesta data, la Cambra d'Indústria, Comerç I Navegació de 8."lrcelona presenta 
tambt una petició de creació conjunta 

Creació de la Universitat Politècnica de Barcelona 

Un altre fet s'ha de tenir en compte. Lany 1971, per decret d'onze de març, és cre
ada la Umvers1tat Polnècnica de Barcelona (UPB), per simple transformació de 
l'Institut Pohtècmc Superior, transformació que també afecta cis de Madrid I de 
València A1xi neixen les tres universitats politècniques. 

Encara que el mateix decret presentés la creació només com una transformació, 
melosa l'aprovació de l'estructura de departaments, en realuat va temr força més 
transcendència que un simple canvi de denommació, com quedaria demostrat pos
tenorment Va ser el reconeixement d'una personalitat JUr1d1ca I d'un estatus més 
defm11, que obria les possibilitats d'actuació, 1 superava l'ernpa d'mcenesa de \'IPS. 

Lll creació de les uni,·ersnats politècniques va ser una conseqtlència directa de la 
Llei general d'educació, apro,·ada el 1970, preparada per l'equip del mmistre Villar 
Palasf Es tracta d'una llei completa i coherent en els seus obJecuus, elaborada amb 
la mtenc1ó d'adaptar l'educació a una societat en desem·olupament, mtenció que 
s'expressava dms els límits que el moment polluc del p31S permeuen És una llei 
molt amb1c1osa pel que fa a la mtenció I a la lletra -amb1c1ó que no s'ha de con
fondre amb la fermesa en l'aplicació-, que mdou la totaluat del sistema educatiu 
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espan}'ol, fet que no s'havia donat d'ençà de la Llei Moyano de 1857, més de cent 

anys enrere. Totes les reformes educatives legals del pertode intermedi només 

havien estat sectorials. En relació a \'ensenyament tècnic, avança un pas més en la 

lfnia fixada en les l!eis corresponents de 1957 i 1964, que hem comentat; afirma 

que el desenvolupament econòmic exigeix que es multipliqui el nombre de lèc

nics, i estableix la integració completa de \'ensenyament tècnic dins de l'universi

tari. La integració afecta no solament les escoles tècniques superiors sinó també Ics 

de grau mitjà, ja que, com a conseqüència de la llei de 1970, aquestes passen a ser 

escoles universitàries, és a dir, que adquireixen una consideració administraliva i 

social nova. Moltes de les funcions que per als inslltuts politècnics superiors que

daven assenyalades de fonna poc concreta, en transformar-se en universitats, 

resulten més definides. Levolució del procés confirma que en qualificar els IPS 

com a institucions de transició, havlem encertat en el judici. Els anys posteriors 

podrem comprovar que la creació de les universuats poluècniques ha obert una 

nova etapa. 

Amb la transformació dels !PS en uni\·ersuats, els càrrecs directius són ocupats, 

micialment, per les mateixes persones. Els presidents es transformen en rectors 

Així, el professor Victor de Buen esdevé el primer rector de la nova Universitat 

Politècnica de Barcelona (UPB) 

L'any l 971, tot JUSt assolida la creació, s'intensifiquen les gestions per a l'expan

sió de la UPB, per a la qual es veu més viabihtat. Tanmateix, de l'expansió ja se'n 

parlava a les darreries de l'etapa anterior i estava molt relacionada amb un conve

ni amb el Banc Mundial, amb el qual es gestionava la concessió d'un crèdit, a tra

vés del Ministeri. Els recursos d'aquest crèdit s'havien d'utilitzar per a la cons

trucció d'un nou campus de la UPB, destinat principalment per a les escoles noves, 

per al qual es parlava de diversos emplaçaments; el que semblava que tenia més 

preferències era el terme municipal de Mollet del Vallès, en una zona de nova 

urbanització per a indústria i habitatge, promoguda o planejada des del Ministeri 

de l'Habitatge, per a descongestió de Barcelona; es preveia que esrnria dotada de 

bones comunicacions. Es conell,,a amb el nom de riera de Caldes, però no havia 

passat de la fase d'estudi i recollida d'informació. Sobre la ubicació de la UPB, no 

hi havia res decidit; \'esmentada era una simple proposta, però hi havia altres alter

natives. Aquest fou un dels temes que més ocupà els primers mesos que Víctor de 

Buen estigué al front de la nova Universitat Politècnica com a rector. 

Pel que fa al tema concret d'aquest treball, en una acta de la Junta de Govern de 

28 de maig de 1971, només dos mesos després del decret de creació de la UPB. es 
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parla que el M1msten ha donat la coníonnuat a \'emplaçament d'un nou campus 

um\'ersnan. a la nera de Caldes, on s'ubicaran les especmht:us de Camins i 

Telecomumcació. És la pnmera \'egada que s'esmenta des del M1msten el fet de les 

noves escoles, encara que probablement no és més que la 1ranscnpc1ó d'una noti

cia verbal 

Poqi1es setmanes més tard, en una reunió del rector amb alguns representants ofi

ciosos dels enginyers de Camins i de Telecomunicació s'apunta la possibilnat d'í-

111c1ar els estudis encarn que no esugum creades les corresponents escoles. Aquesta 

proposta s'ha d'interpretar només com una idea llançada en un clima de neguit i 

d'inconcreció 

Des del seu càrrec, Victor de Buen no deixava de fer gesuons prop del Ministeri 

d'Educ¡ic1ó per a l'ampliació dels ensenyamems dms de la Umversnm Pohtècmca 

de Barcelona, s1 be era conscient de les d1ficuhats per aconsegu1r•ho. La creació de 

centres o d'especialitats era competència del Mm1s1eri, el qual actuava, dins el 

marc de la poliuca educati\'.1 global del règim franquista en aquests an)'S, amb un 

cnten moh restrictiu i donava poques mostres que aíavonssm Catalun)'a El 

mateix professor De Buen constata •el poc interès oficial pel desenvolupament de 

l'ensenyament tècnic a Barcelona•. Resuha\·a angoixant contemplar l'evolució 

diversa de les um,·ersitats politècniques de València 1 de Barcelona; mentre la pri• 

mera s'expansionava en poc temps I s'estructur.wa a base de centres nous, la de 

Barcelona es mantenia amb el mateix nombre de centres. Però ell volia creure que 

arribava un moment que el Govern havia de fer alguna concessió a Catalunya. 

En les gestions per aconseguir la creació de Ics dues escoles, sembla que des del 

Rectorat es considerava amb priontal b de Camins. Però tampoc és aquest el 

resultat. I.:Escola d'Enginyers de Telecomunicació passa al davant I el 1971 resul

ta ser el pnmer centre creat dms de la nova Universitat Polnècmca, 1 el pnmer cre• 

at a Catalunya d'ençà de molts anys. Dels 1ràm1ts concrets portats a terme no 

n'hem trobat informació escrita, que probablement no ex1ste1x; a l'explicable dis

creció pròpia d'aquest tipus de negociacions, s'ha d'afegir la cautela que per tem

perament mostrava el professor De Buen en toles les actuacions 

Segons sembla, en una de les ,·isites al Mmisten, De Suen ,·a ms1stir en la seva 

petició d'una escola d'Enginyers de Camins, 1 va comprovar que si be era 1mpos• 

s1ble d'obtenir-la, no es descanava del tot la poss1b1l1tat de crear•nc una d'engin

yers de Telecomunicació, amb la condició que s'haYia de posar en marxa tot seguit. 

Ell ho va acceptar Malgrat les circumstàncies poc favorables, des de la incipient 



Universnac Politècnica,el recwr De Buen cenia ganes d'aconsegunalguna mostra 

de creixement que deixés constància pos1uva del seu pas al front de la inslitució, 

atès que li faltava poc temps per Jubilar-se. Heus aqui una interpretació sobre \'o

rigen del decret de creació de l'escola de Telecomunicació: una mica com a toma, 

com a recompensa del greuge Aquesta vegada, els de València no li passarien al 

davant, encara que segons sembla, el Mmis1en tenia prevista l'Escola de 

Telecomunicació per al «Levante cspañol•, eufemisme que sovmt corresponia a 

València, però els representants catalans dels engmyers de Telecomunicació van 

argumentar que Barcelona també era a\ «levantc•. No puc respondre de la ,·eraci

tat dels fets,dels quals noméshe tingut infonnacióverbal d'algunes persones que 

ja no són entre nosaltres. Però crec que les circumstàncies que posen de manifest 

si que coincideixen amb la realitat. l'Escola d'Enginyers de Telecomunicac1ó va ser 

creada per decret de 17 de setembre de 1971, 1 va entrar en funcionament el curs 

1971-1972 amb algunes setmanes de retard respecte a la data que és habitua! per 

a l'imci del curs 

La Juma de Govern de la UPB, en una reunió del dia 11 de desembre de 1971, 

tornà a acordar de proposar a la Junta Nacional d'Universitats la creació de l'Escola 

deCamms 

Gabriel ferrate, rector de la Universitat 

Politècnica de Barcelona 

El mes de març de 1972, Victor de Buen va cessar com a rector en arribar a l'edat 

reglamentària de Jubilació Per subsmuir-lo va ser designat el professor Gabnel 

FermtéPascual(Reus, !932),designaciófeta per mitjà d'unhmitat procés electiu 

amb participació de toies les escoles de la Universitat Pohtècmca, com una mos

tra de la democràcia interna amb la qual Jª es procurava ac1uar en aquesta 

Umvcrsitat, i de la qual va ser pionera, malgra1 que el context legal 1 els hàbns esta

blens eren encara els propis del règim autoritari 

En el moment d'accedir al Rectoral de la Universitat, l"ermté era director de 

l'Escola d'Enginyers lndusmals de Barcelona;ocupava el càrrec des de 1969. Des 

del 1963 fins al 1969 havia estai dircccor el professor Orbanep, cl mandat del qual 

coincidí amb els anys de creixement del nombre d'alumnes, però sobretot de la 

inquietud política i social dels estudiants universitaris, i dels movimen1s de pro-

1esta i reivindicació, moviments que a Orbanep -persona qualificada del règim 

franqmsta, que penanyia a la genemció de la Guerra Civil- h costava d'entendre 
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Almenys els últims anys, la SC\'a tenaç preocupació per íer front a les creixents pro

te5tes dels es1Udiams, 1 de grups de professors Joves. sembla que h restava ener

gies per 1magmar i onemar el futur de l'Escola Quan ferra.té va ser designat direc

tor, era un Jove catedràtic d'Au1omàt1ca de l'Escola, de 37 anys, que tot JUSl 

tmciava el seu rodatge en l'actuació pública i que, en tot cas, començava a pren

dre pos1c1ons en front d'un grup preponderant, que pertanyia a una generació 

amerior; per l'edat 1 per l'especialitat, Ferraté representa\':\ un rejoveniment de la 

1nst11uc1ó I l'onentació cap a les tecnolog1cs avançades del sector de l'electrònica. 

Des que va ser director, en contrast amb el seu :lntcccssor, va mostrar un tempe

rament dialogant, va mantenir una relació de bona conv1vèncin nmb els ponnveus 

1 representnnts de tots els moviments i ideologies, va ser comprensiu 1 receptiu a 

les pro1estes. Aquestes qualnats li van merèixer una esrnna força generalitzada i 

van contnbu1r a fer-lo guanyador en les eleccions (cenament restnng1des) al 

Rect0rat de la Universitat 

Un cop nomenat rector, Ferraté de segmda va replantepr-se les quesuons pen

dents 1 va reprendre I impulsar els tràmus m1c1ats. Amb el canvi de rector comença 

pròpiament el funcionament de la Uni,·ersnat com a tal, preludi del que serà en 

cis an)'S ,·ments, amb una tendència manifesta d'integració real en una 1nsutució 

um,·ersHàna d'allò que fins aleshores era poc mts que una suma d'escoles 

Ferraté va miciar amb empenta la gestió al front de la Universllat Polnècnica, tal 

com correspon a una persona jove I nova en el càrrec, snuaCló ben diferent de 

quan aquest és ocupat per una persona que està al fmal de la vida professional i 

po\1t1ca. El nomenament de Ferraté va representar un reJm·cmment en la institu

ció, com ho havia representat uns anys abans en l'Escola d'Enginyers lndustnals. 

El canvi no va ser solament de persones, sinó wmbé de generació, 1 per tant de 

mentaluat. El 1972, quan De Buen tenia setanta anys, Fcrraté en tema quaranta. 

Les persones que el rodep\'Cn amb responsab1htat d1rect1va eren de la mateixa 

generació, o més joves. Un dels rnl·laboradors més 1mmed1a1s va ser Josep Manuel 

Bastiñez Villaluenga (Burgos, 1940), designat gerent de la Unl\'ers1tat Politècnica 

el Juny de l 972, quan tenia trenta-dos anrs. Bas:'iñez "ª ser el pnmer gerent de la 

UPB, el pnmer tnular d'aquest càrrec que també era nou en l'organigrama de 

govern I de gestió, 1 que ell exercirà amb profess1onahwt I entusiasme. Ben aviat 

esdevingut una peça dau en el funcionament de la msmució 1 en l'endegament del 

procés de consolidació I d'expansió. 

L'I creació de \"Escola d'Engin}'ers de Camms continuava sent una aspiració de 

molts professionals I es mantenia com a priontat en les m1enc1ons del Rectorat. 
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Les gestions es reprengueren amb més insistència i més delit, sense que wnmateix 

d1smmutssin les d1f1cuhats. En paral·lel, l'estat d'opinió emre els sectors imeres• 

sals era cada vegada mes fovorable. 

1 Segons una nota p!'l"SOnald'Albcrt Serratosa 

2 Article �1...a Um\'CTSllat Poht�cmca•, dins cl volum col lectiu l'a¡xmai:ió ik la un11·tsna1 caia!ana p 66 

l
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3. UNES NOTES SOBRE EL PANORAMA 
SOCIAL l PROFESSIONAL DELS 
ENGINYERS DE CAMINS 

Les accions encaminades a la formació d'un estat d'opm16 fovorable a la creació de 

l'Escola de Camms de Barcelona, a les quals ens hem referit fins ara, tenen un 

caràcter bastant mdtvidual i voluntarista d'algunes personahtals com ara Albert 

Serratosa i Patrícia Palomar. Estan inspirades per tres motivacions generals. 

Catalunya necessita ampliar l'oferta d'ensenyament tècnic amb la creació de cen• 

tres nous de branques tècniques i professionals que no es poden estudiar a 

Catalunya. Un dels sectors necessitats de tècnics, tanmateix no l'únic, era el de la 

construcció I les obres públiques -el de l'enginyeria civil- amb aspectes com el 

planeJament urbanlst1c I els serveis urbans; aquesta necessuat JUSllÍica la petició de 

l'Escola de Camins. Per als que ho observaven des de l'mtenor de la professió, la 

manca de 1ècnics suposava que els llocs professionals sovint eren coberts per tèc

nics d'àrees afins, com ara enginyers indusmals i arquitectes Un fac1or subjacent 

que també iníluta en la petició era l'admiració per la professió d'enginyer de 

camins, i l'Escola corresponent, de reconegut presug1, avala1 per una llarga hislò

na que comença a pnnc1p1s del segle XIX 

Les arrels històriques 

L'Escola d'Enginyers de Camins, Canals i Ports de Madrid va ser creada el 1802 i 

va néixer per cobnr una necessüat social, per donar suport tècmc per mitjà de pro

fessionals qualificats al Servei d'Obres Públiques d'Espanya. L'estructuració del 

servei va ser el resultat d'un llarg procés, que s'inicia com a conseqüència cie l'im

puls decism que experimenten les obres públiques, i de manera especial la cons

trucció de carreteres, durant el regnat de Carles Ill, sobretol d'ençà de l'entrada del 

conde de Floridablanca al Govern l'any l 778, 1 que no conclou fins al segon terç 

del segle XIX Durant el segle XVIII no hi havia cap cos professional dedicat espe

clíicament a projectar i a dingir la cons1rucció de les obres públiques, íuncions 

que sovint estaven a càrrec dels enginyers militars, emre els quals h1 ha.,.;a alguns 

ttt'mcs altamem quahficats. Però la seva ded1cac1ó sempre havia de ser secundà

na, Ja que es1ava supeditada a les necessitats miluars que sovin1 els requenen per 

a les se,·es funcions especifiques en la fomficació. Tampoc no h, havia un òrgan 

de l'Adm1mstració que es responsab1htzes de la programació I la construcció de les 

obres públiques. Aquesta situació constrnstava amb la de la ve1na França que, al 
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fessorat 1 de matenal. Va ser així com es van fundar els Estudios de la lnspección 

General de Caminos i com l'octubre de 1802 es van convocar els primers exàmens 
d'ingrés; van aprovar set asp1ranlS dels onze admesos; després de la renúncia de dos 
dels aprovats, només cinc van acabar els esmd1s. 

Aquest nou centre d'ensenyament, mstal-lat al Palacio del Buen Reuro, fou creat 
segons el patró de la francesa École des Ponts et Chausées, fundada a París, el 

1747, pel famós enginyer Perronel. L'any 1803 passa a denominar-se Escuda de 
Cammos y Canales. Després de la de Mines és l'Escola d'Enginyers més antiga 
d'Espanya; totes les d'altres branques són posteriors. Des del principi va comptar 
amb un professorat excel·lent, sem el mateix Betancoun el més preeminent de la 

primera planulla. Els pnmers anys van superar els exàmens d'ingrés només tres 

cada any dels entre onze 1 vmt aspirants. 

El Cos d'Enginyers de Camms era un cos progressista, lligat a les grans estructu

res que signifiquen la modernització del pals, hereu chrecte dels ideals de la Il·lus

tració. Durant els anys de la invasió francesa I de la Guerra de la Independència 

(1808-1814), les obres pllbhques van quedar totalment paralitzades. El 1808, 

l'Escola va ser tancada, després de sis anys de funcionament. Restaurada per 

Ferran VII la monarquia absoluta el maig de 1814, durant el pnmer govern va 
desaparèixer la Inspecció General de Camins, 1 es van restablir els organismes de 

\'antic règim «arrumbando las insliliiciones nacidas del espfritu reformador de los nue
\'OS liempos». J En els vint anys del regnat de Ferran VII, des del 1814 fins a la seva 

mort el l 833, el cos va passar dues dècades de postergació, virtualment condem
nat a \'exlinció, amb \'excepció del trienni constitucional de 1820-1823. El 1821, 

com una pnmem mesura dels liberals, l'Escola va ser reoberta, però només va fun

cionar dos cursos; després els seus alumnes, sense que se n'arribés a graduar cap, 

van ser perseguns per liberals. 

Les vicissituds dels enginyers de camins en aquests anys són notables. Fins a la 

mon de Ferran VII, amb la reinstauració del règim constituc1onal, no es van res

tablir plenament en les seves funcions. L'Escola d'Enginyers de Camins va ser reo

berta el novembre de 1834; va ser una de les primeres decisions del ministre de 

Fomem Francisca Javier de Burgos, en el govern presidn per Francisca Cea 

BermUdez, durant la regència de la reina Marí.a Cri.suna. S'anomena la tercera esco

la; des de la reobertura va prosseguir la tasca sense apreciables discontmuitats. A 

partir de 1837 és director de l'Escola Juan Subercase Krets\ deixeble de 

Betancoun, que des del curs 1839-1840 proposà un nou pla d'estudis que cons

rava de cinc cursos, en lloc dels tres d'abans, amb més assignatures fonamentals i 

complementànes. En la primera promoció van sortir catorze graduats., 
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Aquestes notes ens penneten situar l'inici de l'Escola d'Enginyers de Camins, ¡ 

alhora de la professió. Remeto a qui vulgui ampliar aquesta informació a les obres 

històriques ben documentades, principalment les de Fernando Saenz Ridruejo i 

d'AnlOnio Rumeu de Armas que s'esmenten a la bibliografia, que són a l'abast dels 

que desitgin consultar-les. 

La història posa de manifest que l'Escola, des del naixement, per voluntat del fun

dador, va tenir un propòsit d'excel·lència, de proporcionar una formació de nivell 

elevat. Ha estat constant l'esforç per incorporar a l'ensenyament, i després a l'e

xercici professional dels titulats, les novetats tècniques de cada moment i la seva 

base científica. Una qualitat que hi ha anat lligada ha estat la disciplina, el rigor i 

l'exigència en l'estudi. Aquesta manera de procedir i l'esmentada importància que 

els camins, les vies de comunicació per terra o per mar, tenen per a la modernit

zació del país, determinen unes caracteristiques sociològiques de l'entorn profes

sional; \'empremta permanent que deixen sobre la superfície del territori fa visible 

l'obra dels enginyers 

Quan es produeix la reobertura definitiva de 1834, els alumnes de l'Escola +:presen

ten una gran homogeneitat per l'edat, per la formació i fins i tot per la ideologia)l.6 

lnicialment, l'extracció majoritària dels enginyers de camins es feia entre el funcio

nariat, civil i militar, i entre la burgesia liberal; amb el pas del temps es va ampliar 

lleugerament l'espectre de \'extracció social. Un fet força freqüent -que ho és en mol

tes professions- és que els fills dels enginyers escullin la mateixa carrera.' Aquest 

esperit de continuitat familiar a la professió, s'ha transmès al llarg de les generacions. 

Els governs progressistes han estat els que, en general, han promogut els plans i 

programes de millora racional de les infraestructures -de les xarxes de carreteres 

i, a partir d'un moment, de ferrocarrils, de les preses i canals per a l'aprofitament 

de les aigües, de l'abastament d'aigua en poblacions, dels eixamples i reformes 

urbanes-, elements que han estat instruments per al progrés del país. En repassar 

la història de les Obres Públiques a Espanya des de l'imci de l'època moderna es 

veu que són innombrables les carreteres, ferrocarrils, ports, preses i altres realit

zacions en tot el territori de l'Estat que han estat projectades i dingides pels engin

yers de camins. L'empremta que han deixat sobre la superfície del territori és per

manent i inesborrable; ha modificat el paisatge. La funció dels enginyers ha estat 

planificar, projectar i construir les infraestruc1ures; el seu treball ha tingut una 

transcendència enorme; per això ha adquirit prestigi. 

Aquestes c1rcums1àncies fan explicable el prestigi social que ha tingut la carrera 

d'enginyer de camins i aquells que l'han exercit. 
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En un país socialment endarrem, com era l'Espanya del segle XIX, resultava me

,·itable que un grup professional i ideo\Og1camen1 homogeni passts, tard o d'ho
ra, a l'acció política. Cap a mujan de segle, els enginyers de camins comencen a 

mtervemr en la vida pública. uns des del camp teòric animant fòrums de debat, 1 
uns altres en l'acLUació politica des dels partits. Un aspecte a assenyalar és que Jª 

l'any 1853, els enginyers de camins funden la Revista de Obras Ptiblicas que és la 
primera a Espanya de l'anomenada premsa tècnica. Els fundadors eren professors 

joves de l'Escola que pmemen temr un lloc d'expressió, de reunió i de debat, 

alhora que impulsar una renovació del cos, 1, en certa mesura, de la sociew.t. 

Des de la creació de l'Escola, potser d'una manera especial durant el segle XIX, hi 
ha hagut enginyers de camins molt notables, prestigiosos per la significació social, 

no solament en el camp específic de les obres públiques, sinó en d'ahres, com ara 
la c1ènc1a, la política de \'Estat i també la creació artlsuca, el pensament I la litera
tura. S'ha dn amb fonamem que «no hubo, entre 1854 y 1868, empresa intelectual de 
sagno progresisla en la que los ingenieros de camínos no eslUvieran presentes».' Els 
enginyers, sobretot els Joves, protegien les idees de progrés. La revolució de 1868 

va suposar el tnomf de les idees propugnades pels enginyers, perO ben avtal les 
esperances \'an quedar minvades. «Duranlt' la Restauración, la mayorla de los ange• 

nie ros de caminos ,·iraron hacia el conservadurismo. lnfluyó en e/lo el lógico proceso ,•ual 
de los mt1s viejos y un cambio en la extracción social de los mt1s jóvenes; pero injluyó, 

sobre iodo, la tendencia general de la bu,xuesfa española, c¡ue, 1ras haber alcanzado 

mayores colas de poder social, rrata de defenderlas /rente a fas nuevas clasts emergen

les•. Segueixo, encara que molt resum1damen1, la interpretació de Fernando Saenz 

Ridruejo, estudiós actual del món dels enginyers de camins. 

Els anys centrals del segle XIX, el grup professional dels enginyers de camins 

incrementà ràpidament el prestigi social. S:'lenz R1druejo h1 veu dues raons: la 

necess1ia1 obJecnva de les mfraes1ructures que els enginyers cons1ruien I la forma

ció professional I humana avançada que rebien. Emorn d'aquest prestigi són «obli

gadas las re/erencias al espíritu de cuerpo, con todas las connolaciones negativas que tan 

conrradicloria expresión arrasira. ( .. .) Este espfntu, al menos en un primer momenlo, 

eSlll\'O animada mds por el mantenimiento de u nas normas deon1ológicas rlgidas que por 

la busqueda de \'entajas mutuas». Em sembla que alguns d'aquests conceptes con

serven \'actuahtal, encara que es mamfesun de manera diferent, ateses les trans

íonnac1ons socials i generacionals que s'han produn 

Al llarg de iot el segle XIX, i fins ben avançat el segle XX, els enginyers de camins 

han es1at, fonamentalment, funcionaris. Una minoria, especialment a les zones 

termonals perifèriques de la Península, com ara Catalunya, ha abandonat el ser-
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veí de l'Estat de forma temporal o definitiva per treballar en empreses constructo
res, consultores o concessionàries de vies de comunicació, de preses o de regadius, 

és a dir, empreses que des del sector privat projecten o executen obres a càrrec de 

l'Administració pública. Aquesta tendència s'accentuà i s'estengué a Madrid i a tot 

\!Estat, cap a la meitat del segle XX, en expansionar-se les obres civils, i quan el 

Cos d'Obres Públiques de l'Estat es va saturant i molts graduats no hi tenen cabu

da i han de treballar en altres secLOrs, mantenim, això no obstant, l'alt nivell de la 

professió. 

A Catalunya, malgrat la dificuhat per als seus naturals i residents d'haver hagut de 

desplaçar-se a Madrid per cursar els estudis, també hi ha hagut enginyers de 

camins d'una anomenada reconeguda. N'esmentaré alguns, només com a exem

ple. Potser el més eminent i lanmateix el més conegut és lldefons Cerdà i Sunyer 

(Centelles, 1815 - Caldas de Besaya, 1876), de la promoció de 1841, la tercera de 

l'Escola, polític progressista, vocacional des de jove per establir una teoria cientl

fica de la urbanització basada en lleis generals universalment acceptades, prototi

pus del nou professional eficient i preparat, posseïdor com alguns altre.s d'una 

gran capacitat d'utopia, autor del pla d'urbanització i eixample de Barcelona, apro

vat el 1859, inicialment molt controvertit, però actualment acceptat com un pro

jecte concebut amb una gran visió de futur, reconegut com l'actuació urbanística 

més important del segle XIX, que dóna al seu autor un lloc indiscutible a la histò

ria. Melcior de Palau i Català (Mataró, 1842 - Madrid, t910), de la promoció de 

1867, autor de diversos projectes de carreteres de Calalunya, després professor de 

l'Escola de Madrid, conegut com a escriptor i poeta en llengua castellana i catala

na. Eduard Maristany i Gibert (Barcelona, 1855-1941), de la promoció de l 881, 

fou inspector eslalal dels ferrocarrils Catalunya, i, posterionnem, enginyer de les 

obres dels ferrocarrils de Tarragona a Barcelona i França, projectà diverses línies 

ferroviàries i fou l'autor del túnel de l'Argentera, del qual deixà.constància en una 

obra monumental de sis volums ( 1892), que va ser considerada el treball més 

ambiciós escrit a Espanya sobre qualsevol matèria relacionada amb les Obres 

Públiques '; això li valgué el tilOl de marquès de l'Argentera. Pere Garcia Faria 

(Barcelona, 1858-1927), de la promoció de 1880, autor del projecte de saneja

ment del subsòl de Barcelona (1893), amb la xarxa de recollida d'aigües de la ciu

tat, que complementa el pla d'eixample de Cerdà. Aquesta llista de personalitats 

catalanes podria ser bastant llarga; hi figuren alguns noms que sortiran en aquest 

estudi; la cloem, ja en els temps presents, amb el nom de Pere Duran Farrell 

(Caldes de Montbui, 1921-Barcelona, 1999), de la promoció de 1947, destacada 

figura del món empresarial contemporani, promotor de la indústria elènrica i del 

gas, introductor del gas natural a Espanya, i primer president del Consell Social 

de la Universitat Politècnica de Catalunya. 
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Les transformacions 

Els canvis tècnics i socials repercuteixen en la vida de l'Escola (en pnncipi de la 

de Madrid), al llarg de tota la seva existència, i també en l'estructura de la profes

sió, però també hi influeixen els canvis generacionals i els po\iucs. L'evolució va 
en paral·lel a la general del pais. És una constant al llarg dels dos últims segles. En 
temps més proper, quan les transformacions socials evolucionen amb més rapide
sa, especial mem a pam r de la meitat dels anys seixanta del segle XX, quan la gene
ració emergent es manifesta de forma més clara i contundent contra \'immobilis
me anterior; en aquesta circumstància, el canvi que es produeix en el panorama 
social i professional dels enginyers de camins també és molt apreciable. Hi farem 
unes referències breus, tant a l'àmbit general de l'Estat, com entre els engmyers 
radicats a Catalunya. 

Pel que: fa a l'àmbit general, per aquesls anys, fmals dels seixanta i primers dels 
setanta, en el col·lec11u d'enginyers de camins s'han produit transformacions; algu• 

nes són comunes a totes les enginyeries i altres són més pròpies de camins. Les 
refom1es de l'ensenyament tècnic de 1957 i de 1964 mostren els seus efectes, uint 
en l'aspecte qualitatiu com en el quantitatiu. 

l'evolució del nombre d'estudiants a \'Escola de Madrid, que ja hem esmentat al 
capítol primer, és ben il·lustrativa: d'uns 200 alumnes matricul.us a cada curs 
acadèmic fms al 1949-1950, s'ha passat a més de 3.600 al cap d� vint anys. En el 
mateix pertode. el nombre de graduats també ha experimentat un mcrement nota
ble. Fins a 1950 en soruen uns 40 a cada promoció; en els anys seguents h1 ha un 
petit increment, però la promoció de 1964, que ja ha estudiat en entrar en vigor 
la reforma de 1957, supera els 150, xifra que es va incrementant fms a arnbar a 
280 l'any I 970; en vmt anys el nombre de graduats de cada promoció s'ha multi• 
plicat per sis o per sel."' Entrats els anys setanta.Ja comencen a sonir promocions 
de les noves escoles de Santander i València. Per tant, el nombre total de titulats 
experimenta un augment espectacular i progressiu. A panir de 1958, i en deu 
anys, el nombre d'estudiants d'enginyeria, de totes les branques, en tot l'Estat es 
multiplica per set. 11 

En conseqüència, l'estructura i el camp d'actuació de la professió entren en una 
etapa de canvi notable. El nombre de nous titulats que s'incorporen cada any al 
mercat laboral fa que l'àmbit professional s'hagi d'eixamplar i d'obrir progressiva
ment cap a sectors nous d'activitat, tot adaptant-se a l'oferta de mulats i a l'apari• 
ció i implanuició de noves tecnolog1es, que per aquests anys viu un període d'ex• 
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pansió. Hi ha d1ferènc1es notables emre l'estatus social, professional I ideològic 

dels enginyers de camms joves I el dels seus companys amb més ª")'S de profes

sió. La pràctica professional dels enginyers es troba so1mesa a un important pro

cés de canvi, que està modificant \'esmmura de la professió. La suuació ha estat 

qualificada com de ruptura de l'homogeneitat professional.u El tradicional presti

gi de la carrera de camms compona uns hàbits molt arrelats i una visió poc dinà

mica de les pecuhantats professionals que són qüestionats pels nous graduats que, 

sense oblidar els grans enginyers que es van comprometre amb la societai del seu 

temps, 1 tenint present que han de conservar l'herència d'una professió antiga i 

prestigiosa, volen introduir aires renovadors i posar al dia el compromís .lmb la 

socielal aclual, d'acord amb la sens1b11itat del temps present. Aqucsles :iprecia

cions, que tenen aspectes en comú per a totes les enginyeries, adqmre1xen una 

incidència especial en la de camins, que tradicionalment ha gaudit d'una conside

ració social molt elevada. 

L'empenta contemporània 

El servei a l'Adm1ms1raoó púbhca, que era la dedicació 1rnd1c1onal I més estesa 

entre els enginyers de camins, va perdem importància relauva; això no significa 

que h1 hagi hagut disminució de les places en les planulles, sinó al contrari, però 

la proporció cie graduats que h, poden accedir és molt més baixa, 1, en conse

quència, l'augment és moh més considerable en el nombre de mulats que treballa 

en acuvilals en empreses, tant del sector públic com del privat La mutació és una 

conseqüència dels canvis esmemats en la configuració de l'ensenyament tècnic, 

però també dels canvis tecnològics I socials generals. A la meitat del segle XX, el 

secwr de les obres públiques, de les construccions civils i dels serveis públics eslà 

en fase d'expansió. Són els anys dels projectes I la construcció de les primeres 

autopistes 1 de la millora de la xarxa de carreteres. Augmemen els llocs de treball 

en noves centrals elèctnques I en companyies de d1stnbució, en empreses d'aigues, 

en el planejament urbanfsuc I en els projectes I l'execució de les obres correspo

nents, en l'abastament I saneJament de les poblacions. en el disseny I càlcul d'es

tructures, en Íàbriques de ciment, de materials de construcció, de preíabncats 

(sector en renovació profunda I amb un mercat en expansió), etc. Això no obsaant, 

a causa del nombre elevat de mulats sortits de l'Escola, en algun moment s'entre

veu a l'homzó el nsc que als nous graduats els cos11 de trobar treball, o que no 

puguin assolir el nivell professional desitjat. El problema de l'atur o de la recessió 

professional inquieta cis enginyers de camins abans que aparegui com una realitat 

alarmant 
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Des del Col·legi, òrgan de representació i de defensa corporativa, es procura tenir 
present el problema i arbnrar mesures per fer-hi front, impulsant l'obertura cap a 
noves àrees professionals, per tal d'assegurar que no hi hagi manca de treball per 
als nous enginyers de camins, i alhora que aquesta qüestió no incideixi negativa• 
ment en el presligi col·lectiu 

De la preocupació col·legial en aquest senut, n'lu ha diverses mostres. Cal consta
tar que, en aquest aspecte, els enginyers de camins són pioners, afronten els pro
blemes abans que es produeixin i marquen una pauta, que contrasta amb el que 
passa en altres engmyenes en què ]'adaptació a l'increment ràpid de titulats, a la 
massificació de la qual es parla sovint, no és pas impulsada de forma activa pels 
col·legis, sinó contemplada amb passivitat i amb lamentacions. 

El Col·legi d'Enginyers de Camins fa un paper actiu en el descobnment de nous 
camps professionals, uns determinats per \'aparició de noves tecnologies i altres 
situats en zones perifèriques de l'àrea tradicional d'actuació, tant a l'Administració 
pública com en cl món de les empreses. Tal com diu José A. Fernandez Ordóñez, 
que per aquesta època serà elegit president del Col·legi: 

�La gran formacióll bdsíca y la dura disciplina de rraba;o que se adquiere en 

nueslras escue/as durante los años de es1udio, capacitan a losjóvcnes ingenieros 

para desarrollar las mds heterogéneas acriv1dades, con apllludes para convertir

se en pocos años, por ejemplo, en magnificos funcionarios al servieio de las dife

rentes Adminislraciones públicas, o bien en ejecutfros de las mds di\'ersas empre

sas ajenas al mundo de la ingenierla civil.• 1> 

Els enginyers de camins a l'Administració pública 

Un exemple em sembla significatiu. Les oportunitats que ofenen les planulles del 
Ministeri d'Obres Públiques estaven pràcticament congelades, sense un incremen: 
apreciable del nombre de places. Els enginyers dels nous plans d'estudis de 1957 i 
1964, hi han d'ingressar per oposició, no directament com ho feien els d'abans. Les 
convocatòries d'oposicions ofereixen un nombre de places molt inferior al d'aspi
rants, molts dels quals queden exclosos, sense expectatives immediates. És una 
situació nova per als aspirants a funcionaris; la selecció específica es planteja des
prés d'acabada la carrera. Mentre que en la situació anterior es pot considerar que 
les ventables oposicions eren els exàmens d'ingrés a l'Escola. Els enginyers de 
camms busquen col·lecuvament sortides en altres sectors de \"Admmistració. Una 
de les quals preveuen és el cos tècnic de l'Administració Civil de l'Estat (TAC), orga-
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m1zat com un cos general en la Ley de bases de los funcionarios civiles del Estado 

de 1963 i desenvolupat en la corresponent llei articulada de 1964; segons la llei, als 

funcionaris d'un cos general corresponen les funciones comuns a \'exercici de l'ac

tivitat admmistrativa, mentre que als dels cossos especials corresponen les que 
consrnueixen l'objecte d'una peculiar carrera o proíessió. L'ingrés a tècnics 

d'Administració, organitzats abans com a plantilles pròpies de cada mmisten, esta
va reservat tradicionalment a llicenciats en dret i en ciències polítiques i econòmi

ques. Els enginyers de camins consideraren que aquesta podia ser una oportunitat 
professional, i que la llei esmentada fixava com a exigència per a l'accés la d'estar 

en possessió de qualsevol lítol d'ensenyament superior universitari o tècnic 

Des de la Presidència del Col·legi de Madrid, s'analitzà la qüestió I s'informà els 
col·legiats d'aquesta oportunitat. Per aconseguir de ser admesos a les oposicions 

hagueren de vèncer d1ficuhats, tant les dels costums establerts a l'Admimstració 
com algunes de jurldiques. La reglamentació general d'ingrés a l'Administració 

pública, segons la llei de 1963, no es va publicar fins al 1968. Malgrat estar apro

vat el reglament, no sortia cap convocatòria d'oposicions; sembla -no ho he pogut 

confirmar- que des del Col·legi es van fer geslions per impulsar-la. Entretant, a 
més de donar suport a totes les gestions, s'arbitraren mitjans per facilitar la pre

paració d'aquells col legiats que hi estiguessin interessats. En actuar en aquest sen

ut, es feia amb el convenciment que el perfil d'un engmyer, amb la formació 
adquirida a l'Escola, i més si estava complementada amb estudis de dret, d'econo
mia o de ciències socials, com alguns havien seguit, era molt 1dom per treballar en 

la gestió d'alt nivell, a l'Administració o en grans empreses. Potser en aquest cas 
també era present l'exemple de França, on només el l 5% dels graduats a la famo

sa École des Ponts et Chaussées es dedica directament a \'enginyeria civil." 

A les primeres oposicions que van ser-hi admesos per primera vegada els engm

yers de camms, un grup dels que s'hi van presentar les van superar. S'havia obert 

un caml. En cada una de les oposicions posteriors, un nombre apreciable d'en

ginyers de camins va mgressar al cos tècmc d'Administració Civil, amb bones pun

tuacions. Eren, en general, de promocions joves, a l'inici de la vida professional. 

Els mateixos que van aprovar en la primera convocatòria es van encarregar de l'or

ganització de la preparació dels nous aspirants, amb la col·laboració i en els locals 

del Col-leg1 de Madrid. El de Camms és l'únic col·lectiu professional d'engmyers 

que donà suport a l'acció d'obrir aquesta via a la professió, i que facilità la prepa

ració sistemàtica per acced1r-h1. Durant alguns anys és una acció innovadora molt 

apreciable, a la qu¡¡J s'acolliren molls enginyers de camins joves, 1 alguns d'altres 

branques, ja que en realitat l'accés al cos general tècnic era obert per a totes les 

mulacions superiors (llicenciais, enginyers I arqunectes). 
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Les opcions especifiques en els exercicis de l'oposició eren tres grups de matèries: 

historicopolítiques i sociològiques,jurídiques i econòmiques. Els primers enginyers 

de camins hi havien accedit per l'última opció. Gràcies a les geslions que van efec

lUar, es va aconseguir que se n'introduís una de nova, de caràcter tècnic, orientada 

cap a la Informàtica i les Tècniques de Gestió; feia algun temps que es veia la neces

sitat d'establir la branca de «Técnicas cuantitativas en la Administración Civil». 

Una altra conseqüència, d'un ordre diferent, és que la presència de tècnics d'ad

ministració general amb la formació pròpia dels enginyers, en ministeris i orga

nismes diversos, representa una contribució moll concrela i valuosa quan s'inicia 

la informatització de l'Administració, ja que la preparació que tenen, de base fisi

comatemàtica i de tècniques de gestió i d'organització, els pennet de treballar en 

un camp que resulta molt més dificultós per als de formació juridica. l, com a 

corol·lari, ben aviat, els enginyers de camins que han aconseguit ser funcionaris 

del cos tècnic d'Administració Civil se situen en llocs de responsabilitat en diver

sos ministeris, diferents del d'Obres Públiques, com ara Treball, Seguretat Social, 

Educació, entre d'altres, en els quals tenen ocasió de preparar i de posar en mar 

xa  les innovacions en les tècniques d'organització i en e l  camp informàtic.11 

Encara que apartant-me del tema principal de l'estudi, he volgut dedicar un breu 

espai a comentar aquesta situació, en la qual els enginyers de camins van realitzar 

una acció promotora d'un abast notable, de la qual no n'he trobat cap informació 

escrita, i que mereixeria un estudi amb més dades, com una aportació singular a 

l'expansió del camp professional. Tanmateix es va obrir una via nova. Segons m'in

formen alguns dels que la van seguir, al cap d'uns anys, vers el 1980, es podia 

comprovar que, amb un nivell alt a \'administració, com ara el de sotsdirector 

general, hi havia més enginyers de camins en ministeris diversos que no pas en el 

d'Obres Públiques. 

Si el que acabo d'escriure es refereix als canvis en el panorama general, també a 

Catalunya són paleses les repercussions. 

Els enginyers de camins a Catalunya 

Segons una enquesta de maig de 1966, entre els estudiants matriculats a les dues 

escoles d'enginyers de camins existents, Madrid i Santander, només el 3,2% eren 

residents a Catalunya. Per altra part, entre els estudiants de la mateixa residència 

de totes les escoles i branques d'enginyeria, els matriculats a camins eren el 3%. 16 
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Cany 1967 h1 havia 108 enginyers de Camins que lreb:1llaven a Barcelona, mentre 
que 1.138 ho feien a Madrid. El 1973 n'hi h�v1� 250 a Catalunya, amb tendència 
a augmentar 

També a Ca1alunya ha estat visible l'ampliació del camp professional. 
Tradicionalmem, l'Admm1stració penfèrica de l"Estat era gatrebé l'única somda per 
als enginyers de cam111s a Catalunya; s'hi afegien algunes places comptades a les 
planulles de \'Ajuntament de Barcelona i de la Diputació, llocs que han tingut un 
increment lleuger. Altres sectors productius, entre els esmemats a \'apartat ame
rior, començaren a donar acollida a utulats d'aques1a branca. La construcció d'au
topistes a Caialunya comença amb la de Barcelona a Mataró, la primera de peatge 
de tot l'Estat, inaugurada l'any 1969. 

El Col leg1 d'Enginyers de Camins, Canals i Ports va ser fundat \'any 1956 a 
Madrid per José Maria Aguirre Gonzalo, que en va ser cl pnmer president; agru
pava i agrupa els professionals de lOl Espanya. Des de pnmers de segle p ex1slia 
una assoc1ac16, però sense el règim JUridic d'un col leg1 professional A la darreria 
de 1972, quan el nombre de col·legiats que per motiu de residència o d'exercici 
professional ha estan interessats ;a és notable, s'obre a Barcelona la seu de la 
demarcació de Catalun)'a 1 Balears, un local per a reumó, oficina I alguns serveis 
Fins lla\"Ors h1 havia un delegat provincial o temtonal. Però ben aviat la demarca
ció aconsegueix el reconeixement, amb una junta Rectora pròpia, presidida per un 
degà, elegida pels col legia1s lnicialment abasta el terrilon del Pnncipat i les liles 
Balears, però el 1975 es produeix la separació de les 11\es. L'orgamlzació dels 
enginyers de camms, vigent a l'actualitat, està estruclUrada en un col leg1 únic, 
articulat per demarcacions, que coinc1de1xen amb les comunitats autònomes 

La presència, a 101 l'àmbit estatal, dels nous graduats suposà no solamem el creixe
ment del col-lccuu profess1onal, smó la incorporació progressiva dels Joves a l'ae11-
vitat corporauva i, més concretament, a les tasques directives del Col leg1, 1 alhora 
un canvi en la concepció de l'organització mtema, en la qual, des de ben aviat, es 
considera bàsica la pamcipació democràuca en la presa de decisions I en la designa
ció dels òrg.1ns de govern. La generació jove, que amba a l'edat aduha I es fo present 
en els dwersos es1aments, lhure de molts prejudicis arrelatS, mtrodueix, en aquestS 
an)'S, una efervescència social I una 11 lusió col·lecuva per la democrnmzació de la 
societat en general. Membres de la generació que ha conegut I ha estat mflutda pels 
moviments socials extenors (com el de maig de 1968 a Paris) i es rebel·la contra la 
inèrcia pública I contra les insrnucions que funcionen al nostre pals, van tenmt 
presència en diverses ms111uc1ons de representació col·lecuva I impulsen canvis d'o
ncnrnció, algunes \'egades amb ruptura, altres amb dara voluntat refonmsta 
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Alguns col·legis professtonals estan entre les mslitucions on l'afany de renovació l 
de canvi és més mamfesta, i formen pan de les entitats de la societat civil que més 
desrnquen en la \'olumat d'expressió amb lhbenat, de democratització de les 
estructures I de compromís social, carac1erfsliques que es fan paleses tant en rela
ció a problemes generals del país com en el plantepment de les qüestions especi
fiques de la respecuva professió, d'acord amb les necessitats del moment, més que 
no pas amb l'orientació 1radicional. El Col·legi d'Enginyers de Camins participa 
d'aquest ambient general; una mostra en són les persones que es van mcorporant 
a les juntes direc11ves. Quan el 1974,José A. Fernandcz Ordóñez, «un dels engin
yers de camms d'aquest segle que més ha rcflex1on,n sobre els problemes i el sen
lit de la professió•", de clara trajectòria progressista, pren possessió com a presi
dent del Col-leg1, expressa en un missatge mequlvoc que «d ingeniero debt asumir 
anle la soeiedad la responsabilidad de haet:r oir su mz.frenre a iodo mrenlo desaforfu

nado de modificación dd entomo físico como apoyo al progreso general dd pafs1t. 

En el Col·legi de Barcelona, pel fet de ser creat de nou, l'esperit renovador es mos
tra des de l'inici, p que els que n'han impulsat la creació I el d1rige1xen són, en 
general, enginyers de les daneres promocions, que part1c1pen de la inquietud 
general, que se senten obligats pel compromís amb la societat I que en la deíensa 
de la professió són conscients tant del prest1g1 històric que s'ha de mantemr, com 
del fet que h1 ha problemes nous que s'han d'afrontar a temps 

1 Rt11st11 dt Obrns Pllbl1Cas Numer9 extraordmano 12 JUmo 1899 
2 Cnm per Rumcu de Armas. Ciennn y recnologia, p 267 
3 Ru111eu de Armas: lllidcm, p 402 
4 Juan Sulxrca� Kms (Valtncia. 1783 - Madrid, 18,6), engmyer dr camms de la promoció de 

1807. en l'etapa 1mc1al de l'Escola dirigida pel íundador AguSttn de Bctancoun. autor de rtah1-
ac1ons importants a la professió; polluc consrnuc,onal, acadtmic I membre de d1veDCs corpora
c1on� cientlfiques. professor I d1rtc1or de l'Escola de Madnd des de 1837 duram onu an)�. pro
moior d'unnou Pla d'estudis que pon.ad �u nom, que fou v1gem des del curs 1839-18-40 
lk�prl's ho va cornar a �r des de 1855 fins a la seva mon esdevinguda cl 18,6 Segons S:\enz 
R1drucJo •Jut t! 1·tnladtro arrljiu de l.a rcorgann:arnffl dt la Escucln de Cnmmos; t}l'n:ió t! cargo /dt 
dut"<w,J can tnl st"1·endad 1 mttodo y 5upo dar a la tsc:udn tnl alturn Citm¡ftca qut pronw lwbria de 
prntrglilrst tlltrr los ntabltc1m1t111os docenln dt la tpoca• 

S Rumeu de Armas 1hldtm, p ◄◄9 
6 Sà(nz RtdrueJO. lngtrutM dtl srglo XIX, p 6 
7 5.1enz RidrutJO lngcnicrvs dd sigloXIX, p 10 1 11 
8 Aquest.l ena I les �guents són de SMnz R1drueJO lngt111crvs dtl s1glo XIX. p 12 i properes 
9 5.k·nz R,drueJo: LDs ingtnicros dt cnnullOS, p 119 
IO Emplto dc Ins rrofrnaMlts su�narcs. p 54 



l l Rub10 fnscMl!za wpcno,: p 52 
l 2 Lxallc Lo cnsu dt lo$ 1nvn1tros, p 21 )' 105 
l) A la m1roducck) dd lhbtt Sant.a Ctcdu Lo Jngcnlt'ria M Cam1nos. p 9 
l-4 Sanu Ctc1lu UI J11gtn1t11a dt Cam1nos, p 18 
15 Aquest apanat ha rsu1 da.borat basant-me en l.a mformac10 ,"trbal que m'han fac,ht.at alguns 

cngm�r s de camms m�ss.ats a Ics pnmcrcs promocior15 de Tkmcs d'Adm1mstmc1ó Ci\'11, • b 
convocatOna de lcsquals,':ln 1c:mraccts 

16 Rubio Enw-ncmta s�rrrior 
17 Sama ú:dha Lo lngtnitrfa dt Camines. p 43 
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4. L'IMPU,LS DES DE LA NOVA UNIVERSITAT 
POLITECNICA 

Reprenem el tema principal de l'eslUd1. 1.'.any 1972, l'estat d'opinió favorable a la 
creació de l'Escola de Camins de Barcelona anava adquirint força i solidesa. El 12 
de maig, coincidint amb la diada del sant patró de la professió, Albert Serratosa 
publicava un nou anicle a La Vanguardia amb el 1h01 de «Discnminación educa
tiva. La renerada nega11va a una Escuda de Caminosi.; recordava que cinc anys 
abans havia publicat el pnmer sobre la necessitat de \'Escola de Barcelona, i que 
des de llavors s'havien creat les de València i de Sam::mder, ciutats amb zones d'in
fluència de menys importància econòmica que Barcelona, la qual tanmateix havia 
quedat discnminada. 

Gestions per a la creació de l'Escola 

Les actuacions d'aquest temps adquireixen un caràcler més mslilucional. El 
Patronat de la Universitat Politècnica, presidit per Andreu Ribera Rovira, que alho
ra era president de la Cambra d'indústria i Comerç de Barcelona, impulsava una 
labor de promoció de la Universitat amb la finalitat d'establir i reforçar vincles amb 
la societat I amb el món empresarial; el Patronat, en les reunions periòdiques, 
tractà reiteradament la questió de l'Escola de Camms i, al mateix temps, feu ges
lions prop de les autoritats i forces vives de la ciutat. 

Durant el mateix any 1972, el rector I el president del Patronat tingueren diverses 
entrevistes amb alguns enginyers de camins, com ara Albert Serratosa i Fcmando 
de la Rosa, per intercanviar informació sobre les possibilitats de creació de 
l'Escola. Estaven en el moment àlgid de les converses per al conveni amb el Banc 
Mundial, dms el qual, a més de l'Escola es proposà d'incloure un Institut de la 
Construcció, concebut en col·laboració amb les escoles d'Arquitectura i 
d'Enginyers Industrials. 

El 19 d'octubre de 1972, \ajunta de Govern de 1a UPB va prendre l'acord de donar 
tràmit una vegada méS a la sol·licitud de creació de l'Escola d'Enginyers de Camins. 

En una reunió del 18 de desembre, el Patronat estudià un documem elaborat per 
Fernando de la Rosa, segons l'esquema previst pel Consell de Rectors per a la cre
ació de nous centres docents, que comprenia una justificació de la necessitat de 
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l'Escola amb dades soc1oeconòmiques, una proposta de pla d'o1ud1s i una preV1· 

sió de les ms1al·lacions necessàries; anava acompanyat d'un pla de necessllats de 

funcionamenl per als pomers an)'S amb la valoració econòmica corresponent 

El 18 de gener de 1973, el rector I el president del Pa1ronat s'emrevistaren amb el 

ministre d'Educació, José Luís Villar Palasí; en van treure la impressió que «el 

ministre h1 està conforme•, tant pel que fa a l'Escola com a l'lnslltut de la 

Construcció. Quan n'mformà al Patronat, Andreu Ribera «considera que, havent 

obtingut la confonmlat del ministre, s'ha d'actuar com si ja tinguéssim l'automza

ció concedida». El Patronat creà una comissió especial per als temes de l'Escola, for

mada per Alben Serratosa Palet, Manuel Condc Cabezas I Fernando de la Rosa 

Martl, enginyers de camins. En aquesta reunió ja es parlà dels locals per ubicar pro

visionalment l'Escola Se n'apuntaren alguns de disponibles a Barcelona, que. tan

mateix, exigien unes obres 1mponants de rehab1htació. Emmant, el mateix mes de 

gener es van íer gesuons prop de la Diputació de Barcelona, per a la cessió provi• 

sional d'uns locals al carrer d'Urgell; el president hi mostrà bona dispos1c1ó 

Per donar estat mts oí1c1al als tràmus íets al M1msteri, des de la UPB es cursà una 

nova sol licitud of1c1al, l'mforme preceptiu que l'acompanya\·a era \'elaborat per 

De la Rosa. S'hi proposava com a ubicació provisional la del carrer d'Urgell, la def1-

n111va hauna d'esiar en els edificis que s'havien de constnur en aplicació del con

veni amb el Banc Mundial. 

Per a l'au1ontzac16 d'un centre universitari nou era preceptiu un informe de la 

Junw Nacional d'Umversitals, la qual tractà del tema en la reumó del 12 de maig 

de 1973. PerO no aprovà pas el passi definitiu, sinó que la questió quedà de 

moment sense solució, ja que alguns rectors d\inivcrsitat, emre ells el de la 

Polnècnica de Madrid 1, Iu posaren Objeccions, tot al legant que el nombre d'esco

les de Camins ex1sten1s a Espanya ja era suficient 1 que no convema mcrcmentar 

el nombre de professionals de l'especialitat. Ferraté quedà força abatut. En acabar 

la reunió, el rector de la Umvers1tat Autònoma de Madnd li expressà el seu dis

gust pel tracte de què havia estat objecte «la joven Umvers1dad Pohtl:cntca• 1 h va 

prometre el seu aJut perquè la proposta fos una realnat en el fu1ur 1 

Estat d'opinió i intervenció des del Col·legi 

Malgrat la lentuud de les gesuons i els entrebancs que \'an sorgmt, la nova Escola 

de Barcelona, Jª no es considerava en general com un desig mdefmu en el temps, 

smó amb la certesa que avial seria una realital. Per al col·lectiu d'engmyers de 



camins de la demarcació de Barcelona, la creació de l'Escola era un tema d'mterès. 
A final de novembre de 1972, el Col·legi, amb configuració única per tot Espanya, 
havia oben un local a Barcelona per a la Delegació Territonal de Catalunya i 
Balears, situat a l'edifici Trade, a la Gran Via de Carles lli. Els col legiats sabien que 
alguns companys s'estaven movent per aconsegmr la creació I la posada en marxa 
de l'Escola; però les mfonnacions, escasses, que se'n disposava arnbaven a un 
nombre reduit de col·legiats. Els més preocupats per la qúestió, amb mformació 
més directa dels Íets o del panorama global, estaven mquiets perquè les notícies 
que captaven I les postures que reílec11en no els sembbven adequades a la 
importància del tema. Temien el risc que una creació i un inici precipitats de 
l'Escola poguessm donar lloc a uns defectes d'ongen que després resultaria d1ficil 
de corregir. Temen presem que, en els 1mcis de les escoles de Santander i de 
València, s'havien detectat alguns problemes i s'havien hagut de superar d1íicuhats 
concretes; en el coneixement que es tenia d'aquestes escoles, sense una anàlisi pro
íunda, h1 havia mdicis per veure que obeien a models fonnauus diferents. Encara 
que els col legims de Barcelona no ho cone1x1en amb precisió, els preocupa,·a l'o
rientació que podna prendre l'Escola de &l.rcelona. Estaven convençuts de la 
necessuat que els pnmers passos es donessm amb encen i temien que pogués 
prendre una onentació mic1al improVJsada • poc ngorosa Tots estaven d'acord 
que l'Escola de Barcelona s'havia de crear; era una decisió md1scuuble, atesa la 
importància de la ciutat Però s'estenia la idea que no es tractava només de la cre
ació de l'Escola, smó d'assegurar el naixement amb una líma de qualitat 1 prcst1g1; 
no preocupava que la possibilitat de cursar els es1ud1s s'estengués a un nombre 
més elevat de persones, smó el possible deteriorament de la qualnat 

Un grup nombrós de companys considerava pnmord1al per a la nova Escola asse
gurar el nivell elevat de qualitat i de rigor que ha caracteritzat \'enginyeria de 
camins, encara que aconseguir-ho comportés altres lim1tac1ons; el criten de quali
tat prevalia sobre la immediatesa de l'entrada en funcionament, sense tenir cura de 

toles les condicions acadèmiques. En canvi, uns altres donaven més 1mponància 
que l'Escola pogués funcionar ben avial, es cobnssm les places de professors i que 
aquestes quedessm reservades per als engmycrs de camms rad1ca1s a la zona, pro
curant evnar els de l'Escola de Madrid o alguns d'altres branques 

l:s en aquest ambient que un grup de col·legiats proposà la convocatòria d'una 

reunió al Col legi per mformar àmpliament de les gestions que s'estaven ponant a 
terme, en la qual panicipessin un bon nombre de companys. El delegat regional, 

Joaquln Juan Dalac, acceptà la propos1a I la feu seva, amb el convenciment que 
l'Escola de Barcelona només seria possible amb una bona col·laboració del 
Col·legi, \'opmió del qual hauria de sorur d'un procés obert a tots els col·legiats. 
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L.a reumó íou convocada per al dia 4 d'abril de 1973, a la seu del Col·legi En l'es

cm de convocatòna, Dalac recordava que l'any 197 l, mentre era au1omzada 

l'Escola d'Enginyers de Telecomumcació, era denegada la de Camins 11alegando que 

no era d momenro oportuna»; que des de llavors hauna actuat una com1ss1ó asses

sora del Patronat de la UPB, composta pel rector i 11ofros miembros degidos sin repre• 

senración oficial alguna, enrn: los cua/es se encuen1ra nuestro compañero Fernando de la 

Rosa», per estudiar aquesta poss1b1\itat Recordem que a De la Rosa h havien estat 

encomanats mformes 1 gestions des del Patronat de la UPB, on s'expressava en 

nom del Col·leg1. Reconeixia Dalac que Ke/ Colegio debe /omar en sena consideración 

la aspiración de Jos ingenieros de caminos de Cataluña y Daleares». les conclusions del 

delegat són les següents: 

l. El rema de la apenura de una Escuda nuna en el pafs parece que debt ser 

es1udrado de acuerdo con la demanda de ingenieros de caminos. Ahora bten, es 

muy probable que la ausencia de necesidades sea dejada a un lado y el Gob1erno 

planifique la creación de la Escue/a por moti\'OS políficos. En estas condiciones, el 

Colegio debt estar presente en la mds mínima gesrión que se haga 

2. Debt efectuarse una consulla escnta a todos los compañeros de Caralufla para 

pedir su opinión sobre diferen1es puncos: 
• Necesidad de la Escue/a 
• Posmra del Colegio. 

J. El Cofegio debe designar, si fo cru convenienre, una comisión local para repre
semarla en este rema, con nombramiento mas formal. 

4. Los elemenros ges1ores del Colegio deben pulsar en el Gobiemo la posibilidad 

de aperiura de la Escue/a para e1'ifar oponerse a una idea que finalmenfe serd 

1/e\'ada a cabo. O, por el conrrano, mantener desàe el pnncipio una poscura de 

101al independencia 

L'assemblea del 4 d'abnl complà amb una bona assistència t part1c1pac16; tols 

expressaren amb llibertat la seva opinió. Les dues postures esmemades quedaren 

de manifest claramem El debat fou v1u amb moltes intervencions; les ges1ions de 

les quals s'mÍOrmà, foren cnt1cades amb duresa. To1s els assistents es mostraren 

d'acorcl que el Col·legi haVJa de par11c1par activament en les gesuons per a la cre

ació I la posada en marxa de l'Escola, i que això s'havia de fer per mujà d'una 

Comissió que comptés amb una representació legitima I democràtica A causa de 

la dispersió de cmens, no resultà possible consmmr-la a la mateixa reumó, on im

cialmem no s'arnbà a un acore! sobre el nombre de membres que haVJa de temr, 
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m sobre el de persones que cada col·legiat havia de votar m sobre el proced1mem 

electoral. Finalment l'assemblea acordà obrir un termini, fins al l O de maig, per a 

la presentació de candidatures individuals i que a la mateixa votació es decidis el 

nombre de membres de la Comissió i els noms dels col·legiats que la formarien. 

Proclamats els candidats, en nombre de tretze, la votació es fixà per al dia 12 de 

juny; el candidat que obtingués més vots seria el president de la Comissió. 

S'establi que la votació es fes dipositam les paperetes en una urna ubicada a la seu 

del Col·legi, oberta durant la jornada completa i sense debat previ. 

La missió que s'encomanava a la Comissió (que en enclavam anomenarem 

Col·legi-Escola) em actuar com a enllaç i portaveu de la professió per seguir els 

tràmits encaminats a la creació de l'Escola, prop del Rectorat de la Universitat 

Politècnica, del M1msten d'Educació i d'on calgui, i oferir la col·laboració per pro

gramar l'inici de les activitats. Alhora es prengué el compromls que la Comissió 

donaria per acabada la seva missió quan, aconseguida la creació, l'Escola comptés 

amb l'esm1cLUra 1dòma per responsabilitzar-se del funcionament. 

Segons els resultats de la votació del dia 12 de juny, els candidats elegits amb una 

majona clara per consmutr la Comissió foren: 

Josep Espmet Chancho, com a president 

Juan B. Diamante Cabrera 

José Riverola Pelayo 

Jaume Sabater Albafull i 

Fernando Saenz Ridruejo. 

A finals de juny, Dalac informà els col·legiats del resultat de la votació: Espinet 

havia obtingut 93 vots. 

Els promotors de la candidatura van procurar que en formessin part professionals 

de reconegut prestigi, i que hi estiguessin representalS diversos sectors de la pro

fessió. Josep Espmet era una personalnat indiscutida en el doble vessant profes

sional 1 humà; tenia la doble faceta d'enginyer i de ma1emà1ic, alumne destacat de 

l'Escola de Madrid, número ú de la seva promoció i professor de la Facuhat de 

Matemàliques; un company li aplica els següents qualificatius: brillant. creanu, 

sòlidament preparat en enginyeria i en matemàtiques, simpàtic, culte, humanista, 

bon conversador, gastrònom i músic. Diamante era professor d'ESADE i represen

tava el món empresarial. Riverola, enginyer d'Aigües de Barcelona, representava el 

sector hidràulic. S3enz Ridruejo, treballava a carreteres, en el camp de la geotèc

nia, era estudiós de la història de l'enginyeria de camins i em roncava amb l'Escola 
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de Madnd, de. la qual el seu pare era catedràtic de Geologia, molt npr"cin1 Snhntcr 
lreballava professionalment en estructures al M,msten d'Obrc:; rubhqucs a 
Barcelona, era llavors professor d'Elasucnat 1 Res1stènc1a de Matenals a l'Esc:Qli 
d'Enginyers lndusmals de Terrassa, era un capdavanter de la democramzac16 del 
Col·legi, t va ser un dels mts destacats promotors del mov1mem que va aconduir 
a la consmució de la Com1ss16; al cap de poc temps va ser elegn degà del Col·legi 
de Barcelona 

Poc després de \'e\ecc16, es presentaren al recwr de la UPB, Gabriel Ferraté, que 
considerà que mnb la Comissió, els objectius de la qual comp:mia, podria tenir un 
interlocutor vàlid dintre la professió i que li representaria un bon suport per evi

tar algunes improvisacions que també s'havien de1ecta1 en la posada en marxa de 
les escoles creades de nou a la mateixa UPB. En la primera reunió, el rector els 
manifestà l'opumisme pel curs de les gestions per a la creació de l'Escola 

El 25 de JUiioi de 1973, en nom de la Comissió, Espinet dmgf una ama a lots els 
col·legiats. Després d'mfonnar de l'entrevista amb el rector, exposava una anàhs1 
dels problemes rel.mus a la futura Escola, enfocats des del punt de vista profes
sional; transcnvun uns paràgrafs de la cana· 

J Estamamos p/enamenteJUSfijicada la apertura de una Escuela de Caminos tn 
Barcelona por razom:s de t1po demogrdfico, económico y acadtm1co y considera
mos que su creación es deseable induso con independencia de la s1tuadón actual 
de esfas enseñanzas en el res/o de España 

2. Es necesario consegwr para la nueva Escuda la mayor pe,fección posible, de 
forma que quede garanlitada tanto la equiparación acadtmica de sus es1udios 

con /os de otras Escue/as, como la incorporación, sin roces ni dificultades, de los 
fu111ros uwlados por Barcelona a la vida profesional que requrere el pafs. 

J. La \•inculación entre los mgenieros de caminos y la futura Escue/a se conside

ra indispenwble, tanfo por su u-pucusión en el pc,feccionamiento Ucnico de 

a,111tllos como por el enriquecímiento y puesta al dia de las enseñan.zas que tsta 
1mparta 

Espmct acabava demanant l'opmió dels companys I expressant la volumat de 
temr-los mformats 1 de fac1l11ar les dades suplementàries que qualsevol desugés 

tentr 
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L'acord de creació de l'Escola 

El drn 9 de juny de 1973 es produl un canvi de Govern a Espanra, del qual 

Carrcro Blanca fou nomenat president. El nou mm1stre d'Educació era Juho 

Rodríguez Martínez, catedràtic de Cristal·lografia de la Umvers1tat Autònom:i de 

Madnd I fins llavors rector; era el que tres setmanes abans havia mostrat la seva 

disconformitat amb la decisió presa per la Junta Nacional d'Universitats sobre 

l'Escola de Barcelona. Ben aviat Ferraté sol·l1c11à una visita, en la qual li recordà el 

seu oferiment; el ministre li assegurà que faria honor al compromís. 

La consequè:ncia fou que a la nova sessió de !ajunta Nacional, el 13 de Juliol, s'in

formà favorablement de la creació de l'Escola. Ja només faltava l'aprovació pel 

Consell de Ministres, que es produí el dia 26 de 1uhol; la publicació del decret 

corresponent al Boletin Oficial del Estado no serà fins al 17 d'octubre. Amb la cer• 

tesa que l'Escola ja era una realitat, totes les gesuons durant l'esliu de 1973 s'en• 

caminaren a posar.la en marxa al més aviat possible. 

Juho Rodriguez, com a ministre d'Educació, h va donar l'1mpuls definitiu. Quasi 

no va temr temps per fer-ho, ja que el seu pas pel Mm1sten va ser efímer, com ho 

va ser el Govern del qual era ministre. El 23 de desembre de 1973. poc més de sis 

mesos després d'haver estat nomenat, cl president del Govern, Luis Carrero 

Blanco, va ser assassmat en un atemptat al centre de Madrid Del nou Govern que 

va ser designat el gener de 1974, Rodriguez no en formava part. Al cap d'uns anys, 

en les memòries publicades, recordava la seva intervenció en la creació de l'Escola, 

amb aquestes paraules 

•Mecliante clecreto se creó la Escue/a Superior cie Ingeni e ros de Caminos, Cana/es 
y Puertos, por la qut 1an10 habia venido luchando el rector Ferratt. No sm difi

cul1ades sa/ió adelante. Con anterioridad, al ttrmmo de un Consejo de Rec1ores, 

eslaba preocupada. Yo, entonces rector de la Uni\'ersidad Autónoma de Madrid, 

le dve que Iodo saldrta bien. Unos meses después, como ministro, pude llevar a 

fcfiz ttrmino su empeño. Barcelona se lo merecía.»1 

Els anys 1972 i 1973 han estat decisius per a la creació de l'Escola. Les pnmeres 

accions, encara en un ambient poc propici, tendien a la formació d'un estat d'opi

nió favorable. Però quan l'Escola J3 apareix com una rca\uat propera, es concreta 

més el caràcter de les actuacions i, des del Col·legi d'Enginyers de Camms de 

Barcelona, s'imposa el cntcri que més 1mportant que la mateixa existència és que 
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l'Escola comenci amb bases sòhdes i amb una garamia de qualitat. Aquest pot ser 

un resum dels ÍelS. 

1 El rtt1or de b Umvers11111 Pohtkmca de Madrid era José Luls Ramos F1gucras amb qui, dos anys 
abans, com a sotsd1rtc1or general, s'ha\'l.a tractat d'aquesta ql.lcsuó en un.1 reunió de l'IPS. 

2 J.M Basaft(z •Remembrances de la UPC» rA1·cnç, núm 201, març 1996 
3 Rodrlguff lmprtsioucs de 1w ministro, p 176 



l 
67 

5 . L'INICI DE LES ACTIVITATS

Autoritzada of1c1alment la creació de l'Escola, es tracta de posar-la en marxa al més 

aviat possible. A \'esuu de l 973, totes les actuacions van encaminades cap a aquest 

objecuu. Les dues primeres qüestions que s'han de resoldre són designar el direc

tor i trobar el local per començar les classes, de les quals se'n preocupa el Rectorat, 

amb la col·laboració de la Comissió Col·legi-Escob. 

Victoriana Muñoz, president del Patronat 

Una tercera qüestió que la Comissió preveu des del primer 

moment és la conveniència que l'Escola ha de comptar amb un 

Patronat, del qual formin pan algunes persones amb ascendem 

a la professió i al sector econòm1c i empresarial que hi està rela

c1ona1 

Segons la legislació vigent, estava previst que a cada universitat 

hi hagués un patromu, 1 que a cada facuhat o escola h1 hagués 

una comissió de patronat, amb la m1ss1ó de conlnbuir a la rela

ció amb la soc1eta1 1, d'una manera especial, amb l'entom pro

fessional i social de cada branca. Les comissions de Patronal no 

estaven consrnuides ni funcionaven amb eficiència a IOtes les 

escoles de la UPB. Estava demostrat, a les escoles on ex1st1a, que quan la Comissió 

de Pa1ronat -que habitualment s'anomenava sunplement Patronat- complia una 

funció efecuva era en situacions extraordinàries i problemàliques, en les quals el 

seu supon podia ser de gran vàlua per a la Direcció del cen1re. Tanmateix, la situa

ció inicial de l'Escola de Camins mereix aquests qualificatius. 

La condició que l'Escola s'havia de posar en marxa sense cost addicional per a 

l1Adm1mstració, acceptada pel Rectorat per aconsegmr l1automzac1ó, comportava 

haver de comptar amb recursos d'altres procedències. Una de les funcions que es 

proposava per al Patronat era la de buscar el suport econòmic, i també social, de 

les pnncipals empreses del secror de la construcció, de les obres pübliques I de 

l'cngmyena CIVIL Per això era important l'elecció adequada de les persones que 

havien de formar-lo. En el con1un1 de l'àmbll professional dels enginyers de 

camms h1 hagué unammuat a considerar Victoriana Muñoz com la persona més 

adequada per presidir el Patronat de l'Escola. 
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Victoriano Muñoz Oms (Lleida, 1900) era una figura prestigiosa entre els engin

yers de camins catalans, per la seva acuvitat tècnica i empresarial, figura quasi 

patnarcal a causa de l'edat; llavors tenia setanta tres anys. Era de la promoció de 

1924. Sempre havia exercit preferentment a Catalunya. Ha esiat l'autor de nota

bles projectes I el promotor d'imponams plans d'expansió en el camp de les obres 

públiques, que han comnbuit a la 1ransformació del pafs; en destaca el Pla d'obres 

públiques de Catalunya, encarregat per la Generalitat l'any 1935, que recollia una 

vasta previsió sobre carreteres, regadius, aprofüaments energètics, abastaments 
d'rugúes, etc; d'aquest pla en formava part l'Eix Transversal, no construit fms al cap 

de més de mig segle, inaugurat finalment el desembre de 1997. Els anys trenta, 
conscient Muñoz de la necess1lal d'una millor rendibilitat energètica dels rius cata

lans, Ja tenia la previsió de l'aproí1tament integral dels recursos hidràulics del 
Noguera Ribargorçana, amb la construcció d'embassaments, centrals elèctnques 1 

la xarxa de distribució d'energia; quan després de la Guerra CiVll es van projectar 

1 execurnr aquestes obres, va ser sota la seva direcció. Victonano Muñoz va exer

cir la proíesstó en un ah nivell al servei de governants de tendències diverses, i va 
gaudir del respecte de tots. La traJectòria personal en el camp de les infrnestruc

tures h ha merescut el reconeixement de la professió I de la societat. Aquest his
torial el qualificava com una persona md1Scut1ble per presidir el Patronat de 13 

nova Escola, presidència que acceptà complagut, amb el desig de prestar un nou 
servei a la carrera I a la seva terra 

Duram el darrer tnmestre de 1973, abans que s'hagués formal11za1 el seu nome
nament com a pres1den1 de la Comissió de Patronat, nomenament que correspo
nia al M1msteri d'Educació, Victori:mo Mullozja va començar a 

actuar, en primer lloc, per proposar Ics persones que havien de 
formar el Patronat; Ics pnmeres amb les quals vol comptar són 
Albert Serratosa i Josep Espmet, que ja actuava com a president 
de la Com1ss1ó Col leg,-Escola També de manera immediata, 
algunes qüestions d'elevada responsabilitat requereixen la 
presència I l'assessorament de Victoriana Muñoz. 

De les pnmeres act1vn:ns de la Comissió de Patronat en parla
rem en un dels apartats seguents d'aquest mateix cap[1ol. 

José A. Torrojat primer director de l'Escola 

Elegir amb encen el pnmer director de l'Escola és una de les preocupacions del 

rector I dels que més directament l'assessoren. Les qualilats personals ex1g1bles 
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havien estat ponderades amb cura, amb el convenciment que és important que els 

passos de l'Escola han d'estar ben orientats des del primer moment. Experiències 

encara recents, unes a la mateixa UPB I altres de foranes, de l'inici d'escoles noves 

fon que aquesta qüestió sigui tractada amb atenció; són presents els casos 

d'Enginyers de Telecomunicació de Barcelona, d'Enginyeria Tècnica Agrtcola de 

Lleida, i els de Camins de Santander i de València 

Aquestes referències permeten assenyalar tres aspectes en el perfil del que es pro

posi com a director: que sigui un enginyer de camins de reconegut prestigi en \'e

xercici de la professió; que sigui catedràtic, és a dir, que tingui experiència acadè

mica d'all nivell, i que sigut català. l un quart de complementan: que tmgui 

disponibilitat per desplaçar-se a Barcelona per posar en marxa l'Escola. Realment, 

no h1 ha nmgú que reuneixi a la vegada les tres condicions; alguns s'hi aproximen. 

Ben avial es veu una persona que tothom considera idònia: José Antonio Torroja 

Cabanillas. Nascut a Madrid l'any 1933, engmyer de camins de la promoció de 

1957, era catedràtic d'Hormigón Armada y Pretensado de l'Escola de Madrid. 

Gaudia de cons1derac1ó acadèmica pel nivell i rigor de les seves lliçons de càtedra, 

1 de prestigi tècnic entre els companys per la categoria dels treballs professionals 1 

de recerca en el camp de la seva especialitat. l si bé no és català de naixença, ho 

és per l'origen de la seva família, de reconeguda tradició científica. El seu avi, 

Eduard Torrop Caballé (Tarragona, 1847 - Madrid, 1918), era matemàlic i arqui

tecte; catedràtic de Geometria de les Universitats de València i de Madrid, exercl 

una gran iníluència amb la seva aCLuació acadèmica en la formació de molts 

matemàtics espanyols de la pnmera meitat del segle XX. El seu pare, Eduardo 

Torroja Miret (Madrid, 1899-1961), enginyer de camms I llicenciat en Ciències 

Exactes, va ser, des de 1939, catedràtic de l'Escola de Camms de Madrid, un dels 

de més reconegut prestigi de la seva època; s'especialitzà en estructures de formi-

gó, fou pioner d'aquesta tecnologia a Espanya, en la qual va dei

xar una empremta mesborrable com a calculista i proJecusta 

d'algunes construccions de gran rellevància estructural o formal, 

famoses i admirades en el camp de \'engmyeria civil; era admi

rat per la dimensió científica amb la qual abastava els proble

mes; fou aulor de nombrosos articles científics, fruit dels tre

balls de recerca; fou membre de la Real Academia de Ciencias 

Exac1as, Fisicas y Matem81icas i fundador de l'lnstituto Técnico 

de la Construcción y del Cemento, de Madrid, al qual es va 

donar el seu nom quan ell va morir, inesperadament, \'any 

1961. La seva obra 1 la seva contnbució científica són indubta

blement universals. Germans d'ell, més grans, i per tant oncles 
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deJosé A., forenjosé Maria (Madrid, 1884 - 1954), enginyer de camins I geògraf, 

introductor a Espanya de la ÍOLogrametria; Antonio (Tarragona, 1888 - Barcelona, 

1974), matemàtic i enginyer de mmes, catedràtic de Geometria de la Universitat 

de Barcelona, de la qual fou rector (1957 - 1963), 1 Juan, doct0r en física. 

José A. Torroja havia seguit les petjades del seu pare. Tot just acabada la carrera, 

l'any 1957, s'incorpora com a professor de Resistència de Materials a l'Escola de 

Madrid, decisió poc correm en aquells anys en els quals no faltaven als enginyers 

de camins oportunitats per incorporar-se al món professional de les obres púbh

ques. Els primers anys, treballa en temes relacionats amb la Teoria de la Plasticitat, 

que tot just començava a considerar-se en la pràctica de l'anàlisi d'eslructures. En 

paral·lel, s'incorpora a l' equip d'enginyers de l'oficina tècnica que dirigeix el seu 

pare, on intervé de forma directa en la major pan dels projectes que elaboren. En 

morir el pare, el 1961, es fa càrrec de \'oÍlcina, amb una gran activitat professio

nal; llavors es comença a consolidar el seu prestigi com a projectista d'estructures 

dins i fora del nostre pafs. 

El 1963 s'encarrega de la càtedra de Formigó de l'Escola de Madrid, de la qual és 

titular des de 1967, al front de la qual pona una activitat investigadora intensa en 

l'estudi de la tecnologia del formigó armat i prelensat. Progressivament passa a for

mar pan de les principals institucions nacionals i internacionals relacionades amb 

el formigó, com ara l'Asociación Española del Honnigón Prelensado 1 la Federation 

lnternacionale de la Precontrainte, on aconsegueix càrrecs directius imponants. 

En rebre José A. Torroja la proposta de dirigir la nova Escola de Barcelona, la pri

mera reacció personal fou de sorpresa. Lògicament, va voler ponderar la resposta, 

ja que l'acceptació representava un canvi d'orientació a la vida professional. 

Finalment h1 estigué conforme i tot seguit s'mcorporà amb 

1\.lus16 al projecte. Llavors tema quaranta anys. Sense perdre la 

vinculació acadèmica t professional a Madrid, es desplaçà tem

poralment a Barcelona. 

Les primeres entrevistes amb el professor Torrop per proposar

¡¡ la direcció de la nova Escola, realitzades per Alben Serratosa i 

Josep Espinet, es produiren a principis d'estiu de 1973, abans de 

la publicació del decm. El mes de setembre donà la conformi

tat. La decisió fou rebuda amb satisfacció per tothom, tant al 

Rectorat de la UPB com entre els enginyers de camins de 

Catalunya, perquè veien Torroja com una garantia de qualitat 

acadèmica. Victoriano Muñoz, infom1a1 prèviament de la pro-
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posta, la veié amb satisfacció; el coneixia des de molt jove, a causa de la bona amis

tat que l'unia amb el seu pare. 

Tan aviat accepta el càrrec, Torroja comença a actuar per posar en marxa \'Escola. 

Encara està pendent de sortir publicat el decret de creació i també ho està el seu 

nomenament oficial com a direclOr, que ha de fer el Ministeri d'Educació a pro

posta del Rectorat de la Universitat Politècnica. La firma del nomenament de 

director s'ajorna fins al mes de març de 1974, i és com a director-comissari, títol 

que es donava quan la designació es feia sense seguir el procediment reglamenta

ri de presentació d'una terna, per no haver-hi encara un claustre de l'Escola for

mat, i el nomenament requeia en un professor d'una altra universitat, amb una 

missió concreta com la de posar en marxa un centre nou. 

La Torre Girona, seu provisional de l'Escola 

Disposar d'un local idoni és indispensable per poder començar l'aclivitat acadè

mica. El que compleixi aquesta funció ha de tenir un caràcter provisional, ja que 

la ubicació definitiva depèn de la que es decideixi per al nou campus de la UPB. 

La proposta acceptada inicialment d'usar unes aules al complex del carrer d'Urgell, 

propietat de la Diputació de Barcelona, en concret quatre per a cinquanta alum

nes cada una, no tira endavant. Es busquen solucions alternatives; una de les que 

es proposa és l'ús d'un edifici de l'lnst1tut Nacional de Previsió, al carrer de Lle1dai 

Les gestions més directes van a càrrec del gerent de la 

Universitat Politècnica,Josep M. Bas3.ñez, que finalment 

troba la solució en el lloguer de l'antic Col·legi de 

l'Assumpció, a la Torre Girona, al carrer de Jordi Girona 

Salgado, darrere al Palau Reial de Pedralbes, que feia 

algun temps que havia deixat de funcionar com a col·legi 

i com a internat femení, activitats en les quals havia gau

dit de notable anomenada els anys quaranta i cinquanta 

Basañez té noticia que les religioses de l'Assumpció 

volen llogar o vendre l'immoble; altres institucions, una 

de les quals és la Universitat de Barcelona, també s'hi 

interessen. En el curs d'una entrevista amb la religiosa 

responsable de l'operació, veiem que està a punt que l'al

tra Universitat s'hi anticipi, Bas:iñez l'emparaula ràpida

ment, per evitar de perdre \'oportunitat, i compromet 

l'ús d'una part de l'edifici per a l'Escola de Camins. El 

mateix Bas:iñez ho explica amb detall i gràcia en un ani-



l 
72 

cie. El lloguer contractat es fixa en 60.000 PTA al mes. Impensadament en aquell 

moment, la decisió ts el germen d'una de postenor, d'un abast molt més 1mpor-

1ant, de la qual tractarem en un dels propers capitals com és la de situar defmm

vamem el nou campus de la Universitat Politècnica en aquest sector urbà de 

Barcelona 

La data d'inici: el «calendario juliana» 

Ja h1 ha director i local. Falla designar els professors, estructurar el supon admi

msmnm mlmm de l'Escola I fixar la data de començar les 

classes. Per al rector de la Universitat, haver aconsegun 

la creació de l'Escola és un dels pnmers èxits del seu 

mandat, però posar-la en marxa és un repte. Des de març 

de 1972, quan Ferraté va accedir al càrrec, dues escoles 

han començat les classes o acaben de fer -ho, en les quals 

Ferraté havia hagut de fer front a molts problemes, però 

la responsabilitat 1mc1al havia estat de l'antic rector, 

Vlctor de Buen. Les diferències són notables. A l'Escola 

d'Enginyers de Telecomunicació les primeres classes van 

començar a Terrassa el novembre de 1971. La decisió de 

posar en marxa l'Escola d'Enginyers Agrònoms de Lleida 

(encara que com a Escola d'Enginyeria Tècnica), tamlx 

l'havia pres De Duen, en el moment del canvi de rector, ja s'havien donat els pri• 

mers passos per a l'elecció del local, la designació del director 1 dels primers pro• 

fessors, però les classes no van començar fms a l'ocwbre de 1972. En canvi, 

l'Escola de Camins neix totalment sota la responsabilitat de Ferraté; en posar-la 

en marxa té presents I intenta corregir els pums dèbils que ha vist en els casos 

antenors. 

En aconseguir l'autontzació de l'Escola de Camms, el rect0r ferraté va adqui

rir un doble compromis: m1C1ar l'acuvilat al més avial possible, 1 fer•ho sense 

un cost addicional per a l'Admm1stració. Tots dos aspectes mereixen un comen

um 

Atès que cl decret de creació es publica a primers d'octubre de 1973, resulta d1fi

c1I començar \'ac11v11a1 en el mateix curs 1973-1974, quan el pertode habitual de 

matricula universitària ja és 1anca1. Però, retardar-ho íins a l'oc1ubre seguem com

pona el nsc que, vistes les d1Ílcuhats que s'han hagut de \'èncer per aconseguir la 

creació, si d'aquesta no se'n fa un ús immediat, des del Mmisten se'n desdiguin i 

no permcnn fer-ho. 
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El curs 1973-1974 és absolutament singular a la h1s1òna un\\'ersi1àna del pals El 
mmIs1re d'Educac,ó, Juho Rodrtguez, havia pretès implantar un nou calendan 
escolar um\'ersitan, que coincidís amb l'any natural, és a dir, que comencés des
prés del 6 de gener t acabes a primers de desembre, en lloc que el perfode lectiu 
continués sent d'octubre a juliol, com fms llavors estava establert. En l'argot uni
vcrsnan se'n va dir «calendario juliana•. En explicar la decis16, el mm1stre la JUS
tificava e11 cis avantatges que undria per als estudiants pel desenvolupament didàc
tic del curs, per l'organilzació acadèmica i per la bona incidència en les vides de les 
fomllics respccuves•. La motivació més real del carw1 era una altra: la d1ficulrnt de 
començar bt el curs l'octubre de 1973, pels greus problemes que hi havia a la 
Umversuat espanyola. A conseqüència de la massificació no previsla t no afronta
da adequadament des del Ministeri, de la s11uac16 caòtica en molts aspectes i dels 
problemes derivats de la manca de llibertal, la Umvers1tat havia esdevingut els 
úlums anys del fr.mqu1sme, un dels focus més v1s1bles i permanents de revolta I de 
protesta s1s1emat1tzada. la maJona de les umversnats havien acalal les ordres del 
m1ms1re I havien esperat al gener per començar el curs. A la UPB, la qúest16 s'ha
via debatul a la J unia de Gm·em, t s'havia acordat de seguir el calendan habnual 1 
començar les classes a l'octubre. Això no obstam, la decisió en semu contrari de la 
maJoria de les altres unwersitats, \'a facilnar que la nova Escola de Camms pogués 
començar el curs el gener de 1974, en una snuació excepcional dms de la UPB 
A1xi es podia complir el propòsit d'iniciar l1act1n1at 1mmcd1atament 

El febrer de 1974, en el nou Govern format després de l'assassmnt de Carrera 
Blanca, Juho Rodriguez no va ser ministre d'Educació. El seu subsrnu1, Cruz 
Man[nez Estcruebs, en una de les primeres decisions, va revocar el nou calenda
ri umversitan per retornar al de torn la vida. Mohes faculrnts universnàries i esco
les van començar el curs 1973-1974 el gener de l974 i el van acabar el Juny 
seguent, amb una durada de sis mesos. 

Preparació per començar les classes 

Els ml!sos de.s d'octubre a desembre de 1973,José: A TorroJ3, sense tenir encara el 
nomenament oficial, actua com a dnector d'una manera efecuva per tal de 
començar al gener el curs de l'Escola la preparació suposa anunciar I preparar la 
matricula, designar els pnmers professors I cond1c1onar el local 

Al col leg1 de l'Assumpció, l"Escola va poder disposar només d'una ala de la plan
ta baixa L1 rcst:l de l'edifici esla\·a encarn en possessió de la comun11a1 religiosa; 
h1 resichcn algunes monges I h1 consen·aven mobilrnri I equipament 
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Per organitzar \a matricula i. altres feines d'administració es va comractar una auxi

liar administrativa, que alhora feia de secretària de la Direcció. Era Susana Pique.ras 

Muñoz, llavors eslUdiant de Dret, que treballava per primera vegada en aquestes 

tasques. José A. Torroja també era novell en una responsabilitat direcliva. Molts 

dies, en començar la jornada, ells dos, sols a l'Escola, es preguntaven: 11¿Y hoy qué 

hacemos?» Tanmateix, tot estava per fer; de feines i de problemes nous, en sorgien 

cada dia. Amb bona voluntat, la matrícula es va realitzar durant el mes d'octubre. 

Per a la coordinació general de tots els serveis de l'Escola, s'incorporà Jaume Olivé 

Marí, persona de la confiança de Josep Espinet, anesà fuster i d'altres oficis, que 

seguia de prop \'evolució diària dels esdeveniments i els vivia com a propis. Era el 

cap de la intendència 

La primera intenció, tanmateix expressada vagament, era obrir l'Escola amb els 

dos primers cursos de la carrera. Per començar les classes s'havien de designar els 

professors. Amb aquest objectiu, el degà del Col·legi d'Enginyers de Camins, a pri

mers de desembre de 1973, va dirigir una circular als col·legiats fent una crida als 

que desitgessin col·laborar a l'Escola com a professors dels dos cursos, dels quals 

s'adjuntaven els programes de les assignatures corresponents; els interessats s'ha

vien de dirigir directament a! director, amb un historial acadèmic i professional, 

indicant a quina o quines assignaLUres optaven. De la selecció, entre els que ho 

havien demanat, se n'encarregà el director, amb la col·laboració molt propera de 

Josep Espinet i d'algun altre membre de la Comissió Col·legi-Escola; de moment 

quedà limitada a les assignatures de primer curs. Als seleccionats no se'ls podia 

oferir ni una retribució clara ni un estatus definit. Bàsicament se'ls demanava que 

tinguessin coneixements reconeguts i que es poguessin incorporar al mes de 

gener, confiant en tol cas en un futur més afalagador, per al qual es proposava des 

del primer dia que poguessin tenir una dedicació intensa a l'Escola 

Per a l'admissió dels alumnes s'havia fet una prova selectiva, celebrada als locals 

de l'Escola d'Enginyers Industrials de Barcelona. Només es va deixar matricular els 

que la van superar. Els que ho havien fet passaven cada dia per l'Escola, ansiosos 

de saber la data exacta de començar les classes. L'excursió diària va durar dos 

mesos. Les primeres classes es van fer el 15 de gener. 

Una Escola sense cost addicional 

Posar en marxa l'Escola sense cost addicional per a l'Administració significava que 

no es podria sol·licitar ni obtenir cap subvenció específica per a aquesta finalitat, 
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per a la qual no h1 havia cap recurs previst en el pressupost ordinari de la UPB. 

Era una de les fórmules enginyoses i enganyoses que en aquells an}'S s'havien d'u

tilitzar sovint per poder implantar estudis nous. Des de l'exercici econòmic 1972, 

el pnmer després de la seva creació, la Universuat funcionava com un organisme 

autònom amb un pressupost propi, separat del general de l'Estat, encara que amb 

una notable panic1pació dels òrgans del Ministeri d'Educació tant en l'aponació 

dels ingressos com en l'elaboració, la gestió I el control. El rector i el gerem tenien 

ben clar que no ht havia cap panida de despeses que pogués ser desunada a la 

nova Escola de Camms, m de personal, ni de funcionament ordinari m d'inver

sions. Per tal de no alimentar esperances sense fonament, ho feien palès sempre 

que s'esqueia, tant al director i als col·laboradors mês 1mmed1ats, com més tard a 

les reunions del Patronat. Atxò no obstant, els responsables acadèmics coní1aven 

que la Universitat trobaria més endavant els recursos necessaris i estaven segurs 

que des del primer dia farien tot el possible perquè s'aproÍllessin diverses esclet

xes en profit de l'Escola, especialment que aquesta fos tinguda en compte en la uu

htzac1ó d'alguns dels romanents que la bona gestió del pressupost sap aconseguir, 

o be en la d1s1nbució d'alguna subvenció genèrica Confiaven en la bona voluntat 

1 en cl Sll\'oir fairt del gerent Però el compromls era que durant el primer any, com 

a mimm, el funcionament de l'Escola ha,·1a d'estar a càrrec d'aponacions externes 

a la Umversnat 

Actuació i balanç de la Comissió Col·legi-Escola 

Abans de parlar del Patronat, hem de fer-ho de l'actuació de la Comissió Col·leg1-

Escola. Des de la seva constitució, 1 durant els mesos d'actuació, es reunia amb 

molta freqüència. El motiu de la creació 1 \'obJecuu prmc1pal pels quals havia estat 

creada era aconseguir, no només la creació de l'Escola, smó que aquesta s'orientés 

des de \'1mc1 en una lima de rigor I de nivell c1entif1c. Josep Espmet complia amb 

emusiasme i ded1cac1ó la funció de coordinació que se h havia encomanat. Les 

reunions es Íeien al seu despalX de la Junta del Pon de Barcelona o al seu domici

li Segons els tes11moms que he pogUl recollir d'alguns del membres supelVlvems', 

el paper d'Espinel va ser molt decisiu. Actuava com a coordinador I com a porta

veu de la Comissió, s'encarregava de les pnnc1pals gesuons externes I d'míonnar

nc als coJ. Jegiats 

Amb l'any 1973 acaba la comesa de la Comissió Col-leg1-Escola, acomplens els 

propòsits per als quals va ser const1tuida, i ho fa amb la sat1sfacc16 d'haver acon

seguit els objectius imposats. Ha tmgut un paper notable en el nomenament del 

director, que ha recaigut en una persona que representa una garantia per al fun

cionament de l'Escola segons el model previst; la coneixença I l'amisrn1 que 
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Espmef. 1 rambé Albert Serrotosa, temen amb José A. TorroJa probablement va 

inílu1r en la seva acceptació. Quan s'incorpora a la Direcció, la Com1ss16 es posa a 

la seva disposició, 1 !t presta l'aJUl necessan duram alguns mesos íms que comen

cen les classes; alguns membres col-laboren a la selecció dels pnmers professors. 

La Comissió també ha donat el suport necessan a diverses gestions ponades a ter

me des del Rectorat 

D1ssoha la Comissió, alguns dels membres no perden el contacte amb \'Escola 

Espinet segueix actuant activament al Patronat. TorroJa troba en ell el suport més 

constant i eficaç; es veuen amb freqüència i comenten moltes incidències quo11-

d1anes. Jaume Sabater entra com a professor de Resistència de Materials de 

l'Escola; fins llavors ho havia estat de la mateixa matèria a la d'Enginyers 

lndustr131s de Terrassa. 

Un altre dels membres de la Comissió, Femando S:\enz R1drueJo, retornat al cap 

de poc temps a Madrid per motius professionals, es refereix a aquesta època en un 

dels seus llibres d'h1s1òria de \'engmyeria de camins: 

«Cuando en 1973 se gesfó la Escue/a de Barcelona, una comisión elegida entre 
toc/os los ingenreros de Cammos de Cataluña se ocupó de buscar un patrona/o y 
un dirrctor que, fibres dt cualquier aiadura, implantaran destlt d princ1p10 d 

ngor acadtmico y el ni,el cientifico que habian caracttrizado a la 1itJa Escuda. 

Era muy poco lo que la comtsió11 podia ofrecer y se planttaba la pos1b1/idad de 

que las perso11as mds adccuadas no actpfasen los cargos. )ost Espi11e1, que presi
d(a aquella comisió11, rtprodujo sm saber/o los mismos razonamientos y pareci

das pala/nas a los que cienro veinte años antes, en una ocasión alll11oga, hab(a 
dicho S11l,ercrue a Echegaray.• "No se 1rata de lo que i11/erese a e/los sino de lo 

que i111erese a la Escue/a; busquemos a los me.jores y, sm ducia, aceptardn� .• 

Constitució de la Comissió de Patronat 

El dia 3 de gener de l 974 es va consmuir formal mem la Comissió de Patronat 

Sota la presidència de Vicloriano Muñoz, estava formada per representants de la 

professió, de les empreses del seetor, d'en1ita1s financeres I d'entitats I corpora

cions publiques. L.a relació completa de les persones que en formaven part és la 

seguem 

Victonano Muñoz Oms, pres1den1 

Joan Alegre Marcet 
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Jaume Carner Suñol 

Pere Duran Farrell 

Francisco Elvira Monlero 

Josep Espmel Chancho 

Ramon Guardans Vallés 

César Mohncro Santamaria 

Joan Mohns Ribot 

Eduardo Ossono Infante 

Josep M. de Porcioles Colomer 

Josep Sala Amat 

Alben Serratosa Palel 

Ramon Soldevila Tomasa, alcalde de Manresa, representam de la Diputació 

de Barcelona 

Xavier Sub1as Fages, representant del Col·legi d'Arquitectes 

Gonzalo Turell Moragas, representant del Col·legi d'Enginyers de Camms. 

També en formava part el direCLor de l'Escola. Per als càrrecs de viccpresident I de 

secretari van ser designats Albert Serr:nosa i Josep Espinet", respecuvament. 

Alhora, es va consrnu1r una comissió permanent formada per quatre membres, a 

més dels càrrecs esmentats. 

Una condició perquè la labor del Patronat pugui ser efectiva és que h1 hagi har

monia 1 coordinació amb el Rectorat de la Umversilat i amb la Direcció de l'Escola. 

Aquesta condició queda assegurada a través dels seus membres pnncipals. 

Objectius del Patronat 

La primera reumó p va ser de treball, 1 no solament protocol·lària de consutuc1ó 

A més dels membres de la Comissió, van assis1ir -hi, per part de la Uni\·ersilat 

Poli1ècnica, el rector Gabnel Ferraté el president i el secreiari del Pa1ronat, Andreu 

Ribera Rovira I Jordi Cabot Roqueta, i el gerent, Josep M. Ba5añez. El president, 

després d'expressar la satisfacció per l'hab1htaci6 dels locals provisionals 1 per la 

selecció del professorat, va tractar àmpliament de les necessitats econòmiques de 

l'Escola, amb la reiteració que havia de funcionar amb 1epressupos1 zero� per part 

de la Uni\'ersilat, és a dir sense comptar amb cap dotació econòmica de la 

Universitat, manifestam alhora el compromls per part del Patronat d'obtenir aJuts 

econòmics de diverses empreses per tal de cobnr les necessita1s immediates del 

curs que anava a començar 
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El pressupost d'instal·lació 1mc1al I de func1onamem del primer curs acadèm.ic 

s'estima en cinc milions de pessetes, estructurat en diverses pantdes (proíessorat, 

personal d'administració, de serveis 1 subahern, despeses de local, activítalS 

docems i altres de funcionament ordinari i inversions en mobiliari i biblioteca). El 

pressupost queda aprovat, i s'autorilza la realització de despeses sense sobrepassar 

els límits de cada partida -amb la certesa de trobar els ingressos per finançar-les

¡ d'habilitar les bestretes de tresoreria necessàries per afrontar els primers paga

ments. 

A la reunió s'acorda de començar immediatament les classes de primer curs i al 

més aviat possible les de segon. Això Ullim es deixa al bon criteri del director. 

El desig era poder començar pels dos primers cursos de la carrera. En el primer 

s'hi incorporarien els estudiants de nou ingrés a la Universitat, i alguns que 

haguessin sol·licitat el trasllat de matricula des d'una altra escola. En el segon s'hi 

podrien incorporar estudiants amb el primer curs aprovat en una escola d'engin

yers d'una altra branca -es pensava principalment en industrials i telecomunica

ció- o en alguna de les altres escoles de camms, interessats a seguir els estudis a 

Barcelona. Això era possible en el pla d'esLUdis vigent, comú per a tot l'Estat, per

què el primer curs era comú a les diverses enginyeries i intercanviable. 

A l'últim punt de l'acta de la primera reunió del Paironat, hi ha una frase que és 

una autèntica declaració d'intencions per al funcionament de l'Escola. Diu així: 

•Finalment es comenta l'interès de la mterprofcssionalatat del professorat, i s'arri

ba a la conclusió que els professors han de ser cis més aptes per a la funció que 

han de portar a terme, independentment del tita] professional que posseeixim. 

Donava suport als criteris amb els quals s'havia efectuat la selecció dels professors 

-(':n la qual la majoria eren enginyers de camms, però també: hi havia un quimic, 

un físic i un arquuec1e-, i marcava una pauta d'obenura per al fUlur de l'Escola, 

trencant una tradició, molt arrelada a les escoles d'enginyers, de que la carrera 

docent quedava limitada als mulms de la mateixa branca. 

1 Quan tsuc tnllesum aqueSI text. Victonano Muñoz ha mort el l·l d'abril del 2000, 1�s dies 

deprts d'ha\"er complert cent an� 
2 Sembla que ts tracta de l'antic Palau d'Agricultura de l'Exposició Jmemac1onal de 1929, que 

deprts fou propietat de d1\"erses ent11a1s 1 que l'any 1973 ho era de l'lnscicul Nacional de Previsió 

Era un edifici monumental que estava fora d'ús, en molt mal tstm I pràcucamem abandonat 

Accualmem. desprts d'una remodelació total molt acurada, ts \J seu de \'Jnst11ut Canografic de 

Catalunya 
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3 JM Basañez. «Remembrances de la UPC» I.'.Aw1(, núm 201, març 1996 
4 •Empczarla cluputs dt Rcycs y ftrmlnarl(] a pnmtros ,:k dicitmbrt, tmlcs de la lnmaw!ada, con l'OC(l

ciones de vcrano dtsdt primcro de .JU!io al d1cz dt stpntmbrt. X harlan c.xdmcnes pait:ia!rs rnmcstro
lcs, con c/1mmodón dt mottno: una anus de Scmana Santa. Otro a fina In de ]Umo, con "l'l'pc5Ca• para 
los de pnmtro El urur parrn1! a finalts dt I\Ol'itmbrt, con "F?pcsca• dt primera y stgundo. Sds prut
bas parcuib que undfan a suprimir el e.xamen final, tan peco gra/o.• 
•UIS rnwcioncs dt vcrnno scr1an "hmpiru", sm as1gnaturas suspcnd1das Ln rrsu!lados de Ja con1•0.:a
wria dt stpt1tmbrt 1·tnlan s1tnào nrg111i1os En 1trano tro di/Iol y luma 1mpos1blt estudiar. Lo 
Un11•crsidad urrada, los proftsorn dt ,·cranto, cl calor, d ombicn1,. 
»Uls familias podrian estar unidas sin el agobio dt !os suspnzsos y la ptsaddla dt scptitmbrc. En tl 11ut
rn ,alt11dario habrla que dar d "cmpuJ(ln• dt Stplitmbrt: a d1dtmbre, wn las b1bhoreca5 abiertas, los 
profesores en su lugar de traOO)O, con d amb1enre cidtcuado. (...) 
•Con tl ccilcndario antellOr, tl ci!umno que cipTOOOOO St desccmtCICIOO roralmtnlt duran/t l� meSt5 y 
mtd10 de \"trano, wn fo 51/uac1ón psicológica dtl debtr cumplido U nas ,·acacwnes Mn largos y tan en 
blancoeran mtolerable5• 
Rodrlguez lmpresionts de un m111is1ro. p 109 

5 A mts del m:ueix Espinet. D1amame tambt ts mon 
6 De Subercase, Ja n'hem donat una sucmta informació en una n0ta d'un capltol anterior Jo!it 

Echeg;iray Eizagu1rre (Madnd, 1832 - 1916), tngmyer de canuns de la promoció de 1853, pro

fessor de l'Escola de Madrid, politic de tendència liberal I escriptor dramàtic de tendències neo

romànu ques. acadèmic de la Real Academia Española, premi Nobel de lneratura cl 1904 Sàenz 

R1drucJO lngerneros dt (a,nrnos drl siglo X/X 
7 5.1.enz R1dnitJO: l.os mgcmtros dt cammos, p 224 
8 Encara que sense formar part del Patronat, hi col laborà U uis Btrg;i com a ad Junt al secrernn Josep 

Espinet 



6 • COMENCEN
CURS 

L.a presentació del curs als alum

nes nous es va íer en una reunió 

celebrada el dia 14 de gener. El 

15 van començar les classes; va 

ser un dia de grnn emoció. 

Passals vint-i-cmc anys, José A. 

Torroja encara recorda amb 

vehemència com aparegueren els 

estudiants per anar a classe. Tot 

l'espai de l'Escola consisua en 

una ala de la plama baixa de la 

Torre Girona amb una aula, un 

passadís, un despatx per a la 

Direcció i un per a la secretària. 

Els professors van ser cinc amb 

..
l 

LES CLASSES DE PRIMER 

els corresponents auxiliars o aJudants. Tenien encomanades les següents assigna

tures: Uuis Berga Casafont, que va ser el que Ya donar la pnmera classe, OkuL 

Manuel Moral Medina, Algebra; Josep Mana Ferran Baqué I Alfons Costa 

Cuadrench, Fls1ca; Enric V:\zquez R.1monic, Qulmica, 1 José Luis Goméz Menéndez, 

D1bmx Tots els professors col-laboraven a l'Escola a temps parcial A més del direc

tor I de la secretàna, Susana Piqueras, l'esmentat Jaume Olivé s'esforçava a lemr cura 

de tots els aspectes de \'organització quotidiana on no podien arribar els ¡¡\tres. 

L'ambient era fom1\iar. TOlhom treballava amb delit I tant els professors com els 

antics estudiants encara am ho recorden amb nostàlgia. Els professors, amb la 

1l·lus16 pròpia del que posa en marxa un centre nou. Alguns alumnes recorden la 

semblança que l'Escola 1ema amb un col-leg1 o acadèmia de batxillerat, 1 no pas 

amb allò tan diferent que esperaven 1robar en començar l'etapa de \'ensenyament 

superior· per la disciplina que hi havia, per \'ambient que correspon a una sola 

classe, pel grau d'exigència que els professors, també nous, ,•ohen imposar Per 

culminar-ho, en un simulacre de barra de bar, en lloc de l'ambient mogut que 

anhelaven, unes s1mpàuqucs monge1es els sen•ien amb pukn1ud el cafè amb llet 

Aconsegwt el pnmer ob1ec11u de començar les classes, la preocupació estava a 

enfocar bé el futur, preocupació que és molt palesa en l'actuació del director. A tra

vés de diversos dcialls podem veure com es van donant els passos corresponems. 
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Proposta d'un model d'Escola 

El Patronat es reunia una vegada cada mes, tractant de donar suport a la Direcció 

de l'Escola. Victoriana Muñoz acwava amb afany de donar a conèixer l'Escola a la 

societat catalana i per buscar-ne el suport. El primer temps, la Comissió perma

nent es reunia amb més freqüència. Torroja assistia a totes les reunions i exposa

va els episodis i els problemes quotidians i plantejava les orientacions per al futur 

En una reunió de la Comissió permanent del 10 de gener de 1974, Torroja exposà 

als assistents unes lfnies d'estratègia, referint-se als tres models d'Escola de Camins 

que es podien seguir. Traduïm literalment el que figura a l'acta: 

a) Centre de formació de professionals per mitjà de professors dedicats 
fonamentalment a activitats diferents de la docent i que es dediquen a 

donar classes com una més de les seves aclivitats; com a conseqüència, 

s'obtindran, en tennes generals, uns professionals mediocres 

b) Centre de formació de bons professionals amb professors que alternin 
l'ensenyament amb altres aclivnats professionals, donant certa importància 

a la \abOr docent però sense que aquesta constitueixi la més important de 

les seves activitats. Fonamentalment sense labor investigadora ni de forma

ció de postgraduats. 

c) Centre en el qual una bona part dels professors dediquin la major part 

del seu temps a l'ensenyament i a la investigació i que siguin capaços de 

crear Escola en diverses especialitats i de formar equips de recerca, de for

mació de postgraduats i els futurs quadres de \'Escola i del futur Institut de 
la Construcció, de fonna que, com a tal Escola, pugui servir al país en acti

vitats relacionades amb la docència i la recerca, i en activa col·laboració 
amb la indústria 

Exposats els ires models, per als quals segur que Torroja tenia presents els de les 
altres escoles d'Espanya i algunes experiències estrangeres, plantejà als assistents a 

la reunió quina de les tres variants s'havia de prendre com a meta. Per unanimi

tat, l'opció acceptada va ser la tercera. És, sens dubte, la més ambiciosa, i la que 

tanmateix servirà de pauta permanent per a l'orientació futura de l'Escola. Aquesta 

proposta té un abast més ampli que l'aspiració dels primers promotors, centrada i 

limitada a la formació de professionals. Torroja proposa en realitat un centre uni

versitari modern, segons els models de països més avançats, que actul com a gene-
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rador de coneixements amb un supon sòhd de la invesugació I de la transferència 

de tecnologia. 

Això no obstant, algun dels assistents, tot i donar-hi la confommat, expressà el 
1emor que la manca d'experiència d'alguns professors o de relació constant amb el 
món de la indústria i de la construcció poguessin restar quali1at a l'ensenyament. 
També van fer referència al cost més elevat que tindria. Però Torroja va contestar 
que era ben conscient de la proposta que feia, 1 que, respecte al sosteniment 
econòmic, en el futur s'havia de complar amb les dotacions de l'Estat per a les 
plantilles de professorat. Aquesta decisió fixà la política de l'Escola tal com Torroja 
la desitjava 

Torroja, com a professor que era de l'Escola de Madrid, en coneixia bé: les carnc
teristiques: les qualitals, els punts dèbils i les mancances. Ell formava parl del grup 
de professors joves de l'Escola, amb l'actitud més renovadora, amb ganes d'estar al 
dia dels coneixements científics més nous i d'aplicar noves formes de treball 
acadèmic i d'organització interna, amb la mirada més posada en un futur renova
dor que no pas en els hàbits arrelats tradicionalment. En acceptar la responsabili
tat de l'Escola de Barcelona, no volia pas caure en els defectes i en la inèrcia que 
vivia i lamemava a la de Madncl. Volta endegar un model d'escola nou, una de les 
premisses del qual era formar part plenament d'una Universitat Politècnica; ho 
assenyalava sovim i amb insistència, consideram la universitat com el mech en el 
qual s'havia de desenvolupar. El model d'escola que proposava i la idcnlltal que hi 
volia imprimir només eren possibles en el s1 de la Universital. Podríem parlar de 
la implantació d'una memalitat universitària (transmissora de coneixements i cre
adora de ciència), més que no pas de la tradicional de les escoles especials, desti• 
nades a la formació de professionals d'alt nivell. A les influències franceses que 
havien inspirat les escoles tècniques espanyoles, h, volia afegir les més renovado

res d'origen anglosaxó. 

La caracterlsuca de formar part de la Universitat, es concreta en la Politècnica de 
Barcelona. La voluntat d'estar-hi integrada 1 1mphcada resulta m,m1festa des del 
primer drn de l'Escola; articula les relacions des de l'inici. Aques1a Escola -com 
poc abans la de Telecomunicació, encara que en un camp diferent, tant el tec
nològic com l'econòmic de suport� ja neix dmtre la Umversitat, h1 està integrada 
des de l'origen. La situació és diferent de la de les altres escoles més anugues amb 
les quals s'havia consrnuit la UPB (Enginyers Industrials I Arquitectura), nascudes 

en el règim admmistrauu anterior de les Escoles Especials, que millor o pitjor 
havien funcionat amb certa independència, només amb un control llunyà del 
Ministeri; per a aquestes últimes, la integració a la Universitat havia represemat la 
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pèrdua d'un estaLUs, que gaudien des de feia molls anys; provenien d'una tradició 

corporativa arrelada, l'abandó de la qual no estava exempt de certa recança i 

resistència. 

les dues escoles noves, Camins i Telecomunicació, naixien amb una voluntat 

innovadora, que des del Rectorat de la UPB era rebuda amb bona acollida, en la 

qual influïa sens dubte la coincidència d'orientació amb la que propugnava el rec

tor Ferraté amb la seva trajectòria acadèmica i científica. Aquest context explica 

que les iniciatives del rector o del gerent fossin acceptades amb més satisfacció i 

menys reserves per les escoles noves que no pas per algunes de les antigues. 

Col·laboració econòmica del Patronat 

A la reunió del Patronat del mes de febrer, el president donà compte de les ges

tions realitzades i de les aportacions econòmiques tompromeses per diverses 

empreses, que eren d'entre 250.000 i 500.000 pessetes cada una, havent-se arri

bat a un muntant total de 3.000.000 pessetes, només en un mes. Es van enviar 

més de trenta canes dirigides a caixes i entitats financeres, corporacions relacio

nades amb la professió, empreses elèctriques, fabriques de ciment, construClores, 

etc. Només quatre no van contestar la carta o van negar un ajut; n'hi va haver que 

van col·laborar sense rebre petició escrita, només amb alguna de verbal. Al final 

de la primera campanya es van recollir prop de sis milions de pessetes. 

Portar endavant la proposta d'escola impulsada per Torroja, comptarà amb difi

cultais, però el moment inicial és l'oportú per fer-ho, ja que tot el persona! s'ha de 

buscar de nou, sense que hi hagi interessos creats ni drets adquirits. Quan això es 

planteja s'han de buscar els professors per al curs 1975-1976, per al qual ja s'ha 

pres la decisió de posar en marxa els estudis de 2n 1 3r curs de la carrera. El segon 

no s'havia arribat a iniciar en el periode acadèmic anterior 

El primer acte públic de l'Escola, amb la solemnitat usual de les inauguracions, 

amb invitació de personalitats, es va fer coincidir amb la presa de possessió oficial 

del director, professor Torroja, el nomenament del qual pel Ministeri d'Educació 

és del dia 6 de març Des d'aquesta data s'incorporà a la Junta de Govern de la 

Universital. 

El primer semestre de 1974, quan les classes de primer curs ja funcionen amb 

regularitat, es van endegant algunes qüestions per al futur. Un fet, de notable 

interès al seu moment encara que insignificant contemplat al cap dels anys, és que 
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l'abril de 1974, la Gerència de la Universitat aconsegueix del M misteri una parti

da especifica de 800.000 pessetes desnnada a l'adqu1s1C1ó de mobiliari per a 

l'Escola. En ser la primera \tegada, representa una foa assenyalada 

El curs 1973-1974 es desenvolupà amb regularitat. L'Escola no disposava de locals 

m d'equipaments per a \aboratons; per a les pràcuques de Química i de Matenals 

s'uulnzaren els laboratoris de la Jefatura Regional de Carreteras, dels quals n'era 

responsable Enric V.tzquez, professor de Química de l'Escola. Com que el curs 

havia començat tard, s'acabà a la segona quinzena de juliol. Alguns alumnes recor

den el grau elevat d'exigència, amb exàmens finals d'alt mvell i de llarga durada, a 

vegades una jornada sencera per a una assignatura. Dels 80 alumnes matnculats, 

50 o 60 assistiren a classe regularment, però només sis van poder passar a segon 

curs, atès que el pnmer era selecuu i s'havia d'aprovar compleL. 

Projectant el curs 1974-1975 

Per posar en marxa el nou curs, el director pensava en la convemència de consti

tuir un nuch de professors plenament dedicats a l'Escola I amb voluntat decidida 

de treballar en la recerca, capaç de crear focus d'estudi I d'mvesllgació. Aquest 

obJecuu representava una nove1a1; amb les transfom1ac1ons que des de lla\·ors 

s'han produil, potser actualment costa d'entendre. La recerca a la Umvers1tat, 1 

més concretament a les escoles tècmques, era poc més que una intenció pro

gramàtica, que s'havia miroduu en la reforma legal de 1964, bastant lluny de ser 

una realitat. Tinguem en compte que és per aquests anys quan s'inicia el recone1-

xemem del règim de dedicació exclusiva dels professors universitaris, almenys a 

les poluècniques; fms llavors, la majoria es limuaven a fer classe en una escola tèc

nica les hores que els deixava lliures el despatx de l'Adm1mstració, d'una empre

sa, d'una oficma tècmca o l'exercici professional lliure 

Nmem que l'Escola de Camms, com dos an)'S abans la de Telecomumcació, per a 

la qual vaig rememorar una suuació s1m1lar, va ser creada al començament de la 

implantació de la dedicació professional bàsica a l'ensenyament universitari, en el 

qual es comença a viure un moment d'una transformació desitjada.· En aquest 

panorama, l'onentació proposada resulta innovadora I bastant agosarada. 

Per urar endavant el seu pla, Torrop pensa en alguns graduats joves, sortJts de 

l'Escola de Madrid, on havien estal alumnes seus, posseidors d'un bon expedient 

acadèmic, que estaven cursam doctorats o ampliant estudis a l'estranger 

Directament es posa en relació amb algun d'ells i els ofereix la poss1b1htat que s'm-
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corponn a l'Escola amb una ded1cac16 mtcnsa. Com a fnm d'aquesta gestió, el curs 

1974-1975 s'incorporen a l'Escola un grup de professors joves, sense experiència 

docent, que es mostren decidits 1 1l·lus1ona1s a treballar en la línia renovadora que 

s'ha proposat, 1 de seguir recerca en limes diverses 

Al mateix temps, a la primavera de 1974, el director es dmgeix als col·legiats de 

Barcelona, amb una carta complememàna de la que el degà del Col·legi havia 

adreçat el desembre amerior. en què exposa la poss1b1htat de col·laborar com a 

professors de l'Escola dels cursos 2n 1 3r. S'adJuntaven els programes de les assig

natures de 3r curs, atès que ja s'havien enviat els de les assignamres de 2n, per a 

les quals les sol·licituds rebudes no havien estat tingudes en compte. La selecció 

per al curs 1974-l 975 es fa segons les sol·l1c1tuds rebudes de nou I les relingudes 

Es torna a parlar de l'lnsUtUL d'lnvesugació d'Enginyeria Civil com un instrument 

per aconseguir l'alt mvell científic desitjat en el professorat de l'Escola Hauria 

d'integrar laboratons de Matenals, d'Estructures, de Fornugó, de Geotècnia, entre 

d'altres. El Patronal encomana les gestions prèvies de planificació, promoció i ges

tió a Jaume Sabater Alba full, que havia estat membre actiu de la com1ss1ó de pro

fessional I que ara és proposat com a professor de l'Escola 

A la reunió del Patronat del 20 de Juny de 1974, Torrop iníonna de les gesuons 

fetes, especialment les destinades al nomenament I contractació de professors per 

al curs vinent, que és a la vista. Es proposa que el nombre d'alumnes a admetre 

sigui de 250, xifra que més endavant s'ampliarà 

Per al nou curs es preveu un cost total de funcionament de 23 milions de pesse

tes: la Universitat ja accepta fer-se càrrec de l6. Veiem, doncs, que l'Escola s'in

corpora al pressupost universitari i que la idea del «pressupost zero• ha quedat 

hmuada al pnmer any de funcionament; ht havta mouu per conftar en la Gerència 

de la Umversuat. Però per finançar el cost total falta una quantllat important que 

ha de ser aponada per mitjà de Patronat, el qual es compromet a intens1f1car la 

campanya in1c1ada El Patronat reitera la intenció que la col laborac1ó al finança

ment es manungm, però no pas per al funcionament ordinan, que ha d'anar a 

càrrec de la UPB, smó per a la dotació I el millorament de la mfraestructura 

El Patronat valora amb satisfacció el pnmer any de funcionament, sausíacció que 

és compamda des de la Direcció I el professorat de \'Escola En el Patronat s'han 

produu dues baixes, per la mon de Francisca Eh,ra I per la d1m1ss1ó voluntàna de 

Jaume Carner Per cobnr les vacants han estat proposats Joan Llansó de Vmyals 1 

Carles Ferrer Salat 
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Al cap de deu anys, amb la perspecuva que dóna el temps, Torrop en parla com 
de «un grupo de ptrsonas ilusionadas con una idea, que st constiluyó como Comisión de 

Palronalo de la nueva Escutia y cofaboró, sin ceder al desalienlo por las dificuliades 

cxisttn1es, a establtcer, pounciar y ascntar definiti�'ament lo que en un principio no era 
mds que un dttseo txpresado sobre d pape/.»2 

Gestions per al local de l'Escola 

Per poder començar el curs 1974-1975 calia tenir un local amb capacitat suficient; 
s'havia de 1robar un emplaçament defmlllu, o bé: un de menys provisional fins que 
fos una realllal el nou campus de la Universilat, del qual encarn no eslava decidi
da m la ubicació. Es va tomar a mirar l'edifici de l'Institut Nacional de Previsió del 
carrer de Lleida, amb noves gestions prop dels més alts càrrecs del Mmisten de 
Treball de Madnd, que no acabaren de prosperar. Un altre edifici que es \'3 visitar 
-pensam en una solució conjunta per a les escoles de Camms i de 
Telecomunicació- era el de l'Orfenat Ribas, al passeig de la Vall d'Hebron, que 
estava tancat I fora de servei; la negociació va ser panada a 1erme per Basiñez, 
TorroJ3 1 el d1rec1or de l'Escola de Telecomumcació, R1cardo Valle. Bas.iñez exph
ca cl caràcter una mica pmloresc de l'entrevista amb el president del Patronat de 
la Fundació'; l'operació no es va poder dur a terme, malgrat la bona \"Oluntat de 
·to,hom I l'intent d'afovom-la de l'alcalde de Barcelona, Enric M::issó V.'tzquez 
Llavors les gestions es van encaminar a la uuluzació d'una supcrfic1e més gran, de 
la Torre Girona, solució a la qual la comunitat religiosa s'hi avingué, amb una nova 
tanfa de lloguer que s'establi en 87.000 pessetes al mes. S'ambà a negociar la com
pra de l'edifici. A parur d'aquestes condicions, l'Escola disposà de noves zones. 

l Puig Rovira, Francesc X &oio Ttcmco S1.<ptnor d'Engmycrw dt Tduom1micoc1ó dt 8arctlona Els 
pnmtrs capt'rob dt la h1uória; 1971-1978. U1brc commcmorauu del 25t amvcrsan de l'úcob. 

2 TorroJa,Jost A ,Cana para "El Chollo"• El Chollo, any 7, número 11. maig 198◄ 
J J.M Bas;h\ez. •Remembrances de la UPC• t:Artnç, nom 201, març 1996 
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7 . EL CURS 1974-1975 l ELS QUE SEGUEIXEN

El curs 1974-1975 té unes caracterisliques diferents de l'antenor que, tanmateix, 

havia estat la conseqüència de la decisió de no demorar l'mici de les activitats des

prés d'haver aconsegun la tan esperada automzació de l'Escola, decisió presa tot 

aprofitam Ics circumst,'mcies excepcionals del «calend;uio JUiiana•. El curs 

comença arnb nonnahtat el mes d'octubre. Per al íuncionament de l'Escola es 

compta amb una panicipació ordinària dels serveis I de l'organització administrati

va de la Universitat, que s'aprecia en el procés de matricula, que es realitza en el 

perlode hab1tual. La Universitat ha destinat algun personal per posar en marxa \'ad

m1mslrnci6 de l'Escola, ha posat en nòmma els professors I la resta de personal, ha 

adqumt alguns equipaments, s'ha iniciat la fonnació de la biblioteca, ha comribuït 

al finançament de les obres per a l'hab1htació de l'edifici, etc. En resum, l'Escola ha 

quedat incorporada al pressupost de la Univers11a1, des del qual se h han fet assig

nacions per al íuncionament. Al mateix temps s'ha aconseguit del Ministeri la dota

ció -anunciada el febrer de 1975-- d'algunes places de professors de la planulla de 

l'Estat (que llavors només esta\·a adscrita o assignada a la Umversnat, però era paga

da directament del pressupost general de l'Estat, no del propi de la Umversuat), en 

concrei lO places de catedràtic i 44 d'agregat1 1 d'adjunt La Umvers1tat també ha 

hab1\uat crèdu en el seu pressupost per a professors contractats 

Incorporació de nous professors 

El nombre de professors per al curs 1974-1975 ha augmentat. El novembre de 

1974 n'hi ha 34, nomenats segons les previsions que hem refent al capital ante

rior. Per una part s'han incorporat nous professors a 1emps parcial, seleccionats 

des de la mateixa Escola per impanir les matèries anunciades, segons la convo

ca1òria dirigida als col·legiats de Barcelona Però, alhora, ha començat a donar 

resulta1 la polluca proposada pel direc1or de comptar amb un nuch de professors 

amb dedicació total a l'Escola. Els pnmers que s'mcorporen són Enrique de 

Alarcón Alvarez, Eduardo Alonso Pérez de Agreda, Manuel Castele1ro Maldonado 

1 Em1ho Garbayo Manlnez. Tots eren enginyers de camms, havien acabat la carre

ra a Madnd feia pocs anys, tenien una edat al voltam dels trenta anys. Alarcón 

(Alacant, 1942), de la promoció de 1966, havia fet estudis d'urbanisme a Paris 1 

llavors era professor a l"Escola de Madnd Garbayo (Madnd, 1942), de la promo

ció de 1965, havia estat professor de l'Escola de Madnd entre 1965 1 1971, des

prés ha\'13 ampliat estudis 1 fet el doctorat a la Universitat de Wisconsm, 1 1ambé 

havia estat professor a la Universitat Complutense; llavors treballava a la Jefatura 
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Provincial de Carreteras de Barcelona. Alonso (Tetuan, 1947), de la promoció de 

1969, havia acabat el doctorat a la Nonhwestern University, Evantons, lllmois, el 

juny de 1973; estava ampliant estudis i col·laboram en recerca a la McGill 

University, Montreal, Canadà. Casteleiro (Madrid, 1946), de la promoció de 1971, 

estava acabant el doctorat a la Nonhwestem University, Evantons; va aconsegmr 

el títol l'octubre de 1974; per això es va incorporar a l'Escola quan ja havia 

començat el curs. Tots quatre, quan se'ls va proposar d'entrar com a professors a 

la nova Escola de Barcelona, van accepwr amb il·lusió, confiant en el projecte que 

impulsava el director, projecte que si entre nosaltres resultava una novetat, esrnva 

en la línia dels models que ells mateixos havien vist en els paisos més avançats on 

havien ampliat estudis_ Recalco l'actitud de confiança en el projecte perquè és un 

factor que al seu moment té una importància gran; confiar-hi quasi requeria un 

acte de fe. El director oferia la possibilitat d'integrar-se en un projecte innovador, 

que comptava amb el suport del Patronat i del Rectorat, però no podia garantir m 

la certesa de la continuïtat del projecte, ni una retribució adequada, ni estabilitat 

en el lloc de treball, ni un estatus JUridic clar, ja que les incorporacions s'havien 

de fer com a professors interins en unes places per a les quals es confiava en la vin

culació a uns projectes de recerca hipotètics, que encara no tenien finançament 

programal. Per venir a Barcelona, van deixar unes tasques que també els resulta• 

ven engrescadores i van acceptar un risc per al seu futur professional, que certa· 

ment es pot qualificar de força eleva1, atesa la situació de l'administració univer

snària I la general del nostre país. L1. dedicació a temps complet a l'Escola era una 

exigència I un compromis del director, però no estava pas assegurada ni empara

da per cap disposició oficial. Passats bastants anys, quan el proJecte ha reencit i s'ha 

consolidat, ho podem explicar amb aquesta claredat. 

Eduardo Alonso, que a més de ternr un protagonisme en aquest episodi, hi ha 

reílexiona1, em comenta· 

«En aquest panorama, pesava també l'actitud 1rad1c1onal dels enginyers de 

camins, que no entenien gaire bé que es pogués fer una "carrera" a la 

Universnat. Quan explicaves als teus col·legues que estaves a l'Escola, era 

freqüent que responguessin: "¿Però, només a l'Escola?" Aquesta actitud, 

que no és exclusiva dels enginyers de camins, ha estat un cert llast per al 

desenvolupament a Espanya d'mst1tuc1ons universllàries punteres en el 

camp de \'enginyeria, i més particularment de la investigació en enginyeria. 

Malgrat les apel·lacions al rigor, al mvell I a les contribucions de la "vella" 

Escola de Madrid a l'Enginyeria de Camins, el cert és que l'impacte inter• 

nacional de la ciència o tècnica espan)'ola a l'Enginyeria Civil és molt escas

sa. Aquest "descobriment", que alguns \'havíem fet en estudiar en universi· 
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tais estrangeres, ens neguitejava i ens feia mednar constantment en la for
ma de canviar l'estat de coses en la mesura de les nostres poss1b1htats. 
Tanmaieix, participar des de l'inici en una escola nova era una oportunitat 
única. En aquells anys, i a la vista de l'evolució de l'Escola, s'estava trencam 
a Espanya una fom1a força arcaica d'entendre-la• 

Ben avial aquest grup de professors van converttr-se en els col·laboradors més 
directes de Torroja i van ocupar càrrecs directius. Garbayo va ser nomenat sot:;di
reclOr i Alarcón, secretari. 

En començar el curs acadèmic 1975-1976, s'afegi un nou curs de carrera als que 
es cursaven a l'Escola, el quart. El nombre de professors arnbà a 61: S com a 
catedràucs, l O com a agregats, l4 com a adjunts i 32 com a encarregats de curs 
Sis tenien dedicació exclusiva. En aquest curs s'incorporaren nous professors, amb 
els mateixos cnteris que l'anterior, alguns amb el compromls de dedicació lotal a 
l'Escola Una incorporació significativa és la dejuan Murcia Vela (Alacant,1947), 
de la promoció de 1969, que procedia de l'lnslitut Eduardo Torrop de Madrid, del 
Consell Superior d'lnvesligacions Cientlfiques; quan va \·enir a Barcelona era pro
fessor agregat interf de Formigó de \'Escola de Santander 

Els cursos seguenls s'incorporaren altres professors, seleccionats segons els mateixos 
cri1eris. Els esmentats fins ara van estudiar la carrera a l'Escola de Madnd A partir 
de 1976 Jª començaran a venir graduats a les escoles de Santander o de València. 

H1 ha algun aspecte de l'historial dels professors mcorporats els anys 1974, 1975 i 
seguents que em sembla convenient de comentar. per la incidència en la marxa de 
l'Escola. La majoria, per l'edat que tenien, havien estudiat la carrera els anys sei
xanta, quan ja eren vigents les reformes de l'ensenyament tècnic de 1957 i 1964, a 
les quals m'he referit al capítol l. Les normes corresponents s'h:wien implantat en 
entrar en vigor les lleis, però l'esperit de la refonna, especialment la de 1964 amb 
la qual culmina el procés, començava a donar els result.its previstos; la fona reticèn
cia amb la qual haV\a estat rebuda en molts m11pns acadèmics I professionals s'ha
via atenuat, 1 s'havia entrat en una etapa de nonnaht31.-Unes paraules del professor 
Eduardo Alonso, que, com Juan Murcia, pertanyia a la primera promoció del Pla 
d'estudis de 1964, reílecte1xen el seu punt de visla respecte a aquest moment: 

.-La promoción inauguraba un plan de esiudws mirada con suspicacia en la 

Escue/a de Madrid de rancia estirpe napoleónica. Pero aquel plan p1011ero esta

bli desli11ado a cambiar irreversiblemente en España la docencia y la mvestiga

ció11 en lngenieria. En el plan apareció la figura tlel doc1orado, casi como un 



pequcño castigo para aquellos alum nos que habían /enido !a osadfa de pasar apre

suradamen1e por las au/as de las viejas Escue/as Técnicas Superiores. Aqud apên

dice. final de los planes de es1udio, a la manera de las Univers1dades, iria modifi

cando la esLruCLura académica de las Escuelas en un lenlo pero ienaz proceso».1 

,o 

Els conceples d'investigació I doctorat, que van tenir una lenta implantació a les 
escoles tècniques, ja comencen a estar assimilats quan s'engega l'Escola de Camins 

de Barcelona 

L'actuació del Patronat 

Durant el curs 1974-1975 1 els seguents, el Patronat continuà actuant, encara que 

amb menys intensitat. Tanmateix, conunuava promovent i canalitzant l'aponació 

de recursos procedents d'empreses 1 enutats, que seguien sent imprescindibles per 

al funcionament de \'Escola. El director seguia informant periòdicament dels fets 
més notables de \'evolució de l'Escola i plantejant aquelles qüestions que reque

nen una intervenció més especial. Les reunions esdevingueren més espaiades, 

cada tres mesos en lloc de mensualment. Però el suport de la Comissió de Patronat 

i dels seus membres era valor.H positivament per la Direcció de l'Escola; TorroJa 
s'hi referia amb aquestes paraules: ,¡f/Jos fue.ron quienes dieron el impulso dccisivo 

para la creación de la Escue/a y contribuye.ron con sus ideas y lrabaJo personal a confi

gurar la marcha progresi�·a de la Escue/a duranle. los primeros años.•' 

És destacable l'atenció que Josep Espinet dedirnva al Patronat i a l'Escola; esrnva 

en relació constant amb el director I compareixia amb frequència per l'Escola i 
seguia molt de prop l'activitat ordinària. L'amisLat i la col·laboració amb Torrop 

esdevingué molt intensa i tots dos reílexionaven sobre els projectes futurs. Espinet 

considerava l'Escola com la segona casa I la seva presència era ben acceptada pels 

professors, entre els quals gaudia de grnn esnma. Ell no s'incorporà com a profes
sor, però feia el seu paper amb delicadesa i discreció, amb una reconeguda auto

ritat moral, sense interferir a la gestió ordinària. 

Evolució de l'Escola 

El nombre d'alumnes havia augmentat. L'octubre de l 974 es començaren a fer les 

classes dels tres primers cursos. La previsió d'admissió feta el mes de juny, s'am

plià cies de 250 fins a 380: uns 220 a primer curs, 150 de segon i uns deu de ter

cer. Tols els alumnes de tercer curs, 1 alguns del matriculals al segon, eren proce-



dents d'altres escoles, pnncipalment de València Aquests dos cursos de la carrera 
s11mparuen per primera vegada. 

El curs 1975-1976, el nombre d'estudiants matriculalS fou de 541, en qu:nre cur
sos de carrera. És el pnmer curs que, a més dels estudis de la carrera, es comencen 
a 1mpart1r assignatures de doctorat; d'aquest aspecte en tractarem al capilol 11 

L'act1V1tat acadèmica ordinària es desenvolupava amb ordre t ngor, amb exigència 
col·lecuva per a tots, professors I estudiants. Es procurava que hi hagués comum
cació i deba1 amb els cslUdiants. Molls dels 1mphcms m'han parlat d'un entusias
me viscut amb fervor. Aquestes expressions figuren en alguns escrits de l'època i 
en ahres de lleugerament postenors. Es nota en la lectura de les actes de les reu
nions del Claustre de l'Escola, que se celebren nmb regularital des del novembre 
de 1974, amb panicipació de professors I alumnes. Les reunions, tant les del 
Claustre convocades formalmem, com les més freqüents I mfonnals entre grups 
de professors, eren moh vives, es d1scuua tol, 1 es palpava una preocupació cons
tant pels problemes de l'Escola. 

Des de l'mtci del curs 1974-1975, entre la Direcció I cl professorat es parla de for
mació, promoció I avaluació. S'impulsa que alguns professors dels més JO\'es 
pugum preparar el doctorat per integrar-se plenament a la íunció docent; alguns 
s'incorporaren a l'Escola amb la intenció I el compromís de fer -ho. També s'1n1en
taren les pnmeres actuacions en la linia de l'avaluació de la labor docent. Es van 
fer algunes enquestes orientatives, no vmculams; però el coneixement dels resul
tats va de1ermmar el canvi d'actitud d'algun professor. 

A l'Escola a qualsevol hora sempre hi h:ivia professors per \::i casa, no solament a 
les hores que els corresponia la classe, snuació que contrastava amb la d'altres 
escoles de llarga trad1c1ó, on a més de les classes no s'hi desenvolupava quasi cap 
altra activitat, ni acadèmica ni d'altre upus, excepció fe1a de la d'alguns professors 
que, com una labor personal, promovien grups d'estudi, de recerca I de reílexió, 
però de car.'tcter mes personal que insrnucional. A l'Escola de Barcelona, ben aviat 
s'impulsà la realització de treballs complememans I de recerca 

Unes frases que s'hi refereixen, escriles pel professor Murcia en ocasió del desè 
amversan, reílecte1xen l'ambient de l'Escola d'aquest moment, especialment en el 
\'essam acadèmic: 

«Rrsu/fa el·idente que la orienlación de origen de la Escuda, ,x,r obra y gracia 
de José A Torro1a, su director fundador, Jue decididamenre la de confenrle un 



cardc1er 1111iversitario, sin perder por el/o la ,incufación con el dmbico profesio• 

na/. 

»En la primera e1apa de la Escue/a, a la juventud del Centro y al eniusiasmo 

consiguiente por parle de todos (alumnos, personal no docenle y profeS()res con 

cualquier nivel de dedicación) en participar en tan sugesliva larea de su puesta 

en marcha, en 1111 conrexto por 01,a parte de general ebulltción del pafs, se unió 

el carisma dejosé A. Torroja, asi como sus parliculares dotes para conducir posi• 

1ivamente las cosas».• 
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Torroja exercia la responsabililal de director amb un estil personal. Tenia un visi

ble ascendent sobre tot el personal, una auLOritat reconeguda. Ell no manava, sug

geria, sabia escoltar. 

La formació de la biblioteca 

Una de les mqu1etuds manifestades des de ben aviat (octubre 1974) va ser la de 

formar la biblioteca, considerada com un servei fonamental en un centre umver

silari. En la pnmera etapa, la •bibhoteca• era simplement un armari situat al ves

tfbul de l'Escola. Per començar a dotar-la de contingut, alguns professors solien 

passejar per les llibreries de caràc1er lècnic de Barcelona a la recerc::i de lhbres de 

temes relacionats amb l'enginyeria civil; arraconats I oblidats a les prestatgeries en 

trobaven alguns que per a ells eren autèntics tresors, i que tOl seguit anaven a parnr 

en aquell ¡irmari Eduardo Alonso recordíl amb nostàlgia com participaven amb 

espedíll satisfacció en aquestes facècies ell i Enrique Alarcón, amant dels llibres 1 

de la història de l'enginyena. Tan aviat com va ser possible es va contractar com a 

bibliotecària a Maria Teresíl Orpinell Socias, que va emprendre amb il·lusió i eficà• 

cia la tasca de formar t dtngir la biblioteca, enmig de greus dificuhats familiars, a 

més de la manca de mllJans per urar endavant la seva comesa. 

L'ambient de l'Escola els primers anys 

A parur del curs 1974-1975, com a conseqüència de l'acord a què s'arribà amb les 

religioses de l'Assumpció, l'Escola pogué disposar de més superfície a l'ed1fic1 de 

la Torre Girona, dms del qual anà ocupant noves zones. Algunes religioses d'edat 

avançada mantenien la residència en una part de l'edifici; des del pnmcr momem 

havien facilitat la instal·lació de l'Escola i les poques que queda\'en es desvivien 



amb molts pe:ms detalls per fer pbent l'estada dels engmyers de camms. Almenys 

un dels professors va tenir temporalmen1 l'allo1Jamem en hab11ac1ons que els hi 

llogaren les monges 

El paper de Jaume Olivé va ser bas1am notable en aquesta e1apa [li se les enginyà 

per aprofitar, amb poques adaptacions I despeses, algunes mstal lacions anugues 

del convent. Sempre amb aspecte sorrut I preocupat, procurav.1 estar amatent en 

iots els detalls. Amb les seves habilitats artesanes resolia molts peuts problemes. 

Va 11nprov1sar un bar en un racó disponible de la planta baixa. Es prema l'Escola 

com si fos la seva pròpia casa. Quan considerava que un estudiam s'excedia en 

alguna cosa \'amonestava o el renyava paternalment. Algunes vegades també era 

ell el que s'excedia en les funcions; havrn arnbm a entrar a les aules d'examen zelós 

que els estudiants no copiessin. Fàcilment rondinava als professors o als estudiants 

quan algun componament no li semblava prou correcte. 

La convwènc1a dels professors i els esmd1ants amb les monges ha es1a1 sovint evo

cada com a beatifica, encara que també h, .,,.a ha,·er algun mc1dent. Una pmtada en 

una de les pams mteriors de l'edifici per pan d'uns estudiams contestataris, 

encapçalats per un que es trobava al seu ambient enmig de suuac1ons mogudes, 

va provocar la pro1esta airada de les monges; el conegut eslògan «hagamos el amor 

y no la guerra» va resultar greument escandalós. Jaume Ollvé va resoldre l'incident 

amb mètode expeditiu, amenaçant amb el pHJor desli el •cabec11la» de la banda 

de pmtors si reincidia a pintar el recinte de l'Escola, que per a ell era sagrat, tant 

o més que per a Ics monges. 

Les ac11v11ats acadèmiques es complementaven ::unb altres de caràcter cultural, 

musical o lúdic. Atès que molts professors eren joves. amb poca diferència d'edat 

amb els estudiants, l'amistat resultava fàcil; iots s'esforçaven a crear un chma pro

p1c1 1 unes bones condicions d'emorn A les pnmcrcs promocions l'ambient de 

l'Escola resuhava fam1har, hi havia calor humà Diversos ep1sochs I anècdotes de 

l'època ho palesen Professors I es1udiants muntaven JUnts 3Ct1vitats o festes a 

l'Escola en ocasió d'am\·ers3ns o commemorac1ons, àp3tS col lectius amb inter

canvi de pellts regals, es trobaven molts dies 3 l'hora de dm:lr en els restaurants 

econòmics de la zona, somen a concens o 3 espectacles, un grup compeua amb 

l'altre en panits de futbol, s'organitzaven actn1tats culturals, es promovien ses

sions de pzz, algunes d'ele\·ada qualitat al recinte de l'Escola, de les quals el pro

fessor Ennc V.tzquez n'era el pnnc1pal animador 

Aquesta forma de com1vència va anar determinam les relacions mternes I fomen

tant una cultura de diàleg. El projecte col·lecuu d'escola el sentien tots com a 
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comú, els es1ud1ams melosos; es procurava aconseguir un duna ido111 per resol

dre les d1íerènc1es mlemes, sense que transcend1ssm a l'extenor 

Una mamfestació de l'ambient va ser \'aparició (l'any 1977) de la reV1sla El Chollo, 

nascuda com una publicac16 d'estudiants, de difusió mtema, amb un component 

de caràcter festiu, humorisuc i satlnc, però alhora amb rirucles hterans I de 

comentan, reílexió. debat i critica de problemes mterns de l'Escola, i enmig d'una 

profusió d'historie1es i acudus. Li revista portava el subtilol .-Sabater d1xit• com a 

conseqúència d'un ad\·ert1ment que Jaume Sabater, professor de Resistència de 

Materials, amb fama de ngorós l exigent, va fer als alumnes: �No se van a creer (!UC 

esto serd un cho/lo. » La frase passà a la història I encara anualment es recorda qua• 

s1 cada mes.Ja que la revista també ha ungut contmunat;Ja es pOl considerar que 

és una font documental de la història de \'Escola. 

Alguns problemes i inquietuds del moment 

El curs 1974•1975 es comencen a mamfestar a l'Escola les mqmetuds pròpies del 

moment a la comumtat umversuària Eren uns temps, els de l'agonia del fran• 

qu1sme, d'efervescència en el medis universitaris, de preocupació I de revolta per 

la situació polil1ca del pals, d'assemblees sovmteJades. La presència de la mouva

ció polil1ca era constant 1 \'1Va en els centres uni\·ersnaris. La Uni\·ersitat vivia con• 

vulsionada per IOia classe de vagues, manifestacions i d1s1urb1s. A pnnc1p1s de 

1975, uns incidents molt sonats ocorreguts a la Universllat de Valladolid provo

caren la seva clausura per l'autonlat acadèmica; aquesta decisió tmgué com a con· 

sequència \'organnzació de sonades mostres de protesta a totes les umversnais de 

l'Es1at A l'Escola de Camins de Barcelona, igualment que en altres de la UPB, cis 

estudiants van realitzar una vaga de protesta que durà qumze dies, 1 que s'acabà 

-tot desitjant que no repercutís en excés en el resullat dels es1ud1s- amb \'aprova

ció I difusió d'una nota condemnant la postura de violència, reclamant un clima 

de diàleg i col·laboració entre tots els estaments i advocant per una gestió 

democràtica de la Umversnat. Les mostres de solidaritat I preses de pos1c1ó sobre 

esdeveniments políucs extrauniversuans eren habnuals en aquell temps en la 

maJona de centres. Simplement faig referència a aquesta perquè era la pnmera 

vegada que es preseni:wa a la nova Escola de Camins 

El mes d'agost de 1975, en plenes vacances d'esuu, el gerent de la Um\·ers1tat, 

Josep Manuel Basanez, presentà la d1m1ss1ó I cessà en el càrrec. Quan el va accep• 

tar el Juny de 1972 Jª va manifestar que prema el compromls per ires anys; Ílna

lnzat el termm1, voluntàriament, va considerar convenient de deixar la Gerència, 
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amb gran sorpresa de tothom que \'havia traclat, en pnmer lloc del rector. Malgrat 
les renerades msistènc1es que reconsiderés la decisió, la va mantenir amb fermesa. 
En ires anys d'exercio del carrec va ser una figura cabdal, d'una gran vàlua, per 
posar en marxa l'Escola de Camms, com també ho havm esiat per al conJUnl de la 
Umversnat Politècnica. Va deixar una empremia sòlida' L'Escola sempre h ha res
tat agrtuda i va voler seguir comptam amb la seva col laboració designam-lo mem
bre del Patronat 

El curs acadèmic 1975-1976 començà amb nom1a\1tal, però els pnmers mesos, és 
a chr l'Uhim lrlmestre del 1975, es produïren nlguns fets, que no són pas interns 
de l'Escola, però que hi tindran una repercussió notable. 

El pnmer que s'ha d'esmentar és la mort del general Francisca Franca, cap de 
\'Estat espanyol durant quasi quaranta anys, esdevinguda el 20 de novembre de 
1975. En aquesta data no s'acabava només la vida d'una persona, smó un règim 
polfl1c de caràcter autoritari 1 personal; fina\uzava també una etapa de la històna 
del país I en començava una altra, que s'iniciava amb 1l-lus1ó I esperança Ben aviat 
es va íer palesa la voluntat col·lecuva de recuperació i de reconeixement de les lli
benats democràuques. Durant quasi ires anys es van prec1pt1ar esde\·emments en 
aquesl senlll, amb una onemació ferma, amb l'esfondrament progressiu de les ms
t11ucions de l'anuc règim I l'esnucturació prov1s1onal de les del fu1ur, fms a la cul
minació amb l'aprovaoó de la Consrnució el desembre de 1978 

Un altre fet remarcable a l'interior de la Umvcrsnat Politècnica és la decisió defi
nniva sobre l'emplaçament del nou campus. Per Decret de 7 de novembre de 
1975 es declarà d'urgència l'expropiació forçosa d'uns terrenys de 116.000 
metres quadms, a la zon::i nord del Palau de Pedralbes, dins de la qual estava 
situada la Torre Girona, seu provisional de l'Escola de Camins. El decret obrt unes 
perspecuves noves de gran importància per al futur Ho comentarem amb més 
extensió al capítol 12. 

Després de la mon de Franco, restablena la Monarqma, el Go\'ern de l'Estat fou 
obJecte d'una reorgamtzació força profunda Com a consequència del canvi, algu
nes personalitats catalanes presligioses en el seu camp I de componament favora
ble a l'obenura cap a la democràcia, foren cndades a ocupar càrrecs de responsa
b1lua1 a l'alta Admimstració de l'Es1a1. En concret, n'esmentarem dos, per la relació 
amb l'Escola El rector Gabnel Ferralé va ser designat director general 
d'Umvers11a1s I Recerca del Minis1eri d'Educació I Ciència, del qual n'era rnular 
Carlos Robles PiquerA , el nou càrrec l'obligà a deixar el de rector de la UPB, motiu 
pel qual s'haurà de procedir al nomenament del subsrnut Josep Espinet va ser 



designat director general d'Urbanisme al Ministeri de l'Habitatge, sota el ministre 
Francisco Lozano Vicente, que era engmye.r de camins·, Esp\ne.l no haurà de dei
xar el seu lloc al Patronat, que corn a conseqUè.nC\'a de\ funcionament regu\ar de 
l'Escola ja celebrava \es reunions moll més espaiades. però sí que haurà d1aban
donar la presència freqüent a l'Escola que era habitual en ell. 

Els primers mesos de \'any 1976 s'inicià el procés per a la designació del nou rec
tor de la UPB, per un procediment electoral amb panicipació d'una representació 
de totes les escoles I de tots cis estaments, tal com Ja s'havia seguit \'any 1972 quan 
va ser elegit Ferraté. El procés, a causa d'uns primers resuhats no previstos pel 
reglament, s'allargà uns quants mesos, durant els quals ocupà accidentalment el 
Rectorat el vicerector Josep F. Colom Pastor. L'Escola de Camins parucipà per pn
mera vegada an un procés d'eleccció de rector. Finalment va ser elegil el professor 
Julià Fermíndez Ferrer, fins llavors vicerector, doctor en Física i catedràtic de 
l'Escola d'Arquitec1ura. Va prendre possessió com a rector el mes de maig de 1976. 

L'aspiració a la lhbenat que es manifestava arreu, i la tolerància progressiva per al 
seu reconeixement, va ser viscuda amb ansietat als cem res umvers11aris. L'Escola de 
Camins participava intensament de l'ambient col·lectiu En les reunions del Claustre 
de l'Escola celebrades al llarg del primer semestre del 1976 queden ben paleses les 
inquietuds pels problemes col·lectms generals, al mateix temps que per als propis 
de la Universitat I més concretament pels especlf1cs de l'Escola De forma especial, 
en un claustre celebrat a l'Escola en dues sessions de llarga durada els dies l O i 15 
de Juny, s'examinaren i es debateren extensament els pnnc1pals problemes. 

En relació a les quesuons generals, el Claustre aprovà la petició d'amnistia, tot 
explicitant que la petició era de caràcter general, no només a l'àmbit universitari. 

L'autonomia umversnàna, que havia de temr la pnmera manifestació en \'aprova
ció d'uns estatulS de la Universitat sonits del seu si, era llamrs una de les aspira
cions més reilerades. L'autonomia, promoguda especialment des dels secwrs més 
progressistes, prenia un caràcter priontan entre les reivindicacions universitànes, 
a tot l'àmbit estatal. El Claustre de l'Escola de Camins es pronuncià a favor d'una 
universitat que «té per finalitat fonamental el servei a la societat per miljà de la 
lransmissió dels coneixements més avançats i la realització d'invesngació per pro
longar-los», amb el benentès que aquest servei solament és possible a través d'u
na «universitat científica (que üngui la ciència com a únic objectiu), democrlttica 
(que s'ha d'mterpretar com un funcionament intern democràtic sota el control d'u
na societat igualment democràtica) i catalana (per estar immersa en la cultura ca1a
lana)�. 
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Dues preocupacions eren presents a l'Escola· la snuació del professorat I la confi
guració del plíl d'esludis. Per la importància d'ambdues quesuons els dedicaré 

altres tants caphols de l'estudi 

1 UI c.negona de professor agrtgat era m1crmtdi.a emre la de catcdràuc L la d'adJum Va S(r CSI&· 
blena l'any 196:i, quan era mm1Slrc d'Educació Manuel Lora Tamayo, amb dcd1cac10 exclusiva 1 
r�g1m eS1ablc de funcionari per als mulars, Situació de la qual llavors no gaudien cis adJunts S'hi 
havia d'n1ar en HCtiu un mlmm de cinc anys per poder accechr a catedrà11c. La llei de reforma 
univcrsnària de 1983 va rtgufar de nou t\ cos de cmcdr�11cs d'umvcrsnat, en el <1uals es van inte
grar els que ja eren catedr.'lucs i els professors agrcgats en acrn.1 A p artir d'aquesta llei, la catcgo
na dc profts.SOr agrtgat va qucdarextingida 

2 Alonso Ptrc: de Agreda, Eduardo. «Elogio de los mtmos dd proksor Jost A J1mtntz Salas•. en 
La prtStnlaclÓ de l'acte d"im"CS11dura d"aques1 professor com a Doc1or Honons Causa de La 
Unl\�rsuat Pohttcmca de Catalunya Barcelona 12 maig 1999 

3 El Oiollo. any 7, mim 11. maig 1984 
4 �turcia.Juan .u Escuela a sus dit: anos y li. c1eru d1Slanc1a» El Oiollo. número citat 
l En de1X.ar d cànec de gertm va 1reballar alguns anys en cl sector pm•at Quan cl 1980, desprts 

del restabliment defimuu de la Gcntral11a1, es va recuperar l'Adm1nistrac16 autonòmica de 
Catalunp. Bas.lñcz va ser nomena, director general de Programació i Inversions del Ocpartamcm 
d'Ensenyament Posicnormcm passà a ser s,ccman general del Ocpanamcm d'Economia 1 
Fmanccs. 1 cl 1988 \� str nomenat conseller departament. càrrec que ocupà ftm al 1992 Llavors 
paMà al Sttlor pnv.n. amb cir recs d'al1a rc5ponsab1lua1 

6 Al cap de pocs mesos. la Direcció general es\� d1Vl(hr en ducs. Unwersua15 1 Politica Cicntlf ica; 
Fcrract va cornmuar com a rcspo=bk d'aqueS{a úluma 
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8 . EL NOU PLA D'ESTUDIS

El pla d'esludis vigent quan s'iniciaren els ensenyaments a l'Escola era el de I 964, 

implantal com a aplicació de la Reforma de l'ensenyament tècmc d'aquesl any. 

L'ordenament dels eslUdts, que constaven de cinc cursos, era comú per a totes les 

escoles tècniques superiors. L'estructura precisa per cursos, el nombre d'assigna

tures de cada curs, les denominacions, el contingut i la distribució d'aquestes asig
natures, el nombre d'hores de classe setmanals per m:nèria, les l!nies bàsiques dels 

programes i en alguns casos els qüestionaris eren comuns per a totes les escoles de 

la mateixa branca, i en concret per a totes les de Camins. El pla d'estudis de 1964 

havia estat fixat pel Ministeri d'Educació amb caràcter uniforme. Quan l'Escola de 

Barcelona va entrar en funcionament, ja feia anys que era en vigor. 

Però des de la seva implantació, havia canviat novament el marc juridic de \'en• 

senyament superior, entre el qual estava inclòs el tècnic. El nou marc era la llei d'e· 

ducació de 1970, segons la qual les escoles tècniques superiors havien passat a for

mar pan de les universitats, equiparades a les facultats universitàries. El text legal 

proclamava que les universitalS «gaudiran d'aulOnomia•, concepte que s'esmenta· 

va de manera poc precisa, com correspon a la situació sociopolítica del tardofran• 

quisme en la qual la llei havia estat aprovada. Però s'establien algunes mesures 

concretes a favor de \'au1onom1a. Una mostra que figurava a la Llei (an. 37) -no 

pas la més destacada- era que cis plans d'estudi dels centres universitaris 1eserdn 

elaborados por las propias tmiversidades de acuerdo con las direclrices marcadas por el 

Minislerio de Educación y Ciencia que (los} refrendard,._ És a dir, que l'elaboració ja 

no corresponia al Ministeri d'Educació, sinó a cada universitat. 

Una necessitat del moment 

Una de les inquietuds de l'Escola de Camms de Barcelona era la voluntat d'mílmr 

en l'elaboració i la implamació d'un nou pla d'eslUdis, que segons cl text de la Het 

no havia de mantenir el caràcter uniforme de que llavors era vigent, sinó que 

podia ser propi de l'Escola, diferenciat per tant dels de Ics altres. La inquietud s'ha 

de situar dins d'un marc més general. El fet que fos una escola nova, les orienta· 

c1ons reiteradament comentades que inspiraren els primers passos, 1 la cir· 

cumstància que la majoria de professors penanyien a una mateixa generació, lla

vors jove, ajuda a comprendre les ànsies de renovació. Quasi tots cis professors 

havien estudiat a l'Escola de Madrid, de llarga tradició, amb qualitats molts apre• 

ciables, però amb un llast pesat dels usos establens, i ho havien fet en uns anys on 
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la voluniat de trencar motlles començava a sorur a la llum pUblica al nostre pais; 

el director també h1 havia estudiat uns anys abans, 1 després n'havia estat un pro

fessor JOVe, amb mqmetud innovadora Un text penodisuc de desembre de 1968, 

que relat.i uns feLS esdevmgUls a l'Escola de Madnd, permet situar l'ambient: 

«Una comisión de alumnos de fa Escuda preun16 a la asamblea [com·ocada por 

la Asociación de lngenieros de Cami110s del lnslilu!o de lngenieros Civiles}, por 
mv11ación de tsra, una comunicación sobre la siwación en que se desenvuel\'e la 
formación de los estudianles de Caminos, cuyos puntos esencia!es son los sigwen-

1es: 

•Exisfe en la Escuda un modelo absurdamenfe Jerdrquico y autorüario que 

es1r11ctura las relaciones enlre profesores y alumnos; una radical separación 
enlrt formación Uótica y prdct1ca que convierte a fos alum nos en encidopedias 

de conocimienlos, cuya formación prdclica sólo se adquiere por in1egración en el 
sisfema producfn•o; una falta de altura intelectual y aClualidad de muchas mau
tias; un absurda sislema de v:dmenes que ptrmite achacar a la supuesta igno

ranc1a del alumnado lo que no es mds que ineptitud del sisrema de enseñanza; 
falta cie coordrnaci6n entre lru diferenles cd1edras;falta dt esp{tilu de irwesuga

ción y cientifico en el desarrollo de los semmarios y awvidades afines, etcttua 

,,(..) La consecuencia es un sentimiento de frustraci6n que"ª aumenrando al 
compds del 11empo de permanencia en nueslro Centro hasia llegar a esa ahena

ción e11 que la cultura queda reducida a la mera contemplaci6n es1et1mta del 
munclo y la naturaleza 

»Por todo e/lo, los estudiantes consideran inap/azable una reforma efecli\'a del 
s1s1ema de enseñanza medianie una parlicipaei6n con;unra de a/umnos, profeso
res y profes1onales, a fin de lograr: l..a creación de nue vos métodos docentes, dedi

caeión v:d11s111a del profesorado a la enstñanza, mayor mvel cientifico y ttcnico 
para el alumnado, fomento de la tn\·es11gación cienrifica y garanlfa de apoyo 

para aque/los rrabaJOS que realmenle ofrezcan inlerts para el progreso de la 

sociedacl y la liberación del hombre y, en fin, una mayor formación humana para 

el tstudiante, a fin de que se inltgre plenamentt: en la sociedad 

»Por olro lado, los alumnos manifiestan que la Escuela debt (..) proporcionar 
una fonnaeión amplia que perm1ta al futura profes1onal el comcw desempeño 

de sus funciones y responsabilidades, y debe, por Ul!1mo, programar y realizar 

una verdadera polirica de im·es1igación, hoy inexistenies•. 1 
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Quan persones que s'h;m fonnal en aquest context tenen ocasió d'exercir una res

ponsab1\nat a la nova Escola de Barcelona és lògic que vulguin posar en posmu les 

seves preocupacions I actuar per íer realuat un nou model d'escola. N'és una mos

Ira la voluntat de reformar o subsmmr el pla d'estudis vigent, del qual havien tin

gut ocasió de veure els pros I els contres quan eren estudiants. 

De la reforma del pla d'estudis se'n comença a parlar el segon any de funciona

ment de l'Escola; a mesura que avança el temps va adquirint més relleu entre els 

professors, que eren conscien1s que es tractava d'una queslió de gran abast. Des 
del vessant acadèmic, es considerava un instrument fonamental per a la millora de 

l'ensenyament a 11npan1r. Els promotors creien que en un nou pla podrien intro

duir mostres d'innovació, alhora que superar defec1es del que era vigem. Per això 

l'elaboració del nou pla d'estudis alimemava molles esperances, en un esforç per 

a la millora acadèmica I també com una mesura per a la defm1ció I consohdació 

de la idenmat de l'Escola, dms de l'aspiració molt sentida de l'au1onomia univer

sitàna. 

Diagnòstic de la situació 

Nombrosos professors de l'Escola 

«coincid(an en la optnión de que dtcho plan de estudios ,�genu: era excesivamen

le rigido pcira las neusidades universifarias actua/es de nuesrro pais, y 1e11ía 

como limitación añadida que no permetia 1a incorporación de nuevas disciplinas 

y 1ec110/ogfas mds que como meras adiciones a malerias ya exis1e11/es•.1 

Des dels primers comactes informals al llarg del curs 1974-1975 s'anava veient 

que la qualnat de l'ensenyament era una preocupació comuna, 1 que una mesu

ra necessària per avançar-hi era emprendre una reforma en profundnat del pla 

d'estudis vigem. De manera oberta, s'invi1ava a paruc1par en la reílexió a tots els 

professors I alumnes que hi estiguessin interessats. Ben aviat esdevingué un dels 

temes clau que s'aconduia a través de la Comissió Docent de la Juma d'Escola. 

A panir de Juliol de 1975 era ob1ecte de discussió a totes les reunions de pro

fessors. 

Pel mamx temps, des del Mmisten d'Educació s'havia convocat una reunió amb 

representants de totes les escoles de Camins encaminada iambe a la confecció d'un 

nou pla d'estudis, o, s1 més no, a estabhr unes límes mestres. 



A final del curs l 975-1976, des de l'Escola de Barcelona es pensava que un nou 

pla d'esLud1s havia de sonir d'un ampli debal entre professors, alumnes I profes

sionals. Sense pamr d'unes orientacions preconcebudes, que no eXlsuen, es con

siderava que havia de tenir en compte les pecuhantats de l'entom socioeconòmic 

de l'Escola, i, al mateix temps, un nuch de coherència entre les de Madrid, 

València i Santander. La Comissió Docent del Claustre de l'Escola considerava que 

la formació de l'esLUd1am havia de consisur en el desenvolupament de la facultat 

de pensar, més que no pas en una acumulació de cone1xemen1s; que en moltes 

assignatures, entre Ics quals eren compreses les bàsiques, s'havia d'atorgar més 

profundilal a un segmenl no gaire extens de la matèria (però representatiu i selec

cionat amb cnteri), amb un tracte mes superficial per a la resta; que caha una 

reducció substancial de les hores lectives, connectant les diferents ass1gna1ures, 

assegurant que les tècniques bàsiques explicades als pnmers cursos servissm a les 

dels supenors I que les assignatures tecnològiques assegurissm la uuhtzació de les 
modernes tècniques fisicomatemàtiques. 

Segons Manuel Casteleiro, un dels pnnc1pals promornrs del nou pla: 

«Desde t/ primer momenlo tuvo conciencia la Esme/a de la dificu/1ad de la tarea 

a realiz.ar: No era suficienle rnn •parchear• el Plan exmente, sino que era tndis• 

pensableflexibi/1zarlo y modemizar/o. Por lo 1an10, se proc.edió duranie el pri• 

mer año a una recogida ahausli\•a de información, fundamentalmen1e en 

Escue/as y Deparramentos de lngenierla Civil, tanta de Europa como de los 

Estados Unidos. También se ana/izaron los rt'Sultados del Plan 1964 en las 

Escue/as cie Camtnos de Madrid y de Santander,y se trató de definir, aunc¡ue fue

ra deforma global y aproximada, las necesidacles rca/esfururas de la sociedad. 

Lo.s reuniones para el estudio y andlisis de la uiformación recogida, asf como 

parafljar las d,rec1rices bdsicas del nue\'O Plan,Jueron abier1as a 1odos los pro· 

fesores y alumnos anleresados. Este mismo cn1eno se siguió en toda la redacctón 
del Plan» 

Durant els cursos 1975-1976 i 1976-1977 s'analitzà amb detall el Pla 1964 

L'anàhs1 es feia quan el pla ja tenia quasi deu anys de v1gènc1a, 1 havia superat els 

moments d'improvisació propis de la implantació. A mes, l'Escola de Barcelona, 

pel fe1 de ser nova, no tenia la inèrcia mst1tucional d'ahres escoles més antigues 

que havien segun alguns dels plans d'estudis anleriors. La maJoria dels professors 

que més par11c1paven en aquesta anàhs1 ja havien seguit com a alumnes el Pla de 

1964 i el consideraven des d'una òptica baslant personal i 1mmediala Els pnnc1-

pals defec1es que es d1agnosuquen, són els seguents: 
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• excessiva concentració de malèries en cinc anys, 

• càrrega de treball excessiva per als alumnes, 

• no adequació entre el nombre Leòric de cursos (cinc) i el temps emprat 

realment pels alumnes (en general, més de set), 

• focalització excessiva de la teoria, 

• absència general de pràctiques de laboratori i de camp, 

• excessiva ngidesa en els cursos avançats, 

• manca d'especialització. 

Com a conseqúència dels diagnòstic i de la primera recollida d'informació s'apun

taven uns criteris bàsics generals sobre els quals poder reílexionar per avançar en 

la proposta de la nova estructura de la carrera. Els comentarem a continuació. 

Línies generals del nou pla 

La formació que l'alumne ha d'adqmrir a l'Escola no ha de consistir solament en 

una compilació àmpha de coneixements, smó que s'ha de prelendre que l'estu

diant pugui tenir la màxima comprensió dels temes més essencials per a la for

mació. 

Els pnmers cursos de la carrera han de ser bàsics en totes les ciències que són el 

fonament de \'Enginyeria Civil, memre que els últims han de ser d'especialilzació, 

de manera que la sòlida formació bàs1c;-i permeu que \'enginyer es pugui adaptar 

amb rapidesa a les innovacions tècniques, acceptant que l'especialnzació resulta 

necessària per a un coneixemem tècnic modern que pugui reduir la dependència 

tecnològica del nostre país. 

Es té present que el pla s'ha de concebre pensant en la formació per a les necessi

tats presents del camp professional, però amb una visió a més llarg termim, per a 

les necessitats potencials, tasca immensa que desborda el marc de l'Escola, la qual 

considera que el nou pla ha de tenir un marge suficient de ílex1b1htat per penne

tre la readaptació a mesura que les necessitats potencials es vagin fent presents, tot 

considerant que el concepte tradicional de saber enc1clopèd1c ha de ser subsutuït 

pel de formació permanent 

Un condicionant pràctic dels estudis, 1 també una exigència, és el d'atendre les 

competències professionals I les facultats legals dels enginyers de camins. En 

aquest punt, els requeriments del Col·legi professional poden entrar en cert con

ílicte amb la proposta d'especialització, ben 1us11ficada quan \'ob1ec11u primordial 
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és una formació rigorosa d'acord amb el grau de desenvolupament tecnològic del 

Lemps actual 

Sobre mollS aspectes, 13 reflexió és acurada I profunda, tal com es pol veure a tra

vés de la documentació existent I consultada i com palesa el testimoni personal 

d'alguns que h1 van panicipar. Sobrepassa els limits d'aquest treball, però sembla 

interessam fer una referència a diverses qüestions planteJades: la diferència de for

mació entre un cientlfic I un enginyer, l'orientació que han de temr les matèries 

bàsiques per aconseguir la formació matemàtica que sigui un fonament sòlid per 

als mètodes de càlcul, l'amplitud d'algunes matèries I la convemència de subdivi

sions, la paruc1pac16 de l'alumne a la formació, 13 forma de donar/adquirir expe

riència pràcuca, etc. Els debats són rics I participatius, especialment el curs 1976-

1977. També n'hi ha de conjunts amb altres escoles, especialment la de Madrid. 

De la reflexió feia a Barcelona en sun el que es pot anomenar cf1\osoí1a del pla•, a 

panir de la qual s'ha d'estructurar la nova concepció de la carrera, pensada per a 

una durada de sis cursos acadèmics, atès que és el temps mimm que l'alumne pro-

1otipus iarda a acabar-la, 1 que l'esforç concentrat en cinc es considera excessiu. 

Com a resultat de l'esquema assenyalat queden defm1ts els qua1re pnmers cursos 

de la carrera, de manera que els dos pnmers són bàsicament formauus, i el tercer 

i el quart, cie trans1c1ó entre allò que és purament forma11u I allò que es fona

mentalment 1ccnològ1c, que s'ha de desenvolupar en els dos darrers, que han de 

ser d'cspecial,tzaoó, 1 que, de moment, no queden encara defmus. Per als quatre 

primers s'aprova una relació detallada de les matèries a 1mpamr 

L'elaboració del pla d'eswdis es va fer en dues ernpes: una per als quatre primers 

cursos, que al si de l'Escola quedà enllestida a final del curs 1976-1977, 1 una 

segona, que comprèn els cursos cinquè I sisè, el debat de la qual va ser postenor. 

Segons opinen alguns, l'elaboració en dues etapes va temr com a consequència 

una certa dissociació entre ambdues. 

l'estructura dels dos ulums cursos de la carrera va ser obJeCle de l'anàhs1 panada 

a terme emre els cursos 1977-1978 1 1978-1979; es deím1ren les especialuats 

seguems: 

Transport 

Ordenació del territori I urbanisme 

Paris, costes i engmyeria oceanogràfica 

Engmyena ambiental 

Hidràulica i energèuca 



Enginyeria del terreny 

Esnuctures I ed,ficació. 

Per a cada especialitat. les assignatures quedaren distnbuïdes en quatre grups 

obligatòries comunes 

obligatòries d'especialitat 

optatives comunes 

optauves d'especiah1m 

10< 

Un dels pums més punyents i delicats del debat, com és habitual en totes les dis 

cussions sobre la formació dels enginyers, es va centrar en la conveniència d'una 

formació generahsta o d'especiahtzació. Es pretenia un equilibri del grau d'especia

lització amb la formació generalitzada, de manera que només una tercera pan de 

les hores docents dels cursos esmematS correspongués a assignatures d'espec1ahtat 

Per als cursos d'especialitat, destaca la voluntat d'aconseguir la màxima ílex1b1h

ta1. Les assignatures no s'atnbue1xen al curs cinquè o sisè, smó que els alumnes les 

poden cursar en l'ordre que desitgin, mentre compleixin els requisits acadèmics 

que s'estableixen. El grau d'opcionalitat és ah: l'alumne pot escolhr entre un nom

bre elevat d'assignatures, algunes de les quals no corresponen a una sola especia

litat smó que ho són per a di,·erses; algunes de les ass1gna1ures poden ser obli

gatòries per a una especiahtat I opcionals per a una altra; entre les opcionals se'n 

preveuen que també ho poden ser per als cursos de doctorat Amb aquesta confi

guració es prett�n no solament enriquir el ventall formatiu dels alumnes, smó alho

ra donar poss1b1\11a1s a les diverses càtedres o departaments d'11nparur ensenya

ments especiaiLtzms cap a noves tecnologies o nous coneixements; això pot 

permetre que de1ermmacles càtedres que tradicionalment han estat allunyades de 

la 1ecnologia desenvolupin algunes matènes tecnològiques. 

La carrera culmina amb la real11zac16 1 aprovació d'una tesma I d'un ireball de fi 

de carrera L'exigència de la tesma, a més del treball de fi de carrera, resuha inno

vadora; l'Escola de Barcelona és l'úmca d'Espanya on s'ha implantat. La tesina 

consisteix en un es1ud1 elemental d'invest1gac1ó relacionat amb els interessos pro

fess1onals de \'es1ud1ant, que d'aquesta manera s'introdueix al món de la mvest1-

gaci6, al mètode cientffic, al maneig de la mformació més recent sobre un tema i 

a la seva contrastació cti11ca; es desenvolupa sota la direcció d'un professor. El 

treball de final de carrera consisteix en un proJecte complet d'enginyeria de l'cs

pec1alitat cursada 
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Aprovació interna i implantació 

L'aprovació del pla d'estudis representa una fna smgular en la primera etapa de la 

hislòria de l'Escola És el resultat d'un treball acurat i dilatat en el qual intervenen 

un bon nombre de professors. En alguns aspectes no hi havia coincidència 101al 

de cmeri Algunes qüestions van ser objecte de discussió molt extensa; per exem

ple, la configuració I el contingut de les assignatures bàsiques I la inclusió o no de 
determinats segments o sectors de coneixements d'alguna matèna. Era molt pre

sent la recomanació que en desenvolupar els ensenyaments de primer curs s'havia 
de tenir en compte que els alumnes acaben el batxillerat amb moltes llacunes, i 

que cl salt cap a la universitat és gran. Entre les assignatures obligatòries es pro

curà incloure'n algunes de caràcter humanlstic. Un altre tema deba1u1 va ser la 
necessita! d'incloure tècniques d'organització, d'economia I de gesuó en la forma• 
ció de l'enginyer; en aquest camp, es 1rac1à de la conveniència de donar una base 

JUridica elememal però sòlida, que perme1és redactar i imerpretar documems 1 

informes El nombre, denominació i dehmnació de les especialiiats van ser els 

lemes més d1scu111s; un grup de panicipants considerava vigent la concepció tra· 
d1cional de l'enginyer generalista. D'ahra pan, alguns proíessors o proíess1onals 
tenien el cmeri que no s'atorga"ª prou 1mponància en el pla d'esLUd1s, especial• 
ment en els üh1ms cursos, a la matèria concrel3 de la qual eren especialistes. L.a 

confrontació d'opinions es produia quasi sempre en la comissió de l'Escola enca• 

rregada de nrar endavant el nou pla, però en alguns casos denvà cap als cercles 
proíessionals o Íms 1 tot externs. 

La lectura de les ac1es de les reunions 1 d'altres documents annexos m'ha permès 

constatar l'interès dels debats i reflexions, en els quals alguns temes són tractats 

amb ampluud, circumstància tant o mes notable que el resuhat tangible que se'n 
dedueix. Alguns documents de treball foren elaborats acuradamem 1 1rac1en amb 

proíunditat tant del contingut de les matèries com de l'onentac1ó que han de tenir. 
Mentre que uns proíessors par11c1paren de manera molt activa en el proces, altres 
no ht foren mai presems I se l'agafaren amb un desinterès 101al. 

Es procurà informar els proíes51onals, a través del Col leg1, tant per crear una opi• 

nió general de l'entom proíessional on s'hauran d'integrar en el Íutur els estudiants, 

com per onentar amb encert algunes de les matèries més relacionades amb les atri• 
bucions proíession;'lls. Les opinions, msmuacions o pressions procedents dels pro· 

íessionals detennmaren algun aspecte de l'estrue1ura íinal del pla d'estudis. 

José: A Torroja, com a d1rec1or de l'Escola, va impuls.·u els treballs per al nou pla. 

Em1lio Garbayo es considerat l'autor de la redacció dels crueris bàsics I del con• 
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lingut de la filosofia del pla; des de la seva doble condició de malemñtic i engin

yer de camins, i amb la visió de les matemàtiques que havia adquirit des de l'en

ginyeria, s'esforçà a assegurar el reconeixement d'una base Leòrica fona per a \'es

pecialització. El protagonisme més directe el va compartir amb ahres professors, 

com arn Alonso, Castcleiro i Murcia, que amb l'elaboració del pla d'estudis van 

enfortir la seva posició com a nucli bàsic de l'Escola. 

Per als quatre primers cursos, el pla d'eslUdis va ser aprovat pel Claustre de 

\'Escola el 22 de setembre de 1977, i posteriorment va ser sotmès a l'aprovació de 

la Junta de Govern de la Universitat La voluntat era de posar-lo en marxa tot 

seguit, en iniciar el curs 1977-1978, decisió que es va fer per al primer curs, sen

se haver culminal els Lràmils per al reconeixement oficial definitiu. 

Quan se n'informà als esrndiants, la reacció no va ser pas favorable. El primer que 

van notar és que la carrera passava de cinc a sis cursos, malgrat que eren molt pocs 

el que la feien sense perdre cap any. Per als alumnes que havien començat en el 

pla anterior i desitjaven integra r -se i seguir en el nou, s'eslabli un quadre de con

validacions i de requisits, d'aplicació fàcil. Als que volguessm seguir amb el Pla 

l 964 se'ls garantien els drets previstos en aquest. Un pla que resultà delicat per als 

estudiants fou el nombre màxim de convocatòries que podrien usar per a cada 

assignatura 

Quan s'acabà l'elaboració del pla d'estudis, es considerà que la Comissió Docent 

de l'Escola, que havia aconduït el procés en aquesta fase, no podia donar per aca

bada la seva comesa, sinó que se li encomanà de fer el seguiment de la implan

tació. El procés no es podia donar per finalitzat amb l'aprovació del nom genè

ric de les assignatures, sinó que se n'havia de determinar el contingut, i s'havia 

de procedir a la redacció i elaboració dels programes, funció aquesta última que 

havia d'anar a càrrec de comissions per àrees de matèries. No era suficient la fixa

ció del nombre d'hores lectives previstes per a cada assignatura; també ho era l'e

xigència i la comprovació del compliment. Es considerà convenient institucio

nalitzar les reunions de professors per coordinar les experiències. La Comissió 

Docent havia de coordinar i encamlar els múltiples problemes acadèmics, admi

nistratius, de continguts i de convalidacions; les seves funcions no quedaven 

limitades a allò que estava vinculat directament amb el nou pla d'estudis, sinó 

que s'havia d'ocupar de vetllar pel compliment de les previsions i les qüestions 

relacionades amb l'organització de la docència a l'Escola: horaris de classes, dates 

d'exàmens, viatges de pràctiques, control de la qualitat de l'ensenyament, i altres 

temes no previstos 
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Passos per a l'aprovació definitiva 

El lràm1l amb la Junta de Govern de la Umversuat no fou fàcil Durant un llarg 

període de l'any 1978, la informació sobre la situació exacta de la tram1tac16 resul

tava contrad1ctOna En una acta de la reunió del Claustre General de 28 d'abnl de 

1978, s'expressa «la sausfacció perquè l'Escola de Camins ha aconsegun per fi la 

mic1ac16 del seu pla d'estudis comple1», explicitam que «això ha estat possible grà

cies a la tenacitat del seu eqmp direcuu I a l'esforç complementari del seu equip 

de professors, ja que en aquest curs no ha estat possible aconseguir cap mnpliació 

d'aquest equip•. Però informacions posteriors no resulten tan afolagadores, sinó 

que deixen enireveure d1ferènc1es de crnen entre el Rectorat I la Direcció de 

l'Escola. La tramitació va coincidir amb el canVJ de rector; el nou equip rectoral de 

Ferrmé, amb el lema de tractar els lemes amb rigor acadèmic I admm1strat1u, va 

voler que pass� a la Junta de Govern, tal com era precepuu per a l'aprovació, però 

no com a qüestió de simple tràmu. Llavors pres1dm la Comissió Acadèmica Pedra 

Ramon Moliner , com a vicerector d'Ordenació Acadèmica I Proíessorat, que va 

provocar t facilitar que fos objecte d'ampli debat i de discussió amb la Direcció de 

\'Escola; finalment, s'arnbà a un compromls per tal de permetre que el pla d'estu

dis passés a la consideració de la Junta de Govern, que l'aprovà a la reumó de 25 
de setembre de 1978, encara que amh cenes cauteles, 1am de u pus acadèmic com 

per assegurar que l'estructura dels esrnd1s en sis cursos i el nombre d'especialuats 
previs1es no s1gmí1qués un mcremem de despesa, aspecte per al qual s'acordà d'es

tablir un seguiment. 

l'aprovació per b Junta de Govern s'aconseguf amb un any de retard respecte al 
que l'Escola preveia, encara que l'acord admetia que el curs 1978-1979 s'adap1és 

al pla nou \'ensenyament dels dos primers cursos, acceptant allò que l'Escola havia 

decidu un any abans. Tal com aquesta havia previst, el pla d'estudis es posà en 

marxa progressivament, � a dn avançant la implantació d'un nou curs de carrera 

cada an)'. 

El rector, en aprovar-ho, es comprometé a íer una redacció adequada per seguir el 

tràmit al Ministeri per a l'aprovació defimt1va, la qual no es produl fins ni 1983, 

després de més de quatre anys, quan ja estava a punt d'acabar la primera promo

ció.' 

El pla d'estudis nou és propi de l'Escola de Barcelona, dms de la corresponent uni

versitat, per pnmera vegada és diferent del de les altres escoles. El nombre d'es

peciahtats I d'assignatures optatives el d1ferenc1a del de la de Madrid, que presen

ta menys opcions, menys ílexibilital. 
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En celebrar.se l'any l984 el desè aniversari de la creació de l'Escola, el pla d'estu

dis és precisament un dels ac11us que és motm d1anàhs1 1 de comentan. El temps 

d'1mplantac1ó ha permès valorar amb serenitat els aspectes pos111us I les d1f1Culms, 
però, per comra, ha mmvat la confiança que s'havia posat en els seus efectes. El 

mateix Garbayo, des de l'acmud crlt1ca que el caracteritza, reconeix una valoració 
pos111va però alhora que no s'ha campien del tot la «filosof1a• del pla, perquè s'ha

vien previst uns mecanismes que a la realilat no s'han donat'. En la mateixa oca

sió, Eduardo Alonso opina: 

•No valen los planes de estudio cuidadosamenLe redact ados o esrruc1urados Só/o 

sin·en la actitud de los profesores y los mé.wdos que se elijan. Y ambos deben estar 
permanentemente en revisión. Desputs de muchos años de esfuerz.o colecti\'O en 

la elaboración de un nut\'O plan de es1udios, deslinado a superar las notorias 

deficicncias del \'ICJO, hoy esiarla d1spues10 a afirmar que cualquier plan es bue

no si la aClilud innovadora es manlenida (..)». 

En resum, s'ha d'admetre que d'un pla d'estudis, aquest o qualsevol altre, el més 
important no és el nom concret de cada assignatura I el nombre d'hores que s'hi 
assignen, sinó els pnnc1p1s globals que l'inspiren, la «filosofia»; el resuhat que se 
n'obté depèn del ngor amb què s'hagm aplicat aquests pnnc1p1s 

(Passats alguns anys, 1 com a conseqüència de l'aplicació de les normes que desen

volupen la Llei de reforma uniHrsi!ària de 1983, el pla d'estudis ha estat obJeCte 
d'una nova reforma, que s'ha aplicat des del curs 1995-1996, l que, una altra vega
da, consta de cinc cursos. En trnctarem al capltol 17). 

l •los ,smdllmts d, lngtm,ros dt <...ammos p1d,n una rtforma d, la carrtra• La Vanguard,a. 10 
dtsembrt 1968 

2 ústdt1ro, Manud •Un nut\'O pbn d, estud1os para la Escuda Ttcmca Supc-nor d, lngtn1t:ros 
dt Ca.mmos, únaks y PutnM de: l.t, Un1vc:rs1d.1d P ohtécmca d, Ban:donu Rt-,u,a dt Obraj 
Publl,as. Madrid, ftbr,ro-marzo 1980 

3 Castdc1ro. anklc citat 
4 Mtmrt d pla d',smd1s e:ocara ,�t.iva pc-ndem d'apro,·ac1ó al Mmisttn. ,nu, ge:n,rd, 1982 labnl 

de 1983. ,,.. ser d1r«1.or d, l'Escola d profes.sor Juan Murcta. com ,·,urtm al cap 14 Durant cl 
mandat , ... fer dl\'t= gt!ol.1oru; al M1msttn per 1al d'aconseguir l'apro1tac1ò: lts ulumts I dtf1n1u 
\'CS\"an ser a l'abnl de 1983. qu.mp ha\,a d1m1111 com a d1re:c1or. ,nun u\um mttm de: no uas
pass.11 d probltnualscu!>ucc,w::ir 

S Em1ho Garb.i.yo a Clwllo 
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9 . CANVIS EN CÀRRECS DIRECTIUS

Emre els últims mesos de l'any 1977 1 el 1978 es produeixen alguns canvis en 

càrrecs d1reclius que aíecten l'Escola de Camms, que mereixen un comentan. l'ordre 

en què els comemo no és el cronològic. El pnmer és un nou canvi de rector de la 

Universitat Politècmca, per dimissió de Julià Fem.tndez; el segon és una reestructu

ració de l'equip directiu de l'Escola, que culmma, al cap d'uns mesos, en el cessa

ment del director fundador, José A. Torroja, i el tercer és la mon de Josep EspmcL 

Canvi de rector 

La dim1ss16 del rector es produí en una reunió del Claustre General de la 

Umversnat el dia 3 de maig de 1978. Tal com p hem d1t, Juhà Femandez era rec

tor des del maig de l 976. Va exercir el càrrec amb gran dedicació i il·lusió, amb 

la bonhomia que era inherent en ell, però h va t0car de fer-ho en una època bas

tant complexa, els primers mesos després de la mon de Franco, 1 el període més 

mcert de la transició. Les mquiernds que durant molts anys eren latems a les um

versllats espanyoles, tant les especifiques de:I món umversuan com les més gene

rals del pafs, es van poder formular més obenamem, amb molta més llibertat, que 

si bé no tema encara un reconeixement JUrfdic, almenys era obJecte d'una toleràn

cia més generalnzada Fins llavors només es podien expressar col lecnvament en 

la clandestmitat, algunes vegades per la comprensió I la condescendència de les 

autoritats de cada universitat, però en un clima d'inseguretat I mcenesa, que fàcil

ment derivava en persecució de la policia. El lema clau de la rc1vmdicació era \'au

tonomia universitària. S'estava en plena transformació d'una universitat d'è\ne a la 

umversuat de masses, a causa del notable increment del nombre d'estudiants. Els 

sectors més progressistes creien que els problemes s'havien d'onentar en el marc 

de l'autonomia universitària. Un dels problemes més angoixants era el del proíes

soral, que tema encara el vessant singular i concret que la maJOria dels proíessors 

universitaris eren PNN, és a dir sense una vinculació professional permanent i 

estable, snuació que provocava un malestar generalitzat I creixent, sense cap pers

pectiva 1mmed1ata de sonir-ne. que depenia totalment de les decisions del 

Mm1steri d'Educació. Davant de la inquietud fona en l'ambient um,·ersitan, la res

posta més generahtzada del Ministeri era la repressió. 

Juhà Femandez, com a rector, va ser receptiu a les aspiracions del sector progres

sisla I va permetre i fomentar, a l'àmbit de la Universitat Poluècmca, que es pro

posessm vies de soruda com eren uns nous estatuts universitaris i un estatut del 



professor.11 propi, que havien de ser sormcsos a l'aprovació del Claus1re. To1 mxò 

es va anar promO\'em, amb el seu assentiment, en l'ambiem i amb els procedi

ments propis de l'època, a base de discussió en múltiples assemblees 

Un problema mtern I addicional de la Universilat Polnè:cnica en aques1 1emps era 

la folta de gerent Des de la dimissió de Josep M. Bas:tñez l'agost cie 1975, la 

Gerència havia queda1 en una snuació pro\'isional. La persona designada per subs

titu1r-lo, al cap de moh pocs mesos de prendre possessió, va temr llargues baixes 

per malaltta, de manera que cfecuvament no va exercir el càrrec. Quan Fcrnandez 

va accedir al Rectorat, el càrrec de gerent estava pràcucament vacant I ho va ser 

definitivament poc temps més tard. Podem imaginar la situació a la Universitat 

amb un rec1or nou i bondadós, en un moment d'efervescència, i sense que ningú 

exerceixi amb au1oritat les funcions de gerent, situació que provocava que el rec-

1or s'hagufs d'ocupar de questions elementals i quotidianes, sense que fos la seva 

funció, m h1 tingués expenènc1a. Aquests Íets passaven a meitat de 1976, en els 

pnmers mesos de la trans1c1ó; era d1flc1l preveure l'orientació que prendnen les 

decisions políuques. Al rector h va cos1ar de 1robar una persona idònia per al 

càrrec de gerent I que el volgués accep1ar; ell deia que no h1 veia solució a curt 

term1m En aquestes CJTCumstàncies, se'm va proposar a m,, fet que JO m de lluny 

sosplla\'a 

Era a Ímals de 1976 quan \'a1g acceptar d'ocupar la plaça de gerem, càrrec o res

ponsab1ln:n que diverses persones, probablemem més capacitades que jo -entre 

elles algunes que amb posteriomat han ocupat alts càrrecs públics-, no havien 

volgut acceptar atesos els problemes immediats que se h prescn1aven, econòmics 

i de persorrnl. Jo pertanyia a l'estament acadèmic (catedràtic d'Escola 
Universitària), 1 llavors era director de l'Escola Umversnàna Poluècrnca de 

Manresa, però tema poca expenènc1a en l'administració. Tanma1eix amb una cer-

1a audàcia, en un moment de fona conll1ctiv1tai especialment entre el personal 

d'admm1s1ració I serveis, vaig acceptar sense altre motivació que la de prestar un 

serve, a la Umversitat, a la qual em sentia fortament vinculat, 1 que crec que conei

xia amb cena profund1ta1, en una suuació que considerava lím11, prop del nauíra

g1 adm1nts1ra11u, que no era pas apemosa per nmgú. Com altres \'egades, em toca

va fer írom a s1tuac1ons d1frctls, poc bnllants i no desitjades per a mngu Però era 

conscient que el càrrec no pocha quedar mdefimdament \·acant, que la Un\\'ersuat, 

bé o malament, havia de segmr funcionant. 

Faig un esment a aquesta circumstància, que té una 1mphcac1ó personal, perquè: 

des de Ímals de 1976, vaig temr un tracte sovmtept I d1ree1e amb l'Escola de 

Camins, 1 amb els seus d1recuus, pnnctpalmcnt amb el cl1ree1or, 1, per tant, sóc tes-
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11moni d'excepc16 d'alguns fets d'aquest període que sunen a l'estudi, els quals 

vaig procurar encarar directamem, sense ocultar-ne les dificultats que compona

ven, procuram contnbu1r a orientar-los adequadament, sense m endevinar en 

molts casos cap a on podrien anar les directrius de l'alta politica per a les umver

sn.its, que per als governants del moment eren una qüestió secundàna, ja que allò 

primorchal era estruc1urar un nou règim polític per al pals, que avançava amb difi

cultat, ple d'inceneses 

Probablement gràcies a la meva decisió d'acceptar el càrrec de gerent, el rector va 

poder deixar d'estar pendent dels problemes admm1stra11us 1 econòmics mts ordi

miris -almenys jo vaig procurar que fos així-, per poder-se dedicar als més propis 

del Rectorat, com són els de la politica umversnària. S'hi va lhurar amb mtensuat. 

Va ser recep1iu a 1a1es les inquietuds, principalment les dels estaments més poc 

afavorus, 1 va procurar encarrilar-les. Va convocar diverses vegades el Claustre 

General, que ell considerava com un fòrum de debat I creia que havia de ser l'òr

gan suprem de decisió de la comunitat universJtàna. En el si del Claustre, que es 

va considerar que tema la condició de «constituent», es van urar endavant algu

nes propostes agosarades, principalment les relatives a proíessorat. L'aspiració 

generalitzada era la contractació laboral. Alhora s'aspirava al íet que la selecció, l'a• 

valuació I la promoció del professoral quedessin regulades en l'àmbit estric1e de la 

Universitat, sense cap intervenció externa, és a d1r, a parur d'un estatut propi. En 

aquest moment, en el s1 de les umvers1tats predominava més la preocupació pel 

marc legal i es1a1u1ari que no pas per altres problemes de futur. 

El 28 d'abnl de 1978, va ser convocada una reunió del Claustre, celebrada en un 

saló de l'Hotel Pnncesa Sofia, a causa que la UPB no disposava de cap local de les 

dimensions necessàries. La reunió va ser preparada amb anucipació i amb un 

ordre del dia que comprenia nombrosos temes. Const:;iva d'una segona sessió el 

dia 2 de maig, que prev1s1blement s'allarga.na en una segona JOrnada al dia 

següem. El nombre de temes, l'ampluud del debat, 1 també el poc ordre amb el 

qual va temr lloc, la va Íer necessària. El dia 3 de maig, en començar la segona Jor 

nada, e l  rector Julià Femandez va  anunciar la  seva d1m1ss1ó irrevocable. Tema con

fiança I havia posat la il·lusió en l'anomenat «procés constuuent» i va al·legar que 

no el considerava viable, atesa l'acmud dels polincs envers la Umversuat. Ell haVJa 

apostat per les propos1es i les opinions més renovadores, 1 cada vegada era més 

palesa la manca de marc jurídic perquè poguessm tenir viab,luat. Com s'ha 

demostrat reiteradament, l'interès dels polítics per la Univcrsnat és molt relatiu; en 

aquells anys de plena trans1c1ó polilica, altres preocupacions 1emen més importàn• 

cia. La situació global augmentava el desàmm i la crispació interna a la Universitat; 

el rector Julià Fern:indez havia procurat escoltar tothom, donar curs a tou�s les 
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propostes l se senua personalment desbordat; tot això l'havia pon:u ;¡ fo dcc, .. ,6 de 

d1m111r, que per a tothom va resuhar sorprenem per mesperada 

Al cap de poques setmanes, Gabnel Ferraté, que a final de 1976 havia cessat del 

càrrec de direc1or general de Polílica Científica del Mm1sten d1Educac16, 1 que 

durant l'any 1977 havia participat aclivament en els debats umversllaris, 1orna al 

Rectorat, encapçal.ull un equip de sis vicerectors, anunciat prèviament com una 

cand1daLUra d'àmplia representació universitària, amb una orienrnció homogènia, 

expressada en un programa d'actuació. Ferraté, i el seu equip, va ser .icceptat amb 

àmplia majoria pel Çlaustre després d'una votació celebrada el dia 19 de Juny, en 

la qual era l'únic cand1da1 A finals de Juny de 1978 va començar a actuar, 1 iot 

seguit m1c1à un examen detallat de molts problemes, que es plamepren amb pro

funditat i s'enfrontaren amb empenta I amb realisme. D'aquesta manera s'iniciava 

una nova etapa a la Universitat Polnècnica 

Canvi d'equip directiu de l'Escola 

A l'interior de l'Escola de Camins, també h1 passaven coses. El 6 de febrer de 1978, 

el director Jost A Torrop va d1rig1r una carta a tots els professors I al1res membres 

del Claustre de l'Escola, que reproduim textualment 

11l·lan pasado cuatro años desde que se puso en marcha nuesrra Escuda, y creo 

que hoy, gracias al esfuerw de todos, entramos en este {¡uinto año con un eqwpo 

docente de 99 profesores, con unos /oca/es ya propiedad de la Universidad, y con 

un claro espfritu de iniegración y colaboración del alumnado a la propra gestión, 

que, a11nq11e todavía le1os de la meta que todos deseartamos, aseguran que la 

Escue/a, e11 s11 vertienie doanle, esta e11 camino de poder alcanzar la consolida

ción que defina totalmen1e su estniaura y, yo diria, su propio estilo. Esta progre

si\'a madurez de la Escue/a corre en parafelo con el proceso autonómico y demo

cratizador de la UPB que, a 1ra,·ls de sus Claustros Generales, estd definiendo su 

propia estruc1uración; definición que, en d próximo Claustra General convoeado 

para el 28 de abril, entrard de lleno en la nonnalización del cardcter elec11vo de 

los carxos d1rectivos de las Escue/as. La nuestra estd ya en disposiciótt, y asf lo 

desea su actual equipo direct1,·o, de irst adecuando a estas nunas directrius 

»Pero, en contraposieión con esta madurez de la Escuda, aute una idea inicial, 

pnmordial en 1111 decisión de aceptar la Dirección de la Escue/a y bdsica para 

muchos profesores que en ella se han ido inugra11do, que rn es1os mome11tos sigue 

muerta: la idea de crear un /11slrtu10 de /11\'estigaeión en materias de lngenierla 



Civil anejo a la propia Escue/a Es nueslro dese.o que tslt lnstitulo se convierta 
en una realidad en el plazo mds corto posible, y para e/lo es necesario volcar en 
la ,dea fa dedicadón pnoritaria de un mfnimo grupo de ptrsonas. 

»Es1as dos ideas, consolidaeión de la Escuda a nivel docente con adecuación de 
sus esquemas de Juncionam1en10 a la directrices emanadas del Clauslro General, 
y relanzam1en10 de la idea del lnslituto de lnvestigaeión, son las que me han lle• 
vado a proponer una reestruauración del equipo directiva de la Escue/a, que, l ras 
previa consulra con las propias personas interesadas, paso a exponer a la consi
deradón del Clauslro. Esta reestructuración presenta dos vcrtienlcs: 

a) Creaeión de un nuevo puesto de subdirecto,; que lcgalmenle nos corresponde, 
con lo que en el equipo direcfÍ\'O de la Escue/a se. integrarfan ires subdirectores, 

ademds del secretar ia. 

b) Formaeión de un grupo redueido de profesores con la misión espedfica de pro• 
"10\'cr la creaeión y puesta en marcha del lnslH11to. 

»ResptCLo al punto a), convencido de que en estos momcntos mi propia gestión 
puede ser mds eficaz en la puesta en marcha del lnsrnu10 que en la consolidaeión 
de la Escue/a, es mi mtención dar un cardCler ejeculivo al nuevo puesto de sub
dirccto,; delegando en él las funciones de dirección de la misma, con cardcter pro
vis10nal hasia que el proceso electiva correspondicntc confirme un nuevo grupo 
de personas en sus cargos direaivos. 

»En esre conrexto, el equipo directiva c¡ue propongo, cuyo programa de actuación, 
que yo asumo plcnamente, se adJun1a a esca carta, estd constituido por las 
siguienles personas: 

Subdirector Ejecuti\•o 
Subd1rector Jefe de Estudios 
Subd1rector de ln\'esugaeión 
Secretaria 

Emilio Garbayo Martinez 
Manud Casteleiro Maldonado 
Eduardo Alonso Ptrez de A 
Jorge R0\'1ra Santa Olaya 

»Estoy segura de contar con toda la Escue/a para prestar a este equipo la cola· 
boración que precise para 1/nar adelantt su programa•. 

La proposta de TorroJa va ser presentada al Claustre de l'Escola, al qual els propo• 

sats per fonnar l'equip direcliu també: sotmeteren un programa d'actuació per al 

seu examen I aprovació. En destaquem els punts principals: 



Autonomia de Catalunya i de la seva Universital 

Democratitzactó de \a gestió universitària 

Acceptació de l'Estatut del professorat [de la UPBJ 

Servei de la Universitat a la societat catalana, en panicular, impulsant l'en

senyament en llengua catalana 

Aconseguir una Universitat moderna, tecnològica i humanament avançada. 

Per ahra pan, es consideraven urgents altres qüestions, com ara: 

Que la Universitat superi \'estructura per càtedres actual, passant a una 

altra per departaments, l'organització dels quals s'han de concretar en un 
debat ampli en el si de la mateixa Universitat; 

Aprovació del nou pla d'estudis [de l'Escola) per parl de la UPB, amb els 
corresponents mecanismes d'avaluació, adaptació i millora; 

Atenció als problemes laborals i funcionals del personal no docent; 

Claredat dels comptes, amb presemació periòdica davant del Claustre; 

Que l'Escola aconsegueixi la dotació d'uns mínims pressupostaris per al seu 

funcionament I d'un \'Olum d'inversions suficient per posar en marxa els 

laboratoris imprescindibles; 

Continuació i intensificació del diàleg institucionalitzat amb l'estament dels 

estudiants sobre els problemes docents; 

Donar suport a les activilats culturals, en la mesura màxima que ho per

metin les dispomb1lnats econòmiques; 

Expropiació definitiva dels terrenys, execució del projecte i mic1 de les 
obres del nou edifici de l'Escola. 

Heus aqul un repertori dels problemes i de les aspiracions de l'Escola l'any 1978, 

entre els quals h1 ha uns de generals de la Universilat Politècnica I uns altres de més 
propis de \'Escola, tol això expressat en un llenguatge força peculiar del moment. 
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L'escrit de Torrop, la proposia d'equip directiu I el programa corresponem van ser 

presentats per a la seva aprovació al Claustre de l'Escola en una reunió del 16 de 

febrer. Els representants dels alumnes van acudir-hi amb un escm d'mterpel-lació, 

en el qual reconeixen que «el nou equip directiu gaudeix d'una credibilitat cons1-

derable1t 1 «donen suport plenament als punts programàt1cs1t. Posen una atenció 

especial en l'organització per departaments, demanen que els estudiants tinguin 

més paruc1pació I adveneixen del «perill que representa un institut (el 

d'Investigació proposat) controlat per les grans empreses constructores, que es pot 

convertir en un planter d'aprovisionament dels quadres d1recuus1t. Després de la 

intervenció de diversos professors en el debat, la proposta va ser acceptada, i el 

nou equip d1rect1u va començar a actuar; una de les seves funcions era preparar 

un procts electoral per al relleu. 

Aquesta reorganització I la delegació d'atnbuc1ons de José A. 

Torroja a favor d'un sotsdirector executiu represema un pas en 

la concreció de la seva idea que l'Escola s'ha d'onemar cap a un 

funcionament més msmucional I menys personal, alhora ts un 

imci de mirada i de desvmculac1ó progressiva Torroja ho basa 

en dos motius. Per una pan, ell creta •que el grau de maduresa 

assolu per l'Escola, i la dinàmica del moviment umversnari, 

aconsellen que el càrrec de direc1or sigui ocupat per una perso

na designada pel Claustre per mHJà d'un procés electiu». Per 

altra part, des1tp recuperar l'activilat acadèmica més pròpia a la 

seva càtedra de Honrngón Armado y Pretensado de Madnd, de 

la qual ha estat allunyat temporalment, 1 l'activitat d'mvestigac16, que s'ha centrat 

pnncipalment en el comportament en règim no lineal t difem d'elements estruc

turals de formigó armat 1 pretensat, a la qual la responsab1hta1 directiva a l'Escola 

de Barcelona h ha 1mped1t prestar l'atenció necessària I desitjada Aquestes inten

cions es fan mts explicites passats uns mesos, quan, el novembre de 1978, Torroja 

presenta la dunissió com a director, que li és accepiada Per elecció del Claustre, 

[duardo Alonso és proposat per subst11u1r-lo. 

Amb el canvi de director, l'Escola entra en una nova ernpa significa un avenç en 

la mst1tuc1onal1tzació, estructurada entorn de l'equip humà que J3 s'ha format Si 

bé canvia la persona del director, hi ha contmuïtat en els altres càrrecs i en el pro

grama de govern La situació proVls1onal que s'anuncia,·a en la reorganització del 

mes de març ha durat vun mesos. 

Quan José A Torroja deixa la direcció, el model d'escola que ell proposava a 

començament de 1974, tol jUSt m1ciades les primeres classes, és el que s'ha 1mpo-
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sal, 1 l'Escola Jª ha donat un pas més en el procés de consolidació. El programa, tot 

JUSt apuntat el gener de 1974, té una plasmació més concre1a en la declaració de 

l'equip que el substnue1x En abandonar la responsabilitat a l'Escola tothom reco

neix la tasca penada a terme, i que h1 ha dedicat totes les hores necessànes, fins 1 

tol amb sacnfici econòmic personal, això no obstam, ell commua sem un referent, 

ja que gaudeix d'una md1scuuble aulontat moral, que durant molts anys després es 

posa de mamfes1 en totes les ocasions que s'escau. Per altra banda, no se n'apana 

totalment, sinó que continua prestam algun servei valuós a l'Escola de Barcelona i 
impartint algun curs de la seva especialilaL Passats cinc anys del cessament, en oca

sió del desè aniversari de l'Escola, es mostra satisfet <l'haver-hi mantingut el con-

1ac1e, ,y me temo que nunca podré dejar de hacerlo», com aixl ha es1at en reahtat 

Sempre que se'l recorda a ell I la tasca portada a terme, lolhom ho valora amb una 

gran esL1ma. Vegem-ne alguns 1esumonis: 

La Revista de Obras Públicas, en parla en aquests termes 

«Desde el comienzo de las actividades de la Escue/a, la personalidad profunda
mente humana dejost A. Torroja ha tenido una gran proyeceión en su desarrollo 
paulatmo. Le loeó VÍ\'ir una tpoca especialmente conflictiva motivada, en parte, 
por la supaaeión de lo que 1nteialmen1e hubo de str rtgimenfamiliar (pero enira
ftable) hasta lo que pre1end1ó que fuera un cenlro de alto ni\'el, complejo, di,·er
sificado y eslrechamente ,•inculado a una Universidad cientrfica y progreslSla f. .J 

»Seguramente, Jost A. Torroja supo aportar un eqwlibrlo y una madurez que 

fueron decisivos para la consolidación progresiva de la Escue/a que se benefició 
de su visión moderna y profesionalizada de la institución umversilaria 

»Con 1oclo, su aportac1ón mds genuma ha sida quizd su acwud moderada, huma

na, dialogante, que sin duda transmltió a muchos que le conoeieron en su tpoca, 
como la actual, en que el radicalismo wrbal y conceptual no ha abandonada la 

Universidad». 1 

Eugemo Oñate, que era d1rec1or de l'Escola en commemorar-se el desè amversan 

de la fundació, sintet1lza la labor de Torroja en aquestes paraules: 

,Partirndo de cero, y únicamente contando con la iniciativa e imagmación de un 

gnipo de emprendedores compañeros, la &uela nació y suro configurar rdpida
menle una personalidad propia f_..J Toda la labor realizada ha coniribuido a 

reforz.ar progresivamente la 1magen de una Escue/a seria, rigurosa y progrestsf¡l•.1 
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Ja desvinculal de la Direcció de l'Escola de Barcelona, reintegrat a la seva càledra 
de Madnd, el 1981 va ser designat director de l'Escola i ocupà el càrrec fins al 
1989. El gener de 1988 va ser elegn president del Col-legi d'Enginyers de Camms, 
Canals I Ports, càrrec que ha ocupat durant dotze anys, fms al 2000. En aquest 
càrrec, entre d'ahres realnzacions, va procurar, sense canviar el règim de Col·legi 
úmc per a iot Espanya, articular-lo per demarcac1ons, que comcicle1xen amb les 
comunitats autònomes, i crear la Junta de Degans. Des del 1992 és president del 
Ferum Iberoamericana de lngenier1a Civil y Construcción (FIADICC). l:s membre 
de diverses associ::icions tècniques I professionals internac1onals de b seva espe
cialitat A propos1a de l'Escola de Camins de Barcelona, dintre dels actes comme
morauus del l Oè aniversari, va ser nomenat doctor honoris causa de la Universitat 
Politècnica de Catalunya; l'acte d'investidura va tenir lloc el dia l de març de 
1984, sent apadrinat pel professor Eugemo Oñate, com a director de l'Escola. El 
dia 11 de desembre del 2000, després d'haver cessat com a degà, el Col·legi li va 
retre un homenatge a Madrid, amb àmplia panicipació. 

Mort de Josep Espinet 

Un altre íet que vull esmentar és la mon de Josep Espmel, esdevinguda sobtada
ment el 9 d'octubre de 1977. Espmel, com ja hem comentat als caphols antenors, 
va ser un personatge detenninant en la fundació i els primers passos de l'Escola, 
amb tota propiciat es pOl dir que va ser una persona sense la qual la història de 
l'Escola, fins I tot la més general de la Umversuat Polnècmca, hauria estat una 
altra. A la UPB, Espinet no va temr cap càrrec, amb l'excepció de ser membre 1 
secretan de la Comissió de Patronat de l'Escola de Camms. Però, actuant amb dis
creció I ef1càc1a des d'un lloc secundari o a l'ombra, va mílu1r en decisions que han 
estat transcendents per a l'esdevenidor. 

Em sembla convement dedicar-h un comentari. L'üh1ma vegada que en aquest 
estudi hem parlat d'Espmet va ser quan, a pnncip1s de 1976, en el pnmer govern 
de la Monarquia, va ser designat director general d'Urbanisme. Va formar pan 
d1un grup de catalans, professionalment destacats -entre els quals també h1 havia 
Gabnel rerraté-, que van ser cndats a Madrid per ocupar càrrecs d'alt nivell en 
diversos mm1s1eris. Josep Espinet era un enginyer de ca min;, d'origen català 1 amb 
exercici professional a Catalunya, que gaudia de ben guanyat prestigi per la seva 
traJectòria professional. Nascut a Lleida l'any 1926, des del 1957, tres anys des
prés d'haver-se llicenciat en Matemàtiques i d'haver acabat la carrera d'enginyer de 
c:imms a l'Escola de Madrid, va entrar com a enginyer al port de Barcelona, arri
bam a ser cap del grup de pons de Cmalunya. Des d'aquest càrrec coneixia bé tol 
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el litoral carnlà, no només l'estructura física de la costa, sinó els pescadors i all res 

persones agents de les activitats econòmiques costaneres, als quals procurava afa

vonr, tot contribuint amb una gestió eficient a la solució de nombrosos petits con

flictes Ja hem vist el paper primordial que va 1enir en la fundació I en els pnmers 

passos de l'Escola de Camins de Barcelona. També va tenir una intervenció desta

cada en la decisió per a l'emplaçament del nou campus de la Universitat 

Pohtècnica a Pedralbes, i en \'expedient per a \'expropiació dels terrenys corres

ponents. L'any 1975 va ser nomenat delegat dels Serveis d'Obres Públiques i 

Urbanisme de l'Ajuntament de Barcelona, quan era alcalde Joaquim Viola Sauret. 

El gener de 1976 donà el salt esmentat a Madrid, com a director general 

d'Urbanisme. Quan el juny de 1976 Adolfo Suarez substitul Carlos Arias Navarro 

com a president del Govern, 1 se'n produí una remodelació, Espinet segui amb el 

mateix càrrec. 

Entrat l'any 1977, quan eren a punt de convocar-se les eleccions generals del mes 

de juny, les primeres de la nova democràcia, emorn d'Adolfo Su:l.rez, i avalat per 

la bona imatge pública que havia adquirit en poc temps com a president del 

Govern, s'estructurà la Unión de Centro Oemocr:l.tico (UCO). L'organització del 

nou partit de centre es féu de manera molt ràpida. Per a l'àmbit català va prendre 

el nom de Centristes de Catalunya-UCO. Josep Espinet fou invitat a mcorporar

s'h1 El veterà periodista Carles Sentis, que va temr una comesa destacada en 

aquest afer, m'ha explicat en una conversa personal que per ocupar els llocs des

tacats del partit, per formar part de la candidatura a les eleccions generals, els 

promotors van procurar captar, entre el respectiu cercle de relacions, algunes 

persones rellevants i emprenedores, de reconegut prestigi professional 1 cívic I de 

comportament moderat, en general que ja haguessin tingut alguna actuació 

pública en els últims anys del franquisme, dms del règim o en l'oposició mode

rada, encara que no tinguessin cap militància politica prèvia. Espinet responia 

a aquest perfil; era un reconegut expert en infraestructures; en els úlnms anys del 

franquisme havia participat en el grup «Ticilo•, promotor d'una obertura poli

llca moderada a través dels mitjans d'opinió, principalment el diari Ya de 

Madnd. A més tenia una amistat personal amb Leopoldo Calvo Sotelo, el res

ponsable més directe de la formació del partit des de Madrid, i especialment amb 

Salvador Sanchez-Teran, governador civil de Barcelona i patrocinador del nou 

parut de centre; ambdós eren enginyers de camins. Espinet va figurar amb el 

número tres de la llisla per Barcelona, després del mateix Carles Sentis I de 

Manuel Jiménez de Parga. Això el va obligar a d1mit1r, el mes de maig, com 

a director general. Va sorur elegit diputal. Pocs dies abans de morir, estant al seu 

dom1c1h de Barcelona, va sofnr un infart del qual no es va recuperar. En una 
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relació molt breu, havta causat l'admiració de Josep Tarradellas, «per la seva men

talitat d'enginyer i pel seu emusiasme per les comarques catalanes, començam per 

les del Segre, que eren les se:ves•.J Sembla que Tarradellas, en retornar a Catalunya 
com a president de la Generalitat, pensava en Josep Espinet com a conseller de 

Polltica Termorial i Obres Públiques en el pnmer govern de la Generahtat resta

blerta. Ja no es va poder complir. 

En les eleccions del 7 de juny de 1977, com a candidat a senador per la provincia 
de Barcelona, pel mateix partit d'UCD, es va presentar José A. Torrop. També és 

un fruu del proselilisme d'Espinet i de Calvo Sotelo. Torrop no va resuhar elegit; 
va quedar situat en el quan lloc i només se n'elegien ires. 

Els múltiples ameles necrològics apareguts a la premsa del mamem ressahen la 

personal nat de Josep Espinet. Reprodueixo uns paràgrafs d'un de Carles Semís: 

«Por des\'iv1rse por los demds, se des/izó, casi sin darse cuenta, hacia la engaño
sa plataforma de la politica. Pensaba que algunos debfan, mal que les ptsara, 

subirsc a tsa pista de hielo de la política donde muchos t1ro1ean o se dedican a 

derribar al •artista• . 

.11Corn-i\'ir con Espinet durante una dura campaña electoral y una, quizd, no 

menos dura temporada postelectoral, ha sido, para mí, una Juenle de muchas 

enseñmizas. Cierta filosoffa y cierta resignación mHe las tnjus1icias y un buen 

humor, por lo menos al final de la jornada, al cual uno se agarraba para poder 

afronlar el siguiente día. ( ... ] 

»En Madrid, como en Barcelona y en Cataluña, Espinel tenía mucho predica

mento. Sabfa hacer gestiones eficaces sm dar cuartos al pregonera y sus mur
\'enciones o txitos no los \'OCeaba en dularaciones lriunfalistas».• 

També són significatives les paraules que els seus companys d'UCD li van dedicar 

en un diploma, després de la mort. Poden semblar inspirades per la generositat 
dels que les redac1en, però tanmateix reflecteixen amb equammuat la seva forma 

de ser 

«En medio de la actividad, a menudo agitada, tenfa siempre tiempo para sonreír 

al amigo ... En sus o10s brillaba, tras los cris1ales de sus gafasy el humo de sus ciga

garros puros, una chispa de amable comprensión y stmpatra. Su na1ural sencillez 

reclamaba en torno a él sinceridad y lealtades. 
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»El trabaJo duro y las responSllbtlidades, sabia transfonnarlos calladamente t:n 

/iviana ca,xa. Sorprendia su infatigable tesón. Ahora sabcmos, quienes hemos 
pasado Jtmlo a t/ su centenar de jomadas de diputada, que se quemaba por den

tro en una mcontt:mble y generosa vocación de servicio». 

Al cap d'uns quants anys, José A. Torroja evoca amb aquesLes paraules cl paper 

d'Espinet a l'1mci de l'Escola· 

11Quiero recordar, y en el/o no esld ajena la gran amis1ad que llegó a unirme a t/, 

a Jost Espinet Chancho, ingeniero preclaro y, por encima de todo, caballero 
andanle, valedor de causas justas, ser extrafto en nuestra época de prisas y 

ac1uaciones inferesadas, que dedicó su liempo y su enorme capacidad de 1rabajo 
a la nueva Escue/a sin pedi r nada a cambio, humildemenie y en la sombra, como 

aclüan siempre los grandes hombres; y que nos abandonó en 1977, abrumado 

por la responsabilidad de poner en marcha otra nue\'a idea. Nunca debati oh'i• 
dar esta Escue/a lo quejosi Espinet hi:z:o por ella».' 

Josep M Basañez, quahf1ca Espinet com «la persona que mes va fer perquè es 

pogués posar en marxa l'Escola de Camms».' En el 25è aniversari de la fundació 

se h va fer un reconeixement especific, que va ser quasi un homenatge pòstum 

En un estudi sobre la h1s1òna de l'Escola de Camms de Barcelona, és un deure 

dedicar un comentari a aquestes tres persones. 

l Rtl'isla dt Obras Pliblicas Fcbrcro-marzo 1980 
2 El Choi!o., númtroc11a1 
J Sentis, Carlos. •El uhuno pucno de Espinci• La \'onguorcha 11 octubre 1977 
4Semls, ibídem 
SE/Chollo,nu�roc11a1 
65asafltz.JM •Rtmtmbranc�dcbUPC• l'Awtç,mim 201, març 1996 
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l o . EL PROFESSORAT DE L'ESCOLA 

El professorat és la base humana principal per a la bona orientació d'un centre 

docenl. Això és vàhd a tots els nivells, des del pnmari o bàsic a l'universitari. Per 
al prestigi d'un centre universitari és pnmord1al l'exis1ència d'un grup de profes
sors, que sigmn expens i que estiguin al dia dels úlums corrents i novetats de la 
matèria que tenen encomanada, que tmguin capacitat didàcuca per trametre als 
eslUdiants els coneixements necessaris I per es11mular-los a l'esforç personal per 
adqumr-los, que tinguin dedicació priontària a l'ensenyament, que siguin capaços 
d'integrar-se en un equip científic de depanament -amb les diferències que ex:is
twcen de nivell acadèmic, d'edat I de concepció cientííica- 1 de coordinar-se amb 
els equips afins, per tal de no treplljar-se el terreny, sinó de complementar-lo, que 
s'integrin al centre per tal de treballar segons un model o onemació comuns, etc. 
És idealista aconsegmr totalment els obJecuus. Però sense una voluntat generaln
zada en aquest senut, resulta pràcticament 1mposs1ble que un centre universitan 

assoleixi un nivell de solvència i que comple1x1 la funció que la societat exigeix 1 
que, per als centres públics, ha de sostenir a través de les polítiques i dels recur
sos ptlbhcs. 

En el present capílOI trac1arem d'algunes ques1ions relacionades amb el professo
rat de l'Escola, snuades en el seu context temporal, 1 també en el marc de la UPB, 

on les mquie1uds pels problemes del professorat eren molt intenses. 

Les primeres seleccions de professors per a l'Escola: 
1974 i 1975 

Al capítol 7 hem parlat dels professors que es van encarregar de les classes de pri
mer curs quan l'Escola es va posar en marxa el gener de 1974. Havien estat trials 
segons la capacitat docent, però des del primer moment es va sondejar els selec

cionats sobre la disponib1l11at futura per temr ded1cac1ó total a l'Escola. A alguns 
els va sorprendre el suggenment, però els va obnr una perspectiva; ahres ja van 

veure I van donar a entendre la d1í1cuhat personal o proíess1onal de poder com

plir en el futur aquesta condició. 

Atesa la forma provisional amb què començava el curs, es va procurar que els nous 

professors res1d1ssi'n a Barcelona i que el treball professional els permetés destmar 

a l'Escola les hores de classe. Un cas excepcional va ser el de Josep M. Ferran 
Baqué, engmyer de camins de la promoció de 1953, sacerdot de la diòcesi de 

Solsona, ciutat on residia, i des d'on es desplaçava clos dies per setmana a 
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Barcelona per impanir les classes de l'Escola; al cap d'uns anys ho va haver de dei• 

xar, perquè no podia compagmar totes les activitats. 

El pnmer curs de íunc1onament, tots els proíessors, onze en total, van ser con• 

trnctals, amb un contracte amb una base juridica bastant poc cons1stem, p que les 

retnbucions eren pagades pel Patronat. l.a preocupació pnncipal va ser començar 

les classes al més aviat possible; cap dels professors tenia gaire clar què haum, de 

fer els cursos següents 

El curs 1974-1975 va començar en un panorama lleugerament més definit. Segons 

hem comentat, el gener de 1974, el director va proposar un model d'Escola, que 

fou acceptat per unammuat des del Patronal, i que ha estat la b3se de la poliuca 

interna els anys següents. Es preveia que 

«una bona part dels professors ded,qum la maJor pan del seu temps a \'en

senyament i a la mvesugació I que siguin capaços de crear Escola en diver

ses especialitats I de formar equips de recerca, de fonnac1ó de post-gra

duats I els futurs quadres de l'Escola I del futur lnsrnut de la Construcció• 

Aquest cmen es va tenir present en la selecció dels professors a parnr de l'octubre 

cie 197-l Era el mateix que propicia\'a el Rectorat de la UPB, que correspon a una 

universitat progressista, 1 que Jª es procurava implantar en altres escoles. Amb el 

compromis immediat de cle<l1cació exclusiva es van incorporar a l'Escola, proce

dents d'altres escoles <l'Engmyers de Camms, algunes de l'esmmgcr. els professors 

que ja hem esmentat al capitol 7 en parlar dels cursos 1974-1975 i 1975-1976 

(Alarcón, Alonso, Castclciro, Garbayo l t-.1urcia). Quan \':m entrar a l'Escola Jª 

havien aconseguit el doctorat 

També es \'an selecc10nar altres professors, que exercien un treball proíess1onal 

com a engmrers, en general a Barcelona, que proÍessa\'en a l'Escola assignatures 

de la seva especialitat; el mvell d'exigència acadèmica era el mateix, encara que el 

compromls de ded1cac1ó es deixà per a una decisió a més llarg term1m. De 

moment compaub1htzaven l'activitat acadèmica amb la professional Entre aquests 

podem esmentar, com a exemple, Uuls Berga Casafont I Jaume Sabater Albafull, 

vinculats a l'Escola des de ben aviat. El curs 1974-1975, el nombre total cie pro

fes.sors pera 34, per atendre 380 alumnes en els tres pnmers cursos de la carre

ra. El curs 1975-196, quan p es podien cursar quatre cursos, el nombre d'alum

nes era 541 1 el de professors, 61 

l
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Problemes de la vinculació administrativa o professional 
del professorat 

En el procés d'estructuració de l'Escola, des del primer mamem es va fer palès un 

problema, que era comú amb els altres centres de la UPB, especialment amb els 

nous. Afectava principalment els professors joves, d'incorporació recent i amb 

ganes de fer de la Universitat el lloc professional en exclusiva. Els professors joves, 

molt nombrosos com a conscqü.ència del ràpid creixement de totes les universi

tats, eren els que es mostraven més sensibles als problemes col·lectius de la 

Universila1, moguts en pan pel desig general de canvi i de modermtzació, i en part 

pel que els afectava, en la situació personal incena, la manca de legislació univer

sitària moderna. La preocupació era general, percepuble en la majoria de centres, 

però a les escoles noves de la UPB, com les de Camins i de Telecomunicació, tenia 

una incidència més gran a causa que tols els professors eren interins, és a dir sen

se una vinculació permanent I estable amb la Universitat. 

L'única vinculació permanent admesa pel sistema legal vigent era la de funcionari 

(de l'Estat). L'aspiració, reivindicada amb reneració, era que l'estab1htat es pogués 

aconsegmr per mitjà d'una vinculació JUridica diferent del funcionariat, que es 

concretava, de manera simple, en la contractació laboral. El rebuig bastant gene

ralitzat al marc legal vigent era motiva.l, en part, per les connotacions negatives 

que tenia, sobretot per als joves, la figura del funcionari, que fàcilment era consi

derada sinònim d'actitud rutinària i massaJerarqmtzada. Un altre factor de rebmg 

del funcionan era \'exigència, per accedir-hi, del jurament de fidelitat als princ1p1s 

polítics del règim franquista, encara vigent. A més, l'únic procediment per acon

seguir una plaça de funcionari era pel sistema d'oposicions, que eren convocades, 

regulades i organitzades des del Ministeri d'Educació, 1 jutjades per un tribunal 

designat pel mateix Ministeri, que actuava a Madrid, on els opositors s'havien de 

desplaçar per smmetre's als exàmens. Molts dels professors joves que aspiraven a 

fer una carrera docent, consideraven que el sistema d'accés era madequat per a 

una bona selecció i, a més, maccepiable en aquells moments, atesa \'aspiració cada 

vegada més gran a l'autonomia universilària. Una de les caracrerts11ques de l'auto

nomia, segons la interpretació que s'hi donava des del món universitari de 

Barcelona, era que cada universilat, com a ens autònom, havia de ser la responsa

ble de tots els seus actes i decisions, i en concret que els procediments de la selec

ció, \'avaluació i la promoció del professorat havien de quedar regulats a l'àmbit 

estricte de la Universitat, sense intervenció del Mmisteri ni de cap autoritat civil 

externa, és a dir, a partir d'un esiatut propi. 
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Les otientac1ons desitjades des del sect0r més mqmel i progressisla de la UPB l les 

seguides des del Ministeri no coincideixen en els objectius. El Ministeri no es plan

tejava pas de canviar la normativa vigent, emparada en la llei, ni tampoc els hàbits 

administratius en aplicar-la; tal com era habin1al de fer -ho, continuava anunciant 

periòdicament convocatòries d'oposicions per cobrir les places dowdes i vacants, 

és a dir ateses per professors interins. 

Al principi, els punts de vista i les aspiracions de la UPB s'expressaven en debats, 

assemblees i fòrums d'opinió, de poca transcendència externa; com a màxim, en 

sortien manifestos, declaracions, proclames, peticions i notes de protesta, algunes 

vegades en comú amb allres universitats properes, que es feien arribar al Minisleri 

i que es procurava que linguessin difusió a través dels mitjans de comunicació. El 

Minisleri no hi donava resposla, ni els prenia en consideració: seguia organilzant 

oposicions i publicant convocalòries, sense fer cas als desigs de les bases univer

silàries més inquieles. A mesura que avançava el temps les poslUres esdevenien 

cada vegada més divergenls, i el Minisleri forçava més l'aplicació estricta de la seva 

normativa. Per exemple, una tàctica emprada en aquesl temps des del Minisleri 

era que quan dotava places noves de professors per a la UPB, ho feia amb l'e

xigència simultània que es convoquessin tot seguit les oposicions corresponents, 

exigència que des de la mateixa Universitat es procurava contrarestar, i sovim s'en

darreria la tram!lació per tal d'aconseguir que no s'arribés a aplicar. 

Classificació del professorat universitari 

El professorat universitari es classificava en dos grans grups: els funcionaris i els 

contractats. Les places de funcionaris corresponien a les categories de catedràlics, 

agregats i adjunts, les reconegudes legalment per als professors ordinaris, que for

maven els cossos respectius. Els professors del grup de funcionaris tenien assig

nada la responsabilitat més permanent i més elevada de la docència universitària 

i de la gestió. Les places de la plantilla que no eren ocupades per funcionaris de 

carrera o fixos ho podien ser per interins, que tenien un nomenament per a un 

temps no definit, mentre la plaça no fos j(cobena en propietat". 

La dependència orgànica de la planul\a de funcionaris era del Ministeri 

d'Educació, que en disposava segons la interpmació de la política de cada 

moment; ja ens hem referü a una aplicació concreta pel que fa a la assignació d'u

nes places a un centre. Econòmicament depenia del pressupost de l'Estat, amb 

càrrec al qual els funcionaris percebien directament les retribucions, sense 

incidència en el pressupost propi de la Umversital. 
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Els professors comraclats ho eren de la Umversn:u, seguim les normes del 

Mm1slen, el qu3J exercia la supervisió i control de manera bastant estncta Els con

tractes, de caràcter adm1mstratiu, no laboral, només s'autontza\'en amb la duració 

temporal per a un curs acadèmic, en tot cas, amb poss1b1htat de renovació; la 

duració anual era una condició claramem establena. Com a norma general, la con

trac1ac1ó s'aplicava per a professors encarregats de curs, 1 altres categories secundà

nes; només en algun cas excepcional s'admeua per a les categories de catedràtic, 

agregat I adjunt. La despesa de la contractació anava a càrrec del pressupost de la 

Umversnat, en la gestió del qual hi tenia una intervenció no1ablc l'Admimstrnció 

central, que h1 feia l'aponació de la proporció més elevada dels ingressos (75% 

aproximadament). Aquesla era la situació en els anys que ens referim; més tard es 

mod1f1carà. 

La suuació administrauva del professorat portava impllcues repercussions econò

miques. En tots els casos, el sislema de rembucions cstav;l fixat per l'Estat amb 

caràcler general, 1 també la quantia de cada un dels conceptes que integren la retri

bució total. Les retnbucions dels mtenns I dels contraciats eren apreciablement 

mfcnors de les dels funcionaris de carrera de la mateixa categona. 

En el panorama d'aquesta complexna1 de normes i de circumstàncies, les pos1-

c1ons s'anaven enrarinl. La incidènci;l en els centres nous, com ara l'Escola 

d'Enginyers de Camins, era més gran 1 delicada que en els antics que Jª 1enien 

un funcionamem regular consolidat Quan l'mcrement de les necessHals 

docents requena amphar el nombre de professors, entre les dues alternatives 

possibles -dotar places de professors funcionaris o automzar a contractar-ne

el Ministeri mostrava més predisposició per la primera, que anava direcwmem 

a càrrec del seu pressupost, més que no pas per la segona, que componava 

transferir recursos a la Universitat per a contractació. A més, en aquests anys, 

per reforçar més la seva línia, sovmt, quan el M1msten accedia a amphar la dota

ció de places de professorat, exigia el compromís de la propera convocatòria de 

les oposicions corresponents. Aquesta forma d'actuar causava a la UPB una for

ta t1bantor amb el Ministeri, ja que la Umversuat, si bé no tenia alna opció que 

acceptar la dotació de places, desitjava que els professors que es nomenaven 

com a mterins es poguessin mantemr en aquesta suuació mdefimdament, sen

se convocar oposicions, a l'espera d'una leg1slac16 més favorable a l'autonomia 

umvers1tàna. 

El cn1en de la UPB era compartit, amb alguna diferència de matisos, per les altres 

umversita1s de Catalunya (Barcelona i Autònoma de Barcelona), però, en general, 

no ho era per les de la resta de l'Estat, a les quals Jª els anava bé que es dotessin 



places pel sistema trad1c1onal I es convoquessin oposicions, 1 l'estab1htzació imme

diata del nombre més gran possible de professors. 

No em puc allargar amb una descnpció més detallada de la complicació I de la 

confusió d'aquesta suuació, que durant uns anys va ser causa de negun i malesiar 

al si de la UPB, pnnc1palment per part dels afectats per la manca d'eswb1luat 

adm1mstrauva 1 professional També era la causa d'una relació tensa entre el 

Rectorat de la UPB amb els alts càrrecs del Ministen, amb els quals es procurava 

mantenir una posició ambigua d'eqmlibri, d'estira i arronsa. Per una banda pre

sentant amb fermesa Ics inquietuds i les reivindicacions internes de la Universitat, 

però cedint fins a\13 on fos possible per fer compauble el punt de vista I la politi

ca interna de la UPB amb la necessitat d'obtenir del Ministeri els recursos econò

mics necessans 

Inquietuds i mesures internes des de la UPB 

Els anys compresos entre 1974 1 1981, el problema del professorat era un dels més 

candents I angoixosos de la UPB. Tanmateix aquest periode no es pol considerar 

de manera homogèm:i, J3 que els canvis es produ1ren d'una manera molt ràpida 

La mon de Franco, el no,·embre de 1975, assenyal:i una fua h1stònca En :iquests 

anys, l'incremem del nombre d'alumnes de tots els centres universitaris fou no1a

ble. La mcorporació de professors, en general joves, també ho fou, 1 la inadequa

ció I la 1mmob1hta1 del règim de professorat repercutia :imb mtens1tai sobre les 

persones afectades, entre les quals creixia el descomemament I la desesperança, 

que s'expressava cada vegada amb més força i amb més llibertat Els prnners anys 

del període cuat no es veia cap m1ciru1va, somda del M1111steri d'Educació, enca

minada a donar solucions per al nombr6s col·lectiu de •professors no numeraris• 

(PNN), que comprenia els mtenns I els contracrnts, sobre el qual reque1a un volum 

molt noiable de la l:isca docent a les uniwrsita1s 

A la UPB, l1asp1rac1ó col lecuva a un nou règim de professorat, planteJal d'acord 

amb l'autonomia umversuària, es mamfesta,·a cada vegada amb més cl:iredat I con

tundència Quan accedl al Rectorat el maig de 1976, Juhà Fernandez afavorí el 

debat oben d'aquesta quesuó a les reunions de la Junta de GO\·ern i del Cl:iustre 

General Aquest úlum, en la reunió de S de març de 1977. aprovà un Es1:itu1 del 

Professorat en el qu:il es preveia un sistema de selecció I de \'mculactó permanent 

fet totalment a l'mtenor de la Um,·ers1tat, sense mtervenc1ó externa del Mm1sten, 

1 alhora es prengué l'acord d'aplicar-lo tol seguit. t.:Es1a1ut preveia per :ils profes

sors tres categories ac:idèmiques: en formació, amb plena responsabilitat docem 1 
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investigadora (per als quals considerava els règims de dedicació exclusiva I plena) 

i els investigadors sense funció docent; en prmc,pi no s'establia definició ni dife

renciació de la vinculació administrativa. Un requisi! previ abans d'adquirir !'esta

ms de 1Cpermanent• era superar un periode de prova i d'avaluació. A panir de lla

vors, a la UPB, per a la selecció dels professors nous i per als nomenaments (amb 

validesa interna) es va implantar el procediment es1ablen a l'Estatut. Per a \'apli

cació es va actuar amb molta seriosnat, qua\uat que per a la UPB representà un 

esforç notable. 

La validesa Jurídica de ]'aprovació i de l'aplicació de l'Estatut del Professorat és 

molt discutible, ja que no s'havia fet en el marc legal vigent, smó en un d'h1potè

lic al qual s'aspirava [n cap moment es plantejà si el Claustre de la Umvers1tat era 

un òrgan competent en la matèria, 1 si la norma corresponent tenia validesa Jurí

dica. la forma de procedir era molt pròpia de la suuació del moment, de transi

ció política, de canvi de règim, de rebuig de la legalitat vigent, de bull legal, de 

precarietat i de debilitat de poder dels governants, de poca definició en la presa de 

decisions. Però molts dels que hi estaven directament afectats no analitzaven els 

fets amb tanta precisió,ja fos per desconeixement del sistema legal, per confiança 

en el fet que els que governaven la UPB sabien ben bé l'abast de les resolucions 

que adoptaven, o perquè confiaven que l'aplicació com a fet consumat acabaria 
per ser convalidada. En general, la situació resultà bastant confusa. 

Mentre s'esdevenien els episodis relatats, les propostes sobre professorat no eren 

acceptades pas per tOlhom amb el mateix convencunent, ni per part dels profes

sors individualment ni per part dels col·lectius I dels responsables dels diversos 
centres. Uns creien en la plena eficàcia d'un estatut propi de la UPB aplicat de 

manera immediata, amb els sacrificis personals que fossin, tot i ser conscients que 
el marc legal vigent no li donava cap suport. Al mateix temps, uns altres, amb poca 

credulitat que una nova \egali1at arribés a ser possible, apostaven pels resultats 

immediats I consideraven que s'havien d'aproÍilar totes les possibilitats d'estabilit
zar el màxim nombre de persones al més aviat possible, seguint el sistema vigent 

d'accés a les places de catedràtics, d'agregat I d'adJunt, és a dir per les oposicions 
tradicionals. El seguiment del nou sistema comportava \'acceptació d'un sacrifici 

immediat, acompanyat de !es accions reivindicauves possibles precises per acon

seguir la validació per part del Ministeri, encara que de moment fos provisional. 

Era una manifestació de la llmta per l'autonomia, expressada amb força idealisme, 

amb coníiança en els resultats a llarg termmi 

En ambdues posLUres, algunes vegades els punts de vista s'expressaven obena

mem, i les actituds es manifestaven amb coherència, però en molls c:isos, en 



públic s'opinava d'una manera I de sota mà s'actuava d'una ahra. Mentre des del 

Rectorat, amb el rec1or Julià Fern.'mdez al front, es procurava impulsar i seguir la 

polft1ca de professorat segons les intencions aprovades pel Claustre, alguns pro

fessors, 1 í1ns 1 1ot alguns directors d'Escola, intentaven, de manera silenciosa I cau

telosa, procuram que fossin poc advertides, fer gesuons directes prop dels serveis 

del M1ms1eri, per tal que es convoquessin oposicions per a iotes aquelles places, 

que podrien solucionar 1mmed1atamen1 situacions individuals concretes. Val a dir 

que aquest no era el cas de l'Escola de Camins, on el problema de l'estabilitat dels 

professors era dels més angoixants de la UPB; els equips directius van mantenir la 

confiança en l'èxit de les aspiracions més progressistes. 

Probablement, aques1s fets resulten del lOI inintel·ligibles considerats al cap de 

més de vmt anys, quan, bé: o no 1ant, s'ha trobat una solució al problema col lec-

11u del proíessorat amb el canvi del marc legal. Però el cert és que, Jª en els anys 

que es vivia aquesta situació, l'anàlisi del panorama apare1X1a força confusa, fins 1 

tot per a un que l'observava de molt a prop -en el meu cas com a gerent de la 

Umversuat- i sense cap interès personal, encara que sempre amb l'act1tud de no 

fomentar la incertesa JUridica i de no amagar a ningú el nsc de les opcions preses 

amb poc o nul suport legal. Sent conscient que \'escenan era el pals nostre, que té 

unes trad1c1ons adm1mstrat1ves 1 de tractament dels problemes públics que. enca

ra que rebutjables, estan molt arrelades I són bastant diferents de les d'altres pa1-

sos de la mateixa c1V1htzac1ó. 

Incidència directa a l'Escola 

Des de 1975 la preocupació pel sistema d'accés a les places de professor, pnnci

palment a les de catedràtic I d'agregat, era molt viva a l'Escola. El Claustre se'n feia 

ressò a totes les reunions. A més dels motius generals de rebuig Jª esmentats, es 

considemva que el sis1ema ,·1gent resultava peIJudicial per a la formació d'equips 

docents I de recerca, 1 1ambé: per a la continunat d'alguns professors que ja exer

cien, que cornen el nsc de ser desplaçats per algun de fora que guanyés una opo

sició. En front de la insistència des del Mmisten a convocar-ne, eren paleses diver

ses actuacions per evitar-ho. 

L'any 1976, dms d'una convocatòria molt general de places de professors umver

s1tans, el Mm1sten h1 va incloure set places d'agregat de l'Escola de Camins de 

Barcelona, a més a més de moltes d'altres per a d1íerents escoles tècmques I íacul

tats um\'ers!làries. H1 havia la 1mpress1ó que la convocatòna s'havia íet sense con

sulta prèvia a la Universitat I sense tenir en cornp1e l'opinió de l'Escola. potser el 
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més aJUStat a la realuat seria dir que el procediment d'informar al Rectorat no 

havia estat prou transparent. La convocatòria va provocar un trastorn intens; va 

ser considerada com una amenaça irreversible per al desenvolupament i el creixe

ment harmònic de l'Escola, tal com s'expressa en una reunió del Claustre de juny 

de 1976. Es va demanar al Ministeri la paralització del procés, és a dir la retirada 

de la convocatòria, la llista d'aspirants i el nomenament del tribunal, i a més que, 

excepte per petició explícita de l'Escola, no es tregués cap plaça a oposició abans 

de dos anys.1 

Aquesta petició al Ministeri tenia tanmateix un aspecte de •defensa conjuntural» 

per a les siluacions que poguessin ser lesives. Els professors de l'Escola, seguint 

l'espem dommant a la UPB i a la mateixa Escola, van decidir de no participar-hi. 

Es temia, però, que es presentés algú de fora, que guanyés, amb el consegúent ces

sament d'algun interí. Es demanava l'establiment d'algun procediment diferent del 

vigent per mllJà del qual es pogués assolir l'estabilitat, com ara la comractació 

autònoma per part de la Universitat amb duració indefinida. 

Des de l'Escola es participava activament de l'acrnud de la UPB. El Ministeri no feia 

cas de les peticions. A totes les reunions del 1976 del Claustre de l'Escola es trac

tava del tema i es reiterava la peució de paralnzar el procés l alhora la disconfo r 

mitat perquè e l  Mmisten n o  h i  accedia. E s  van cursar diverses denúncies, dirigides 

a les autontats i als mitjans de comunicació, on es feia al·lusió a l'atemptat directe 

a l'autonomia universitària. Les actes del Claustre reOee1eixen l'estai d'opinió. 

Del procés de les oposicions convocades s'anava seguint l'evolució de toles les 

fases. Quan es conegué la llista provisional d'admesos ja quedà comprovat que a 

algunes places no s'hi presentava cap candidat de fora. En alguna ahra només s'hi 

presentà un candidat de fora, que no arribà a superar les proves. Per convenciment 

o per solidaritat, cap dels que exercien a l'Escola com a professors mtenns no s'hi 

presentà. 

Incorporacions de professorat a l'Escola entre 1976 i 1980 

Els cursos 1976-1977 i 1977-1978 es van posar en marxa les assignatures més 

pròpies del camp professional dels enginyers de camms, que corresponen als cur

sos 4t i 5è de la carrera. La política de l'Escola per incorporar professors nous es 

mantingué amb els criteris interns que hem exposat, acomodant-se a les normes 

aprovades pel Claustre de la UPB. Es pretenia, a més, que les assignatures d'espe

cialitat estiguessin a càrrec d'experts. Trobar persones competents, amb experi.èn-



cia demoslrada, que es comprometessin a impanir•les resultava d1íic1I. La d1íicul· 

tat tècnica es Íeia més gran en algun cas per la cond1c1ó afegida de l'exigència de 

dedicació que posava l'Escola, i a més sense garanur una vinculació admimstratl• 

va amb perspectives segures de fULur i amb l'mcemiu econòmic que h ha de 

correspondre. 

Per atendre les matèries d'especialuat es va fer una exploració per trobar persones 

idònies; es va demanar mformació als professors corresponems d'altres escoles 1 
també es va analuzar el cas entre alguns de la de Barcelona. El resultat va ser 

divers. Alguns enginyers amb bon curriculum ho van considerar amb interès 1 
il·lusió, però no van veure clar de deixar un lloc de treball estable en les cond1• 

cions I amb les perspectives que els oferia l'Escola. Algun s'hi va mcorporar sense 

deixar una altra ocupació, compamnt•la temporalmem amb la tasca docent, amb 

un esforç notable, Jª que a les dues íeines, s'afegia la de preparació de les classes, 
altres acuvuats de l'Escola I sovmt el desplaçament des d'una d1stànc1a llarga. Ht 

ha el cas d'un professor que, després d'ha,,er impartit una mat�na d'especiahtat 

durant un curs, a sausíacció dels estudiants I de la Direcció de l'Escola, compag1• 

nant la docència amb una ocupació a Madrid, tot confiant per al íutur a dedicar• 

se del 101 a l'Escola, la va deixar amb cert desaire, lamentam la incenesa laboral 

que h suposava, per a la qual només rebia una seguretat verbal, que h oíena essen• 
cialment promeses I mtenc1ons, amb càrrec a unes dotacions pressupostàries 

hipotètiques. El fet de no veure la possibilitat d'adqmrir una vmculació estable va 

impedir algunes incorporacions 

A partir de l'octubre de 1976 i els cursos següents van entrar professors per a iotes 

les matèries de la carrera Malgrat els problemes citats, es va formar un bon equtp 

docent La maJona dels professors eren joves, de menys de trenta anys. N'hi havia 

que Ja estaven en possessió del doctorat I tenien experiència docent en alnes esco• 

les; però tampoc h1 haVJa la certesa que tots segu1ssm I consohdessm una posició. 

Una altra via complememària era la d'anar formant vocacions o carreres docents 

des de la mateixa Escola Se'n van mcorporar alguns que havien acabat la carrera 

poc temps abans, que venien avalats pe:r un bon expedient acadèmic i amb mterès 

per vincular•se a l'Escola, des de la qual es va procurar incentwar aquesta via. 

Entre ells J3 n'hi havia que no procedien de l'Escola de Madnd, sinó que havien 

cursat la carrera a Santander o a València. A Barcelona, a més de treballar com a 

professors o com a becans, prepararan el doctorat I després llegiran la tesi; preci• 

samem algunes de les primeres tesis llegides a l'Escola corresponen a professors 

joves. Alguns dels que van començar d'aquesla forma i que després han consoli• 

dat una bona carrera acadèmica -<om ara Antoni Mari, procedent de València, 1 

Antonio Aguada, de Santander, m'han comentat la bona acollida que van trobar a 

l'Escola de Barcelona 1 l'ambient propici per preparar el doctorat. 



lli 

A1xf, aquests cursos, es van incorporant diverses persones, que algunes vegades 

s'han anomenat •segona generació•. Aquest temps es produí el canvi de Direcció 

a l'Escola que he explicat al capital 9. Quan Eduardo Alonso substitul José A. 

Torrop segui la mateixa orientació en la selecció I vinculació dels professors. La 

segui amb convenciment, una primera mostra del qual és el seu propi currículum. 

Estava ben convençut, com deia en una carta pnvada, «que esta Escue/a es y serd lo 

que son y p11edan dar de sf fos que trabaJan en tllm• 1 que •fas dificultades para sacar 

adelan/e una lnsticución como tsla, en el con1exto ac1ual de la Universidad, son grandes 

y lo que nos hace 1rabajar a muchos aquí es la conviceión de que una lnsfilUción 1111i

\'trs11ana mode ma es posible a pesar de las dificultades en ramo en cuanto estemos deci• 

didos a crearia» Alonso va dirigir l'Escola en uns anys d1ífcils; van aílorar proble• 

mes que eren latents. La realuat quotidiana no alimentava les il·lusions col·lectives 

dels pnmers anys. Algunes qüestions no esLa\'en tan ben lligades com semblava. 

L"l Ílgura de José A. Torrop era irrepe11ble. Les onemacions de la UPB per al pro• 

fessorat tenien una base poc cons1s1em; mentre uns h, confiaven amb il·lusió, 

altres 1em1en que no tindria un desenllaç sausfactori. 

Des d'algun sector de la professió, extern a l'Escola, es comentava amb cena 

reticència, fins I lot amb retrets concrets, que s'haguessin seleccionat alguns pro• 

fessors amb una formació teònca elevada en la seva matèna, però amb poc conet• 

xement de la reahlal. 

El fet que a l'Escola d'Enginyers de Camms (1 també a la de Telecomunicació), qua• 

si la totahtal dels professors eren intenns o contractats, situació en la qu.il est.iven 

fins I tot els directius, amb un nivell de retnbuc1ons apreciablement més baix que 

Ics dels professors estables, provocava tibantors I greuges comparatius amb les 

altres escoles supenors de la UPB, més anugues I consolidades, on el nombre de 

numerans era molt més elevat. 

Entre els professors de l'Escola dels pnmers anys h1 va haver baixes No tots 

podien o no s'esfon;,wen prou a complir la dedicació que l'Escola exigia; això era 

causa de cen malestar interior. Alguns, en no poder atendre bé les dues ocupa· 

cions \'an optar per deixar l'Escola. 

Un altre aspec1e a temr en compte és el de l'avaluació docent Des del pnmer 

moment, lajefmura d'Estudis va fer enquestes per \'eure el grau de rendiment dels 

professors; sense que el resultat fos vmculant, algú, valorat poc Í.l\'Orablement, va 

optar per deixar l'Escola, espontàniament o com a consequència d'una discreta insi• 

nuació. També ho va fer algun professor bon expert a la seva matèria, del qual cis 
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alumnes valoraven el extensos coneLXements, però no els mètodes emprats a la clas• 

se. Algun altre, no veiem clar el seu futur a Barcelona, per la polluca de no pro\'eir 

places de numeran, va concórrer a les oposicions i va optar per una altra escola 

Una quesuó addicional es presemà en acabar el curs 1976•1977; afectà alguns 

professors que temen el lloc de treball principal als serveis del Mm1sten d'Obres 

Púbhques a Barcelona, on els posaven mconvemems per dedicar unes hores a 

l'Escola. Davant d'aquesta situació, el Claustre va acordar demanar que es realll• 

zessm gcsuons per aconseguir que l'altra part, no pas la Universitat, els reconegués 

la poss1bd1tat de compatibilnzar el treball amb l'Escola. El problema, a més del 

Ministeri d'Obres Públiques, afectava altres organismes oficials I també algunes 

empreses 

La realitat ts que els anys entre el 1976 1 el 1980 es va anar formant un equip de 

proíessors que, amb mochf1cacions I noves incorporacions, han consmuil fms avui 

la base humana de l'Escola Sense Íer una llista completa, però per donar un exem

ple, esmentaré els incorporats per pomera Yegada en aquests anys que han arnbat 

a la cmegoria de catedràtic. A la lhsta trobem els noms d'Antomo Aguado de Cea, 
Juan Miquel Cane1, José Rodellar Benedé, Rafael MuJeriego Sahuqu1ll0, Andrés 

López Pua, José Dolz R1pollés, Juan José Egozcue Rubí, Antonio Mart Bernat, 

BenJamín Su:írez Arroyo, Jordi Corommas Dulcet, Eugemo Ot'late lb:íñez de 

Navarra, Xaner Ohver Ohvella, Angel C. Apancio Bengoechea 1 Agustín S:ínchez

Arc1lla ConeJo. 

Algunes dades del professorat de l'Escola 

El curs 1977-1978, quan Jª s'11nparuen tots els cursos de la carrera, el nombre 

d'estudiants matnculats era 760 1 el de professors 99. Aquestes xifres es mantm• 

dran amb poc::i vanac16 duram uns deu anys. 

Una caracteris1ica a rem::ircar ts l'apreciable nombre de proíessors en dedicació 

exclusiva, que evoluciona des del 9,8% al curs 1975-1976, a 11,8% al 1976-1977, 

a 24,2% ::il 1977-1978, 1 arnba a un 30% al curs 1978-1979, percentatge que es 

manté pràcticament estable durant uns quatre anys, 1 després encarn creix Aquest 

percentatge és un exponem de poliuca de proíessornt seguida per l'Escola; result::i 

moh elevat tenint en compte la suuac1ó d'mestabd1tat dels professors afec1.11s. Es pot 

comprovar que LOLS els anrs el percentatge és superior a la mupna de iotes les esco

les supenors de la UPB; els pnmers anys esmentats, en uns cmc punts, però quan a 

l'Escola de Camms amb::i al 30%, al conJunt de les escoles supenors és del 20%. 

Aquesl::i diferència, també es manté estable fins al 1984, que és quan s'aplica un nou 

marc legal per aprovació I aplicació de la Llei de refom1a un1vers1tàn::i (1983). 
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El resultat de les oposicions convocades, que hem comentat mes amunt, va tenir 

algun efecte a l'Escola, però no pas a les places convocades que hi anaven directa• 

ment destinades. 

Per mnjà d'un concurs de trasllat, Josep Algué: Perramon, doctor en Física, va 

obtenir una plaça de catedràtic de Flsica de l'Escola; fins llavors ho era de l'Escola 

d'Enginyers de Mines d'Oviedo. Manresà d'origen, va aprofitar la convocatòria d'a

quest concurs per retornar a Catalunya. 

Enrique de Alarcón, no prou confiat a poder estab1htzar la seva posició a l'Escola 

de Barcelona on exercia, va concórrer a \'opos1ció el 1975 i va guanyar la càtedra 

de Mecànica de l'Escola d'Enginyers Industrials de Sevilla; dos anys més tard, es va 

traslladar a l'Escola de la mateixa branca de la Uni\•ersitat Politècnica de Madrid. 

Em1ho Garbayo va guanyar per oposició la plaça de catedrànc d'Ecuaciones 

D1ferenciales a l'Escola d'Enginyers Navals de Madnd, de la qual va haver de pren

dre possessió el 7 de Juhol de l 976, quan estava exercint com a sOlschrector de la 

de Camins de Barcelona, en plena elaboració del nou pla d'estudis. Des d'aquesta 

ulnma, amb l'aquiescència de l'interessat, es va demanar que pogu� continuar, i 

així s'acordà per unammuat en una reunió del Claustre (només amb l'abstenció del 

ma1e1x Garbayo). Va poder seguir per mitjà de la concessió d'una comissió de ser

vei, encara que l'any 1977 ja va regulamzar la situació administrativa en aconse

guir ser catedràtic de l'Escola de Barcelona. Més endavant, el 1983, per motius 

personals, li va interessar fixar la residència a Madncl, 1 va sol·licitar i aconseguir 

una plaça de catedràtic de l'Escola d'Enginyers Industrials de la capual. 

Malauradament va mom al cap de pocs anys, el 1995. 

Juan Murem, el març de 1977, \'a guanyar per oposició la plaça d'agregat de 

l'Escola de Santander, on estava com a intert quan s'havia incorporat a Barcelona 

el 1975. Des d'aqui es va sol·licuar que h concedissin el trasllat, el qual s'aconse

guí el setembre de 1977, despr� del tràmit corresponent; m tan sols s'arnbà a 

traslladar a Santander. (El desembre de 1982 va aconsegmr la categoria de catedrà

tic per concurs d'accés.) 

Noves expectatives des de 1978 

L'any 1978 h1 ha una certa inflexió. A Espan)'a, en general, s'ha avançat en la tran-

sic16 politica I p es veu que l'evoluc1ó irreversible va cap al res1abhment ple de la 



democràcia amb el reconeixement conslilucional del pluralisme polílic. Resulta 

evident que el règim de Franca s'ha exlingil. S'han fet els primers passos, i un de 

gran Lranscendència ha estat la convocatòria i la celebració de les primeres elec

cions generals de juny de 1977, de les quals ha sortll un Parlament democràtic 

amb representació de tots els partits que prèviament han eslat reconeguts. Ja es 

veu que es restablirà un règim d'autonomia de Catalunya, reinstaurat provisional
ment l'octubre de 1977 amb el re1orn de l'exili de Josep Tarradellas com a presi

dent de la Generalilal. 

A l'interior de la UPB, una mos1ra de canvi ha estat el retorn de Gabriel Ferraté 
com a rec1or. Per a la poli1ica de professorat, en la nova etapa del Rectorat es va 

mantenir i potenciar l'esperi! que va aconduir a l'aprovació, un any i mig abans, 

de l'Estatut del Professorat, però alhora es va procurar deixar clar per a tot el per

sonal que es tractava d'una norma de validesa interna, però que, agradés o no, les 

úniques normes amb validesa jurídica eren les que disposava el Mmis1eri. Per tant, 
es va fer un esforç per conciliar la normativa interna de la UPB amb la del Ministeri 

d'Educació, en una snuació provisional i transitòria, tot esperant un canvi de marc 

legal. 

Les expectatives tingueren una primera resposta, o potser m1llor una vàlvula d'a
lleujament, quan el mateix any 1978, el ministre d'Educació lñigo Cavero, del 

govern d'UCD d'Adolfo Suarez, donà a conèixer un avantprojecte de Llei d'auto

nomia universitària, que era llargament anhelat i anuncial. És la pnmera vegada 

que la tan desitjada autonomia universitària es proposa com a objecte d'una llei 
especifica. Fou motiu d'esperança. A la UPB va ser objecte d'un ampli debat, arti

cle per article, a la Junta de Govern i en un Claustre General, i des del Rectorat 
s'arribà a elaborar un projecte alternatiu. Però passaven els mesos i fins i tot els 

anys i la llei no tirava endavanl. En els governs d'UCD, entre 1978 1 1982, a més 

de Cavero, altres tres mulars van ocupar el Mmisten d'Educació, un d'ells, Luls 

Gonz.'llez Seara, com a ministre d'Universitats I Investigació, separat del 

d'Educació. Cada ministre proposava correccions I canvis d'orientació al projec1e 

de llei, que no arribava a ser aprovat pel Parlament. En el món universitari, \'am

bient era de confusió I desconcert. La relativa esperança inicial que havia desper

tat l'anunci de la llei es convenia progressivament en desànim generalitzat. Els 
problemes del professorat no s'encarnlaven, ni d'acord amb la nova llei ni d'acord 

amb un estatut propi de la Universnal. L'any 1980, quan va ser minis1re, Federico 
Mayor Zaragoza va pretendre donar un impuls a \'aprovació de la llei, la discutí 

extensament amb l'oposició i admeté moltes de les modificacions que li proposa

ren; però fou el mateix Govern el que es mostrà disconforme amb el nóu contin

gut pactat I obligà a remar-la del tràmit parlamentari. 
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Com a reacció davant d'aquesta contranetat, el M1msten va d1crnr unes mesures 

urgents per pal·liar i'eíecte negatiu sobre els professors umvers1tans afectats, que 

a consequència del canvi polític Jª no eren solament subjectes passius del comph

mem de les lle1s, smó que la Constitució aprovada els reconeixia com a ciutadans 

amb dret a un vot que pot determinar la maJona parlamentàna necessària per 

governar. El Reial decret-llei de 14 de maig de 1982 va aULoritzar les universitats, 

a pamr de l'octubre del mateix any, a contractar, per un pertode de cinc anys, amb 

ded1cac16 exclusiva, en la categoria de professors ad1ums (i d'agregats d'escoles 
umversnàries) 1 en una de nova que s'establi de «col·laborador de docència I de 

recerca•, a professors que ja estiguessin prestant servei a la Universital en el 
moment d'emrar en vigor. Això va garanlir, per a un grup apreciable, una segure

tat laboral per un perfode més llarg que el d'un any -l'úmc au10mzat per als con

tractals com a encarregats de curs- i unes retnbuc1ons més elevades. Era una 

millora només parcial, que mcrementava la durada dels contractes i el grau de 
dedicació, que en la situació antenor només estava fixada per hores, amb un 

màXlm de doLZe a la setmana. L'assignació del nombre de contractes a cada um

vers11a1 -que era la responsable de la contractació- 1 la provisió dels recursos 
econòmics corresponents va ser feta des del Mm1steri La millora de retribucions 

també es va es1endre als interins. 

El Reial decret va alleugerir la situació d'un bon nombre de professors que ja esta

ven exercint, i va comnbuir a atenuar una mica el desànim generalitzat, fins que 
s'aconseguls aprovar un text legal per a les umvers1tats, que era prev1s1ble que fos 

dms del termmi de vigència dels contractes. 

Això últnn no es va aconseguir fins a l'any 1983, en l'anomenada Llei de reforma 
universuàna, dms el mandat del pnmer govern sociahsrn, del qual era mm1stre 

d'EducacióJosé Maria Maravall. La gestació d'aquesta lle1, una de les més llargues, 

va durar cinc anys, durant els quals cinc rnulars van ocupar el M1msten corres
ponent. Amb l'aprovació de la llei comença una nova etapa a les universitats 

espanyoles, pnncipalment pel que fa al règim de professoral, 1 també per a altres 

aspectes importants. De: les conseqüències de l'aplicació d'aquesta llei en parlarem 

en el capítol 16. 

l Or l'IICta ck 13 �umó dd Cbusire selecciono alguns dds pums conc reis mts s1gruftcauus d'aqueSla 

•En p11nc,pio, sah·o dtcimm ad1cio11al de nrc Gaus/ro y 1ra1anda tk ur consccucnit con las pnnc1p1os 
de uiabdidad en cl cmplco y CU una Un11·trsldad e1cn1!f,ca sm anqu1losam1tn10 tn .11.1.1 turucwras dt 
cn5tflan:a, s6lo dtbtn pcd1r5t a oposición aqutllas plaza.1 qut 11"njiq11cn simuhàntamtn/t las wnd1e10-
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a )  Que la plat.a no sta una adpm1/a, dado qut aqul partct muy ,on,·cmcnrc St"g1ur una polrnca acordc 

con tlrts1o dcla UPB. 

b) Que iksu la opos1ddn olgMn profcsor del cormpondicnrc grupo de cdudra de cuo Escutia 

e) Que tl mtncwnado profts0r tenga d td1cae1ón u.ch,1sin1 y dcpc'ndo 1mu::omcn1c ck los mgmas ik la 

u,111us1dad para 1·1vir 

d) Qvt tl mcncionado profNDr cumpla acruolmtnlt 1000$ los rrquis1tos para podtr oposuar y que la 

Junta dc EJCutla consrdcrr (en dmsión rtcumblc ontc la Asambka àt Profcsorrs) que 11,11, razonablcs 

cspce10111·ruikt.xuocn laso posiciol'ld• 

Alhora es planteja de mamem r comac1ts amb ah res escoles de Camms ptr intentar portar a 1ermc 

una polit ica de col·laboració en cl tema de professorat, aixl com 1rac1ar de preveure aquelles situa

clons que pugum ser lesives a «una futura polltica de contractació autònoma de professorat• 

llc transcrit aquests tcx1oscom una mostra de les aspiracions del moment, dels conceptes cmpracs 

per expressar-Ics i la mmudosna.t amb qut trtn 1raciades 
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11. LA INVESTIGACIÓ A L'ESCOLA 

Una de les vocacions I de les directrius principals de \'Escola, des del primer 

mamem, ha estat la invesligació, quan aquesta encara no ocupava un lloc desta

cat a les escoles tècniques. Intentaré donar algunes notes per situar la qüestió en 
aquells anys. l.a Llei d'educació de 1970, que era el marc legal vigent, esmentava 
la investigació com una de les dues funcions bàsiques de b. Universitat. A les esco

les tècniques existents, la implantació real era lenta. Només s'hi començava a tre

ballar en algunes càtedres, sobretot les de tecnologies avançades, o aquelles en què 
ht havia professors amb dedicació exclusiva i amb volumat personal de fer recer

ca; Lanmateix, \'act1vitat depenia en gran manera de l'interès de cada professor. Les 
escoles de nova creació (com ara les de Camms i Telecomunicació de Barcelona) 

començaven amb plantejamenls més mnovadors, sense els hàbilS arrelals a les que 
ja 1enien una trajectòria llarga. Els professors que hi dominaven eren, en general, 

joves propensos a dedicar-se a la investigació. 

Era l'època del ,desarrolhsmo», de la vigència dels Plans de desenvolupament 
(planes de desarrollo) -el primer 1964-1967 1 el segon 1968- l 971- que van con

tribuir a la profunda transformació de la societat espanyola les dècades dels sei
xanta I setanta, i que en concret van aportar elements per a la modificació de les 

estructures d'investigació a Espanya. Entre els obJeCtius del segon pla hi havia el 
desenvolupament de la recerca en toies les branques. Uns anys abans, per Decret 

de 7 de febrer de 1958, s'havia crea1 la Comisión Asesora de lnves1igación 

Cient!fica y Técnica (CAICYT), en linia amb els disposiuus que altres pa1sos esta

ven desenvolupant en aquesta època, amb la missió d' 11asesorar en la programación 

y desarmi/o de los planes de im-esrigación cienrífica y Ucnica de inrerés nacional», per 

actuar sobre projectes o programes promoguts pels organismes de \'Estat.1 

En aquest marc s'iniciaren els programes d'ajut a la invesugació universitària un 

aspecte dels quals van ser els programes de beques per a la realització de docto
rats a l'estranger, que començaren a anunciar-se cap al 1965. Els becaris que en 

gaudiren van tenir ocasió de formar-se una idea del model que dominava en uni
versitats estrangeres, i d'imaginar el que es podria aplicar al nostre país. Aquells 

JOves becaris, quan retornen, són capaços d'aponar, per a la millora i la renovació 
de les institucions universiLàries autòctones, allò que havien vist. En alguns casos 

va donar fruil. Potser la situació és remotament comparable a la de principis del 

segle XIX, en què el pensionats a Paris van comnbuir a la modernització del país. 

L-1. política d'enviar joves graduats universiiaris a ampliar la formació a l'estranger, 



en general en umversuals presligioses, va ser poslll\.l En aspectes detennma1s, 

potser fins I tol va permetre que Espanya s'anuapés a alguns palsos més desem'o
lupats de l'entorn. No he trobat que aquest fenomen I les seves consequències hagi 
estat estudiat de m:mera global; davant la intuïció de la seva importància, ho he 
comentat amb alguns especialis1es en his1òria I sociologia de les universitats, sen
se haver aconsegmt infonnacions ni mterpretacions generals més completes, i 
menys encara pel que es refereix a les escoles tècmques. 

Des de la reforma de l'ensenyament tècnic de 1964 -l'aprovació de la qual també 
s'ha de situar en el marc del desenvolupament-, la investigació és considerada per 
primera vegada com un dels àmbns d'actuació de les escoles tècniques, abans hm,
tades a la formació de professionals. El que llavors era mmistre d'Educació, 
Manuel Lora Tamayo, va arbnrar mesures per promoure el creixemem dels efec
lms humans I econòmics per a la investigació, i el seu lligam amb els mitpns 
acadèmics univcrsuans. 

Quan el pla d'estudis de 1964 es va implantar, la invesligació era poc mts que una 
proposta I una declaració d'imencions en l'onentac16 dels estudis, de la qual, en 
realitat, molt pocs professors en van fer cas. Però els alumnes que s'hi havien for 
mat, encara que no haguessm estat educats ni haguessin treballat en aquest camp, 
almenys s'havien mentalnzat que era una possibiliiat oberrn. Alguns dels més 
avantatjats, amb els millors expedients acadèmics, van tenir ocasió, i voluntat per
sonal, d'acollir-se a les beques per a l'estranger. La llei de 1970 va reforçar l'orien
tació de l'antenor 

L'inici de l'Escola d'Enginyers de Camins de Barcelona és un efecte positiu de les 
circums1àncies apuntades. El model d'escola impulsat per José A Torrop va pren
dre la pauta de les universitats tecnològiques modernes, essencialment de l'àmbu 
anglosaxó, on l'ac11v11at d'mvesugactó formava pan de les escoles d'engmyers I les 
integrava en c1rcu1ts mternacionals de recerca. Alguns dels professors que es van 
mcorporar a l'Escola, de la primera fornada, segumt la proposta de Torroja, res
ponen al protonpus de JOves graduats, que havien cursat els estudis en el Pla 1964, 
formats complemcntàriament en centres estrangers on s'havien doctorat, en mcor
porar-se a l'Escola de Barcelona ho fan amb el compromis, i alhora amb el con
venciment, de temr-h1 dedicació completa I de destinar a la recerca una bona part 
de l'act1vnat 

En el moment d'entrar en funcionament, l'Escola no disposava de cap upus d'e
quipament, 1 encara menys d'ms1ruments científics ,donis per a la recerca; però 
com que la voluntat h1 era, ben aviat es va fer el possible per treballar-hi, usant els 
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pocs miljans que h1 havia a l'abast; allà on no arnbaven els mitjans propis, es pro

curava comprnr amb la col·laboració d'alguns que existien en ahres centres de la 

Universitat I fms I tot de fora. Però l'esforç anava encaminat a temr equipaments 

propis. Fms al 1979 no es va poder disposar d'un ordinador per a l'Escola. Els pri

mers anys s'havia d'uuhtzar el del Centre de Càlcul de la Universitat, un FACOM 

amb fitxes perforades, amb un temps de resposta aproximat de tres dies. 

El doctorat 

La formació de doctors era per a l'Escola un pilar bàsic del model pel qual s'havia 

optat. En el Pla d'estudis de 1964, per aconseguir el grau de doCLor es requeria 

seguir unes assignatures de doctorat i la realnzació I l'aprovació d'una tesi docto

ral 

El pnmer curs de funcionament de l'Escola, el 1973-1974, no es va impartir cap 

curs de doctoral, però s'hi va matricular un alumne, que va haver de segmr les 

assignatures en allres escoles de la UPB. El mateix va passar el curs seguem, si bé 

el nombre de matriculats de doctorat Jª arnbà a 18 

[l 1975• l 976 es van fer per primera vegada assignatures de doc10rat a l'Escola, en 

concret quatre cursos, que es repetiren el curs seguem, amb i.m mcremem d'uns 

altres cinc. El nombre lOtal d'alumnes matricula1s va ser 40 1 29 respecuvament, 

en1re els quals n'hi havia un nombre elevat del món professional no universitari; 

menys del l 0% acabà llegint la tesi. La Direcció de l'Escola en dcdui dues conclu

sions: la bona acollida del docwrat entre els proíessionals de Cmalunya 1 la gran 

dificulun de realitzar una tesi doctoral.' 

Els cursos acadèmics seguems s'observ.i la mcorpornc16 d'alumnes de docLOrnt que 

alhora eren becaris o professors interins o contractatS amb dedicació a temps com• 

plel, molts dels quals després han consolida, la carrera docent a l'Escola; el doc• 

tarat, a més d'una vocació, era un pas per reíennar•la 

La pnmera test va ser llegida el dia 17 de desembre de 1979. El pnmer doc1or és 

Mateu Turró Calvet, amb una tesi sobre «El valor de los ahorros de uempo en los 

viaJes por carretera•. dirigida pel professor Rafael lzquierdo de Bartolomé. la 

segon.i tesi aprovada (25 d'abnl de 1980) és la d'Antonio Aguada de Cea, amb el 

títol «Estudio del anahs1s no lineal de esm1cturas de honnigón medi.inte super• 

posición de problemas hneales en defonnac1ones•, dirigida pel professor Murcia. 

A partir d'aquesta data se'n llegeixen dues o ires cada any. A pnmers dels anys 80 
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es comença a veure e! fruit de la presentació de tesis. Els autors són persones de 

l'entorn de l'Escola, professors que estan a l'inici de la carrera docent, a la qual 

s'han incorporat tot just acabats els estudis. Els primers doctors han cursat la 

carrera d'enginyer en altres escoles de Camins de l'Estat, però seguidament ja s'hi 

matriculen alguns que \'han feta a Barcelona. 

Aquest fet s'ha de valorar també com una aportació de l'Escola a la formació dels 

seus professors, tant des del vessant docent (preparació de programes lectius) com 

del de la investigació (realització de les tesis doctorals) 

Unes xifres sobre els cursos de doctorat, el nombre d'alumnes matriculats i les 

tesis llegides donen idea de \'evolució 

Curs Alumnes de Cursos de Tesis 
doctorat doctorat llegides 

1973-74 l 
1974-75 18 
1975-76 41 4 
1976-77 29 9 
1977-78 24 
1978-79 21 
1979-80 20 12 4 

1980-81 20 16 5 
1981-82 13 14 4 
1982-83 29 16 3 
1983-84 51 25 2 

Els temes o les línies d'investigació de les tesis doctorals dels primers anys són més 

de tipus bàsic que aplical, amb un certa distància dels problemes pràctics de l'en

ginyeria. 

A partir del curs 1978-1979 es comencen a concedir a sol-hcitants de l'Escola 

beques de formació de personal inves1igador (FPI): dues el primer any, nombre 

que augmenta de forma lleugera i progressiva fins a arribar a 7 el curs 1983-1984 

El nombre total anual de beques a la UPB és bastam variable en aquests anys, emre 

23 i 67, amb una mitjana de 43. Les que corresponen a l'Escola de Camins són 

aproximadament el J 4%. 
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Aquesta escola arriba a ocupar. pel volum d'assignacions, un lloc entre el tercer i 

el cinquè en1re les escoles supenors de la UPB 

Recursos per al finançament de la recerca 

A mesura que s'amplia el nombre de doctors existents a l'Escola, augmenten els 

1reballs de recerca, d'acord amb les dl\'erses fonts de ímançament que són possi

bles. 

L'Escola procura ben aviat entrar en els circuus per sol licitar i aconsegmr sub

vencions destmades a recerca. Llavors les panides de recerca a la universuat, de 

les quals procurarem donar alguns indicadors, eren finançades amb recursos espe

cífics procedems principalment de dos organismes: la Direcció General de Politica 

Cientifica del M1ms1eri d'Educació i la CAICYT Els íons procedents de la Direcció 

General eren el que s'anomenava aJut a la investigació (Fomento de la 

lnvesugación Univers1taria, FIU a l'argot dels umversitans), que consistia en una 

sub,·enció global a cada umversHal, que des dels òrgans de govern corresponents 

(per a la UPB, laJunla de Govern) es dJSlribuia internament entre els centres supe• 

riors. L'any 1976 l'Escola de Camms va pan1c1par per prunera vegada en el repar• 

nment. Les quanmats assignades a l'Escola per a aquest any I els seguents es trans• 

cnuen a continuació: 

FIU Escola To1al 
Camins UPB % 

1976 432 6.730 4 
1977 1.315 10.809 12 2 
1978 1.140 7.000 16 2 
}980 1781 14.162 12 6 
1982 1 924 14 790 13 

1984 2642 17.789 14 8 
(en milers de pessetes en tots els quadres, si no s'indica el contran). 

La CAICYT anunciava anualment programes de foment de la mvesugació i dona· 

va aJUlS especif1cs, per àrees o per límes d'actuació assenyalades; els aJuts que con• 

cedia eren per finançar projecles o programes concrets, proposats I sol-hcmns des 

de les càtedres o depanamems de les universitats, que havien de ser aprovats prè• 



viament. Els procedents de la CAJCYT eren els principals fons pllbltcs per al 
finançament de temes d'investigació. Els primers projectes presentats des de 
\'Escola de Camms van ser aprovats l'any 1980. En el quadre seguem podem 
observar \'evolució en alguns anys: 

1980 
1981 
1982 
1983 
1984 

Escola Total 
Camins UPB 

7.720 78.769 
13.339 

4.549 46.383 
- - -45Al4 

27.064 219,910 

% 

9,8 

9,8 

12�3_ 

L'any 1980 l'assignació a la UPB per projectes de la CAICYT experimentà un mcre
ment apreciable. L'any 1979 havia estat de 3.140 milers de pessetes; el 1980 les 
assignacions passen a tenir una durada d'execució de tres exercicis en lloc d'un 
L'Escola de Camms, que s'incorpora el 1980, se situa de seguida entre les tres pri
meres de la Universitat, i fonna el grup capdavanter amb les d'Jndustnals de 
Barcelona i de Telecomunicació. 

L'increment de l 980, que també s'observa en les quantitats transcrites relauves al 
FIU, és un indicador de la consideració que es va donant a la polinca d'invesnga
ció universnària, que, encara que amb una evolució lema i 
inferior a la desnpble. anirà adquirint més importància en 
els anys següents. L'increment dels recursos contribueix a 
l'evolució de la consciència sobre la necessitat de la investi
gació. 

Des del 1979, la Direcció de l'Escola de Camins es proposa 
una tasca mterna de coordmació, tasca que simultàniament 
és impulsada des del Vicerectorat d'Investigació de la 
Universitat, amb l'objecte de tenir un coneixement de les 
investigacions que hi ha en marxa en les diverses càtedres i 
de les iniciauves que es poden proposar. Una pan de la 
recerca va encammada a la preparació de tesis doctorals 1 
també permet la mcorpornció d'alguns graduats joves amb 
voluntat de treballar-h1. L'any 1980. Enric Vazquez, com a 
sotsdirector d'Investigació de l'Escola, fa i dóna a conèixer 
un mvemari en el qual consten més de 45 línies de recerca.J 
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Alguns fets 

La manca absoluta d'equ1pamems científics durant els primers anys fa que algu

nes adqu1s1Cions pugum ser considerades com uns fets singulars a la història de 

l'Escola. Està en el record d'alguns professors l'adquis1ció del pruner ordmador, el 

1979, la pantalla del qual era constituida per una sola lima. 

També està en el record d'alguns, 1 molt present en el de l'autor d'aquest text, 

l1adquisic16 d'un equip hibrid experimental en model reduït per a la simulació 

del comportament d'estructures. Es tractava d'un prototipus que un enginyer 

suis, Hemrich Horsdorf, havia muntat per a les seves investigacions. José A. 

Torroja havia nngut noticia que Horsdorf es retirava I es volia desprendre de l'e

quip en bones cond1cions. L'Escola tenia interès a adquirir-lo I alhora havia 

aconsegun una assignació del Ministeri d'Educació sense una destinació con

creta prefixada que era suficient per fer fronl a l'import que \'mvest1gador suis 

proposava M'ho van plantejar a m1 com a gerent de la UPB. De seguida vaig 

veure que \'operació era d'interès, però també: que es tractava d'una operació 

absolutament a1ip1ca, que hauria de tenir una tramitació d1ílcli t complexa: 

adqu1S1ció d'un equipament estranger, que era un prototipus pel qual no h1 

podia haver referències comparatives m la concurrència d'ofertes preceptiva per 

a la contractació de l'Estat, que a mé:s era un equipament Ja usat, l'adquisició 

del qual havia d'anar a càrrec del M1mstert, no d'un crèdll del pressupost de la 

Univers1ta1, 1 s'havia de pagar en moneda estrangera Es trac1ava d'una d'aque

lles questions per a les quals és habuual donar una excusa (com ara que la llei 

no ho permet o que l'interventor no ho aulOntza) per evitar una gestió compli

cada. Vaig creure que el cas mereixia atenció, i vaig iniciar els tràmits amb tot 

el ngor necessari per tal d'aconseguir les autoritzacions que eren competència 

d'mstànc1es bas1am elevades dels mm1stens d'Educació I d'Hisenda I de la 

Intervenció General de l'Estal. Amb bona voluntat I amb una gestió acurada, al 

cap de pocs mesos teníem l'equip instal·lat a l'Escola. Sóc un testimoni d'ex

cepció de les dificultats del cas i de la bona col·laboració trobada per arnbar al 

Íinal. 

De gesuons amb cena complicació en podria C\lar d'altres, com ara l'adquisició 

d'un altre equip estranger d'un cost elevat, un equip de mesura de deformacions 

Eren els primers temps d'em rada en vigor de l'IVA Es va sol hcnar l'exempció d'a

ranzels, fet habuual, 1 també de l'IVA, aquesta última aproÍllant una escletxa de la 

legislació. Es va aconseguir gràcies a la tenacitat dels que des de l'Escola hi van 

mtervemr I a la poca pràctica dels funcionaris de Duanes sobre l'aplicació de l'IVA. 

Això va fer adonar de l'escletxa als responsables del control, que 101 seguit van 
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corregir la deficiència legal perquè ningú més la tornés a aprofilar. L'estalv1 en els 

tribulS es va poder aplicar a l'adquisició d'altres equips. 

Aquests fets, considerats des de l'òptica d'avui, són poc més que anècdotes, però 

al seu moment van ser passos significauus, apreciats amb satisfacció pels que els 

van viure de prop 

Treballs per a l'exterior 

A més dels treballs que corresponen als programes aprovats, finançats amb recur

sos procedents de subvencions públiques, per aquests anys, algunes càtedres 

comencen a fer serveis per a l'exterior, per a alguna empresa o organisme públic; 

en aquests casos, les relacions s'estableixen directament des de cada càtedra. Unes 

mostren més interès que altres. Per als professors I les càtedres que desitgen po r 

tar a 1enne aquesla activnal, no  resuha fàcil obnr una via de  col·laboració. En  els 

àmbns propis de l'Escola, de l'enginyeria civil 1 de la construcció, el món empre

sarial té poca tradició en temes de recerca I d'innovació'. Per les escasses col·labo

racions que s'obtenen, els treballs per a l'exterior tenen poca transcendència més 

enllà de l'àmbit de la càtedra o màxim del de l'Escola; els ingressos cobrats per la 

prestació dels serveis reveneixen a la càtedra que els ha aconseguit. Dels treballs 

per a l'exterior en aquests anys en queda poca constància, ni en les memòries ni 

en la comptabilitat; 1 encara que es faci en nom d'una càtedra univers1tàna, es ges

tiona independentment dels serveis admimstrauus corresponents i dels de la 

Universitat. Tanmateix lé uns eíectes pos1tms per a la institució umversllària, que 

en definitiva és la responsable Ultima, però la gestió es porta d'una fonna simple i 

rudimentària, sense es1ar integrada en els tràmits i en les mfonnacions oficials de 

la Universitat. El que és cert és que, des de molt avial, hi va haver la voluntat de 

treballar per a l'exterior. Per promoure-ho es va conslltmr l'Institut Català 

d'Engmyeria Civil (!CEC), creat el 1980 com una associació amb personahtatJUri

dica pròpia, regida pels mateixos directius de l'Escola, amb la finalitat de ser una 

via institucional de transferència de tecnologia de l'activitat realitzada pels profes

sors de l'Escola. 

Més impuls a la recerca 

L'any 1977, es restablí la Generalitat de Catalunra, primer en règim provisional, 

abans de l'aprovació de la Constitució Espanyola (1978) i de l'Esiatut 

d'Autonomia de Catalunya (1979). L'any 1979, la Generalnat va crear un organis-
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me destinat al foment de la mves1igac1ó: la Com1ss1ó lnterdepartamental de 
Recerca I Tecnologia (CIRIT). Repre.sema la voluntat d'incidir ben aviat en el camp 
de la recerca, encara abans que des de l'Estat h fos traspassada cap competència 
en aquesta matèna. El pnmer president de la CIRIT va ser Gabnel Ferraté, rector 
de la Umver.mat Pohtècmca. Com a catedràtic d'Au1omàt1ca 1 especialista en la 
matèna, era una persona profundament mo1ivada per la innovació tecnològica, 
dms la qual havia executat i dingn treballs destac:us, des de la seva càtedra a 
l'Escola d'Engmyers Industrials de Barcelona I des de l'Institut de Cibernètica, ins-
1\lut umversitan amb doble dependència de la UPB I del Consell Superior 
d'lnvest1gac1ons Cientlfiques. L1 CIRIT, sota l'impuls de Fcrraté, va actuar en la 
promoció de la invesugació. Els primers anys, polser més que els aJUts I els resul
lats tangibles, el que comptava era la creació d'un clima favorable. Tanmateix, des 
de la creació de la CIRIT, el patroc1m públic de la recerca ja no quedava hmuat al 
de l'Estat, smó que s'hi afegia el del nou orgamsme de la Generaht<lt de Catalunya. 

Al matelX temps, des del Rect0rat de la Universnm era cada vegada mes gran l'in• 
terès I l'impuls per la tn\'estigació, 1 la voluntat de millorar la coordinació 1 \'aJUt a 
les ac1w1tats que es portaven a terme i a les m1cmnves dels grups umversuans més 
acllus. En els pressupostos de la Umversuat de cada exercici econòmic no hi figu
raven dotacions de crèdits destmats a tnvesugació, perquè la Umversital no h1 
podia assignar recursos propis. Tots els que s'hi destmaven provemen d'aJUts ofi
cials, amb un caràcter finahsta, dels quals no es feia una previsió en aprovar el pres
supost micial. Els mateixos organismes estatals que atorgaven les subvencions 
determinaven a qums projectes concrets les assignaven; els ingressos s'incorpora
ven al pressupost durant l'exercici, en la fase d'execució, en el momclll en què se'n 
tema constància fidedigna. Sovint, el període de gestió de cada subvenció era supe
rior al d'un sol exercici econòmic; els romanents de crèdn d'un exercici s'incorpo
raven al seguem; per tant, m tan sols a partir de les hqu1dacions dels pressupostos 
es pot obtemr una mfonnació senzilla del volum de recursos gastats en recerca. 

La Um,·ersuat feia poc més que mfonnar els professors de les convocatònes, tra
muar Ics peucions formulades, comunicar la resolució als benef1c1ans dels projec
tes que havien estat acceptats i íinalmem feia els passos posteriors de la gestió i de 
la JUSt1f1cació de les despeses; tot atXò d'acord amb el que fixava cada convocatò
ria N'hi ha,·ia alguna que establia la relació directa entre el professor responsable 
1 benef1cian I l'orgamsme que donava \'aJut, sense passar pels serveis admmistra
tius de la Umversitat. Aquests passos de procediment, només es refenen a la recer
ca finançada amb subvencions específiques. Tanmateix, el volum 101al de les sub
Yencions per a recerca ,·a augmentar progressivament amb els anys, si bé més 
lemament del que volien els que h1 treballaven seriosament. 
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Convenis i treballs de recerca 

Un pas endavant en el s1 de la UPB va ser la creació, \'any 1982, de l'anomenada 

Oficina de Convenis, sola la miciauva del que llavors era vicerector d'Investigació, 

Manuel Mani Recober. L'obJeCllu era prestar un servei als proíessors que des de 

les càtedres treballaven Íent investigació o prestant serveis tecnològics per a l'ex

terior. L'Oficina de Convenis contribma a facihtar la gestió econòmica I admm1s

traliva, 1 que la relació de les càtedres amb les empreses i usuans o peuciomms de 

recerca adquirls un caràcter més mst1tucional de la Universitat I deixés de ser una 

qüestió privada d'uns professors I de pertànyer a l'economia personal i/o submer

gida, sense perdre la identitat de treball d'una persona o d'un grup. Els cmeris 

generals de funcionament van ser establerts des del Rectorat, després d'una pro

funda reíle:xió o d'un ampli debal en e:ls òrgans de govern. Em consta que des d'al

gun sector de la UPB, fins I tot de persones properes al Rectorat, hi va haver una 

resistència -soterrada però iníluent- a l'ordenació de la gestió de la recerca al ser

vei extern, 1 alguna proposta ahemauva poc viable:. Reitero la visió I el paper nota

ble del professor Martf Recober en onentar els primers passos. Jo mateix, com a 

vicegerent, vaig 1entr la sa11sfacc1ó de col·laborar-hi molt direciament, en rebre 

l'encàrrec exprés d'encaminar el nou servei, que s'oferia a tots els professors que 

el volguessin uulnzar, sense exercir cap llpus de coacció. Es ,·a procurar conciliar 

el respecte a la legalnat amb la màxima senzillesa I fac1htat de procediment. 

Ben aviat es va ,·eure l'encen d'haver creat l'Oficina de Convenis. Van usar els seus 

serveis professors de tots els centres I va quedar palesa la unportància quanrn:ui

va que anava adquinnt la recerca feia en convems amb empreses, 1 \'imerès de 

donar un suport insntucional a les iniciatives presentades des de les unitats uni

versnànes. L'any 1982, el primer de funcionament, l'Oficina va 1ramuar SI con

venis i serveis, amb un torni de facturació de 61 milions de pessetes; el volum de 

facturació va ser de 126 milions el 1983 i de 206, el 1984 (per a 69 1 74 conve

nts, respecuvament). Del 101a] de 248 convenis I serveis fins a 1984, 22 ho van ser 

de l'Escola de Camins. No he pogut disposar de la informació econòmica corres

ponent detallada per cemres. Els pnmers anys de funcionament de l'Oficma de 

Convenis, part dels treballs ex1enors de l'Escola es van ges11onar per mitjà d'a

questa of1cma 1 una altra part, per mllJà de l'ICEC 

Quan, el maig de 1983, Eduardo Alonso va subst1tmr Manuel Mani com a , ... ce

rector d'Investigació va donar un nou impuls a l'Oficina de Convenis, després 

d'haver fet una valoració de l'expenència durant el Lemps que portava funcionant. 

Tot això, amb la mc1dènc1a favorable d'un marc mst1tuc1onal que estava canviant, 

va temr com a conseqüència un mcrement notable de les miciauves. Estem par-
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!ant dels anys 1982-1983. Alhora va fer possible la real11zac16 d'alguns proJectes 

de gran mterès científic que, en el marc legal en què ens movfem, antenor a l'a

provació de la LRU, presenta\·en dificultats de formalització amb un protocol o 

com·em entre les parts que hi imervemen: tant la unitat umversnàna que havia de 

fer el treball científic com l'usuati extern que el sol liCllava i n'havia de ser el bene

ficiari En els casos més complexos, estudiant bé totes les cond1cions, es va acon

seguir de poder trobar les clàusules d'un acord sausfacton per a les pans i accep

table en el marc legal. 

Com a responsable directe de la posada en marxa d'aquest servei, sóc testimoni 

que donàvem els primers passos en un terreny nou. V:ug comptar amb \'ajut mes

umable d'una persona que era força més que una auxiliar, Anna Pla Soler. Sobre 

alguns dels problemes que es presentaven no h1 havia precedents, però leniem la 

sensació que estàvem establint un camp nou en la gestió universitària. l.a 

Universitat Pohtècmca va ser la pnmera de tot l'Estat que va crear un servei d'a

quest upus, onemant tot el procediment dms els principis de la gesuó pUbhca, no 

pas íem-ho per mitjà d'instruments propis del sector pnvat, com ara una íunda

ció o una altra figura JUrfdica, que era una de les poss1b1lnats que s'havia plante

Jai quan es projectava muntar el serYel. Alguna altra uni,·ersuat s'havia decantat 

per aques1a segona opció, que permena ob,iar el control de la intervenció, inhe

rent a la gestió pública. Els pnmers passos a la UPB van ser molt modestos, es van 

haver de vèncer d1f1cult:11s admmistralives i JUrid1ques que fms llavors no s'havien 

presentat mai, però els resultats obtinguts van representar un mcenuu per avançar 

segons \'onentació traçada des del pnnc1p1. 

Entre els que encarrega\'en treballs a les càtedres de l'Escola de Camms, h1 havia 

empreses d'engmyelia 1 de conslrucció, dels sectors de les obres publiques 1 \'en

gm)'ena civil. 1 lambé alguns organismes de la Generaluat de Catalunya, especial

ment a mesura que anava adqumnt competències. Un professor molt mvolucr.n 

en la recerca m'ha comentat la importància d'alguns estudis 1 altres treballs reaht

zats per encàrrec de la Conselleria de Políuca Temtonal i Obres Púbhques, però 

lamenta, amb una certa recança, que la col·laboració no hagués estat més mtensa 

1 msmuc1onaluzada, creia que s'hauria pogut obtenir un resuhat global més apre

ciable amb l'estructuració d'uns laboratons d'elevat nivell o centre de referència, 

al seí\·ei de l'Administració catalana i també: de les empreses, organitzalS amb el 

supon tècnic de l'Escola I d'ús compartit. Ell lenia a la ment el Centro de Es1ud1os 

y Expenmentos de Obras Püblicas (CEDEX) de Madnd, que és, per a l'àmbit es1a-

1al, com el braç tècmc de les admm1stracions d'Obres Públiques i de Medi 

Ambient, el que prepara les normati\'eS 1 reglaments, i que per als engm)'ers que 

treballen en el sector és una msmució modèlica. Per a l'Escola d'Engin)'ef'S de 
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Camins de Madrid, i per a alguns professors, la col·laboració amb el CEDEX ha 
eslat profitosa. La iniciativa d'un centre semblant a CaLalunya, impulsat en 
col·laboració entre la Generalitat I la Universitat Politècnica, hauria pogut ser 

avantatjosa per a les dues parts, amb una rendibilitat social més elevada de les ins
tal·lacions. Però quan es va organitzar la nova Administració autonòmica de 

Catalunya els responsables van preferir que aquesta funció tècnica es desenvolu
pés en un centre de titularitat única de l'Administració, dins del Laboratori 
General d'Assaigs, en lloc d'impulsar una actuació conjunta i una titularitat com
parlida, per a la qual no hi va haver un clima favorable. 

En el present capítol, només m'he referit a aspectes generals, amb algunes dades 

fins a l'any 1984, d'un camp que és immens i d'una gran complexitat. No he trac
Lat de línies concretes de recerca. Quan escric aquest text, la investigació té real
ment la consideració d'una aclivital primordial de la Universilal, consideració que 
no tenia pas quan l'Escola va donar els primers passos. Els que personalment han 

obert camí i han realitzat tasques de nivell elevat, han contribuït a aconseguir la 
valoració i l'estima que Lenen actualment. De la investigació, en tracto amb dades 
més actuals al capítol 16, al qual remeto per a una informació més completa sobre 
el tema, que aquí queda limitada al 1984, és a dir als deu primers anys de vida de 
l'Escola 

(Després, en anys posteriors, ja en el marc d'aplicació de la Llei de reforma uni
versitària aprovada el 1983, el nombre de convenis amb empreses i l'import 
econòmic dels acords subscrits han mantingut una linia de creixement sostingut, 
en paral-lel al que ha experimentat la recerca universitària. A partir del 1987 ,ja en 

plena vigència de la LRU, \'Oficina de Convenis va experimentar una transforma

ció i una expansió notables i va canviar el nom pel de Centre de Transferència de 
Tecnologia (CTT), que ha pres una gran volada. També ha canviat el marc orga
nitzatiu. Ha esdevingut un centre funcional de la UPC, que adm111istra amb una 
gran autonomia interna els convenis i els altres temes que té encomanats, que s'en
carrega de la gestió i de la promoció de la investigació contractada amb empreses 

o amb organismes públics, i també de molts altres aspectes relacionats amb la 
investigació i amb la formació de postgrau.) 

1 SanzMcnéndcz Estado,cienciaytccnologia,p l32iseg 
2 25 a/los de Docrorndo ell la Escuda. Barcelona. Escola Tècnica Superior d'Enginyers de Camins. 

únals i Pom 2000. p l3 
3 vazqucz, Enric •uneas de im-estigación en la Escuela Técnica superior de lngenieros de Cammos. 

Canales y Puenos de Barcelona', en Rnisra cie Obms Publicas, febrer-març 1980 
4 Aguado: Rcpcnsde!a TI'"Crr(a, p !l 
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12. L'EMPLAÇAMENT. 
EL NOU CAMPUS DE PEDRALBES 

La solució provisional d'iniciar les acuvmus de l'Escola de Camms a \'ed1fic1 del 

Col·legi de \'Assumpció, adoptada a finals de 1973 amb certa precipitació, després 

que alguna altra opció hagués estat rebUlpda o considerada impossible, no va ser 

tan provisional com es pensava. El primer curs acadèmic, la superflcie I les 

dependències ocupades cie la Torre Girona van ser només una pelita part de l'edi

fici El segon curs, la part ja no va ser tan perna, i el tercer, que va ser el l 975-

1976, encara menrs. En aquests anys, algunes rehgtoses de l'antiga comunitat de 

l'Assumpció encara residien a l'edifici, però ja estava decidil que la comunitat s'ex

tingia I passava a residir en un altre lloc. La congregació religiosa, que era la pro

pietària de l'edtfici, n'havia llogal temporalment una part per a ús de l'Escola, es 

voha desfer de la prop1et.u, sense tenir clar com ho podnen resoldre 

(l Decret de 7 de no\'embre de 1975,' que declara d'urgència l'expropiació forço• 

sa de lerrenys, de 116.000 metres quadrats de superflc1e, propers al Palau Reial de 

Pedralbes, va canviar les perspectives, 1ant per a les monges com per a la UPB. La 

fmca de la Torre Girona formava pan de la superÍ!c1e compresa en l'expropiació; 

d'aques1a manera va quedar determmat el seu deslf fmal Per a les rehg1oses que· 

dava clar qui seria el nou propie1an, 1 també el proccdnnent de transmissió de la 

propietat, potser. d'entrada, no ho estava tant el termm1 de \'operació. El respon• 

sable adm1mstrauu d'aquesia operació era la Juma de Construccions, 

Instal·lacions I Equipament Escolar, organisme autònom del Mmtsten d'Educació; 

llavors la Universitat Poluècnica, com totes les ahres, no tema competències patri• 

momals, m existia encara una Admmtstració au1ònoma de Catalunya que les tin· 

gués. El domini patnmonial dels edificis umvcrsnans era del M1mstcn; la 

Umversttat en tenia la possessió i l'ús. Aquesta, en tot cas, proposava les decisions 

1 els projectes, però l'aprovació, la gestió i el finançamem anaven a càrrec del 

Ministeri, a través de l'organisme au1ònom esmemaL 

La nova situació patrimonial prevista per a la Torre Girona pennetia una cena 

1ranqu1l·l1tat als dtrecuus de l'Escola d'Engmyers de Camms, p que, com a mim m, 

no caldria pensar cada any si el contrac1e d'arrendament es podna renovar o no, i 

s1 l'Escola podria seguir ocupam l'edifici o n'hauria de buscar un altre, també pro• 

visional. 
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El nou campus de la UPB a Pedralbes, una decisió històrica 

Abans de seguir, vull assenyalar que en tot aquest procés de l'expropiació h1 ha 

una doble relació de causa 1 eíecte. Un efecte és que l'Escola disposa d'un edifici 

•propi•, almenys per a uns quams anys, encara que no sigui el definitiu, perquè 

des del moment que està concedida l'expropiació p es decideix que la Torre 

Girona haurà de ser en el futur \'emplaçament de la seu del ReclOrat de la 

Universitat Politècnica. Però, per ahra part, aquest edifici ha estat la causa o el 

primer germen del procés d'expropiació, ja que, tanmateix, el fet que l'Escola hi 

hagués iniciat les activnats i hi estigués instal·lada, poc més que per atzar, va fer 

que algunes persones del seu emorn 1mmed1at s'hi fixessin, i indaguessin o obser

vessin amb més atenció la classificació urbanística dels terrenys propers i desco

brissin les poss,bihtals que podien tenir per a la UPB 

la gestació del decrel resulta del màxim mlerès. Les gestions prèvies és van acon

duir amb una gran cautela, atesa la magnitud de l'expropiació proposada I els 

grans i poderosos interessos que hi havia en joc, en previsió de \'elevada rcnclibi

lilat econòmica de l'operació immobiliària que s'hi podia assentar, la qual era cl 

propòsit dels propietaris dels terrenys. Això explica que haguem trobat molt poca 

informació documental, i que algunes de les persones que h1 van intervenir ja no 

recorden amb delall les primeres gestions. Probablemem quan el rector Gabncl 

Ferraté va dir per pnmera vegada que el nou campus de la Universitat s'ubicaria 

entre la Torre Girona i la caserna del Bruc, en una conversa confidencial al pnmer 
semes1re de 1975 mig any abans de l'aprovació del decret d'exprop1ació,ja comp

tava amb el desenllaç de les gestions prèvies.' 

L'opció per l'emplaçament del nou campus de la UPB a la ciutat de Barcelona, for

malitzada a panir de l'aprovació del decret d'expropiació dels terrenys, és una d'a

quelles que fan història. Si l'opció hagués estai una allra, l'evoluc1ó postenor de la 

UPB, i també de l'Escola de Camins, hauria estat diferent. Entre un campus situal 

en una zona urbana de Barcelona o snuat a la perifèria de l'àrea metropolitana, a 

uns quants quilòmetres del centre de la ciutat, la diferència és extraordinària. Al cap 

de vim-i-cinc anys podem valorar ob1ectwamem la transcendència de la decisió. 

Estava previst que \'Escola de Camms, com les altres creades després de 1971 (la 

de Telecomunicacions i la Facultat d'Informàtica), havia de situar-se deímmva

ment al nou campus de la UPB. Però, fins llavors, \'emplaçament era mccrt. 

RebUljada o considerada no viable o no convenient la col·laboració amb el Banc 

Mundial, eren diversos els indrets en els quals es pensava per a la ubicació del 
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campus. Un era la Riera de Caldes, en el terme de Mollet del Vallès, on des del 

Ministeri de l'Habitatge es preveia la creació d'una nova ciutat per a la desconges

tió de Barcelona. Una altra opció era la de la Mancomunitat Sabadell-Terrassa, 

desnjada i impulsada per un sector de les forces vives d'aquestes ciutats que con

sideraven el possible emplaçament del campus de la UPB com un factor de pro

moció local. També es parlava d'uns terrenys a la part alta del terme de Sant Just 

Desvern. Cap d'aquestes zones feia gaire il·lusió a la comunnat universitària de la 

UPB i menys als que pertanyien als centres que s'hi haurien d'ubicar, i que, per 

tant, hi haurien d'anar a treballar, ja que es tractava de zones encara no urbanit

zades, distants del centre de la ciutat, a les quals, per anar-hi, era obligal desplaçar

se de manera no fàcil, per la falta de miljans públics de lranspon. Era encara moll 

present, a tots els nivells, mclòs el Rectorat, que l'emplaçament de la Universital 

Autònoma de Barcelona a Bellaterra, decidida pocs anys abans, havia comportat 

seriosos inconvenients. A més, en aquest cas, com en altres d'universitats estran

geres simades lluny dels nuclis urbans, s'havia comprovat que el procés 

d'insl3l·lació de les universitats no consistia estrictament en la construcció i ocu

pació dels edificis acadèmics, sinó que era necessan l'agençament d'altres activi

t::lts I serveis, que es poden considerar complementans, però que són mdispensa

bles perquè la universitat sigui un ens viu, 1 no solament un centre on 

s'impaneixen unes lliçons. 

L'origen del decret d'expropiació 

Els pnmers anys se1anta, en el planepmem urbanlst1c de l'entorn de Barcelona hi 

treballaven dos grups, en paral·lel i sense la coordmació necessària. L'aciuació glo

bal en matèria urbanística té el seu origen en el Plan de ordenación urbana de 

Barcelona y su zona de míluencia, conegut com a Pla comarcal, aprovat per llei de 

3 de setembre de l 953. Els fonaments teòrics d'aquest pla es consideren molt 

pobres, però hauria prestat un servei si l'afany especulaliu dels propietaris 1 altres 

factors inherents a la situació polhica i social no l'haguessin desvinual.J Amb l'a

provació del Pla s'havia creat la Comissió Provincial d'Urbanisme, primer intent 

d'ordenació d'una àrea metropolitana per una autornat superior als municipis. A 

finals dels anys seixanta, era evident la necessitat de revisió del Pla comarcal de 

1953; en part, perquè la Llei del sòl de 1956 preveia la revisió cada quinze anys, 

1, a més, perquè la situació del pais era diferent, la gran massa d'immigrats com

portava unes consequències evidents i no previstes, era evident el desordre en les 

actuacions urbanlstiques d'aquesta època, 1 els plans d'estab1htzació i de desenvo

lupament havien canviat les bases de la política econòmica del Govern. 
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Com hem dit, als voltants de l'any 1970, en el planejament urbanístic aclUaven 

dos grups. Un, dependent de l1Admimstrac1ó de l'Esun, promovia, des del 
Mmis1eri de l'Habitatge de Madrid, b creació d'unes àrees urbanes noves, d'hab1-
Latges I mdústria, situades a uns vint-i-cinc quilòmetres de Barcelona (Riera de 
Caldes, Martorell, Mancomunitat Sabadell-Tenassa) per a descongeslió de la capi
tal. Un altre, des de la Com1ss1ó d'Urbanisme I Serveis Comuns, després transfor
mada en Corporació Me1ropolirnna de Barcelona, amb la participació de 
l'Ajuntament de la ciULat i de la Diputació, preveia proJecrnr l'anomenat Pla metro
polità de Barcelona; s'hi treballava des de 1960, però la redacció resultava lenta i 
controvertida; els criteris d'ordenació territorial que proposaven els tècnics eren 
molt més avançats i compromesos que els dels representants polh1cs, circumstàn
cia que havia provocat dimissions I canvis en \'eqmp tècnic; per altra banda, el 
canvis que s'anaven produint en els mmisteris i també en el Govern Civil de 
Barcelona feien canviar les directrius diClades per a l'evolució de l'estudi del Pla. 
Els úlums anys, Albert Serratosa era d1recl0r tècmc del Pla, i Josep Espinet i 
Victoriano Muñoz formaven part de l'eqmp redactor. 

El 1975, les linies bàsiques per a la redacció del Pla Ja eren molt avançades, però 
la tramitació resultava llarga I complexa, i alhora susc11::iva polèmica tant entre els 
sectors que representaven els interessos de la propietat immobiliària com entre els 
dels moviments veinals d'alguns barris Finalment el Pla general metropolità d'or
denació urbana de l'Entitat Metropolitana de Barcelona, aquest era el nom com
plet, va ser aprovat per la Comissió Provincial d'Urbanisme, en una reunió molt 
llarga 1 tensa, el 14 de juliol de 1976. Salvador Sànchez-Teran, enginyer de camins, 
governador civil de Barcelona cies del gener de 1976 fins a l'abril de 1977, cons
cient dels perjudicis que causava la manca de pla, va donar un impuls decisiu per
què s'aprovés.• L'acord fulminant de \'aprovació va sorprendre als que seguien el 
procés, fins i tot a la premsa. 

En aquest pla, els rerrenys cie la zona de Pedralbes eren classificats urbanística
ment com a destinats a equipaments generals. L'esmentat Decret de 7 de novem
bre de 1975 n'aprova l'aclqu1s1c1ó per considerar-los els més idonis per a la cons
trucció de centres docents de la UPB. Reconeix la necessitat apressant que es tracta 
d'atendre amb la construcció dels edificis docents, mouu pel qual jusufica el 
recurs al procedimem excepcional d'urgència per a l'expropiació forçosa. Val la 
pena de ponderar la importància extraordinària de la decisió de destinar aquests 
terrenys a ús públic universitari. Probablement mai arnbarem a conèixer amb 
detall les gestions que finalment determinaren la reclass1f1cac1ó urbanistJCa. Els 
documents escrits no deixen entendre els passos previs I les llargues, complexes 1 
discretes gestions als despalxos del Ministeri. Ben segur que una persona deter-
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mmanl va ser Josep Espmel; malauradament es va emportar a la tomba la infor
mació viva que devia posseir. José A. Torroja, el seu gran amic, m'ha comentat la 
importància del seu paper, sense tenir-ne o recordar-ne cap informació més con
creta. 

El decret d'expropiació fa una relació de les vint-i-una finques que queden afec1a
des. De moment queda determinada la superfície de terreny, dehmnada pels 
carrers de Sor Eulàlia d'Anzizu (al nord), Dukel, plaça d'Eusebi Güell i passeig 
dels Til·lers (a l'est),Jord1 Girona Salgado (al sud) i Gran Capità (a l'oest). Però no 
estan pas previstos els recursos econòmics per emprendre les obres d'urbanització 
1 de cons1rucció. Tanmateix, per a la Universitat, queda resolta la mcògmta sobre 
l'emplaçament del nou campus. En el llenguatge mtern de la UPB es comença a 
anomenar tal seguit com a Campus Nord, per diferenciar-lo del conJunt d'edificis 
situats al sud de l'avinguda Diagonal, on des dels anys seixanta funcionen tres 
escoles de la mateixa Universnat:.la Superior d'Enginyers lndus1rials, la Superior 
d'Arqmtectura i la Universitària d'Arqu11ectura Tècnica, en un annex de la qual hi 
havia la seu provisional del Rectoral. El nom de Campus Nord esdevindrà oficial 
al cap d'uns anys, quan sigui una reahtat i no solament un projecte o una bona 
intenció, i s'arribarà a conèixer amb aquest nom a la nomenclatura oficial de la 
CJUlal. 

L'opció formalitzada en el decret d'expropiació detenrnnarà la configuració terri
torial futura de la UPl3, Ja que tols els centres de la ciutat de Barcelona estaran 
situats bastant pròxims emre ells, en dues zones o subzones properes, separades 
per una via tan imporrnnt com la Diagonal, però amb la configuració de campus 
urbà, que podrà gaudir dels serveis propis de la ciutat, tant els de transport públic 
com altres. L'estructura territorial en un campus pràcticament únic a Barcelona 
també detenninarà l'estructura admmistrativa I l'organització íutura. Tot això 
encara tardarà anys a ser realnat, 1 s'amrà estructurant progressivament, amb el m
me propi de les actuacions públiques. Caldrà fer molts projectes 1 molts tràmits 
administratius, però des de finals de 1975 queda determinat per a molts anys el 
futur terntorial de la Universnat Politècnica. En aquell moment, des de la comu
nitat de la UPB es veié amb satisfacció, especialment pels que n'havien de ser els 
usuaris més directes; una situació en una àrea no urbana tema una incidència 
negativa per la manca de mitjans de transport i altres ser,..eis. Només algú, pen
sam en el futur a llarg termim, creiem que les mfraestructures que mancaven 
podien m11\orar, t�l com havrn vist a països més ben dolals, arnbava a pensar que, 
al cap d'alguns anys, la manca de més terrenys podria hmitar les possibilitats d'ex
pansió. 
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El projecte de Pla especial per al nou Campus 

Com a pnmer tràmit de l'aphcació del decret d'expropiació, el 30 de maig de 
1976, el Servei de Projectes de la Junta de Construccions, lnstal-lac1ons 1 
Equipament Escolar de Madnd va encarregar el proJec1e del Pla especial d'orde
nació dels terrenys a \'arqunecte Lluís Cantallops Valeri, designat a proposia del 
Rectorat de la Universitat Politècnica. Hi va començar a treballar el mes seguem; 
des de llavors va tenir múltiples i frequems reunions de treball amb representants 

del Rectorat i dels equips chrecnus del centres als quals anava desunal. Com a pas 
previ per a b redacció del Pla especial, va redactar i sotmetre a l'aprovació un 

avantprojecte o avanç; el Pla definiliu s'hauria d'orientar sobre les bases accepta
des. 

l 

En pnnc1p1 es pensava que al nou campus s'hi construlssm tres gran edificis des
tinats md1vidualment a cada una de les escoles -de Camms, de Telecomunicació 1 
d'Informàtica- amb capacitat per a 1.650, 2.000 i 2.000 ulumnes respectivament 

Aquests edificis, de cmc o sis plantes, tindrien un cos sortint en plama baixa per 
a laboratons I serveis de cada centre. A més d'aquestes construccions principals es 
preveien les d'altres ediíicis de menys volum per al Cemre de Càlcul i per a dl\'er
sos insututs de recerca, existents o de previsible creació. Les superffcies per a les 
dwerses dependències s'hagueren d'ajustar a la d1spomb1htat de superfic1e edifi
cable que auiontzava la quahf1cac1ó urbanist1ca dels terrenys segon el Pla general 
vigent Es preveia, per al conjunt d'edificis i instal·lacions. una capacilal per aten
dre 8.000 estudiants, 800 professors i 300 persones d1admims1raci6 1 serveis 

Segons les directrius de l'arquitecte Cantallops, la Direcció de l'[scob de Camms 
elaborà I presentà un estudi previ de les necessita1s futures, distribuldes en diver
ses zones d'activitat. lmcialmem proposà, per a ús exclusiu de l'Escola, una super
fície total ed1íicada de 34 900 metres quadrats, amb una superflc1e úul de 30.000 
En el proJecte de planejament que es va 1ramüar, el sostre 101al ed1f1cat era hmnat 
a 28.650 metres quadrats. 

La Torre Girona a disposició de l'Escola de Camins 

Pensam en la contmuitat del funcionament de l'Escola de Camins, des del Rectorat 
de la Universitat, 1mmed1arnrriem després de l'aprovació del decret d'exproprnció, 
es van fer les gesnons per tal que la íinca de Torre Girona fos la primera a ser ocu

pada emrc les compreses dms del perimetre obJecte d'expropiació. D'aquesta 
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manera es resolien sense demora dos problemes: que la congregac16 rehgiosa 

pogués reahlzar sense demora la intenció de vendre la finca I que aquesta pogués 

ser uulitzada de manera més definitiva per la Universitat, pensant en la contmui

tat de la ubicació de l'Escola de Camins 

RealitzaLS els tràmits admmistratius i econòmics corresponents per part de la 

Universitat i de la Junta de Construccions, tota la fmca va quedar en possessió de 

la UPB, assignada a la vegada per a ús de l'Escola de Camms. El dia 28 d'abril de 

1977, com a gerent de la Univers1tat,jo mateix vaig actuar en representació de la 

insmuc16 per prendre possessió de la finca. Per a les religioses acabava definitiva

mem una etapa, 1 per a l'Escola de Camins en començava, o se'n consolidava, una 

ahra 

De moment, per un term1m no defmu, l'Escola podrà segmr ocupam l'edifici de la 

Torre: Girona, i no de: forma parcial smó total. Continuava sent una solució provi• 

siena\, a l'espera de la definitiva que s'havia d'aconseguir amb la construcció dels 

edificis del nou campus; però es tema la certesa que l'etapa provisional seria llar• 

ga Entretant, en disposar de tot l'edifici, es pogué habihtar per als d1\'ersos usos 

propis de l'activitat acadèmica. 

UI finca a \'intenor de la qual hi ha la Torre Girona té l'entrada principal pel carrer 

de Jordi Girona Salgado. UI superflc1e cons1ru1da de l'ed1fic1 pnnc1pal és de 5. 421 

metres quadrats sobre el terreny, a més d'uns 1.700 de soterrani UI fmca havia 

estat comprada el 1823 per Rila Agrafel, mare de l'industrial, banquer I polllic 

Manuel Girona, que havia estat alcalde de Barcelona el 1876, 1 dels seus germans, 

els industrials de la factoria de can Girona. El 1863, s'hi havia construll una vil·la 

d'esliueig fam1har, de les que s'anomenaven «qumtas de recreo», coneguda per 

Torre Girona; la casa constava de soterrani, planta baixa, pis I golfes; a més dms el 

mur que perfilava la propietat, hi havia la caseta del prdmer I un moH de vent; un 

estany amficial, pavellons xinesos amb brolladors i escultures; un bosc i uns jar• 

dins magnifics, amb espècies \'egetals seleccionades, algunes de rares I exòuques. 

L'any 1942 va passar a propietat de la congregació de les religioses de \'Assumpció, 

d'origen francès, que aquest any s'havia establert a Barcelona; lot el complex va ser 

destmat a collegi internat de nrnes, d'ah nivell social. A l'edifici ja existent de la 

Torre Girona se n'hi va annexar un de nova planta, augmentant la superffcie cons• 

trulda, adaptant tot el conjunt per al funcionament com a col·legi; anys més tard, 

el 1949, es va erigir una àmplia capella, de llunyana míluènc1a romànica·. 

L'arqmtecte Joaqmm Lloret Hams va projectar i ding1r totes les obres. El col-leg1, 

msrnució pròpia de l'època, va funcionar 1 va gaudir de prestigi durant més de 

dues dècades. Però els hàbns en l'educació van canviar I també ho va fer l'onen• 



ració de fo congregació religiosa que, a parrir de 1957, ,·a començar II prc,irnr ser
vei en barris més necessitats de \a ciutat I de l'entorn (a MontJuic 1a \'Hosp1lalel), 
i va redmr l'acuvnm del col·legi fins a deixar-lo fora de servei. Aquesta era la silua

ció quan l'Escola de Camins va començar l'ocupació parcial de la Torre Girona 
l'any 1974 

A parnr de la primavera de 1977, en col·laboració entre la Direcció de l'Escola i el 

Servei d'Obres de la UPB, es van projectar diverses obres de reforma interior, que 
es van executar durant l'estiu, per tal d'adaptar la configuració de \'antic col·legi a 
les noves necessitats de l'Escola, de la forma més racional possible amb una des
pesa prudent. S'habilitaren algunes aules amb capacllat suficient I espais per a la 
Direcció 1 l 1Adm1mslració i per a la biblioteca. Molts recinles que abans temen un 
destí (els dormiloris de l'internat o de la comunitat, la cuina, etc.) s'assignaren a 
un altre (com ara despaLXOS per a professors) amb una reforma mínima, poc més 
que amb un agençament I un canvi de mobiliari. D'aquesta manera, en començar 

el curs 1977-1978 es va disposar de tot l'edifici. En recordar-ho des de l'Escola, 
els que en van ser protagonistes posen èmfasi en l'esforç i la voluntat d'instal·lar 

laboratoris fms i tol en el llòbrec soterrani de l'edifici I en altres espais. Un pro
fessor em comenta: 

t:Aquest fet demostrava el compromís fort que molts dels professors de 
l'Escola havien adquirit en el desenvolupamenl d'una msrnuctó umversuà
ria moderna que no volia renunciar a cap aspecte de l'aclivilat acadèmica, 

malgrat les dificultats. L'adaptació dels espais dispombles es va fer sovint 
amb la mtervenció directa de professors, eines en mà. El soterram patia 
inundacions periòdiques, quan hi havia tempestes fortes; això afegia un 
cert caràcter èpic i pioner als esforços inicials per crear una Escola 

d'Enginyers de Camins completa I presentable. Postenorment, la visita a 
aquests laborawns soterranis, que arnbaren a ocupar espais tan marginals 
com una sala de calderes, era part obligada dels periples de Jerarques i poll

tics que visi1aven l'Escola. Així es demostrava fefoentmenl la precarietat de 
les instal·lacions 1 la JUSLícia de les reivindicacions de l'Escola.» 

Aquest curs, i progress1vamem els segú.ents, algunes de les construccions auxiliars 
del recm1e també van ser ocupades per l'Escola, que d'aquesta manera va poder 
absorbir el creixement d'alumnes, no tan encongida com els cursos anteriors. De 

forma progressiva, l'Escola es va anar dotant d'equipament científic per a alguns 

laboratoris, de fons bibliogràfics per a la biblioteca i es van anar organnzant ahres 

serveis; amb aquesta f111ahtat s'aprofitaren totes les inversions que la UPB podia 

assignar-hi des del seu pressupost o podia aconseguir del Ministeri, encara que en 
unes quantitats molt mfenors al que era necessari. 
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Altres usos provisionals del recinte 

Algunes de les consLruccions complememànes existents al mateix recinte de la íin

ca van ser hab1\11ades prov1smnalmem per a l'm1c1 de les acuvuats acadèmiques de 

la nova Faculta! d'Informàtica, a partir de l'octubre de 1977. 

També per aquest temps va sorgir a la UPB, de forma inesperada, un problema 

apressant, manifestat de manera molt viva i estrident per part dels més directa

ment afec1a1s, com era el de trobar una solució urgent per a l'emplaçament de 

l'Escola d'Enginyers de Telecomunicació, que llavors estava msrnl-lad.l provisio

nalment en un edifici antic del carrer de Sant Pere més B.11x, al barri vell de 

Barcelona, edifici que, a més de ser inadequat per a la funció que temporalment 

se IL havia assignat, semblava que presentava problemes de seguretat estructural 

que íe1en considerar urgent el trasllat de l'Escola a un altre lloc. La solució, tam

bé provisional I urgem, per a aquest problema va consistir en l'adquisició, 

finançada pel t-.lm1steri, d'un edifici prefabricat, o m1llor de construcció ràpida, 

amb capacua1 suficient per a les necessitats de l'Escola, que pogués ser ms1al lat 

1 agençat en el temps més curt possible. Per això, calta detenrnnar el terreny ade

quat on ubicar-lo. 

El professor Torrop, director de l'Escola de Camms, va fer veure a la Gerència que 

a la finca de la Torre Girona, que Ja era en possessió de b Universitat, fora del mur 

que tancava el recinte, quedava una parcel·la tnangular que fàcilment passava 

1nadveruda. Confrontant aquest tnangle, 1 formant part de la superflcie compresa 

en l'expropiació per al campus universitan, hi havia un carrer en prOJecte, que ja 

tenia el nom del Teniente Coronel Valenzuela, que havia de ser anul lat com a 

carrer en el proJec1e defmLUu. Considerant conJuntament les dues parcel·les, la 

superflcie resultava suíic1ent per situar-hi els pavellons promesos D'acord amb 

això, vam procedir a tramitar 13 ràpida expropiació I ocupació de la superÍíc1e 

estrictament necessària del carrer projectat, com a gerent em va tocar un paper 

nornble. L'ocupació es va formalitzar el febrer de 1978 1 a  pamr de l'abril s'hi van 

començar a consmm els pavellons provisionals que duram més de quinze an)'S 

han estat usats per l'Escola d'Engm)•ers de Telecomumcació.• 

Va ser admirable b col·laboració I la bona d1spos1ció de la D1recc1ó de l'Escola de 

Camins per atendre les necessitats apressants de dos centres de la Universuat 

(Telecomumcac1ó i Informàtica). 



El procés per a la construcció del Campus 

Tal com he dit més amunt, el maig de 1976, l'arquitecte Uuis Cantallops va rebre 

l'encàrrec oficial de redactar el Pla especial dels terrenys de Pedralbes. L'avanç del pla 

va rebre l'aprovació des del Ministeri el no\'embre del mateu: any. Entretant, es van 

fer els tràmits perquè l'Ajuntament de Barcelona admetés la supressió dels carrers 

abans del decret d'expropiació que eren previstos I aprovalS per a aquesta zona 

Això no obstant, es preveia que el procés de tramitació seria complicat i llarg. Els 

anys pos1eriors a 1976, des del Rec1orat de la UPB es van fer gestions insistents 

prop del Mmisten d'Educació a Madrid per tal d'aconseguir recursos per començar 

1 tirar endavant el pla de construccions.Jo mateix, com a gerent, vaig assis11r a nom

broses visites i reunions. A causa del moment polític, els canvis de mm1stre, d'alts 

càrrecs polítics i d'organnzació mtema dels serveis eren molt freqüents, 1 més enca

ra en el sector responsable de les umversitats, com ja he comentat en el capítol 

sobre professorat Una conseqüència immediata era que cap dels problemes que 

afecta,·en les unwers1tats s'encamlava amb fermesa i amb visió de futur Quan el 

rector, després de reuerades visites, aconseguia arrancar a un mmistre el compro

mis per a un pla d'inversions plunanual, tal com havia de correspondre a la mag

nitud de la construcció del campus, al cap de pocs mesos cessava, i el nou m1ms-

1re que el subsutula, s1 és que d'alguna manera acceptava el compromís, que mm 

tenia ahra expressió que la verbal, en modificava la quantia I el contingut, 1 mai no 

s'arn bava a forma\uzar en un protocol escnt. El rector Ferraté smteutza la seva opi

nió dient que ctothom prometia I mngú no donava res•. 

L'anunci reiterat de la Llei d'universitats alimentava algunes esperances en els 

aspectes econòmics i financers, de forma semblant que per a la solució del pro

blema del professorat t alguns ah res. Però el cen és que en el llarg perlode ante

nor a l'aprovació de la llei, no es pocha establir cap compromís efectiu més enllà 

d'un termm1 immediat; com a màxim s'aconseguien algunes subvencions per a 

necessitats concretes que s'havien de liquidar totalment en \'exercici econòmic 

vigent. En aquestes circumstàncies resultava impossible planificar la construcció 

del campus. Però si que puc afirmar que dels recursos dtspombles se'n feia l'ús 

més racional possible; algunes ,·egades semblava que féssim miracles 

Canvi de model de planejament 

tany 1978, quan Gabriel Ferrnté va tornar al Rectorat, va plantepr un nou model 

d'utilització mtema dels terrenys de Pedralbes per al Campus Nord, sense deixar 
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de respectar les prev1s1ons admeses en l'avanç de Pla parcial. La proposta inicial de 

constrtur ires grans ed1í1cis deslinats per a ús exclusiu de cada una de les escoles 

superiors va ser subsutuida per una nova distribució, amb una superíície edifica

da semblam, formada per 24 mòduls o pavellons, iguals entre s1, formats de plan

ta baixa i dues més en altura, cada un amb una superflcie total edificada sobre 

rasant d'uns 2.400 metres quadrats (20 x 40 metres de planta), amb la poss1b1li-

1a1 d'una planta soterram, amb la xarxa de galeria, de superflc1e vanable segons 

l'ús ass1gna1 en cada cas. Els diversos pavellons havten de quedar connectats entre 

si a chferents nivells. Entre aquests pavellons hi havia una trama rectangular de 

carrers per a vianants per permetre l'accés als edificis; el conjunt estava previsl 

com un espai urbà modular akament urbamtzal, estructurm emom d'una plaça 

central, concebuda com a àrea de serveis. 

El canvi d'onentació en el projecte general va estar motivat per diverses causes. Per 

una part, la construcció del conjunt dels pavellons podria tenir una distnbució per 

fases, tant cons1ruc11ves, com financeres I funcionals, més llarga en el temps, i d'a

phcació més profitosa que la construcció per elapes dels grans edificis. Això faci

hta\'a la realització fragmentada de la despesa I per lant la poss1bililal d'aconseguir 

per fases els recursos corresponents; p hem vist la d1f1cuhat que això compona\'a 

els anys que es va prendre la decisió. Cada un dels mòduls podria ser ocupat tant 

aviat com s'acabés la consnucció, s!Slema que retardaria menys la utilització par

cial del nou Campus que si s'hagués d'esperar l'acabament dels grans edificis. La 

fragmentació per etapes també es podria aplicar per a \'adquisició efectiva dels 

terrenys corresponents, executant íraccionadament l'expropiació a mesura que la 

construcció dels pavellons fes necessària l'ocupació. L'execució per etapes també 

incidiria positivament en l'equipament posterior dels pavellons. 

Es pensava que la d1stnbució dels diversos serveis umversuans en els 24 mòduls 

es podria fer de manera més racrnnal 1 d1vers1Í1cada que en tres ed1Ílc1s. Els pave

llons es d1stnbumen sobre l'espai de manera que fos.sm conugus els ass1gnals a un 

mateix centre. Ja es veia vemr que, tant per voluntat pròpia de la Universitat, com 

per la que proposaven els successius proJectes de Llei d'umvers,tats, la tendència 

era cap a una organuzació per departaments, superant en el futur la comparti

mentació tradicional per escoles. Des del Rectorat es considerava que aquest tipus 

d'orgamtzac1ó no s'havia de manifestar solament en els aspectes acadèmics I admi

ms1ra11us, sinó en la configuració fis1ca dels espais assignats. La proposta d'es

tructuració del campus en pavellons es considerava suf1c1cntmcnt flexible per per

me1re la coexistència de les escoles I els depanaments, de manera que aqueSls 

adqumssm personalua1, però mantenmt s1multàmament una unua1 de funciona

ment de cada centre amb independència dels altres. La nova aniculac16 dels espaJS 
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suuana millor els serveis comuns a dffersos centres, com pochen ser les aules, 

alguns laboratons bàsics, audnoris, etc., 1 també alguns departaments, l'act1v1tat dels 

quals estava lhgada a més d'un centre. Els proJCCtes dels dl\'ersos pa\·ellons es 

podrien encomanar a equips tècnics diferents, que haunen d'ac1uar amb un cmen 

coordinat fixat per les normes d'aplicació del planejament urbanfsuc que s'aprovés. 

Es podria mtervemr sobre el conJunt d'una manera més adaptable als canvis futurs, 

que lòg1camem s'han de produir, encara que siguin imprevisibles quan s'aprova la 

primera d1stribuc16. Tant l'arquitecte Lluís Cantallops com el rector havten vist solu

cions d'aquest 11pus en algunes universitats estrangeres noves i, acceptant que era 

una idea aplicable a la UPB, van fer un esforç per conjugar totes les variables en joc. 

Establenes les llmes bàsiques del nou ordenament, el rector Ferraté el va donar a 

conèixer, en pnmer lloc als d1rec1ors i equips directius de les escoles de Camins, 

Telecomunicació i lnfonnàtica, principals destinatàries del Campus Nord. L'l pri

mera reacció va ser de sorpresa I desconcen pel canvi radical de la proposta, amb 

el temor que se'n podna ressentir la unitat de les escoles; en ana\uzar-la amb sere:

mtat, 1 atès el gran convenciment que hi manifestava el rector, va ser acceptada, 

potser amb alguna re:ucência, sense exterioritzar reaccions contrànes 

Per tal de coordinar iota l'actuació es va constituir la Comissió del Pla d'obres del 

Campus Nord de Pedralbes, pres1d1da pel rector I formada per representants del 

Mm1sten, de b mateixa Umversnat, de les dues escoles d'Arquuectura de la UPB, 

del Col leg1 d'Arquuectes I per \'arquitecte autor del Pla especial d'ordenació del 

sec1or. En la reunió de cons111ució, el 15 de novembre de 1979, es va prendre l'a

cord que transcnvnn a contmuac16, que va ser tramès al M1111sten, 1 que rcílecte1x 

les intencions de la nova orientació. Dm així: 

«L1 totalitat dels edificis que constitueixen el Pla especial de Pedralbes ha 

de tenir el carltcter de contenidor polivalent. Això fa necess(ln un cs1Ud1 del 

croqms per" tot el conJunt, amb especial detall dels ed1fic1s docents, dels 

quals ha de reílecur la idea del seu caràcter unitari Aquest croquis, una 

vegada aprovat per la Comissió del Campus, haurà de ser vinculam per als 

uhenors desenvolupaments i haurà d'establir les cond1c1ons a què s'haurà 

de sotmetre cada projecte. Aquest croqms haurà de coordinar la re:v1s1ó del 

programa general d'actuació, el pla econòmic financer 1 la d1spomb1htat 

dels terrenys pel sistema d'expropiació. També h1 haurà de quedar establen 

el pla de realització de la infraestructura necessària, en els aspectes de la 

inírnestructura viàna, de serveis I d'equipament urbà 

•Es proposa que s'encarregui l'eslud1 del croquis a \'arqunccte Uufs Camallops 

Valen. 
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»l'esludi definuiu haurà de ser lliural el juny de 1980, 1 el febrer o març 

anterior se n'haurà de presentar un avanç, en el qual a més de la visió de 

conJunt ja quedi establen el programa d'ocupació dels terrenys». 

Cantallops va rebre l'encàrrec oficial del croquis el 19 de desembre de 1979; tot 1 

que la manera de procedir no era la nanna\ segons els hàbils establerts, el Minis1eri 

va acceptar aquest sistema de treball, i després va aprovar el Pla especial corres

ponent. Més tard, l'any 1984, la Corporació Metropolilana de Barcelona va donar 

la conformitat al que es va dir Pla espec1al del nou Campus Nord de Pedralbes. 

Es preveia un total de 111.803 metres quadrats de sostre, dels quals 99.268 eren 

sobre la rasant del terreny. L'edificabilnat sobre rasant era de 0,82 m1 de sostre per 

m1 de sòl, inferior a la màxima permesa. La voluntat era que la totalitat dels ediíi

cis ungués la consideració de contenidor polivalent, i que en l'ordenació es reflec

tís el caràcter unitari del conjunt. 

El canvi d'orientació va obligar a replantepr la dimensió prevista en el Pla especial 

per a cada un dels centres, 1 a encaminar la proposta cap a la possib1lilat d'una uu

htzació més gran per a serveis comuns als tres centres. Suposava per a cada cen

tre una reducció de superfkie respecte a les previsions del Pla especial. L'Escola 

de Camms passava a temr 25.000 metres quadrats en lloc dels 30.000 desitjats o 

dels 28.650 previstos a la solució antenor. Els laboratoris pesats de l'Escola es van 

preveure en una zona de fàcil accés. 

La proposta d'ordenació interna del terreny anava acompanyada d'una altra amb 

el pla de construccions i expropiacions per als anys 1979 al 1986, diferenciant en 

la programació el temps de redacció del projecte i el de l'execució de l'obra. La 

previsió era que entre 1982 1 1985 es construïssin en diverses fases els edificis que 

havien de ser ocupats per l'Escola de Camms, començant pels aularis. El 29 de 

Juliol de 1982, quan era m1mstre Federico Mayor, es va signar un conveni entre el 

Mimsten d'Educació i la Umversitat Politècnica en el qual s'establia el programa 

d'expropiacions i de construccions. El conveni no es va complir a causa del canvi 

de Govern com a conseqüència de les eleccions generals del 28 d'octubre de 1982, 

que van donar la victòna al Partit Socialista. 

El desembre de 1983, el rector Gabriel Ferraté responia en una entrevista: 

-El nou Campus es planifica des de fa temps i els terrenys que es necessi

ten per a l'Escola de Camins ja estan tots expropiats. El Ministeri dJU que 

la nostra és una de les poques umversnats que planifica racionalment les 



etapes del seu desenvolupament. Es comença justament per l'Escola de 

Camms, amb els dos pnmers mòduls especials que són els que contenen 
els laboratoris de Pons i d'Hidràulica, Estructures i Centre de Càlcul fona• 

mentalment. Ara el projecte és a Madrid, llest per ser aprovat, 1 probable
ment aquest mateix curs es començaran les obres». 7 
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La construcció dels primers pavellons, gestionada des del Ministeri, no es va mi

ciar íins al 1984, després d'aprovada la Llei de reforma umversnària de J 983, 

encara que amb una extensió temporal més llarga, a causa de la manca de recur

sos assignats. Al cap d'uns anys, traspassades les competències sobre Ics universi
tats a la Generalnat de Catalunya, aquesta va aprovar un pla quadriennal d'invcr
s100s (1988-1992) que va pennetre donar una forta embranzida a la construcció 
del Campus Nord. En parlarem al capital 18. 

l EIConsc:lldc M1mstrcsqueva aprovaraquest dccrcivascrl'úlumque \'a as.5lst1rtl  gcnt:ral Franco. 
tm:u dics abans dt la stva mon 

2 Josep M Basaflcz, lbl-oB gtrtm dt la Um\'t:rSltal, cxphai b stgUt:nt antcd0ta 
«Ens t�'ltm rtunns al Rcctorat Ftrratt, Torroja, Espmc:t. St:muosa I Jº- Parlà,�m del nou 
Campus Ftmut ddtns:l\'a un tmplaçamcm a la muntanya, prop de la zona de Fmcsircllts Jo 
cm decantava pels ttrrtnrs snuats tmrt la Torre Girona I la casem.a del Bruc U com�rsa va anar 
den vam en una discussió acalora.da cmrc Ftrratt I JO Ot cop Gabncl la ,-a tall;ir en sec amb una 
írast I un to poc habnual en ell "M1ra, perdona, perO cl rector sóc jo, i decideixo Jo!" La ffiC\'a 
rt5posta tspontàn1a va sc:r "D'acord, rector, trtpnJaràS fang íms que et JUb1hs1• Es va fer un s11cn
c1 llarg, quasi ciem A la fi, Ferr.ut , .. dff ºl dcc1dctxo que ho farem entre la Torre Girona I la 
caserna delBruc-
Basañtz,J M «Rcmcmbranus de la UPC» L'A1·tnç, núm 201, març 1996 
Si ens fixem amb dciall en cl con1111gut exacte d'aquesta 111formac16, que l'autor no data però que 
podem snunr abans de l'esuu de 1975, podem descobnr que, entre cis 3.551sten1s a la reumó, 
Basai\cz dc\,a ser cl que csta,·a menys 111format de la dcc1s16 defimuva, mentre, que cunosamcnt, 
cis altres tres, a pan del rector, en deV1en CSlar btn al correm perqut havien 1n1ervmgu1 en ks 
delicades gcsuons prtv1cs t.S simplement un supòsit de l'autor 

3 Per al coocixemcm de ]•r,-olució dr la poUuca dr planrpmtm urb:ml�ic dr l'àrea dr Barcelona tn 

aqutSlS anys, vegeu 
St:rralOsa, Albtn Ob}t'fll'OS y mtlodologfa dt 11n plan mtfropolmmo 

.¡ Sanchtz•Ttni.n, Salvador Ot Fran.::o a la Gtncra!ital, p 101 
'Aqutsu capella, a pamr dt 1983. va sc:r dcsunada. a Sala d'Actes de la Um,-crs11a1. es ,·a ftr t cxt· 

cutar un proJ«te d'adaplllC16 per al nou ús Ots de llavors ha sc:rvu per als actts solemnes dt la 
Um,�rs1tat inauguracions del curs acadtm1c, mvesudurcs dt doctors hono,is causa I altrrs 

6 Jo matrtx ht explicat tl procés d'aquesta instal bc16 prov151onal a l'aniclc •Els pnmcrs capltols dr 
la h1S10na 1971-1978•, dms drl lhbrr ES<olo Ttcm,a �ptrior d'Engmytria di: Tdi:com11n1cac11, de 
Barcdono: 25 anys Barcclo11.1 St:n-c1 de Pubhcac,ons dr la UPC 1998) 

7 El Chollo, númrro tsmtnm 



13 . L'ESCOLA l LA UNIVERSITAT 

L'Escola de Camins va ser creada i va començar a funcionar a \'interior de la 

Universilat Politècnica; des del primer moment hi va eslar integrada. La creació de 

la UPB és anterior a la de l'Escola. Aquestes afirmacions, que poden semblar 

òbvies, ajuden a entendre alguns aspectes de l'evolució, i de la relació entre els 

equips directius de l'Escola i el òrgans de govern de la Universitat. 

Les tres escoles superiors més antigues que formen la Universüat Politècnica, ja 

existien quan aquesta va ser creada l'any 1971. Tenien una tradició llarga de fun. 

cionament individual més autònom, adjecliu que uso -tanmateix amb poc ngor

en el sentit d'una relació llunyana amb els organismes de l'administració superior 

corresponem, però no en el sentit de capacitat reconeguda d'autogovern. Les esco

les tenien una dependència sense intermediaris del Ministeri, el control del qual 

resultava llunyà i bastant relatiu. Els directors de les escoles exercien la màxima 

autoritat a cada centre, cenamem amb una capacitat de decisió limitada i amb uns 

recursos escassos, que adm1mstraven m1ernament segons el seu criteri, ja que l'au

tomat superior era exercida a distància. La majoria de les decisions sobre un:l esco

la (dotacions de proíessorat o d'altre personal, subvencions genèriques per a fun

cionament, subvencions amb finalitat definida, recursos per a inversions, noves 

construccions, etc.) es prenien en el Ministeri. Els resultats depenien en gran mesu

ra de la bona rel:lció que el director pogués establir amb els allS càrrecs, i de la 

capacitat de persuasió per aconsegmr recursos. Tinguem en compte que la progra

mació de les politiques públiques era pràcticament inexistent. Les diferències entre 

les tres escoles superiors de Cawlunya que van formar la Universitat Politècnica 

eren nOLables, a causa del seu origen, de la seva història, del tipus d'estudis que 

impartien i del tarannà col·lectiu; unes estaven més afavondes que altres; no tenien 

entre elles altra relació que la que voluntànament poguessin establir. 

Aspectes de la integració de les escoles a la Universitat 

Quan les escoles van pass:lr a formar part de la Universitat hi va haver una 

resistència soterrada, sobretOl per pan d'alguna, no expressada explícitament però 

visible en nombrosos detalls, en pan explicable per la reacció de totes les institu

cions a qualsevol canvi. lnicialment, va costar d'implantar la nova organització i la 

dependència d'un Rectorat més proper, que significava que tots els tràmits admi

nistratius corresponten a la Universitat i no pas directament des de cada centre als 

serveis centrals del Mm1steri a Madrid. La labor del rector i del gerent, els pnmers 

anys, per transformar allò que era un conjunt d'escoles en una universnat, va 
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requerir un esforç tenaç i una capacilat de geslió amb uns objectius clars. L'l inte

gració dels centres, en un sentit administratiu, es va produir per aplicació del 

decret de creació de la Universitat; però la integració en un sentH total, sociològic, 

va ser un procés d'assimilació, que només va avançar pel pas dels anys; ho va faci

litar la substitució progressiva en els càrrecs directius i d'adm1mstració de les per

sones que tenien uns hàbits arrelats per unes de noves, seguint l'evolució natural 

1 generacional de les insmucions. 

D'una forma similar podríem considerar el procés d'integració de l'Escola de 

Camins de Madnd a la corresponent Universitat Politècnica, procés en el qual la 

solera i el prestigi tradicionals de l'Escola, que ja he comentat en un capítol ante

rior, van ser factors addicionals de resistència. 

L'Escola de Camins neix dins de la Universitat Politècnica 

L'Escola de Camins de B:ucelona va néixer dins de la Universitat Politècnica. No 

tenia la història prèvia de les altres escoles de Catalunya ni de la de la ma1eixa 

branca de Madnd. L'oriemació renovadora impulsada des de l'1mci pel director 

Torroja només podia tenir viabilitat a través de la Universitat Politècnica. Els pro

fessors mcorporats compartien l'espern renovador. Des del primer moment va ser 

acceptada la integració a la UPB, entesa com a consciència de formar parl de la ms

mució, que no és pas sinònim d'uniformitat emre tots els centres, 1 que s'ha d'ex

pressar d'una manera activa, tot mantenint l'esnl propi de l'Escola, tant professio

nal com corporatiu. 

La creació d'escoles noves, com ara la de Camms, i poc abans la de 

Telecomunicació i més 1ard algunes ahres, va suposar un creixement de la UPB. 

Els centres que s'hi incorporaven de nou, amb \'entusiasme de posar en marxa una 

nova activitat, van fer una contribució positiva a la formació de la Universital. En 

part, pel que suposava de creixement material, però també perquè aponaven un 

esperit nou no condicionat per una història i unes tradicions, que contnbuia a la 

renovació instilUc1onal, a la conformació de la msmució segons els requeriments 

propis del temps. Aquest estat d'esperit va ser valorat des del Rectorat. 

Els responsables de l'Escola de Camms sabien que les decisions generals respec1e 

al seu funcionament s'havien de prendre en el si de la UPB, 1 d'acord amb els 

òrgans de govern; no ho qüestionaven. En partir de zero, l'Escola es va trobar amb 

totes les necessitats i mancances pròpies d'un centre universitari nou. Els pnmers 

anys va ser necessari un esforç de voluntat i d'ac1uaci6 decidida de la Gerència, ja 
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que l'Escola es va posar amb marxa amb el compromls, 1rrealilzable a la pràctica, 

1 també hmuat en el temps, de no produir increment de despesa. El gerent Josep 

M. Basiñez va haver de fer autèntics equihbris per anar assignant a l1Escola alguns 

recursos humans i econòmics que poguessin ser absorbits ordinàriament des del 

pressupost de la Universitat. Va tenir d'enginyar-se-les per assignar alguna perso

na d1admm1stració i serveis sense ampliar planulles; llavors les dotacions de les 

plantilles s'havien de seguir amb molt ngor, sense possibiluat de sobrepassar-les; 

aconsegmr l'aprovació d'una ampliació era un procés llarg de tramitació, amb l'in

convenient afegit de la dificultat de finançar-la. S'havien d'aprofitar situacions sin

gulars; aphcam petites redistribucions de plan11\la, s'havia de treure personal de 

les escoles que estaven més ben dotades, snuació que els d1rect1us dels centres més 

beneficiats no volen reconèixer mai, i només l'accepten com un gest de bona 

voluntat, de generositat i de solidaritat. 

Els pnmers anys, a base d'aportacions molt pemes es va anar dotant l'Escola de 

professorat, de personal d'administració i serveis, d'equipament c1emific, de mate• 

rial d'oficina, etc., amb una acció restringida però tenaç a 1ravés de la Gerència. 

L'Escola apreciava la bona d1spos1ció tot i que els resultats fossin limnats, molt 

inferiors al que hauria estat necessan. Duram els pnmers passos d'un centre, l'en• 

tusiasme dels que h1 neballen (professors de tots els nivells I personal d1admm1s• 

tració i serveis) 1 dels estudiants, que participen activament en la suggestiva tasca 

de posar·lo en marxa i de fer notar la seva presència, permet suponar i suplir nom• 

broses mancances, i acceptar la lentitud de l'avenç positiu. 

Però a mesura que, al cap d'uns anys, l'Escola va entram en una linia de func10• 

nament normal, s'esvaeix l'entusiasme desinteressat propi d'una activitat nova i les 

necessitats no resoltes esdevenen causa de descontentament. Els molls problemes 

no resolts aíloren periòd1camenl. En primer lloc es veu que el que he anomenat 

func1onamem normal es produeix en un mvell de recursos personals I matenals 

mferior al d'altres centres, fet que fomenta a l'interior de l'Escola una sensació de 

marginació 

Problemes i deficiències 

En començar el curs 1976•1977, les actes de les reunions del Claustre de l'Escola 

reílecte1xen l'estat d'ànim col-lecuu. A finals d'octubre encara no havien començat 

les classes a causa de diversos problemes. El pnmer era la manca de professors, per 

raó de la falta de pressupost per contractar•ne de nous; dels 12,8 milions de pesse• 

tes sol-lic1tats i que es consideraven necessaris, només n'havia estai autoritzat el 
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60%. El problema de la manca de recursos per fer front a l'increment necessari de 

contracció era general per a tota la UPB; la situació es repelia cada començamenl 

de curs. Però en una escola com la de úmins, que haVla de posar en marx."\ un curs 

nou, i que el nombre d'esrndiams estava en creixement, presentava una graveta! 

més gran que en els centres que suportaven només el creixement normal. 

L'Escola també patia la manca de personal d'adrmmstració i subaltern; es volia con

dicionar el començament de les classes a la solució d'aquest tema. A caus., de la vacant 

de la Gerència a la UPB, l'aparença dels problemes ern encara més greu. Tothom acu

dia al rector, que, impotent per donar solucions, s'excusava en la manca de gerent. 

L'ambient de males1ar generalitzat feia aflorar amb mtens1tat altres problemes: la 

manca de laboratoris, la manca d'un espai mímm idom per poder treballar els pro• 

fessors en dedicació exclusiva, etc Davant de la inconcreció de les respostes en les 

sovmtepdes reunions al Rectorat sense resultats tangibles, l'ambient de malestar 1 

de protesta s'estenia a l'm1erior de l'Escola; la mact1v1tat docent es traduia en 

assemblees frequents, de professors I estudiants, on la gravetat dels problemes era 

qualificada de superlativa. S'msis11a a plantejar amb fermesa les necessitats, a fer 

accions de força com a únic camí per aconseguir les reivindicacions; campanyes a 

la premsa I a la ràdio, malgrat que l'opmió d'alguns era que els temes tenien poc 

mterès per al públic, 1 que, atesa la suuació polí1ica general, els focus d'atenció 

eren uns altres; s'acordà de parlar amb el go\'ernador civil, probablemem aprofi• 

tant que ocupava el càrrec l'engmyer de camins Salvador S:inchez• Ter:tn; que es 

demanés la col·laboració del Patronat i del Col·legi d'Enginyers de Camins, tot 1 

que algunes veus es manifestaven en el sentit que l'aJut podia ser moral, però que 

la missió d'aquests ens no era solucionar el manteniment de l'Escola, del qual 

n'havia de respondre la Universitat, en tot cas amb l'aJUl de l'Estat S'arnbà a par• 

lar de realitzar una contractació anòmala de les persones necessàries, amb volgu· 

da 1\-legahtat, t que després algú p solucionaria la megulantat 

Un ahre mot m d'inqmetud era la situació dels terrenys I de l1ed1f1c1 per a l'Escola 

Era d'una categona diferent, perquè depenia ben poc de la maieixa Escola, si bé 

l'actitud era d'exigència del seguiment de tOles les gesuons empreses des del 

Rec10ra1 i de la Gerència 

He desem amb cen detall els problemes, com a mostra de la situació que es vivia 

a l'Escola durant unes quames setmanes fins a ambar a un punt que semblava 

assolar el llmn màxim. Entretant, per a la comractació de professorat, s'autoritzà 

un petit mcremem, circumstància que contribui al fet que es replantegés la repre• 

sa de les classes, entre altres tres opcions alternauves. En una assemblea, a la mei• 
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tat de novembre, l'opaó d'iniciar les classes va ser la que va obtenir mts vots però 

sense majoria. Atenuada lleugerament la tensió interna, començaven les classes del 

curs 1976-1977, sense haver avançat en l'encamlament de cap de les altres ques

uons que s'exigien. 

Opinió personal des de la Gerència 

Sóc tesumoni d'excepció de la siluació tan especial, ja que va ser en aquesta avi

nentesa que, a fmal de l 976, vaig acceptar la responsab1luat de la Gerència; no era 

l'únic problema candent que trobava. lmmediaLament, des del nou càrrec vaig 

entrar en contacte amb els responsables de l'Escola de Camins, per conèixer els 

problemes que se m'anunciaven com a urgents. Des del pnmer moment en vaig 

copsar la magnitud, vaig comprovar que eren realment mqumams per als que n'e

ren vfcumes cada dia Vaig procurar ser recepuu i analuzar-los amb serenitat, sen

se defugir de plamepr-los amb claredat, amb la màxima mformac1ó possible, per 

tal d'apuntar Vies de solució. 

La d1scnmm:mó negauva respec1e a ahres escoles, en la qual 1ns1s11en, es podia 

demos1rar amb dades objectives; era explicable a causa de la rapidesa i la impro

visació com s'havia posat en marxa l'Escola En els tres grans blocs sobre els quals 

es basa el funcionament d'un centre (professorat, personal d'administració i ser

veis I despeses de funcionament ordmari) les dotacions assignades a Camins resul

taven inferiors a les de les tres escoles supenors consolidades de la UPB, no sola

ment en valors totals, sinó en proporció al nombre d'alumnes. A més, l'Escola no 

disposava de l'equipament científic i 1ecnològic mfmm necessari per a l'activilat 

docent, del qual encara no se \'havia dotat suficientment. Caha arbitrar mesures 

per corregir el desequihbn, 1 que fossin acceptades pels òrgans de govern de la 

Umversnat. Sempre m'ha preocupat que tots els centres I serveis s1gU1n tractats 

amb equanimitat; l'aphcació d'aquest pnncip1 exigia una atenció especial a l'Escola 

per snuar-la al mateix nivell que 1enien les altres. Va ser un dels objectius que em 

vaig proposar des de la Gerència, 1 ho vaig expressar amb claredat, demanam la 

col·laborac16 de tothom per aconseguir-lo (el Rectorat, els responsables de les 

altres escoles I els de la mateixa de Camms). Des de la pnmera reumó vaig apre

ciar la bona d1sposic16 que existia entre els d1recuus d'aquesta, que no considera

ven la protesta com una fonna de comportament, smó com un mnjà de pressió 

per aconsegU1r solucionar uns problemes. Em va facilitar molt la gestió el fet psi

cològic que creien trobar en mi un imerlocutor, automzat, amb ganes de no dis

simular m defug1r els problemes, sinó de fer-hi front en la mesura del possible, 

situació que temen la sensació que no s'havia produït des de feia mesos. 
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Al llarg d'urts anys, vam proposar que, en la distribució per centres dels recursos 
de funcionament del pressupost de la Universilal (cap. 2n), l'Escola de Camins que
dés una mica afavorida; que en la distribució d'alguna subvenció per inversions es 
considerés la falta d'equipament; que alguna subvenció específica els estigués direc
tamem assignada; vam fer geslions al Ministeri encaminades a aquest objectiu. Les 
propostes de la Gerència van merèixer la conformitat de la Junla de Govern. En 
matèria de personal d'administració I serveis es va procurar augmentar els efectius 
assignats a l'Escola, ja sigui en una ampliació de !a plantilla de la Universitat, ja sigui 
per mitjà d'una pelita redistribució interna. Podria esmentar molts petits passos en 
el sentit que el creixement de l'Escola de Camins fos lleugerament més gran que el 
de les allres, per acoslar-nos a una silUació d'equilibri. No voldria donar la sensa
ció d'haver descoben o implanlal cap orienlació nova des de la Gerència; realment, 
no feia més que inlentar seguir la del meu antecessor Josep M. Bastiñez. 

Les peticions d'equtpament de \'Escola havien de ser aleses amb crèdils d'inver
sions, que sovint eren gestionats directament des del Ministeri, no pas uansferits 
a la Universitat; aquesta proposava les adquisicions, però feia poc més que la fun
ció d'intermediària, encara que el resultat final podia dependre de la concreció 
amb què es raonés la sol·licitud i de la insistència amb què es portés a tenne el 
seguimenl de l'evolució del procés. Entre les necessllats de l'Escola n'hi havia de 
molt específiques; hi figuraven alguns equipaments, l'interès pels quals era ben 
argumentat, però que podien ocasionar complicacions en l'adquisició, ja que en 
aplicar la legalitat eren situacions excepcionals en el procediment. En alguns casos 
es van haver de vèncer esculls dificils que ho obstaculitzaven. La bona col·labora
ció de la Direcció de l'Escola va fer culminar amb èxit algunes gestions que moks 
aconsellaven que era millor no impulsar. 

Un comentari singular mereix la qüestió de l'edifici. Des dels primers mesos d'o
cupar la Gerència, vaig procurar accelerar el procés d'expropiació de la finca con
creta de la Torre Girona, per tal que l'edifici quedés totalment a la disposició de 
l'Escola; vaig haver de negociar amb les religioses de \'Assumpció perquè el dei
xessin totalment lliure, situació que es va produir l'abril de 1977, a canvi d'algu
na compensació. Es van poder vèncer totes les dificultats, algunes d'un cost econò
mic notable i altres d'insignificants. El pas següent va ser que es poguessin atendre 
les obres de remodelació interior de \'edifici que ja he comentat. Tol això va ocu
par molles hores de preparació, per tal d'aconseguir que els tràmits no quedessin 
col·lapsats dinlre de \'aparell de la burocràcia, o millor que superessin els esculls 
on molles vegades s'entrebanquen, ja sigui per les complicacions reals pròp.ies del 
procediment,ja sigui perquè resulta mes fàcil trobar una excusa, que orientar amb 
eficàcia un tràmit complex 
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Relacions dels centres amb els òrgans de govern 

El Íet de pertànyer a la Umversitat Poluècnica es valora de forma d1íerent des de 

les diverses escoles. El que en sentll genèric s'anomena «la Universitat•, es ,,eu 

sovint des dels cemres universitaris com un ens extern que posa obstacles a les 

mqu1etuds mternes. El Rectorat i la Gerència estan en el punt de mira de iots els 

centres; h1 han d'acudir per a múltiples gestions ordinàries, i hi h;:m de ding1r totes 

les sol·licituds, de manera especial quan tenen una incidència econòmica. El rec

tor ês la instància més elevada; com a màxima autoritat umvers11ària, tola la comu

mtal h atorga el tracte I la consideració propis de \'ah càrrec. A ell correspon l'al

ta polrt1ca umversuària i la representació de la inslllució; de l'acmud del rector pot 

dependre la imatge externa de la Universitat El gerent lé una responsab1l1tat exe

cutiva, subordinada al rector. del qual depèn; la relació amb els cemres és més pro

pera i exempta de protocol. El gerent és el que moltes vegades rep en primera 

ms1ància les peticions i les nolic1es dels problemes. S'ha de mostrar recepuu; ha 

d'atendre amb seremtat les peticions I les queixes; sovim s'espera I s'exigeix que 

trobi respostes immediates. A vegades no és possible, o ha de respondre amb nega
lives; habuualment és l'encarrega, de trametre les instruccions emanades dels 

òrgans de govern, encara que no s1gum agradables. En una universitat, el gerent 
personalitza sovmt el ngor adm1mstnmu I econòmic. Aquests condic1onamems 

obliguen a actuar de forma que les quesuons que corresponen a la gestió ordmà

ria ÍUncionm correctamem, e\'llant que vagm a parar al rector per un conducte 

1mprop1 1 el forcin a intervenir directament en assumptes que pertoquen al nivell 

execuuu. 

Les relacions del Rectorat i la Gerència amb els centres presenta modalitats diver

ses. L'expenència personal viscuda a la UPB (des dels càrrecs de gerem i de vice

gcrent) em va donar ocasió d'observar a1entamcn1 aquesta relació, per procurar 

actuar en cada cas amb el tracte idoni; alhora em va moure, en l'etapa d'exercici 

del càrrec o en les posteriors, a estendre l'atenció a com es presemava el fenomen 

en altres uruversualS o en altres periodes de Gerència de la UPB. Així com alguns 

anahstes han parlat de «models» diversos d'umvers11a1, les relacions mternes en 

una mateixa umvers1tat presenten una notable di\'ersitat, en múltiples \•essants. El 

concepte I la valoraaó que els centres tenen de la funció dels òrgans de go\'ern, i 

en concret de la Gerència, no és umforme. En la relació, cada cemre tendeix a 

adquirir uns hàbilS propis de componamem col-lecuu, que no canvien Íàc1lmen1, 

encara que ho facm les persones que en tenen la responsab1luat d1recuva I el repre

senten. N'hi ha que acuden a la Gerència amb una quesuó planiejada amb vague

tat I mconcrec1ó, de là qual no resulta faci l esbrinar 1 encertar qum és el ventable 

problema; s1 no s'encena tal com l'interlocutor desitp, pol ser que reaccioni amb 
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indiferència, o bé, al contrari, que la reacció immediarn sigui qualificar la gestió 
d'meílcaç. Un altre vessam ts el mamem de plantejar una qüestió: quan comença 
a emergir com a problema, o bé, al contrari, deixa r -la avançar sense intervenir-hi 

m denunciar-la, no donant-ne compte íins que ha adquint gravetat, i per tant 

resulta més d1flcil fer-hi front. Uns acwen amb voluntat de resoldre dms el centre 

tot allò que és possible; ahres, en canvi, sempre tenen un problema a punt, més o 
menys fonamentat, 1 quan es creu que aquest entra en vies de solució, apareix un 

matis que el complica o bé un altre problema diferent, com si es delectessin a 
assenyalar les dificultats i a augmentar-les. El panorama universitari resulta bas

tant heterogeni. 

La formac16, el temperament 1 \'actnud personal del que ocupa el càrrec de gerent, 
el fet que tendeixi a mostrar-se receptm o no, que tmgm una sens1b1htat onenta
da en uns detenmnats aspectes o valors, que vulgui fer predominar el seu cnten 

o que fomenti la col·laboració, que tmgui predisposició a actuar de forma perso

nal o en eqmp, que 1mgu1 orientada en un senm o ahre la seva formació (econò
mica, jurídica o tècnica) o que mostn unes o altres pnontats en la gestió, ja s1gm 

a tflol personal o per les directnus de la politica universitària, són factors que 
determinen l1e\'oluc1ó que prenen alguns esdeYemments. També s'ha de ponderar 

l'estructura de supon amb què compta la Gerència. En els an)'S en què siluo 
aquesta reflexió, les estructures administratives I de gesnó eren moh rud1mentà
nes a Iotes les universiiats. L'esforç i la voluntat d'algunes persones supha la man
ca de mnpns I de preparació 1ècmca. l:s explicable perquè estrenàvem un funcio
nament de la Universitat al qual no estàvem habituats com un organisme autònom 
administrat1u1

; també, a causa que la figura del gerent era rela11vament nova (nas

cuda de la llei de l 970), i no hi havia hagut temps ni recursos ni ambient propi
ci per evolucionar com s'ha pogut fer en etapes posteriors. 

Duram el temps que vmg exercir la responsabilitat de gerent (entre 19761 1981), 
el tracte amb els diversos centres va ser per a mi alliçonador I ennqu,dor. La rela
ció amb l'Escola de Camms va ser de les més gratificants, potser a causa del meu 

temperament I de l'atenció rebuda. Les peticions que provenien de l'Escola es pre
semaven de manera clara I completa, amb el supon de les dades necessàries. Si h1 

havia termm1s fixats no s'acostumaven a endarrerir. En els plantepments es mos

traven exigents, però no defugien d'accep1ar les dificultats inherents a cada situa
ció. Davant la complexitat de cada cas procuràvem avançar progressivament amb 
bona col-laboració, encara que fos a peuts passos, però sense retrocés. L'exigència 

des de l'Escola anava acompanyada de la voluntat de col·laboració, i de la satis

facció comparttda quan podíem esborrar de la lhsta una qúesuó pendenl. 

Conservo un record molt gro.t del tracte amb l'Escola des dels pnmers mesos que 
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feia de gerent, no solamem per la modesta aponació que h1 v:ug poder fer, smó 

també pel suport que vaig trobar en algunes persones, especialment en el director 

José A. Torrop, quan JO aterrava en un càrrec força complex, per al qual tema poca 

expenència I pocs ajuts externs. Sempre podíem avançar conJUntamem en plante• 
jar i mtent:u resoldre les qüesnons que es presenrnven, ponderam les dades, les 
vies per anar endavant, les dificultats, etc., amb l'obJecuu de trobar solucions. 
Malgrat la tenaCllat en l'exigència, en molts casos l'act11ud contrast<M• amb la d'al

tres escoles que es limitaven a anunciar els problemes, exigint naturalment la solu
ció, però sense més, sense voler ser partícips de les chficullats i sense expressar cap 

sausfacc1ó quan es trobava un carni de solució, entrebancam les gesuons s1 no evo• 
lucionaven al rnme o en el sentit que esperaven Des d'alguns centres es tenia la 
idea que el gerent d'una universitat ha de posseir unes facultats màgiques o tau• 

matúrg,ques i alhora ha de servir de diana que rebi tots els dards. L1 persona que 
ocupa el càrrec ha de: ser conscient que es pot trobar amb snuac1ons d'aquest 

tipus. 

L'Administració de l'Escola 

En analitzar la relació amb l'Escola, m'he refent fms am als d1rec11us (director 1 

s01sd1recwrs) com a agents de la relació. En l'època que: estudiem certament era 
així. A tots els centres hi ha una administració, 1 un personal que hi treballa I n'està 
encarregat. Moltes de les gesuons ordmàries han de correspondre al personal d'ad• 

mmistració, que h1 té una responsabilitat reconeguda, no pas als professors. Però 
llavors, la reahtat enc.ira no era a1xl. L'Adrmms1rac16 de l'Escola I la sev.i evolució, 
mereix un comentari. La funció que van exercir les pruneres persones que van 
entrar a l'Escola, amb la categoria d'auxihar administratiu, es pot quahficar amb 

més propietat com de secretaria de la Direcció. Eren Susana P1queras Muñoz, que 
ja he esmentat, 1 Montserrat Cobo Valen:1 Més tard s'hi v.in mcorporar ah res per• 
sones He comentat, al pnnc1pi d'aquest mateix capfto\1 que un dels problemes per 

als qu.ils des de l'Escola s'exigia una solució immediata era el de la manca de per· 
sona! d'adm1mstrac16; micialment tot era de la categona auxiliar Aquest fet, afegit 

a la manca d'experiència admmistrauva dels interessats, 1 de la circumstància que 

l'Escola estava en fase de formació, va fer que la responsab1l11m de la gestió admi• 
mstra11va fos assumida pels càrrecs acadèmics, pnnc1palmem pel secretari, fins 1 
tot func1onalment, el persoñal d'administració es considerava que depenia dels 
càrrecs d1recuus. i:s, sobretot era en aquell temps, bastant generalitzada la tendèn· 

c1a dels càrrecs acadèmics d'incidir directament en el terreny de la gestió. Amb els 

anys, en eiapes pos1eriors a la que estudiem, hi ha hagu1 una acció de go\'ern enca• 
minada a professionalnzar l'adminis1ració, a dcfm1r les funcions I a delim11ar el seu 
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camp, i alhora a proporcionar una formació especialuzada al personal que en 1é la 

responsab1htat, sovint adqumda en paral·lel a l'exerc1c1 professional. La millora ha 

tardat anys a ser una reahtat, 11:ivors érem conscients del problema, però no tení

em a l'abas1 la poss1bihtat m l'ambiem propici per fer -hi front. 

La relació entre les escoles I el Rectorat no es limita als aspectes econòmics 1 mfra

estructurals, encara que s6n els que ocupen més dedicació. N'hi ha d'altres que 

corresponen plenament al camp de l'activitat acadèmica. En tmc un coneixement 

menys directe. En aquesta linia podem incloure, emrc d'altres i com un cas con

cret, la tramitació de l'aprovació oficial del nou pla d'estudis, 1mpuls.n des de 

l'Escola de Camins 

Participació de les escoles en els problemes globals de la 
Universitat 

Les acutuds de les escoles respecte a la Universitat són he1erogèmes. Unes tendei

xen a considerar les siluacions en el marc global de la Umversi1at, o encara en un 

de més ampli de la societat de l'entom, mentre que d'ahres ho circumscnuen al 

parncular del centre. La diferència es manifes1a clavam de qüestions concretes, per 

a les quals uns se cenyeixen a plantepr que se'ls solucioni el problema del seu cen

tre, mentre que d'ahres ho consideren en el conJum de la comumtat I dcsugen que 

la solució tingui un senm global Donar prioritat a les necessila1s o als pums de 

vista del propi centre per sobre dels generals de la Umvers1tat, marca diferències. 

Una situació comuna és que des de Ics altes instàncies del govern de la Umversnat 

(Rectorat I Gerència) s'han de tenir en compte les qüesuons amb una visió de con

JUnt, que forma pan del deure del governam de vetllar per l'interès col·lecuu de 

la comumtat, des d'alguns cemres es comprèn i comparteix aquest cnten, l n'hi ha 

uns ah res que sempre es consideren desafavoms i víctimes. Mem re que uns par

ticipen en les 1mcia11ves col lecuves, i fins i tot les impulsen, altres les accepten 

amb certa passivilal. 

El grau de part1c1pació en les decisions col·lecuves, de fonna més o menys mten

sa i activa, és bastant diversa. Encara es pot distmg1r segons el tipus de quesuons. 

N'hi ha unes relatives a l'es1ruc1ura l a l'organització global, que solen interessar 

més a uns centres que a altres; n'hi ha unes altres que pertanyen més a la imatge 

o a la projecció pública de la Umversitat, per a les quals s'hi solen interessar uns 

altres centres. Uns es mostren presents al costat del Rectorat en els momems o en 

les siluacions diflc1ls, procuram donar iot el suport, mentre d'altres adopten una 

acrnud de col laboració més d1s1ant. Davant de les grans orientacions col lectives 
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sobre les quals la Umvers1tm Politècnica pren partit (autonomia umversnària, esLa• 

tut del professorat, ús de la llengua catalana en l'ensenyament universitari, per 

posar uns exemples), i'aClltud dels centres és plural: mentre que uns les impulsen 

amb vigor, altres les segueixen amb reticència. Habitualment l'Escola de Camins 

s'involucrava en les questions més bàsiques, a les quals atorgava priorilal, i estava 

al costat del Rec1omt en les grans opcions col·lectives. 

L1 participació en els òrgans de govern, tant a la Junta de Govern en ple, com a 

les comissions, en les quals es debaten i preparen els lemes principals, també pre

senta varietats segons els centres, des de la participació acuva a un comportament 

passiu o poc interessaL L'Escola de Camins es mostrava atreia per les qüestions 

principals I la seva panicipació era tinguda en compte. 

Un altre aspecte, més restringit, és la representació de les escoles en els equtps rec

torals. Per a la designació dels vicerectors, el rector sempre ha tingut present que 

hi fossin representades les diverses escoles. Des de 1978, quan Ferralé va retornar 

al Rectorat, es va potenciar el concepte d'equip entre el conjunt de vicerectors, el 

nombre dels quals va augmentar, amb una distribució més clara de les funcions. 

L1 representativitat, tant terntorial com ideològica, va ser un factor que va comp

tar en la formació de l'equip rectoral de 1978, 1 en els posteriors. Ben aviat l'Escola 

de Camins va tenir representació a l'equip rectoral, quan, en la renovació de juliol 

de 1982, van ser designats vicerectors Eduardo Alonso I Manuel Casteleiro, 

d'lnves11gaci6 i de Professorat, respecuvamenl. Posteriorment, altres professors de 

l'Escola també han ocupat el càrrec de vicerector, com veurem més endavant. 

El tipus de relació establena amb la Uni\·ersitat (Rectorat I Gerència) ajuda a 

entendre l'evolució expenmentada per l'Escola els primers anys, 1 probablement la 

dels posteriors, i la situa en una posició definida en el conjunt dels centres de b 

Umversnat Politècnica. 

l En aquesta etapa, anterior a l'aprovac16 de la Llel de reforma Unt\'Crsnària de 1983, es \"a aconse
guir una definició de l'autonomia aclmimstraliva (pressupos1�na, de planulles de personal, patri
monial, e1c ) força elevada; probablement amb rots ngor Jurídic que el que s'ha aconsegu11 en l'e
tapa posterior. !:s un.a qüestió que mereix una anàlisi que no s'h:i ponat a 1erme Em refereixo a 
la universitat en general, no pas a la UPB en concret 

2 Susana Piqueras, al cap d'uns anys, acabats cis estudis de Drel, va seguir b. carrna administrati\·a 
a la mme1xa UTil\'CTSllat, acmalmem ts funcionària de \'Escala Ttcmca I ocupa el lloc de Cap de 
\'Assessona Jurld1ca Montserrat Cobo. al cap d'uns anys, va dec1d1r voluntàriament de deixar la 
UPB 



l 4 . 1984: DEU ANYS DE L'ESCOLA

El curs 1983-1984 es compleixen deu anys de l'entrada en funcionament de 
l'Escola. És un aniversari smgular que delimita la pnmera etapa de la seva vida La 
commemoració de \'aniversari d'una mslitució constitueix una gran oponumtat, 
sobretot per als que h1 han panicipa1, per a la reílexió entorn del que ha repre
sentat, la funció que ha acomplen, l'evolució que ha experimentat, les cir
cumstàncies en què s'ha produït, els factors favorables I adversos que hi han con
tribmt, i les persones que ho han possibilitat i dirigu. És una ocasió per valorar les 
realitats que s'han aconseguu i analitzar s1 s'han complert els ob1ecuus que van 
inspirar la fundac16, tant els externs de servei a la societat, com els que interna
ment van proposar els que la van posar en marxa. Partint que el bahmç és pos1uu, 
queda jusnficat que l'aniversari es commemori amb solemnilal. 

lntemarem analitzar diversos aspectes. En els caphols anteriors he procurat apun
tar amb obJecuvnat algunes facetes de la història de l'Escola, començant pels pre
cedents més remots, L íent referència al marc en el qual es van prodmr He procu
rat descnure 1 mterpretar les quesuons amb cena perspecuva històrica; el temps 
transcorregut ho comença a permetre 

Estabilitat i normalitat 

Al cap de deu anys de funcionament, l'Escola de Camins ha adqmnt una situació 
de normalirnt, d'estabilitat. Entre les escoles de la UPB, ha aconseguit formar part 
del conjunt de les consolidades; ha deixat de pertànyer al grup de les noves.Ja que 
des de 1974 se n'han creat d'altres: la Facultat d'Informàtica (1976), l'Escola 
d'Enginyers Agrònoms de Lleida (1976)' l'Escola 
Umversuària de Girona (1974), la d'Òptica a Terrassa (1977), 
la Superior d'Arquuectura del Vallès (1979, per transformació 
del que era una delegac10 de la de Barcelona). 

Per al càrrec de d1ree1or de l'Escola, després del pnmer, José 
A. Torroja, nomenat de manera excepcional amb la missió de 

posar-la en marxa, h1 han passat ires mulars elegits pel 
Claustre de l'Escola. El pnmer va ser Eduardo Alonso, de l'e
lecció del qual a í1nal de l'any 1978 Ja hem parlat. Per subs

muir-lo, en haver acabat el tnenm establen pel reglament, va 
ser elegll, el març de 1982, Juan Murcia Vela, professor agre-
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gal de l'àrea de Formigó; deixeble i bon amic I admirador de l'obra I la persona de 

José A. Torroja, va seguir des de la Direcció de l'Escola les mateixes orientacions. 

El gener de 1983, enmig d'unes relacions una mico tibants a l'interior de l'Escola, 

no va ser accep1ada pel Claustre una proposta de reorgamtzac16 de l'equip de 

Direcció; la votació desfavorable va motivar que Murc1a presentés la d1m1ssi6 com 

a director, abans de completar el període reglamentari. Després va convocar elec

cions per triar un nou director, sense que dues vegades es presentés cap cand1dal. 

El periode 1ransitori va durar tres mesos. Finalment, el mes d'abril, en un claustre 

convocat directament des del Rectorat, va ser elegit Eugenio Oñate Jbañez de 

Navarro (València, 1953), professor d'Estructures, que va substituir Murcia. 

Durant el mandal d1Oñale va lernr lloc la celebració del desè: aniversari de l'Escola. 

Lès acuv1tats de l'Escola es desenvolupen amb normalitat: les classes dels cursos 

regulars, cursos de doctorat i de postgrau, programes I pr0Jec1es de recerca, etc. El 

curs 1976-1977 va son1r la primera promoció, fonnada per es1ud1ants que havien 

enlrat a l'Escola de Barcelona a tercer curs de carrera; des de llavors van soni m cada 

any promocions regulars de graduats, que s'incorporen a l'acuvital professional 

Del fet que la suuació de l'Escola ha aconsegun un grau d'esta

b1htat, en donem diverses mostres. El nombre d'estudiams en 

els cursos propers al 1983-1984 ha assolit la xifra d'uns 720, 

entre els quals n'h1 ha una vintena dels cursos de doctoral. El 

nombre de professors de l'Escola és de 99; el 40% estan en 

dedicació exclusiva. A l'Administració de l'Escola h1 treballen 9 

persones i 18 en serveis. A partir del desembre de 1979 que es 

va llegir la primera tesi doctoral, cada curs se'n presenten algu

nes; fins al final del 1983-l 984 se n'han llegit 18. Aques1es 

xifres es manlenen amb moh poca variació en els pnmers qua

tre o cinc anys, i s'hi mantmdran durant un perlode semblam. 

Per mm cl creixement quantitaliu quasi ha arnbat a una siluació que es pot con

siderar equ1hbrada. S'han aconseguit alguns dels obJecuus que l'Escola es va pro

posar des del pnmer any. H1 ha un percentaLge elevat de professors amb dedica

ció a 1emps complet. L'Escola manté un grau d'exigència elevat per als alumnes: 

amb ngor acadèmic per part dels professors, ha pogut assolir el mvell de prestigi 

desnpt. Alhora es treballa en nombrosos projectes de recerca en limes diverses. 

L'atenció per a la fonnació d'una bona biblioteca, considerada des dels micis com 

un servei bàsic, com he comentat, ha merescut un èmfasi especial. Es van dedicar 

101s els recursos possibles per dotar-la d'un fons b1bl1ogràfic de llibres I revistes, 1 

per mantenir al dia les subscnpcions a les revistes tècmques internacionals on es 
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publiquen les mnovacions. Es va poder comptar amb 11aju1 del Col lcgi proÍcss10-

na\ per al cofmam;ament, a1ès cl sen·e1 que represemava per a tots els professio

nals 

Compara1ivament amb les ahres escoles superiors, la posició que ha adquint tam

bé denOla estab,htat. Els recursos assignats a l'Escola de Camms des del pressu
post anual de la UPB, han arnbat a un nivell d'equihbri en relac1ó amb altres esco
les, 1 1ambt els assignats per a inversions. Aquest fet provoca que la s11uac1ó de 
l'Escola Jª s1gu1 cmicada I Vista amb certa enveja per alguna ahrn, que al·lega que 
la de Camins es1à massa ben dotada i que el cost per estudiant i per curs resulta 
el més elevat entre les escoles superiors de la UPB; també es cntica que ha rebut 
més per a mversions en equipament Aquests raonaments simples no tenen en 
comp1e que els equips usats habitualment a les diferents escoles tenen I han de 
temr unes caractertsuques molt diferents de coníiguració, segons l'especialnat, cl 
cos1 t el període úul de funcionament; alguna com la de Camms requereix d'ms-
1al lacions pesades que no són necessàries en akres 

El cost per any de l'estudiam de Camins resuha aproximadament un 15% més ele
vat que per al conjunt de Ics escoles superiors. La composició del cost, en els tres 
apartats de professorat, personal d'administració i serveis i despeses de funciona
ment, es distribueix a \'Escola de Camms en la proporció 75%, 14% 1 11%, pro

porció que també: es manté amb poca vanació. La mc1dènc1a del professorat en el 
cost en les escoles supenors més antigues és quatre o cmc punts més alta, a causa 
que hi ha un nombre més gran de professors numeraris I amb apreciable anugu1-
tat, que perceben unes retnbuc1ons superiors als de la de Camms, en la qual qua

si tots són imerins i contractais. 

Canvi en el marc extern 

Durant els deu anys de funcionament de l'Escola, el marc extern tambê: ha canviat 

El 1974 estàvem encara en ple règim franquista. La llibertat de reunió I d'expres

sió, 1 el funcionament democràtic de Ics msmucions era una asp1rac16; alhora que 
motivava moltes accions de re1vmdicació i de pro1cs1a, es procurava que fos pre
sent en les normes que s'aplicaven en molts ac1es I decisions umversllaris de la 

UPB. Al cap de deu anys, la democràcia està reconeguda I consolidada. En els pn
mers anys del procés de trans1c16, en el conJunt del pals es posen de mamfes1 
pos1c1ons de rup1ura, de reforma i de continuatat del règim anterior, però pro

gressivamem es va produmt el desmantellament de les mst1tucions politiques del 

franquisme, 1 la voluntat col·lectiva de construir un fu1ur sobre unes bases noves 
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preval sobre la de revisió I judici del passat immediat Amb aques1 esperit, es va 
precis;mt un consens molt amph cap a la democràcia, que té un desenllaç en l'a
provació de la Consmució a desembre de 1978. Des de llavors la 1mplantació de 
la democràcia es fa Vigent a tOls els nivells. De la Consmuc16 en deriva una nova 
organització terntonal de l'Estat, amiga aspiració col·lecuva des de Carnlunya i 
altres tem1ons, de la qual aviat se'n comencen a veure els efectes. Un dels més 
transcendentals és \!aprovació de l'Estatut d'Autonomia de Catalunya. Malgrat que 
alguns esperaven un canvi moll més radical i profund, poc es pocha preveure, tol 
just el 1975, que l'avenç podria ser tan notable. Quan l'any 1982 el PSOE acon
segueix la majoria parlamentàna 1 forma govern, la democràcia espanyola ha 
entrat en una vta d'estabilitat, malgrat l'mtem frustrat de cop d'Estat o d'invasió 
del Congrés de Diputats, el 23 de febrer de 1981. 

Pel que fa al sistema universitari, la proposta d'una oriemació clara resuha més 
lenta. Tanmateix, la Llei de reforma universilària, bàsica per al se:ctoi umversuari, 
no és aprovada fins a \'agost de 1983. Per 1am, al cap d'un any de l'aprovació no 
ha tmgut temps d'entrar plenament en vigor; es coneix el conungut per0 encara 
no la forma I els efectes de \'aplicació. Pel sol fet de l'aprovació, la llei obre espe
rances en molts sectors de la universitat. La llei es basa en el pnncip1 de \'aut0no
mia umversuària, proclamat per la Conslltució, que tmdrà una plasmació concre
ta en \'aprovació dels estatuts propis de les umvcrsllats elaborats per cada una1. 
[ntre les grans quesnons tractades a la Llei, les que han de temr més incidència a 
l'Escola, 1 en cl conJUnl de la Umvcrsnat Politècnica, són el règim del professorat, 
l'estrucmra per depanamems, la contractació de treballs d'investigació amb 
empreses I ens externs i la transferència de competències en matèna d'universitats 
des de l'Estat a la Generalitat de Catalunya. 

Respecte al professorat, una de les qüestions més angoixants abans de \'aprovació, 
la llei defme1x un nou règim, en el qual la vmculació JUríd1ca dels professors ordi
naris és per la via del funcionariat. Si bé no és la solució desHJada des de la UPB, 
és l'única que finalmem pot ser d'aplicació, J3 que ho determma la l\e1, aprovada 
democràticamem Val a dir que aquest cnteri va produir un cen d1sgus1 entre els 
que més havien llu,tal a favor d'una altra via, per0 en general va ser acceptat sen
se: reucències, perquè es tracta d'una llc1 de la democràcia, impulsada des d'un 
govern progressista, per0 pnncipalmem perquè: donava solució a un problema que 
havia ambat a agafar una magnuud angoixam I msostenible. 

L'entrada en vigor de la llei permetrà aconseguir estab1lna1 a molts dels professors 
mtenns I contractats. A més preveu que la dedicació a temps complet a la umver
sitat ha de ser la més habitual; aquesta orientació significarà la professionalització 
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de la funció docent, i facilitarà la dedicació a la recerca, per a la qual s'obre la pos

sibilitat de contractació de serveis amb empreses i altres organismes externs a la 

Universitat. Aquests aspectes, i \'anunciada estructuració per departaments, coin

cideixen, de forma global, amb les aspiracions de l'Escola. La transferència de 

competències a la Generalilat de Catalunya ha de suposar que el finançament i 

altres funcions de reglamentació i de tutela passaran a dependre d'una adminis

tració més propera, la qual cosa evitarà alguns dels inconvenients de 

l'Administració de l'Estat, centralimida a Madrid 

L'any 1984 tot això només eren qúestions reconegudes per la llei, que esperaven 

el desenvolupament reglamentari, per fer-les plenament vigents. Al llarg de l'any 

se'n començaran a veure els efectes. Un dels quals, el mateix 1984, és que canvia 

el nom de la institució, que passa a anomenar-se Universitat Politècnica de 

Catalunya (UPC}, expressió que usarem des d'ara; el canvi va ser proposat per la 

mateixa Universitat i acceptat pels governs de la Generalitat i de l'Estat 

L'aprovació de l'LRU, a més de les transformacions concretes que se'n deriven, 

suposa l'inici d'una etapa de creixement i d'expansió per al sistema universitari en 

general. 

Recopilació i valoració 

El desè aniversari de l'Escola s'aprofita per recopilar el que ha passat i per fer-ne 

una valoració 

En el cartell anunciador de l'aniversari, i en cl logotip que se'n deriva, ambdós 

amb extensa difusió, destaca per la seva mida el símbol X: alhora que el número 

de l'aniversari en xifres romanes vol significar la mcògnita que encara plana sobre 

alguns aspectes de l'Escola. 
1973.74 
1983.84 

Amb motiu de l'aniversari, el maig de 1984, 

es publica un número especial de El Chollo, la 

revista dels estudiants de l'Escola, que dedica 

un apartat monogràfic a aquest esdeveniment 

i, en la qual es publiquen articles de tots els 

directors de l'Escola, un altre d'Albert 

Serratosa, i entrevistes amb el rector de la 

UPC, que continua sent Gabriel Ferraté, des

prés d'haver estat reelegit diverses vegades, i 

ESCUELA TECNJCA SUPERIOR DE 
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amb alguns profes.sors destacats. El contingut dels arucles, en els quals em baso en 

l'aparta! present, reílecteixen 11estat d'àrum de l'Escola, recapitulen I comenten alguns 

dels ep1sochs principals que han passat, es refereixen a diversos problemes actuals, 

ponderen les accions dels principals actors, 1 deixen entreveure la incògnita. 

Tots els articles assenyalen, amb sat1sfacc1ó no exempta d'objectivitat en conside

rar els fets que són analitzats amb visió critica, que l'Escola s'ha consolidat I que 

ha evolucionat segons els propòsits proclamats des de l'inici. 

Eugemo Oñate, director quan es commemora l'aniversari, diu: 

11!.a ideafundamen1al que me surge s1empre en relación con la Escuela y sus act1-

vidades es el largo camino recorrido w un intervalo de t1empo rtlat1\'amente cor-
10. Parriendo de a:ro, y ünicamenle contando con la 1mcia11va e imaginación de 
un grupo de emprendedores compañeros, la Escue/a nació y supo configurar rdpi• 

damente una pasonalidad propia. Mds tarde, a lo largo de estos diez años, la 
Escue/a ha tenido que crecer en capacidad docente, im•es1igadora y administra

tiva, constituir sus laboratorios, confeccionar e implementar un nuf'\'O Plan de
Estudios, organizar actividades acadtmicas para posigraduados, como cursos, 
seminarios y congresos, en colaboración con 01ras universidades de España y del 
extranJero; desarrollar nuevos remas de investigación (2.0 tesis leidas y 41 en rea

lización), promo\'er la Jundadón del Insti Iu l Catalèl d'Engmyena Civil OCEC), 
realiz:ar convemos para lrabajos de invesligación aplicada con empresas, efC., y 
todo el/o Lratanclo de manlener siempre el tan difícil eqwlibrio enlre la Jonnación 
científica y aplicada de sus alumnos. ( ... }. 

»Cierfamenle, la labor desarrollada no ha sido poca y roda ella ha conlribuido a 
refo,-zar progresivamen1e la imagen de una Escuda st:ria, rigurosa y progresisfa 
que todos deseamos. Soy el pnmero en adm111r que la Jor1una no ha acompaña

do en ocasiones a rodas las iniciativas. La capacidad de 1111ciaflva, juntamente 
con el gran sentido de autocrítica, presente en todas las acciones emprendidas, 

(son/ las cualidades que mds han propiciada y propiciardn el avana de la 

Esme/a. /. .. / 

»Considero Jundamental, en estas Jechas, resa/tar que el gran valor de todas las 

ac/tvidades acadtmicas o extra-acadtmicas, docenlcs e rnvcsttgadoras de la 

Escue/a, no es1riba tanto en su relatfra importancia o mayor o menor brillanrez, 
sino en que, en su con111nfo, estdn confiriendo a la Escue/a el rumbo correcto de 
su continua evolución. Rumbo y e,·oluc1ón con base en las ideas y el trabajo de



todos para llegar a configurar esa Escue/a que brille con /uz propia dentro de la 

comunidad universitaria y en perfecta coordinaeión con las instilueiones» 

Eduardo Alonso, el primer director designat per elecció entre el professorat, s'ex

pressa en aquests termes: 

«Al cabo de diez años de intensa historia, la configuración aaual de la Escue/a 

tiene probablemente dos puntos i11mediatos de referencia: la sobresaltada trayec

loria reeiente de la Universidad en Cataluña, y la hereneia de una antigua y 

prestigi.ada profesión, de tona generalmente conservador, que ha defendido con 

firmeza concep/os precisos sobre la educación de un futura ingeniero de caminos 

y sobre la institución que debía impartiria. En 1a trastienda de ambos condicio

namientos y, sobre rodo, en su directa repercusión sobre la Escuela, ha pesada 

enormemente la historia contempordnea de la Universidad española. Sí hubiera 

de calificar con un solo adjectivo a esa Universídad, elegiria seguramente el de 

arcaica. Ha predominada en ella el cardcler uniformista, mediocre, poca innova

dor, preocupada y encerrada en prosaicos e irrelevanles problemas generalmente 

asoeiados a intereses persona/es que se entretejen en un gran campo de manio

bras: la (única) Universidad, es deeir, el conjunlo de todas e/las. Con el/o se pier

de de hecho el cardcter institucional que debe poseer cada Universidad, cada 

Centro, fundamental para atorgar/e capacidad de maniobra para enfrentarse 

con éxito a unos fines generalmente reconocidos para la Universidad y sus cen

tros: crear el conoeimiento y transmitirlo. 

»Con todo, la asociación de las escuelas superiores, y en par

licular la de Caminos, a un lílulo profesional de relieve, ha 

contribuido, probablemente, a que el segundo de los fines 

mencio11ados, la iransmisión de conoeimientos, se haya 11e-_ 

vado a cabo siempre, con los inevitables altibajos, con una 

dígnidad suficiente. 

»L.a Escue/a de Barcelona nació en ese "medio ambiente" con 

una clara vocación de convertirse en una institución moder

na homologable a la larga con centros de prestigi.o de las uni

versidades extranjeras. A el/o ha contribuido, sin duda, una 

permanente actitud (que en nuestro país podemos ca/ificar de 

nmodema") de creación y consolidaeión institucional al mejor 

nivel posible, que ha caracte1izado, creo, a los sucesivos equí

pos de gobiemo de la Escue/a. Hoy, en el panorama de nues-
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ira Untl'ersidad Polittcnica, la Escue/a di.sfnira de un nivel doceme y cientifico 

ampliamenle reconocido. 

»Abunda en la Universidad el espíntu critico. Mt aperkncia me indica que al 

umversllario, casi por regla general, fe preocupa obstsivamente t/ estado de salud 

de su msll/ución, se pregunta con frecuencia por el ser y el deber ser de la o,za

nitación en que se muevt:, desarmi/a opiniones sobre e/ papel que /e cornsponde 

Jugar personalmen1e y a ni vel de grupo. f__.J Pienso que es convenienle de \'fZ en 

cuando vaiver a algunas ideas y cuesliones bdsicas, ( ... J que quiero desracar: 

»A mi ;uicio es impensable que la Escue/a pueda manrener una trayectoria de 

me1ora progresi\'O en sus aspectos fundamentales: doceneia, invesligaeión, servi

cio, si se preocupa exclusivamente de sus vínculos universirarios. Es necesaria 

una relación inlensa con el enforno profesional e mduslrial y en especial con las 

adm1ms1raciones publicas de Caraluña y del Estado, en d campo de la Obra 

Pública y de la lnno\'ación Tecnológtca, alld dondt se desarmi/e y lenga relación 

con los saberes de nutstros Departamenlos. Y no clebt olv1dar su proyección 

i111ernacio11al. A largo plazo y en tl rég1men de compe1encia qut seguramente se 

avecina, só/o se mantendrd la e.xcelencia confrontllndo nuestro quehacer; nues• 

tras 1tleas y nuestras prdcticas con las de otros centros y universidades de presli· 

g10. /. ./ 

»Por mcación y formación de su profesorado y alumnQdo, la Escue/a ha optada 

por una educación y ac11vidad im•es1igadora de nivel ele\'ado. Es notaria, a mi 

ente,1der; una tendencia a la e.xcelencia académica, que se ha de notar en todos 

los aspeclos, me/uso en algunos q11e pueden parecer superfluos. Esa e.xcelencia 

debe apu111ar rn la organización interna de la Escue/a, en la apmiencia y cali

dad de sus medios, insralaciones y equipos, en la caltdad moral y humana -y en 

la forma de e.xpresarse-de su geme Nada de el/o es dado, m mnato. Debe cons

rrmrse con una correcta labor de gobiemo y con el Jorralecimiento y el cultivo 

de la COll\'ivenda en IOdas sus manifesladones -¡sobre Iodo las fesm·as!- y 

mediame la prdClica de aClitudes decididamenle tolerantes y educadas por par

te de todos• 

L'anicle de Juan M u reia mlera concep1es antenors, perO posa l'accent en alguns 

dels problemes presents 1 de les preocupacions viscudes durant e.l període que 

ha\·ia estat director: 



•Resulta r:v1den1e que la orien1adón de origen de la Escuda, por obra y gracia de 
Jost A Torro1a, su dtrtclor fundador,fue deeididamente la de confenrle un carde

fer uni\·ers1fario, sin penler por e/lo la vincu/aeión con d dmb1to profrnonal 

,En la primera elapa de la Escuda puede deeirse que, a la juventud del centro y 

al entusiasmo consiguiente por parte de todos (alumnos, personal no docence y 

profesores con cualquie.r ruvel de dedicación) en participar activamente en la 
sugesliva larea de su puesta en marcha, en un contexto de general ebullició11 del 
pafs, se unió el carisma dejosé A. Torroja así como sus especia/es doles persona
/es para conducir posit1\'ame111e las cosas. 

•En la ac1ualidad, y en ran só/o diet. anos, la Escue/a pareu haberse consolida
da como cen1ro univr:rsifario, en Jundón del amplio abanico de las actividades 
rcalizadas y cxptriencias habidas en ella y de su notable par1icipaci6n en la dind
mica univtrsitaria. f. .J l.a Escue/a es actualmente una pouncia deniro de nues
tra Uni\'ersidad. f. .. J No solamente la línea universitaria original se maniit:ne; 
algo tan important, como es para cualquitr et:ntro un espíritu colt:etl\'O o 
amb1,nte Joven subs1Slt' t:n la Escue/a, si bien tamizado por esos d1ez años f .J 

•!En cl craba10 de los Departamt:ntos, y en la participación en e/los de los estu
dianlts/ creo que la orientación de la Escuela ha vrnido s1endo adecuada y con 
tendencia a inlensificarst:, lo que serd aUn mds posi!ivo siempre que s, ponga 
especial cutdado en buscar por encima de todo la formación del es111d1anre 

»[Mantcne.r un espírilujovenJ resulla necesario allí donde la crea111•idad es alga 
co11sustm1cial. Aparie del entusiasmo, son manifestaciones de ese espfritu la 
espo111aneidad, la comu11icación, 1a ambición y al mismo 1iempo cierro desi111c
rts. Toda e.l/o se ha palpada en la Escue/a. [. .. ] Da la impresión qu, el entusias
mo y la ambieión se manuenen, aunque ramizados (y tambitn mClfiz.ados) por d 
litmpo con relació11 a la pnmera etapa; otras facetas parecen haber perd1do 
inunsidad•. 

,.J 

Deslaca a conunuac1ó l'atenció per afrontar el pas d'un funcionament moh perso

naluzat a un de m� mstnuc1onal en una situació umversnària complexa I amb 

escassetat de recursos. Remarca que culminar l'assohment d'un marc msrnuc1onal 

suposa trobar un ambient de conv1vènc1a universllàna en el qual, a més de l'am

bició, l'entusiasme I la sausfacció pel propi treball, eXlste1x1 un grau elevat de 

comunicació 1 un concepte assumH d'Escola -l'espai de referència suprem-, 1 del 

paper que cadascú h1 ha de fer. 
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«El funcionam ien to instiiucional supone 1rabajar pensando siempre en el futura, 
en concordaneia con los objetivos y a  definidos y los que se van marcando, no só/o 
por encima de consideraeiones personalistas, [. .. J sino tambitn evitando en lo 
posible Oa tenlacíón de caer] en un ambiente general donde mds bien es uso el 
wjuego en corlO• que con mtras de cieno alcance / ... ). 

»En rdaeión con esto, tal vez es sintomdtica la forma como se reso/vió la crisis 

de Dirección habida hace un año, una vez prolongadas a lo largo de un pcriodo 
de liempo amplio las vfas institucionales, 1/egdndose a una situación de excepeión 
que, estoy convencido, era de todo punto innecesaria. / ... ] Para mí resultó muy 

indicativa de que la consolidación tola/ de la Escuda todavta no ha acabada. ( ... } 
bisten, en mi opinión, indicios por los cua/es si no se culmina en breve el referí
do marco insliludonal en la Escue/a, se puede producir, qui.zd no tan a la larga, 
una disgregación del cenuo, situación que si es lamentable siempre, lo es mucho 
mds en un centro universitario. 

« { ... / Parecen detectarse actitudes de alglin grupo o departamento de �cortar 
amarrasn y funcionar dentro de la Escue/a pero sin la Escuda; esto 10davfa 
podria agravarse con la llegada de una cierta autonomfa de los Departamentos, 
reconocida por la nueva Ley, medida en sí misma lotalmente positiva, pero que 
aplicada en el dmbito aludido podria serio só/o para grupos, pero no para la 
Escue/a». 

Conclou l'article amb una valoració posmva: «Realmenfe la experiencia vital de todos 
estos arios es algo sentida como muy singular y, desde luego, 11aliosísimo». 

Quan va escriure aquest arttcle, Juan Murcia havia deixal lemporalment l'Escola, 

en comissió de serveis, i era director de l'lnstüuto Eduardo Torroja de Madrid, del 

Consejo Superior de Inves11gaciones Científicas (CSJC).J Les seves paraules tras

puen una certa reserva, explicable per les circumstàncies que van motivar la dimis

sió com a director un any abans; no s'amaga de deixar-les entreveure, amb la con

fiança d'encarrilament d'un ÍULur, amb bona convivència, on els interessos 

generals universitaris prevalguin sobre els de qualsevol grup intern. Observem 

que l'adjectiu universitan es repeteix mohes vegades al llarg de l'escrit. 
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Record dels pioners 

En la celebració del desè aniversari, un record especial és dedical a les persones 

que van deslacar a fer possible el naixement de l'Escola. Alben Serratosa, al qual 

es deu el pnmer germen de l'Escola, explica ell mateix les etapes d'un naixement 

difícil, tílOI que dóna al seu article. A diferència d'alguns altres que van 1enir una 

intervenció detemunant els primers anys, SerraLOsa no va perdre la vincubció amb 

l'Escola, Jª que s'hi va incorporar com a professor d'Urbanisme I Ordenació de 

Terriwn, la matèria en la qual és especialis1a, i va lluitar perquè aquesta àrea cie 

cone1xemem tingués idenlltat a l'Escola. No reprodu1m el seu arucle al número 

extraordman de El Chollo; els fragments mts notables ja han estat transcrits al 

capilol l 

Jost A Torroja pondera l'acció del Patronat: 

«Han pasado dtez años desde que un gnipo de personas i/u

sionadas con una idea, se consmuyó como Comis1ón de 

Patronato de fa nue\!a Escue/a y colaboró sin ceder al desa

fien to por las dificulwdes v:is1entes, a establecer, potenciar 

y asentar defimlivamente lo que en un principio no era mds 

que un deseo expresaclo sobre cl pape/. No quiero aquí nom

brar a todos los que dedicaran su escaso tiempo librt a esla 

idea•· 

Només esmenta de forma explícita el nom cie Josep 

Espinet, al qual dedica les frases que ja he transcrit al capi

tol 9, quan es parla de la seva mort l'any 1977. 

Reconeixement al professor Torroja 

Els articles reproduits fragmentànament dels directors de l'Escola fins al IOè am

versari fan referència a la 1asca de José A. Torroja com a director, de la qual pon

deren facetes diverses, però en dest.aquen una de substancial com és la de confe

rir a l'Escola un caràcter universuan, mantenint la idemuat I la vinculació amb 

l'àmbu professional 

Un acte singular d'homenmge a Torroja, va ser el nomenament I la mves11dura com 

a doctor honoris causa de la Universitat Politècnica. Va tem r lloc el dia l de març 

de 1984, en cl curs del !Oè amversati de l'Escola. Va ser padrl el director Eugcmo 
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Oñale, el qual, en el discurs de presentació, va fer una semblança del nou doctor 

1 dels mènts contrets; em sembla d'interès transcriure'n els paràgrafs principals: 

«En la personalidad del professor Torro;a {. .J destaca su gran calidad humana, 
que se manifies/a en su espirüu innovador y progn:sista que /e ha pcnmtido estar 

siempre en punia de lanza tanta en sus actividades acadtmicas como en las pro• 

Jesionales. f. .) La observación de su enlorno familiar re\'ela daramenfe el ori

gen de \'arias Jawas de su personalidad. Del entorno familiar supo e>.:lraer y asi
milar innumerables /ecciones de bienhacer que ha desarrollado a lo largo de su 
carrera.» 

A connnuació fa una descripció de b traJectòria c1emlfica I professional dels seus 

avantpassats, als quals pens hem referit al capilol 5, 1 segueix: 

•la naluraleza sosegada del professor TorroJa y su gran inwición natural sobre 
el comporlamiento de las estructuras han Ja\·oricido la excelente y amplia labor 

docente desarrollada a lo fargo de. su camra uni\•e.rsitaria. En sus e/ases, ha sabi

do 1ransml/1r un mensaje ela ro y di recto exrrafdo de. su e.xre.nsa experitncia como 
profe.sional y como uni\·ersirario. Como disdpulo suyo, para resum 1r su filosof fa 
doce.nle, me alre,·ert a e.x1raer dos puntos fundame.ntale.s. El pnmero e.s d 
siguiente: •La simple. observaeión del comporiamiento ftsico de. una esfrucwra 

puede proporcionarnos una infonnaeión ,·aliosa, y en algunos casos superior a la 
que ob1endriamos por proce.dimienlos sofislicados de cdlculo. • Como segunda 
regla, ha defcndiclo siempre que �las mayore.s e.nseñanzas son genera/men/e. las 

que se derivan de los errore.s come
tidos en obras ya constndclas." El 
primer punro muestra su preocu
pación por complemenlar los pro
ud1m1cn1os cie.nrificos de. calculo 

con la obsen·aeión minuciosa del 
comporlamienlo ffsico y la e.srttica 
de las obras de ingenieria / ... / 

11He. ofdo comentar al professor 
Torroja en mds de. una ocasión que 

no exislt. obra de inge.nie.ria sobre. 

la que no se puedan e..xtraer con
clus1ones posiri,•as para una 
siguienle. Es1a filosoffa, 1raslatlada 

a su labor doce.nte, /e ha llevada a 



mante11er una actitud hipercrlrica con respecto a sus propias reaf1zaciones {Es 
pucep11bleJ su undeneia en insis1ir humildemenre sobre lo que a su;uicio son sus 
propios pequerlos o grandes fracasos profesionales, de los que ha 1ratado de 
ex1raer las mayores enst:rlanzas posibles. (. .. J 

•En 1973 el professor Torroja es seleccionado para hacerse cargo de la Dirección 
de la Escue/a de Caminos de Barcelona Los que /e conodan sabfan que detrds de 
su presrigio academico y profesional sobresalía, entre muchas cualidades perso
na/es, un espfritu decididamentc progresista, y quizds 1111 poco aventurero, {. .. J 
absolutamente indispensable para empre11der, prdcttcamente desde cero, la 
empresa de poner en marcha una m�eva Escue/a en una ciudad con el prestigio 
de Barcelona. 

•Apoyos humanos y materiales no lefaltarian l .. J Hoy, diez años mds tarde, a 
la vista del largo camino recorrido, es obligawrio admitir que 1973 fue unafecha 
significa1ivamenre histórica para la Escuda de Caminos de Barcelona, para la 
Universidad Polittcnica de Ca1alunya y, en mi opinión, también para el propao 
professor Torroja. {. J 

•Esta Escue/a ha salido adelante como tanlas 01ras, a base de 1maginación y tra
bajo duro. /Es obligadoJ destacar el derroche de esfuerzo e ideas que aportó el 
professor TorTO;a en los momenios inicia/es. Sus arlos en Barcelona no represt:n
tan en su currículum mds que una pequerla linea, den1ro de un exfenso conjunto 
de actividadcs. La hisroria de la Escuda {. .. J, sin su in1ervención, pierdc gran 
parte de su contenido. 1973 es el año en que el establece una vincufación profe• 
sional y perso1wl co11 la U11iversiclad Polittcnica de Catalunya, vinculación que, 
finalizada su etapa como director en Barcelona, se ha prolongada en los años 
siguientes, durante los que ha s�uido impartíendo a nuestros alumnos su visión 

tslttica del mundo de las es1ructuras, colaborando con las líneas de invesligación 
de la Escuda, promoviendo nunos temas de interes y activando nue\'as insmu

ciones de investigaeión como el Institut Català d'Enginyeria Ci\'il, del que es pre
sidenle; apoyando, en dejiniliva, la labor institucional de la Escue/a y de nuestra 
Umversidad dtsde su puesro de director de la Escue/a de Caminos de Madrid 

l l 

•Quiero recalcar de nuevo en mis 1ílt1mas palabras aquella faceia de su perso
nalidad que son sus grandes cualidades humanas. Sus aficiones son un rejlejo de 
su preocupación por la eiencia y por el arte, sicmpre prtSenu en su acr1vidad pro-
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fcsional Entre dlas descacaria sugran af1ción por fa musica-siendo un excelcnte 

pianista-, por la electrónica -habicndo desarrollado en su misma casa su propro 

taller-y finalmente por el mar, donde es un consumada navegan1c. Su extrema

da humildad y sencillez sumada a un cardcier ponderada y conciliador comple

mcnian la 1magen de un hombre al que, en definitiva, va/e la pena tener cerca. 
Soy, por tanta, tl pnmero en congratularmc de qued professor TorroJa pa.st hoy 

a formar parle, para siempre, con carllc1er pe:rma11ente, de nues1ra comunidad 

univernlaria.• 

Qüestions pendents 

En les op1mons transcrites destaquen alguns concep1es: la consolidació de l'Escola 

en una línia innovadora, el prestigi i l'alt nivell científic assolu, la idea ferma de 

formar pan de la Umvers11a1 sense perdre la 1d1osmcràsia de l'Escola I de la pro

fessió, la necessnal de mantenir una eslreta relació amb l'emom professional 1 amb 

l1Admm1slrac16 pública autonòmica I estatal en el seu camp específic d'actuació. 

Malgrat les fites assolides en la vida de l'Escola, queden diverses qúes1ions pen

dents, sobre les quals només s'hi fan discretes al·lusions. Una és l'estructuració 

sòlida I estable per al professorat; la discreció es pot JUStiÍicar probablement a cau

sa que l'LRU Jª assenyala les directnus amb les quals es confia que l'obJectm serà 

aconsegun a curl tcnnmi. Una akra és l'emplaçamem defmmu de l'Escola en el 

nou campus universitari de Pedralbes; els plans d'urbanització i de construccions 

aprovats 1 1ram11a1s per la Universitat en fon preveure el final, que tanmateix arri

barà amb més lentitud de la desitJada. 

Com he assenyalat al pnnc1p1, l'Escola ha arnbat a una situació d'equihbri, des

prés del cmxemem progressm dels pnmers anys. No és previsible que segueixi el 

creixement quanmanu, però en canvi s'ha de pensar en una m11\ora qualitauva, 

amb «un esforç comü per rematar la construcció de l'Escola com a institució uni

versitària• 1, en IOi cas amb l'expansió en sectors o onemacions nous, amb l'am
pliació de noves linies de docència t de recerca, augmentam la pr0Jecc16 exterior. 

Aquesta idea és expressada amb poca concreció en algun dels ameles del nümero 

especial de la revista El Chollo, i constitueix l'orientació que Eugemo Oñate vol 

donar al seu pas per la Direcció de l'Escola 

\ A Lleida func1on:wa des de 1973 l"Escola Umv,rs11àna d'Engm>-ena Ttcmu Agncob. El 1976 es 
va posaren marxa el 2n cicle de l'Escola Supenor d'EngmrcrsAgrònomsque, corn a Escola, h:ivm 
tstal cread:1 el 1968 stnse haver emra1 en funcionament 



2 Els de la Jª anomenada, des de 1984, Unwersmu Poht�cmca de útalunra \'an ser aprovats pel 

Claustre i desprts pel Govern de La �ncrahtat de Catalunya l'any 1985 

3 Alguns anrs mts tard. cl 1986, Juan Mmcia va passar al se1Yc1 del Consell Superior 

d'lm·csug,xions Cicntlfiqucs (CSIC). 1 \'3 demanar l'excedència a l'Escola. amb la qual. no obs

tam això, ha seguit col laboram i ha dmg11 tesis doctorals I altres treball de recerca a 1'.'lrea del for

m1gO 



11. 

ELS ÚLTIMS QUINZE ANYS: 
LA HISTÒRIA DEL PRESENT 
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15. PANORAMA DELS ÚLTIMS ANYS 

Quan em vaig proposar d'escriure aquesl treball d'història de l'Escola d'Enginyers 

de Camms de Barcelona, la intenció era de finalitzar-lo en el capítol anterior, és a 

dir l'any 1984. Però en observar la realitat de \'Escola en els anys compresos entre 

el 1984, quan es va celebrar el lOè aniversari, i el 1999 en què s'ha celebrat el 25è, 

són tants els fets esdevmgms i les transformacions produïdes, que em sento obli
gat a dechcar-h1 certa atenció 

El propòsit del treball no ha estat el de fer una crònica o una memòria, smó una 

aproximació històrica, analitzant, situant i interpretant els fets en el seu context. A 

mesura que els fets són més propers en el temps, falla perspectiva per observar-los 

amb objecliviuu. Això no obstant, el treball seria incomplet sense íer m tan sols 
esment de l'evolució de \'Escola a l'últim període i dels esdeveniments mé:s nota

bles, que ben segur que han ungut importància per situar l'Escola on actualment 
é:s, 1 que la tindran en l'evolució futura, que é:s una preocupació ben palesa en la 

celebració del 25è aniversari i en ahres manifestacions coetànies. 

Hi ha una altra circumstància que també m'ha induït a afegir aquesta segona pan 

1 a donar-h més extensió de la que pre,·eia quan en vaig fer el pnmer esbós. Quan 

he donat a llegir l'esborrany del llibre a diversos professors I altres persones lhga

des a l'Escola, amb la intenció que aponessin informació que faltava per comple

tar alguna llacuna 1, especialment, que em fessin alguns comemaris que penne

tessm millorar-lo, he comprovat que a la part que dedicaven més atenció era a 

aquesta úlum:1, a la qual corresponia la major part de les observacions que em 
feien i de la infonnació suplementària que m'oferien 

Per això, amb el risc d'oblits o d'opinions que potser un estudi futur obligarà a rec

tificar, i amb el temor que la proximitat en el temps em resti la visió global necessà

ria, he optat per dedicar una segona pan del llibre als últims quinze anys de la vida 

i de l'activitat de \'Escola. 
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16. EFECTES DE L'ENTRADA EN VIGOR 
DE L'LRU 

L'aprovació de la Llei de reforma universilàna l'agost de 1983 significa l'inici d'u

na fase d'expansió per al sistema universitari. L'esperança era presem en el món 

universitari, amb la il·lusió que s'acabava una etapa I que era possible un canvi. 

Els greus problemes que suportava la universitat espanyola van trobar, en general, 
una via d'encarrilament, en un marc Jurldic nou, en el qual es reconeixia l'auto

nomia de les universitats, condtció que deixava de ser només una arrelada aspira

ció dels sectors més progressistes per a una universitat democràuca per passar a 

un dm reconegui per la Constitució i per la lle1.1 

El problema del professorat 

A pam r de l'any l 984, es comencen a notar els pnmers efectes de l'LRU. El més 

v1S1ble és l'estabhmem del nou règim de professoral. La pnmera mesura tangible, 

amb un impacte ps1cològ1c apreciable, va ser la convocalòna, per una sola vega

da, de les anomenades proves d'idonellal, s1s1ema de concurs de mèms previst en 
una d1spos1c16 transuòria de la llei, per donar estabilitat, en les categones de pro

fessor mular d'universitat I de mular d'escola universuària (no en les de catedrà-

11c); la convocatòria era restringida als professors -1anmate1x nombrosos- que 

portaven més de cmc anys com a mtenns o contractats, per mitjà d'un procedi

ment ràpid d'ingrés en les corresponents categories de funcionari. Els que reunien 

les condicions exigides per participar-hi eren molt nombrosos; per a la maJoria 

d'ells, la comunitat de la universitat on exercien ja havia pogut fer el JUd1c1 de la 

seva vàlua. 

Les proves, regulades per una ordre mm1sterial de febrer de 1984, van consistir en 

l'avaluació dels histonals acadèmics I dels mènts acredua1s pels aspirants a les pla

ces convocades. Un tnbunal únic per a tot l'Estat, designat per a cada àrea de 

coneixemem, examma,·a la documentació presentada pels aspirants de la respec-

11,·a àrea de iot l'àmbit estatal i en feia la quahf1cac1ó, sense la presència fis1ca dels 

candidats 

Oms dels l!m1ts marcats pel Mínisten d'Educació, cada universitat va incloure en 

aquest.a convocatòria úmca I especial les places que corresponien a aquells profes

sors 1ntenns que es considera,·a que reunien més mènts o per als quals hi havia 
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més mterès que poguessin adquirir un règim es1able. El nombre de professors de 

la UPC en condicions de paruc1par al concurs era tanmateix de proporció supe

rior al d'altres universilals, espec1almem les més amigues I consolidades, atès el 

rebuig expressat al S\Slema de selecció anterior, per mHJà d'oposicions, que havia 

fet que aquest s'apliqués de forma molt restnngida els últims anys. A la UPC en 

general, 1 en particular per a l'Escola de Camins, els que van part1cip:1r a les pro

ves d'1doneuat p havien aconseguit la situació de «permanents• segons el sistema 

intern de selecció I avaluació. 

Per mitjà de les proves d'idoneitat, el mateix curs 1984-1985, van adqumr una 

situació estable 34 professors de l'Escola de Camins, la majoria dels més amics; els 

que eren catedràtics i agregats mtenns van ser nomemns, com a numerans, pro

fessors mulars, categoria que també consolidaren alguns dels que la temen interi

nament. 

Acabat el procés extraordinari, va començar el de selecció pel procediment orch

nan, regulm en un reial decret de setembre de 1984, modificat postenorment, a 

partir del qual comencen les successJVes convocatòries de concursos, que es fon a 

pe1ic1ó de cada umversuat, a proposta dels departaments, a mesura que les d1spo

mb1htats econòmiques I de les planulles apro,·ades ho permeten Des de llavors la 

publicació periòdica de concursos, per cobrir places de totes les categories de pro

fessorat, catedràncs I mulars, és una norma periòdica que segueixen toies les um

versnats de l'Estat 

Em limno a deixar-ne constància, sense fer cap valoració del sistema. En un altre 

lloc, n'he fet una anàlisi més extensa 1 Com a opinió global, es pOl dir que que

da onentat el problema de donar estabiluat al professorat. 

LLRU preveu com a ordmàna la dedicació del professorat a temps complet. El sis

tema de retribucions estableix un incentiu especial Aquesta orientació convahda 

la que l'Escola havia desnpt des del pnmer moment 

A l'Escola de Camins, \'increment del nombre de professors té: relauvamcnt poca 

imponància; fins al curs 1987-1988 es manté pràcticament estable al voltant de 

100. En canvi, si que en té més la dedicació a 1emps complet que del 40%, apro

XImadament, fms al curs 1983-1984, s'incrementa progressivament cada curs fms 

a arribar al 55% el 1990-1991, amb un augment lleuger els cursos postenors. En 

ah res escoles supenors de la UPC, l'mcrement és més notable, perquè si bé el per

centatge fmal és gairebé el mateix, el de partida el curs 1982-1983 era només del 

35%. 
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(L'evolució de l'Escola en els cursos postenors, amb la implamació de nous estu

dis, dels quals parlarem al capítol 16, compona un mcremem del nombre de pro

íessors, que el curs 199S-1996 arnba al nombre de 164 i el 1999-2000, al de 176. 

La dedicació a temps complet arriba al 60% en aquest úlnm curs). 

Als primers concursos celebrats pel procediment ordinari, es convocaren places de 

catedràtic, a més de les de professor lllular, per tal que poguessin recuperar la cate

goria aquells que b tenien reconeguda mterinament I l'havien perdut en el procés 

de les proves d'idoneïtat. D'aquesta manera, a panlr del curs 1986-1987 queda 

pràcticament restablena I consolidada l'estructura de professorat que tenia 

l'Escola, per categories o nivells acadèmics. (Amb la diferència que la categoria de 

professor agregat va quedar suprimida per l'LRU i els agregats van transformar-se 

en catedràtics, tant les places corresponents com les persones que les ocupa\'en 

com a numeraris). 

En sentit cont ran, hem de notar que alguns professors de reconeguda compe1èn

cia en la seva ma1èna van deixar l'Escola a conseqüència de no voler o no poder 

accep1ar el règim de ded1c:1ció a temps complet, Jª que 1emen una ahra ocupació 

professional, :1 l'Administració o en el sector privat, que resulrnva d1ficil i poc con

,·ement de compa11b1\i1zar Tanmateix, aquest fenomen no és estnctamem una 

consequència de l'emrada en vigor de l'LRU, smó que es començava a percebre els 

anys anteriors, J3 que tols els avantprojectes de lici que s'havien conegut, abans del 

que defimuvament es va aprovar, coincidien en \'onentació sobre la dedicació del 

professorat, que corresponia amb la polilica interna de l'Escola 

Durant els anys llargs d'interinitat leg1s\auva o d'espera 1mmment d'un canvi, en 

què la tendència a la UPC havia es1at de no cobnr places pel procediment anuc 

d'opos1c1ons, alguns professors de Camms que vohen assegurar l'estab1li1a1 persa• 

na\ havien prefent fer-ho en escoles d'altres umvers1tats, 1011 que a Barcelona gau• 

d1en de bona estima 

t:LRU preveu la figura del professor associat, amb la 1menc16 d'mcorporar a temps 

p:1rcia\ a especi:1hstes de reconeguda competènci:1 que desenvolupen normalment 

l'acuvuat proíess1onal fora de la Universitat En realitat, la vmculac16 a la 

Umversuat cie professionals de reconeguda competència, amb el reconeixement 

d'un estatus adequat, no ha trobat en realitat el camí idom De fe1, la figura del 

professor associat, en general en molts centres de Iotes les umversnms, ha estat Ull· 

l11zada incorrectament, ml vegada en absència d'una de més idònia, per contractar 

temporalment un gran nombre de professors en els inicis de la carrera docent, en 

snuacions no orientades sal!síactoriàment per la llei. Per a molts centres 1 depar• 



laments ha estat una via fàcil per fer entrar un nombre elevat de professors no doc

tors, sense pensar en les conseqüències per al futur, és a dir, sense planificar si 

podrien tenir cabuda en una futura plantilla o aconseguirien el títol de doctor 

necessari per poder-s'hi m1egrar. Malgrat el marc legal, des de la Dnecció de 

l'Escola de Camins s'ha procurat actuar amb idees clares, amb previsió del futur, i 

s'ha fet un esforç per no abusar d'associats sense experiència i, alhora, s'han orien

tat accions en el camp de la recerca i del perfeccionament dels estudis per prepa

rar professors doctors per al futur. 

La gestió administrativa 

La modernització com a conseqüència de l'LRU també s'ha fet palesa a 

l'Administració universitària, que s'ha hagut de posar al nivell idoni per atendre 

correctament els serveis universuaris, cada vegada de més grandària i complexital. 

Abans de 1985, la gestió dels centres estava moll vinculada als càrrecs acadèmics. 

Des dels inicis de la Universitat Politècnica, i sobretot des de la creació de la 

Gerència, s'havien adoptat mesures per a una gestió professional de 

l'Administració universitària, tant als serveis generals o centrals del Rectorat com 

a les escoles, considerades unitats descentraluzades. Des de les escoles, sempre 

s'ha aspirat a la descentralització administrativa, és a dir, poder prendre al mateix 

centre les decisions que els afecten. to( respectant el marc general i la coordinació 

necessària. En la professionalnzació i en la descentralització s'ha avançat progres

sivament, però amb alts 1 baixos i amb diferències notables entre els diversos cen

tres. Durant els deu primers anys de funcionament, a l'Escola de Camins, la 

Direcció havia tingut un paper dominant en l'orientació total del centre, i els 

aspectes d'administració i gestió havien mantingut una dependència gran del 

secretan acadèmic. 

A parur de 1985, a totes les escoles de la UPC s'han ampliat i organitzat els ser

veis administratius, que han adquirit un paper més rellevant amb més professio

nalització de la funció. L'Administració de cada centre s'ha estructurat en tres 

negociats especialitzats (d'Administració, Acadèmic, Econòmic), sota la 

dependència d'un administrador, un funcionari qualifical de les escales tècnica o 

de gesuó pròpies de la Universitat. En el cas de l'Escola de Camins, l'administra

dora és Sara Piqueras Muñoz. Entre 1985 i 2000 es consolida l'estructura i el per

sonal d'administració (PAS) assumeix més responsab1lnat en la gestió, amb menys 

mlervenció dels acadèmics. Alhora, amb caràcter general, des de la Gerència s'han 

organitzat activitals formatives en àrees de gestió i en procediments informàtics 

que, lògicament, s'han implantat a l'Administració de la UPC en els nivells que 



corresponen a una ges1ió universitària avançada. En aquest aspec1e, s'ha avançat 

considerablement en iotes les universitats de l'Estat. però es pot afirmar, amb 

obJect1v1tat, que la UPC ha estat de les capdavanteres 

L'any 2000 s'ha donat un pas més en l'estructura I s'ha posat en marxa una nova 

organització de l'Admm1stració -sobre la base de quatre àrees funcionals: gestió 

acadèmica, suport ins1i1ucional, recursos i serveis I centre de càlcul- que com

porta noves funcions I competències dels llocs de treball, incorporant procedi

ments i instruments de gestió nous. Els administradors han adquirit el nivell o la 

categoria de cap de servei del centre. 

Alguns serveis de l'Escola, en els quals es va posar interès des dels seus 1nic1s, com 

ara la biblioteca I el centre de càlcul, han ungut una evolució importam, d'acord 

amb la de l'estructura administrativa. 

El JUiioi del 2000, a l'Escola de Camins estaven adscms IS funcionaris d'admm1s

tració 1 18 persones en règim laboral per a funcions tècniques I de serveis A més, 

en els cinc departaments amb més presència a l'Escola n'hi ha adscrus 12 1 23, res
pecnvament, dels estaments esmentats. 

L'estructura per departaments 

Segons l'LRU, els departaments són els òrgans bàsics encarregats d'organitzar 1 

desenvolupar la investigació i els ensenyaments de l'àrea de coneixement respec

tiva en un o en diversos centres de la Universitat. Tanmmeix la figura del departa

ment no és una novetat d'aquesta llei. Es va establir per primera vegada l'any 

196S, a la llei sobre estructura de les facultats umversitànes I el seu professorat, 

quan era mm1s1re d'Educació Manuel Lora Tamayo. Segons un comentan d'a

questa llei, •e-n lugar de- la e-s1ruc1ura piramidal, con d cate-dràtico en su vtr1iu como 

señor único de- un drea de conocimíento, que la Uni\'USidad española venfa arrastrando 

desde- hada mds de un sigla, nace ahora la concepción del equipo de- trabaJO, tnte-grado 
por cuantos colaboran en la docencia e in\'escigación de esa drea de conocimienlo•.i La 

intenció del legislador no va tenir aplicació real, en general, el 196S I els departa

ments no van arribar a acomplir mai la seva veruable funció; tanmateix no Iemen 

unes funcions defm1des 

A la Universitat Politècnica, des de la seva creació el 1971, estava aprovada una 

estructura de departaments, però la realilat és que més enllà de la lletra e.senta d'u

na disposició, no va tenir efectivitat pràcllca, llevat d'algun cas d'excepció, en que 
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algunes càtedres, per ,·oluntat dels responsables directes, es ,,an organazar amb 

coordmació per fer una tasca en comú. Aquesta expenènc1a es va donar a l'Escola 

de Camins, on algunes àrees actuaven com a veritables departamems. A més, com 

p hem comentat al capilol 9, des de 1978, una de les aspiracions explicites de 

l'Escola era el reconetxement msmucional de l'esuuclUra de la Universitat per 

departaments. 

Després de l'LRU serà diferent; als departaments se'ls assignen atnbuc1ons. A la 

UPC !'estructura de departaments, segons el criteri general previst a la llei, va ser 

aprovada en un claustre general de .18 de maig de 1987 Prèviament ht va haver 
una reílex16 1 un debat sobre les funcions que aquesta Umversuat preveia per als 
departaments, sobre les d1mens1ons, sobre l'encaix entre l'estructura nova per 

departaments i la tradicional per escoles 1 per càtedres, etc. El rector Ferraté va 

dedicar una atenció personal a la questió. El cmeri segun va ser d'acceptar una 

estructura mixta (o matricial, tal com se'n va dir) entre departaments I escoles, 

amb una dis1ribució equilibrada de funcions. Es va aprovar la creació de 43 depar
taments, la majona dels quals actua en més d'una escola 

En aquest aspecte, els entens seguits per les umvers11ats han estat heterogenis. En 

algunes, 1 concret.tment en alguna poluècnica, com ara la de Madnd, es va procu

rar que l'àmbit dels departaments estigues circumscnt al de les escoles, és a dir que 

cada departament agrupés càtedres d'una sola escola, amb les mochficacions md1s
pensables respeCle a l'estructura vigent fms llavors. No va ser aquest el crueri de la 

UPC, on es va donar priontai a \'afinitat de matèries o àmbits de coneixement sobre 
l'organització trad1c1onal dels estudis per branques només a través de les escoles i 

facultats, de manera que els departaments, si no tots la majoria, impartissin docèn

cia en més d'una escola. Quan es va aprovar \'estructura per departaments, en com

pliment de la d1spos1c16 legal, però procuram ser fidel a \'espent que l'havia inspi
rat, 1 amb una ponderació de l'ef1c1ènC1a interna, no estava clar qum sena el futur 

de la nova organuzac1ó. La constitució dels departaments no va estar exempta de 
tensions, per la delimnació dels àmbns científics, per les càtedres 1 escoles que 

s'havien d'integrar en cada un, 1 per les polèmiques i les pressions detenmnades 

per les relacions d'amistat/enemistat de caràcter personal o acadèmic. 

La realuat ha es1a1 que, des de la seva aprovació, els departaments han anat adqui

rint una importància progressiva a la UPC i s'ha anat imposant una nova •cultura 

orgamtzat1va• en la qual han esdevingut les autèntiques unitats funcionals, tal 

com ha quedat palès en diverses questions. Al mateix temps, ha mmvat el prota

gonisme de les escoles, a les quals correspon la configuració, la gesnó adm1mstra

tiva I l'orgamlzac1ó, coordinació I seguiment dels ensenyaments que condueixen a 
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l'obtenció de tftols acadèmics, i també la coord111ac16 1 promoció de la mvesuga

ció 1merd1sciplinària. A1ès que cada professor està adscm a un departamem, 

aquests han guanyat competències en l'orgamtzac16 acadèmica del professorat, en 

la negociació de 13 do1ac16 de les places docents 1 de recerca, en la intervenció en 

la mesura del possible en els processos de selecció, en l'oriemac16 1 el seguiment 

de la tasca docem, en l'organuzació de la recerca de les diferents àrees de conei

xement, en la promoció I realiuació de proJectes de recerca, la gestió dels recur

sos econòm1cs corresponents i en altres facetes. 

Els diversos depanaments de la UPC han tmgut una evolució diferent en la quan

mat 1 la qualnat de l'activitat panada a terme, en les funcions que 1cnen assigna

des i en la prestació de serveis en l'àmbit c1entiÍlc I tecnològic. Alguns han actuat 

amb empenta I han 1reballat intensament, aprofuant al màxim les potestats que els 

dóna el nou marc JUridic, per crear programes propis de doctorat I per estabhr 

nombroses relacions externes, i han aconsegun una posició notable dms de la seva 

àrea d'actuació, no solament a l'mterior de la mateixa Universitat, smó en el con

JUnt de les de l'Es1a1 1 fms 1 101 a l'àmbn 1nternac1onal. Treballs i mvestigacions alta

ment mnovadors han sonn d'alguns deparrnmems de la UPC, cosa que els ha 

situat com a equips de reconegut prestigi internacional Per contra, altres s'han 

hm11a1 a acomodar-se amb poc esforç a la nova situació administrauva 

L'exis1ènc1a dels departaments ha donat una dimensió tripanna a les relacions 

internes; a les confrontacions I pugnes entre les escoles i la Universitat, s'hi ha afe

git un tercer grup, els departaments. Un aspecte que es podria analnzar és el dels 

vincles I les tensions que s'han creat emre els departaments i les escoles. Alguns 

departaments en general, i en concret alguns de l'Escola de Camins, s'han guan

yat un lloc rellevant, no solament entre els de la Universitat, sinó dins del sector 

científic de la seva especialitat. 

Dels 43 departaments de la UPC: vuit tenen encàrrec acadèmic a l'Escola de 

Camms; són els següents· 

Engmyena de la Construcció (706, segons el codi intern de la UPC), 

Enginyeria del Terreny, Cartogràfica I Geoflsica (708), 

Enginyeria Elèctrica (709), 

Engmyena H1dràulica, Maritima i Ambiental (711), 

Flsica Aplicada (720), 

Infraestructura del Transport i del Tem1on (722), 

Matemàuca Aplicada Ill (727), 

Resislèncrn de Materials i Estructures a l'Engmyena (737). 
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D'aquests vuil depanaments, només un desenvolupa tota l'activitat a l'Escola (el 

d'Infraestructura del Transport); alues hi fan la part més principal (superior al 

80% segons diversos índexs, com ara nombre de professors i les hores de docèn

cia: Enginyeria de la Construcció, Enginyeria del Terreny, i Enginyeria Hidràulica, 

Marítima i Ambiental), compartint l'activitat amb altres escoles; també és notable 

la presència del de Matemàtiques Ill. Per a la resta de departamems, que corres

ponen a àrees de coneixement menys especifiques i comunes a diverses escoles, 

també s'hi distribueix l'àmbit d'actuació corresponenl. Aquest fet, des de l'Escola 

de Camins, es valora posilivament: «Compartir experiències amb persones de 

diferent formació ens enriqueix i ens fa créixer perquè el coneixement està sovint 

entrelligat*.$ 

Expansió de la recerca 

Un tercer efecte de l'LRU, tanmateix notable, ha estat l'expansió de la recerca. Es 

pot considerar des de diferents vessants. En primer lloc, \'atenció des de 

l'Administració ha millorat apreciablement; els recursos púbhcs destinats a la 

recerca han experimentat un increment notable. També s'han incrementat els tre

balls de recerca contractats amb \'exterior, per als quals \'LRU ha establen un marc 

legal idoni. 

L'article 11 de la llei preveu que .,els departaments i els instituts universitaris, i el 

seu professorat, podran contractar amb entitats públiques i privades, o amb per

sones flsiques, la realització de treballs de caràcter científic, tècnic o artístic, i tam

bé el desenvolupament de cursos d'especialització•. Aquesta decisió legal ha obert 

possibilitats àmplies per a la recerca universitària, amb resultats molt positius per 

a aquells departaments que hi han fet un esforç, o per als professors que hi estan 

adscrits. Des del Rectorat de la UPC, especialment a través del vicerector 

d'Investigació, s'ha fomentat el desenvolupament de l'article 11, amb el criteri que 

els ingressos i els beneficis obtinguts quedin afectats, en una proporció elevada, al 

departament que els genera. Però s'ha de reconèixer que l'obtenció de recursos 

d'aquesta procedència és, en bona part, funció del treball, de la capacitat i de la 

voluntat de cada departament per portar a terme una acció promotora per acon

seguir-los i per estar al dia dels avenços científics i tecnològics de la seva àrea 

El Centre de Transferència de Tecnologia (CTT), al qual ens hem referit al capítol 

11 dedicat a la Investigació, ha poss1bili1ac la gestió de la recerca i d'activitats afins 

Al CIT li ha estat encomanada la gestió de tots els recursos disponibles a la UPC 

destinats a la recerca, no solament els derivats de convenis a \'empara de l'esmen-
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tal anicle 11, sinó també les sub\'encions públiques per a acuvilats de recerca, 

com ara cis projectes I programes, incloses les especifiques destmades a l'adqu1s1-

ció dels equips ciemlfics necessaris com a infraestructura Dms el marc de l'amele 

11 es comprenen els convenis signats amb empreses i organismes per a recerca, 

transferència de tecnolog1a I prestació de ser\'e1s, l'orgamtzac16 de cursos de post

grau I de formació complementària d'alt mvell, \'orgamuac16 de congressos i s1m

posiums, etc. El CTT ha estat dotat dels instruments necessaris (personal qualifi

cat I mnJans idonis) per a la gestió econòm1ca 1 per a l'assessorament tècnic i 

JUrtd1c, amb el cnteri que la gestió es pugui fer a la màxima satisfacció dels usua

ris, amb agilitat i amb autonomia respecte als serveis administratius de la 

Umvers1tat. El CIT ha esdevingut un centre acuu de promoció I dinamització de 

les relacions Universitat-Empresa; emre altres aspectes ha realitzat 1 ha mantingut 

al dia un inventan del potencial tecno!Ogic de la UPC per ofenr-lo a les empreses. 

De la 1mponància del CIT i del seu mcrement en poden donar idea les xifres de 

volum de facturació per Lots els conceptes, per al conJum de la UPC 

1986 684 .089 milers PTA 
1990 2 195.800 
1995 3.747.460 
1999 4 960 109 

També en el marc de la UPC, i amb la finahlal de portar a terme acuvnats en el 

camp de la formació commuada, ha estat creada, el 1995, per miciativa del 

Rec1orat i del Consell Social, la Fundació Polnècmca de Catalunya, amb persona

lttal jurid1ca prOpia diferenciada de la de la Umversilal. 

Les subvencions concedides a la UPC pels diversos organismes de l'Estat han aug

mentat aprecmblement; la Generahtat de Catalunya 1ambé ha destmat recursos del 

seu pressupost per a projectes, programes I acllvHals de creació cientiÍ1ca, 1 s'hi 

han d'afegir els recursos procedents de diversos programes de la Umó Europea·, 

des del 1986 que Espanya en forma part. la mcorporació a la UE •ha permès, tant 

al món mdustnal com al c1entíf1c, d'accedir a diversos prOJectes europeus de caràc

ter eminentment mdus1rial i, el que és més important, ha suposat I està represen

tant un canvi de mentali1ats sobre la mvestigació•.• Segons declaracions recents 

del rector de la UPC, Jaume Pagès, actualment la font més important de finança

ment de la recerca és la UE: •Per cada pesseta que ens amba de Barcelona, ens n'a

rriben dues de Madrid i quatre de Brussel·les•.' 

Els departaments han esdevingut noves umtals descentralnzades, a consequència 

del procés de descentralització de \'adminístrac1ó umversilària; la seva existència 
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ha estai pnmordial per a l'expansió de la recerca A partir de l'any 1988, la d1s1n
buc16 de les subvencions per a recerca a l'mtenor de b UPC s'ha fe1 per depana
ments, no per escoles com es feta abans. Aquesl canvi de cri1eri d1f1cuha la com
paració de dades amb l'etapa anterior. Per poder-nos íonnar una idea aproximada 
de la incidència a l'àmbit de l'Escola, hem considera! les dades del COTTJUnt dels 
cinc departaments que h1 tenen més implantació (Engm)'ena de b Construcció, 
Enginyeria del Terreny, Cartogràfica I Geofísica, Enginyena Hidràuhca, Marítima i 
Ambiental, Infraestructura del Transport i del Territori, i Matemàtica Aplicada Ill). 

Veurem a continuació algunes xifres que ens permeten seguir l'evolució dels últims 
anys a l'àmbit de l'Escola de Camms. 1 mtemarem ponderar-ne la importància en el 
conJunt de la UPC. Lll informació ha estat recop1lada i elaborada a partir dels lli
bres de dades I de les memòries anuals de la UPC, i de les particulars del CTT 

FIU: 
Camins Dept. UPC % 

128:l 2 612 lZ 162 ):l ó 
1 985 J QlZ 21 5Q2 li_ 
1986 3451 24.670 14 
1987 3.165 31.453 _ _  I_O __ 
1988 3.491 24.524 _ _  1_4_2_ 
1990 4.280 43.905 9 7  

__ 1292 I.169 40.922 -�1-8-2_ 

1-'r0JeCtes LAILY l o ULY l 

Camins Dept. UPC % 

1984 27.064 219.910 12 3 
1985 46 959 227.466 20 6 
1986 1 5 375 130.373 l�l=B�-

- -1987 49.938 193.481 25 8 
1988 53.016 378.708 --1-4 -8_ 
1989 14.491 627.984 -�2~4�-
J22Q l� !l�Q J2ZJÜ 5 
1991 154.084 393.302 39 
1292 50.Qfü) 436.852 11 4 

1221 1128� 6¡2.0§1 19 6 
1225 •2Q.Q5l 1.412. l!l!) IH 

122§ ]4Q 8(;Q l.Ql12JQ 1,2 
1222 ,,Q §,I 1-21(2 88� l� 1 
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Les xifres transcrites palesen l'increment general, més visible a partir de 1990. Les 
oscil·lacions (lant en els imports toLals de la UPC com en els referits a l'Escola o 
als departaments) s'han d'entendre a causa que el finançament dels projeCles és 
per un periode de tres anys; la xifra que figura cada any correspon al tOtal de tres, 
indicada per la totalitat el primer, que és el de la concessió 
Des de 1985, una subvenció nova és la deslinada a infraestructura de recerca, 
finançada pel Comissionat per a UniversiLats i Recerca de la Generalitat de 
Catalunya, amb quantitats variables al llarg dels anys, de les quals en transcrivim 
una mostra· 

Escola Dept. UPC % 

1985 11.000 35.000 31 4 
1987 11.000 91.000 12 l 
1988 5.000 181.336 3 
1989 12.000 153.583 7 8  
1990 20.000 209.324 9 6  
1995 24.800 150.300 16 5 
1999 12.800 61.600 20 7 

l'activitat del CTT, pel que fa a projectes, convenis i serveis, queda reílectida a les 
xifres següents: 

Dept. UPC % 

1993 233.656 1.759.253 13 3 
1994 182.600 1.062.814 17 2 
1995 206.138 1.153.324 178 
1996 257.230 1.165 690 22 1 
1998 271.699 1.647.082 16 4 
1999 271.941 1.961.752 13 9 

En els ingressos per convenis, que s'han aconseguit per \'impuls de cada departa
ment, podem observar que la proporció de panicipació dels de l'àmbit de l'Escola 
en el conjunt de la UPC és superior al de les subvencions que es reparteixen inter
nament des de la mateixa Universitat: es pot considerar com un indicador de la 
vitalitat d'aquests departaments. També s'ha de dir que les xifres d'aquest ühim 
quadre no cÜmprenen tota \'activitat de transferència de tecnologia feta pels pro
fessors de \'Escola, sinó únicament la gestionada des del CTT 
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Una altra font de finançament són els organismes de la Umó Europea. L'any 1993 

és el pnmer del qual he trobat dades. L'evolució en alguns anys t.s, per al conJUnl 

de la UPC: 

1993 615.942 milers PTA 

Els departaments cie l'àrea d'enginyeria civil han participat en els projecLes de la 

UE; en general, estan situatS per sobre de la mitjana de la Universit::n. 

També a partir del 1993, des del Comissionat per a Umvers1tats t Recerca, apareix 

la figura dels Grups Consohdats de Recerca, que cana\uzen diversos aJuts d'inves

t1gació, entre els quals h1 ha opc1ons per a doctorands. A l'entorn de l'Escola n'e

x1ste1xen 7 d'un total de 32 a la UPC (convocatòries de 1993 1 1994). 

Els departaments de l'entorn de \'Escola han fet un esforç per aprofilar en grnn 

mesura les poss1bihtats exislents en dos vessants. En primer lloc per establir rela

cions amb empreses capdavanteres que els han encarregat 1reballs I serveis c1emi

f1cs, t a1xl transferir els resultats de la recerca i obrir la recept1V1ta1 de Ics empreses 

a la recerca, un camp que era 1mcialment poc prop,, la 1mponànc1a quantitativa 

d'aquesta relació queda reílecuda en un quadre amenor Un altre \'essant ha estat 

el de relacionar-se amb departaments i grups d'investigació d'altres països. 

En tancar aquest període, l'any 1999, des de l'Escola es considera que comença 

una etapa d'expansió que té la investigació com a pilar fonamental, per a la qual 

s'obren noves !Inics, amb la incorporació de les empreses en els proJeCtes, un cop 

consolidats els equips de treball dms del sector professional I superades les 

re11cènc1es micials que poguessm existir. Aquesta incorporació no � simple 1 

immediata, sinó que ha estat I està precedida, en molts casos, per la creació d'una 

cultura de recerca en el món empresanal, que s'ha impulsat en el marc de la 

Universitat.' 

Relacions externes 

Les relacions externes s'han ampliat considerablement En podem esmentar algu

nes mostres. Molts proJeClcs fmançats amb recursos de la UE s'han de realnzar de 

forma compartida per umversuats de diversos països comumtans. S'ha ampliat el 
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nombre de proíessors mvitats procedents d'umversnats estrangeres, amb les quals 

s'ha esiablen imercanv1. A part de les relacions que cada professor manté amb uni• 

versn.ats estrangeres, l'Escola, com a institució, gaudeix de relacions de coopera

ció amb altres escoles d'enginyena civil d'arreu del món. En els úlums anys h1 ha 

signats acords amb set escoles de cinc paísos (França, Es1a1s Umts, República 

Argentina, Colòmbia i Brasil); a més, l'Escola participa en acords de caràcter més 

general, sign.us per la UPC amb dues uni\·ers1tats de Gran Bretanya I els EUA. 

Alumnes de l'Escola han pogut optar a beques de la UE per cursar estudis en 16 

universitats d'altres paisos, segons les dades del curs 1996-1997. Aquest curs, 12 

alumnes de l'Escola van anar a d'altres països (sobre 457, de la UPC), i en van 

venir l2 (sobre 277); aquesles xifres són poc elevades respeCle a d'altres escoles 

de la UPC. El curs 1999-2000, l'Escola ha rebul 54 eslUd1ams eslrangers (sobre 

509 a la UPC) 1 29 de l'Escola han anal cap a d'altres paisos (sobre 651 de la UPC). 

Una altra organuzació d'intercanvi d'eswdian1s, l'IAESTE, rnmbé ha conlnbuït en 

aquesta rnsca 

EnLre les tesis doctorals llegides a l'Escola, un nombre apreciable ho són d'estran

gers. El curs 1998-1999, d'un total de 34 tesis, 11 dels doctorands són espanyols, 

6 de paisos de la UE 1 17 de paisos llatmoamencans. Des de l'Escola s'imerpreta 

que la principal mouvació dels graduats eslrangers ts aconsegmr un thol de doc

tor per una universitat de presug1 que els fac1l1u accedir a millors condicions pro

fessionals en els paisos d'origen, p sigui en el món acadèmic o a la mdú.stria. Les 

raons que expliquen que la major part d'aquests estuchams en els programes d'en

ginyeria c1V1I vmgum d'Amèrica Llatma són l'afmnat cultural i lmgüisuca 1, espe

cialment, \'existència de programes de beques amb els països respectius. 

També s'ha mcrementat la intervenció de professors (216, el curs 1995-1996) en 

congressos I en publicacions d'àmbit m1emac1onal En resum, s'ha eixamplat la 

base d'aclUació i de relació dels departaments de l'Escola amb altres de la mateixa 

àrea d'engmyena c1V1l d'uni\·ersHats d'arreu del món. Alguns departaments de 

matènes de l'enginyena civ1l han aconseguit un pres11g1 internacional remarcable 

en el seu camp, que els ha suuat en un lloc destacat, 1 també a l'Escola de la qual 

formen part. Un professor, que mamé relacions àmplies, em comentava el fet amb 

sa11sfacció, i afegia que en alguna msrnució estrangera de llarga tradició ha reco-

1\n la sensació de sorpresa perquè a la posició de pres11g1 s'hi ha ambat només amb 

vim-i-cinc an)'S d'existència de l'Escola 

Pel que ía la recerca he pogut donar només unes dades oriemali\'eS elememals, 

que no pretenen ah re objectiu que presentar l1e\'oluc1ó expenmentada I situar 
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l'Escola en el conjunL de la UPC. Treure'n conclusions generals resulta dific1l ate

sa l'heterogeneHat de les línies de recerca i el seu caràcter molt espec1alnzat. 

L'oriemació d'aquest treball tampoc permet entrar-hi més a fons. Per a una visió 

més extensa d'aquest apartat, es pol consultar la publicació de l'lnstitut d'Estudis 

(maians Reports de la Recerca a Catalunya. Enginyeria civil i enginyeria de la cons-

1rncció, preparada per Amania Aguada i altres professors de l'Escola, referenciada 

a la bibliografia, en la qual hi ha una míonnació extensa sobre la matèria. 

1 Sobre les conseqútncies immediates de \'aphcac16 de l'LRU , sobre els problemes que queden pen
dents, veure el meu amele: d..egislación bAs1ca de Uni\·ers1<lades Un.i reforma nccesan;i. CIGl'ts 
de Ro.zón Prdaica, numero 102, mayo 2(X)(l 

2 Amele cuat a la noia antenor 
3 N:u:ano Gonzàlez, a Andrts-Gallego: Espolla y d mundo. p 348 
'l Aquest nombre ha estat lleugerament modificat amb posteriornai, com a consequència que !es 

escoles de Lleida I de Girona s'han integrat a Ics noves umversuats d'aquestes ciutats. i que ]'an
tiga Escola Supcnor de la Manna C.vil ha passat a formar pan de la UPC amb el nom de Facuha1 
de Nàutica. 

5 Escola d'Enginyers de Camins: Mcmlma dtl curs 1997-98. p 5 
6 25 a llos de docwrndo en la Escuda Barcelona ETSECCP 2000. p, l 5 
7 Entrevista publicada :i El Paf5, 16 febrer 2001 
B 25ailosdcdoc1orado, p 16 



17. AMPLl'-"CIÓ DE L'ACTIVITAT 
ACADEMICA 

En aquest apanat ens referirem a la implantació d'estudis nous, en el marc de 

l'Escola d'Enginyers de Camins, als acords de col·labornc1ó acadèmica amb altres 

msrnucions i a la mod1ficació dels plans d'estudi, en aquest perlode, tant dels que 

eren vigents al seu inici com de les modificacions introduídes en els corresponents 

als eslUd1s nous 

Implantació de noves titulacions 

Amb el propòsit de presentar a la societat una ofena àmpha I complementàna en 

l'àmb11 de \'enginyeria civil, s'ha amplrnt cl camp docent de l'Escola amb els estu

dis corresponents a les utulacions d'Enginyer Tècnic d'Obres Púbhques, a panir 

del curs 1987-1988, 1 d'Enginyer Geòleg, a partir de 1990-1991, aquesta úh1ma 

en col·laboració amb la Facultat de Geolog1a de la Umversuat de Barcelona 

Enginyeria Tècnica d'Obres Públiques 

L'any 1987 va ser creada l'Escola Um,·ersnària d'Engmyena Tècnica d'Obres 

Pübhques, com a respos1a a la demanda social de formar professionals d'aquesta 

111ulac16 a Catalunya, a parur d'una in1ciauva sonida del Departament de Poli11ca 

Terrnorial i Obres Pübhques de la Generalitat. Des de la Secretaria Tècnica, de la 

qual n'era mular l'enginyer de camins Albert Vilalta Gonztilez, es considerava la 

conveniència de formar a Catalunya enginyers tècnics d'obres pübliques, rnulació 

que no es podia obtenir des d'aqul i que era necessària per a \'Adminisnació cata

lana Uns anys abans, el 1983, s'havia creat des del Departament l'Escola de So

bres1ants d'Obres Públiques a Tàrrega, per recuperar un mvell professional espe

c1ah1za1 sobre l'obra púbhca, categoria que en altre temps havia tingut 

importància, però que havia caigut en desús i havia eslal exungida de les planti• 

!les de l'Adm1mstració. l.a necessitat d'engm)·ers tècnics era palesa. El Col·legi pro

fessional d'Enginyers Tècmcs d'Obres Púbhques, sota el deganat de Delfin 

ferntindez, a més de donar supcm a la idea, va influir perquè l'Escola fos estable na 

a Barcelona, no en una ahra ciutat de Catalunya. Alhora, va contnbu1r a la defini

ció del pnmer pla d'esrndis. L'acció decidida del Depanament de Poliuca 

Terntorial va ser 1mponam per aconseguir la creació de l'Escola, creació que Jª era 

competència del Govern de la Generalnat El Departament no es va hmiwr a donar 



suport politic o administratiu a la creació; va ampliar-lo amb una aportació econò

mica per al finançament de la construcció de dos mòduls del Campus Nord, 

necessaris per impartir l'ensenyament corresponent, i també amb la firma de con

venis especifics amb l'Escola de Camins per a les seves titulacions. El fet que la 

construcció de dos edificis fos a càrrec del Departament de Politica Territorial va 

representar un ajut positiu a la UPC, ja que va possibiluar donar una empenta al 

programa previst de construccions, gràcies a l'aportació d'uns recursos suplemen

taris molt necessaris, d'una procedència diferent dels que finançaven les construc

cions universitàries. 

El titol d'Enginyer Tècnic d'Obres Públiques deriva de l'antic d'Ajudant d'Obres 

Públiques, que fou creat per donar formació als íuncionaris d'aquest cos de 

l'Estat, establert per Reial decret de 12 d'abril de 1854. La pnmera Escola va ser 

creada a Madrid l'any 1857. Els estudis corresponents s'1mpamen a la mateixa 

Escola d'Enginyers de Camins; constaven de dos anys d'ensenyaments acadèmics 

i un de pràctiques. Després d'un pertode de successius tancaments i obenures, 

l'Escola d'Ajudants d'Obres Públiques es va restablir definitivament l'any 1931. A 

partir de la reforma de l'ensenyament tècnic de 1957, de la qual hem tractat al 

capítol l r, va adquirir una idenlitat més diferenciada, es va canviar el nom dels 

utulats pel de Pèrits d'Obres Públiques (i més 1ard, des de 1964, pel d'Enginyers 

Tècnics) i l'Escola corresponent a Madrid va quedar desvinculada administrativa

ment de la d'Enginyers de Camins. Més tard es van crear altres escoles a Burgos, 

Sant Vicent de Raspeig, Caceres I Las Palmas, que són les que funcionaven fins fa 

pocs anys 

Des del moment de la creació, la nova Escola d'Enginyeria Tècnica d'Obres 

Públiques de Barcelona va compartir amb la de Camins la direcció, \'administra

ció, el professorat i les mstal·lacions. l'experiència d'aquest fet va motivar que el 

Rectorat de la UPC, conjuntament amb la Direcció de l'Escola, es plantegés una 

anàlisi de la situació i, dins d'una tendència universitària a concemrar estudis simi

lars en un mateix cemre, s'arribés a la conclusió que era convenienl de fusionar en 

una sola escola el que micialment havia començat a funcionar com a dues. La con

seqüència va ser la integració dels estudis d'enginyeria tècnica a l'Escola 

d'Enginyers de Camins. L, decisió va quedar formalitzada en un decret de b 

Generalitat de Catalunya publicat al 7 d'agost de 1991. Aquesta decisió va agradar 

poc al col·lectiu dels enginyers lècmcs, ja que els feia témer que pogués derivar 

cap a una pèrdua d11denl1tat; la conseqüència va ser que, a través del seu Col·legi 

professional, presentessin un recurs contra l'esmemat decrel. La situació fou cau

sa de tensions que després s'han .uenuat; la col·laboració entre l'Escola i el Col·legi 

ha re1orna1 a un clima positiu. 
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La decisió de la UPC d'impartir en un cen1re úmc les dues mulacions ha estat 

seguida després en altres um"ersitalS de l'Es1at, com ara la Poluècmca de València, 

la de Santander, 1 també la de Burgos, en 13 qual la pnmmva Escola Universnària 

d'Enginyeria Tècnica d'Obres Públiques s'ha ampha1 com a Escola Polilècnica 

Superior per 1mpart1r també el segon cicle d'[ngm)•eria de Camins 

El curs 1987-1988, el pnmer després de la creació dels estudis d'Engmyena 

Tècnica d'Obres Públiques a Barcelona, s'hi van matncular 264 estudiants, xifra 

que s'ha incrementat progressivament, 1 ha arribat a 585 cl curs 1990-1991, a 952 

el 1995-1996, i a l.O 11 el curs 1996-1997, en què pràc11cament s'ha estabilitzat. 

La pnmera promoció d'enginyers tècnics d'obres públiques va finalitzar els estu

dis el Juny de 1990, amb 21 titulats; aquesta xifra ha augmentat progressivament 

fins a ambar a 155 el juny de 1999. 

Enginyeria Geològica 

El 1ercer grup d'ensenyaments que s'impaneixen a l'Escola de Camins correspon 

als estudis d'Enginyeria Geològica. Lli l!lulació ,·a néixer \'any 1990, amb el nom 

de Graduat Superior en Enginyeria Geològica, amb l'obJec1iu de cobm un camp 

professional especific amb un coneixement ex1ens dels principis de les c1ènc1es 

geològiques I dels mètodes de treball i dels coneixements ma1emàucs, Íis,cs I tec

nològics propis de \'engmyeria del terreny (les fonamentacions, la h1drogeolog1a, 

la geofísica I els riscos naturals). Lli formació abas1a una àrea entre la de l'enginyer 

de camins 1 la del lltcenciat en geologia. 

Jordi Corommas Oulcet, catedràtic de Geologia del Departament d'Enginyeria del 

Terreny, va ser l'ànima i el principal impulsor de la m1ciat1va, que va comptar amb 

el supon del seu Departament, dmgn pel professor Alonso, de la Direcció de 

l'Escola i del Ree1ora1 de la UPC. Corommas va promoure l'acord entre l'Escola de 

Camms I la Facultat de Geologia de la Umvers1tat de Barcelona, 1 va coorchnar l'e

laborac16 del pnmer pla d'estudis I l'orgamtzac1ó docent Els estudis van començar 

com a litol propi reconegut per les dues umvers1ta1s, 1 també per la Generalitat de 

Cua\unya Era una experiència nova en aquesta modahtm de títols no oficials de 

l'Estat, previstos a l'LRU en ús de l'autono1ma umversnàna; també ho era la 

col·laboració acadèmica I docent emre ducs umvcrsuats, amb el propòsit d'op1i

m1tzar recursos mteruni\'ersuans. Les classes les fan professors I en les 

instal·lacions d'ambdós cemres, aprofitant la mfraes1ructura corresponent Lli 

implantació micial d'aquests estudis ha componat algunes complicacions lògi

ques, denvades de la diferent onentació de l'ensenyament entre una facultat um-



versitària i una escola tècnica. La voluntal expliclla de col·laboració ha permès 

superar les dificuhats 

Per akra part, un titol propi de la Universitat, malgrat estar previst a l'LRU, també 

ha estat una experiència que no s'havia posat en marxa a les universitats públiques 

espanyoles.1 L'Enginyeria Geològica - nova al nostre país- es pot cursar en diver

ses universitats europees, de França, Bèlgica i Austria. El camp professional dels 

tiLUlats és ampli, com a conseqúència de l'expansió de les noves tecnologies rela

cionades amb la construcció d'obres d'enginyeria i de les tècniques avançades en 

el reconeixement dels recursos geològics, i de la necessitat d'atorgar més atenció a 

la prevenció de riscos naturals i de l'ampli marc dels problemes mediambientals 

en relació amb el medi naLUral. Aquestes qüestions configuren una identitat defi

nida per als estudis; en l'aspecte científic i professional, \'Enginyeria Geològica té 
nexes comuns amb la geologia i amb altres enginyeries, especialment la civil i la 
de mines. Això no obstant, la manca d'homologació feia estendre entre els esLU

diants la inquietud per un futur professional incert. 

El curs 1990-1991 s'hi van matricular 41 alumnes, nombre que ha anat augmen
tant progressivament fins a arribar a 277 el curs 1996-1997, i a 314 el 1999-2000. 

El juny de 1996 van graduar-se els primers estudiants. 

L1 titulació va ser rebuda inicialment amb reticència per altres col·lectius profes
sionals i universicaris, principalment de Madrid, però finalment va ser homologa

da. El desembre de 1996, el Consell d'Universitats va aprovar la proposta de cre

ació del títol d'Enginyer Geòleg, que ha aconseguit l'homologació com a estudi 

reglat per a tot l'Estat per Reial decret de 23 d'abril de 1999 

L'establiment de les titulacions citades ha ampliat i diversificat l'ofena acadèmica 

i ha obert possibilitats noves als estudiants, d'acord amb la interpretació actual que 

el camp de l'enginyeria civil presenta zones noves i perifèriques d'actuació profes

sional, a les quals cal dedicar atenció des de la docència i des de la recerca, més 

enllà de les carreres i de les atribucions professionals. En aquesta faceta, l'Escola 

d'Enginyers de Camins de Barcelona va ser pionera d'una iniciativa universitàna 

d'un bon abast professional i social 

Acords institucionals amb altres escoles 

L'expansió acadèmica de l'Escola també s'ha manifestat en els acords establerts 

amb diversos centres superiors estrangers de l'àmbit de \'enginyeria civil o d'altres 
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afins i fronterers, com ara els de la gestió, per tal de facil1tar mtercanvis entre estu

diams per a la realització parcial I companida d'algunes matèries dels eslUd1s 

reglats o per altres de complementaris. Els úkims acords signats han estat amb 1'1:

cole des Hautes Études Commerciales à Jouy-en-Josas (1999) i amb i'École 

Supérieure des Sciences Économiques et Commerciales de Paris (1999) per com

pletar la formació en el camp de la gestió d'estudianlS de quan o cinquè curs d'en
ginyeria de segon cicle. També l'any 2000 s'ha signat un acord de doble mulació 

amb l'École Nat,onale des Ponts et Chaussées de Parts. 

Canvis en els plans d'estudis 

Un efecte, no esmentat abans, de la 1mplamació de l'LRU ha estat la modiíicac16 

dels plans d'estudi, per aplicació de la nonnativa desenvolupada en els reglaments. 
Durant el període de 1991 a 1995, sent directors Antoni Mart, Jesús Carrera 1 

Benjamín Su3rez, es van elaborar i aprovar els nous plans de les tres Ululacions de 

l'Escola. El procés, coordinat successivament pels sotsdirectors Francesc Xavier 
Oliver Olivella i Marc A. Garcia López, va ser llarg 1 complex, ja que implicava 

canvis substancials en l'estructura i la duració dels estudis. Per a totes Ics Ulula

cions les directrius del Ministeri imposaven una reducció del nombre total d'ho
res lecuves, l'estructuració de les carreres en cicles amb accés directe del pnmer al 

segon, l'ordenació dels estudis basants-se en crèdns amb l'obliga1orie1at de reser
var un l O % dels crèdits per a matèries optatives i un ah re l 0% per a assignatu

res de lhurc elecció, amb les assignatures quadnmestrals o semestrals i, finalment, 

l'establiment d'una fase selccüva a totes les titulacions, orientada a evitar l'estan

cament de molts estudiants durant els primers cursos i a augmentar el rendiment 

acadèmic en la fase posterior. A més, per al títol d'Enginyer de Camins, s'imposa
va una reducció del nombre d'anys de la carrera, de sis a cinc. 

El pla d'estudis per a Enginyers de Camms, que era vigent des de 1978, àmplia
ment comentat al capítol 8, va ser modificat l'any 1995; en el nou, els estudis 

consten de deu quadnmestres i desapareixen les especialitats, que passen a deno

minar-se intensificacions 

El d'Engmyena Tècnica d'Obres Públiques, implantat el 1987 quan es van establir 

els estudis a Barcelona, es"ª modificar el 1996, a base de sis quadnmestres, amb 

les espec1ahtats de Construccions Ci,·ils, Hidrologia I Transports I Serveis Urbans 

El pla d'estudis inicial d'Enginyeria Geològica, de 1990, es va modificar el 1994, 

a la vista de l'experiència adquirida, per iniciativa de les dues umversnats respon-
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sables de la utulac16, 1 una altra vegada el 1995, per acomodar-se a les noves d1rec
tnus. Durant el curs 1999-2000, un cop homologada la rnulac1ó, s'ha aprovat per 

les Jumes de govern de la Umversitat de Barcelona I la UPC el pla d'estudis d'a
cord amb les directnus del Mm1sten; l'aprovació ha estat confirmada pel Consell 
d'Universitats i publicada al BOE el 16 d'octubre del 2000 

També amb l'aprovació dels nous plans d'estudis s'han consolidat assignatures que 

havien sorgit com una m1cia11va de més apropament dels conunguts docents amb 
la prflclica professional, fent-ne participar activament a membres del sector empre
sarial de la construcció. 

A1xl, a partir del seminari de «Geslió d'Obres•, midat el curs 1990-1991, es va 
consolidar, des del curs següent, una assignatura optauva; tots cis professors eren 
professionals d'empreses cons1ructores o de l'Administració, ex1ems a l'Escola La 
mic1auva va ser coordinada pel professor Josep S. Piquer Chanza, i va consmuir 
un èxit tant pel contingut de la matèria i pel paper mouvador per als fuiurs pro• 
íess1onals, com per l'establiment de bones relacions amb el sector de la construc• 
ció (comrac1istes d'obres I administracions), fms llavors bastant atenuades, que 
han continuat i s'han reforçat al llarg dels anys. A parur del curs 2000·2001 s'ha 
convertit en una assignatura de lliure elecció. 

Un pas en aquesta lima va ser \'establiment 1 consolidació de les pràcuques pro
fessionals dels alumnes dels Ulums cursos a les empreses I admmtstracions del sec
tor a través dels convenis de cooperació educativa. Aquestes pràctiques han 11ngu1 
reconeixement acadèmic, pnmer a tra,•és de l'assignatura Treball de Camp 1 
d'Obra i posteriorment amb el reconeixement de crèdns de lliure elecció segons 
els plans d'esLUdi vigents 

l Aguado, Amom.o y otros: • TtndencaM formam-as en el imb1to de la mgemerla Cl\11• Ill Congrrso 
Nacional de l11gtnrcrfa Q, .r Barcelona, 24-26 nov1embre 1999 (Aquc.sta pontnc111 \'li ser elabora• 
da I presentada pels d11tt1ors de toccs ks escoles d'Engmyers de Camms) 

2 De 111ubc10ns prOpies, la UPC en tt esi.abknes d'altrts 1mcaades amb po.stcrt0mat a la d'Eng111yer111 
GeolOgica- Graduat Superior en Paisatgi5me (a l'Escola d'Arquitectura de Barcelona, des de 1991 ). 
Engmrcr de Matenals (des de 1991 a l'Escola d'Enginyers lndu.stnals de Barcelona, e.stud1s que 
s'1mp:meixen conJumamcm amb ahru cmc umversluns europees), Graduat en Focograf111 (1994) 
i Gradu:11 en Muhuntd1a (1997). en escolts pròpics�uonadcs per b Fundxiò Polukmca dt 
Catalunya. 1 Gradua e Superior en Audnona I Censura Jurada de Comp1es ( 1998, 1mpanida pel 
Col legi de Gesl:ors Jura1s de Comptes de Catalunya. sou l'orgam1z.ac16 de la Facultat 
d'lnformàuca I de i'Escob d·Engmy�rs de Tclccomurucac1ò) 
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18. L'EMPLAÇAMENT DEFINITIU 
DE L'ESCOLA: , 
CONSTRUCCIO l HABILITACIO 
DEL CAMPUS NORD 

Una mela en el funcionamem de l'Escola era 

aconseguir insial·lar.se en els edificis deími

tius. Consrnuia una preocupació constant dels 

successius equips direc1ius en el llarg periode 

des que es va decidir la plamf1cació del 

Campus fins que tots els seiveis de l'Escola es 

van instal·lar en els nous edificis construïts. La 

Dtrecció de l'Escola va estar activament pre

sent en les fases successives d'aquest procés, 

des que, aprovada la distribució terntonal del 

Campus, de la qual hem parlat al capilol 12, es 

va haver de decidir l'ass1gnac16 dels mòduls a 

cada centre, 1 es van haver d'encarregar els prOJCCtes constructius de cada un dels 

ed1f1cis que els corresponien, Íins al seguiment de l'execuc16 de les obres i dels aca

bats i l'agençament intern del mob1han I equipaments. La Direcció va procurar 

inílu1r en defensa de Ics necessitats, dels punts de vista I dels interessos de l'Escola, 

1 va mostrar en tot moment una voluntat ferma de participar en les decisions que 

els afectaven, analuzam amb rigor tots els aspec1es que calia 1emr en compte, sen

se perdre l'atenció en cap moment, de manera que des del Rectorat no es decidís 

sense que en tinguessin coneixement. Aquesta tenacuat, exponent de la sensibili

tat col·lectiva de l'Escola, no coincidia amb la de tots el altres cennes que havien 

de compartir el Campus Nord, molm pel qual en algun 

moment va ser causa de recel o de desconfiança. 

En la primera ordenació del Campus Nord, és a d1ren la dis

tribució per centres dels mòduls que formen la trama d'ed1-

Ílc1s del campus, l'assignació a l'Escola de Camins I als ser

veis corresponents es va fer per pan del Rectorat, d'acord 

amb la Direcció de l'Escola Els sis mòduls assignats són els 

situats a l'extrem nord, a la coníluència dels carrers del Gran 

Capità I de Sor Eulàlia d'Anzizu Tal com hem esmentat al 

cap. 12, aquesta dec1s1ó es va prendre l'any 1982, quan era 

director de l'Escola Juan Murcia. 



La previsió inicial, que era que la cons• 

lrucció del Campus Nord s'executés entre 

1982 i 1984, a càrrec del Ministeri 

d'Educació, no es va complir A causa de la 

política general d'austentat pressupostària 

les construccions umvers1tàries passaven a 

segon pla. En realitat, les obres no van 

començar Íms al 1984, però l'inici va ser 

extraordinàriament lent I dificultós. La 

situació era causa de neguit a la UPC, i en 

concret a \'interior de l'Escola. Tanmateix, les obres no van prendre empenta Íins 

al l 986, quan es va íer eíecliva la transíerència de competències sobre les umvcr• 

s1tats catalanes a la Generalua1 de Catalunya, una de les consequències de la qual 

va ser l'aprovació d'un pla d'inversions que va permetre donar un impuls notable 

1 defm1tm a la consmicció del Campus Nord. A manca de recursos directes de la 

Generalnal, el finançament corresponent va componar 

recórrer a importants operacions de crèdn, amb la coo

peració d'enti1a1s financeres amb el supon i l'aval de la 

Generalnat. La Gerència de la UPC, ocupada des del 

JUiioi de 1987 per Jordi Ol1veras Coll, i des de 1991 per 

Francesc Solà Busquets, ha tmgut un paper notable en 

l'endegament I seguiment de la 1mponant I complexa 

operació Ímancera. Aquesta seria la sintes1 de l'evoluc1ó 

de la construcció del C'lmpus. La seguirem amb més 

de1all en els aspectes relauus a l'Escola de Camins. 

L'elaboració dels projectes arquitectònics 

La preocupació perquè la concepció dels ed1íicis que els havien estat assignats pre

veiés amb la màxima raciona\uat les necessnats era present I vwa a l'Escola des de 

temps abans que s'encarreguts l'elaboració dels projectes. Entre l'abnl de 1982 1 

el de 1983, el proíessor Angel C. Aparicio Bengoechea, sotsd1ree1or d'Investigació 

a l'equip del professor Murcia, va v1snar diversos laboratoris que poguessin servir 

de reíerència en els projectes dels nous de l'Escola: entre d'altres, els de Ports 1 

d'Estructures de l'Escola de Madrid, el de Pons del CEDEX, el d'Estructures de 

l'lnsmuto Eduardo TorroJa i també laboratoris d'aquestes matènes a les escoles de 

Ponts el Chaussées de Parts I de Nantes, al SOGREAB de Grenoble I a l1Assoc1ac1ó 

de Cambres de la Cons1rucció a Samt-Rémy-les-Chevreusses 
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Assignats a l'Escola, per als seus serveis t depar

taments, els espais esmentats del Campus, els 

projectes dels ed1f1c1s es van encomanar a l'arqui

tecte Llufs Cantallops, autor del planejament 

urbanístic general. La Direcció de l'Escola va ela

borar un mforme complet i rigorós de les neces

suats, amb b intenció que fossin considerades 

amb cura en confeccionar els projectes dels edifi

cis. Cantallops, en estudiar les solucions, va temr 

en compte les propostes i els punts de vista de 

l'Escola, amb la qual hi va haver un intercanvi 

d'opmions intens I fructlfer. 

En la confecció dels projectes, la dismbució d'espais adequada que es va poder 

obtenir permet la bona acomodació d'alguns serveis singulars. L'estreta col·labora

c16 entre l'arquitecte projectista i els representants de l'Escola va comnbu1r a 1robar 

solucions enginyoses per resoldre amb 

sausfacció alguns problemes d'espai que 

no sembl::wen Íàc1ls, 1 que no haurien estai 

possibles amb una aphcadó simple de la 

norma Tant Lluis Cantallops com els suc

cessius equips d1recuus de l'Escola consi

deren molt posuiva I enriquidora la 

col·laboració que es va establir, sempre 

amb una bona sintonia, amb voluntat de 

comprensió per les dues parts 

La construcció dels edificis 

En el conJUnl de la d1stnbució modular del Campus Nord, els sis edificis assignats 

a Camins ocupen un extrem; atesa la íorma no exactament rectangular del terreny, 

la ubicació en una zona extrema va pennetre que les superffc1es en plama d'alguns 

dels edificis no haguessin de coincidir totalmem amb les de la res1a de mòduls, i 

que amb un respec1e esmcte a les nannes urbanisuques es1abler1es, l'ed1fic1 D-1, 

desun,u al Depanament d'Enginyeria Hidràulica, Mariuma i Amb1emal, es pogués 

construir de més llargàna, tal com requeria la 1nstal·lac1ó d'un canal de 100 metres 

de \largàna, 3 m d'amplada i 5 m de fondària per al \abomton d'Enginyeria 

Marluma El mòdul C-l, assignat als depanaments d'Engmyena de la Construcció 

1 cie Resistència de Materials i Estruc1ures, amb els corresponents laboratons, con-



Lé una llosa de càrrega d'l,2 metres de cantell. Aquests van ser 

cis dos primers mòduls projectats i construils. 

L'adjudicació de les obres corresponents es va fer el 1984 a la 

Direcció General de Construccions del Ministeri d'Educació, és 

a dir, abans del traspàs de competències a la Genernlilat de 

Catalunya 

Des del primer moment es van presentar problemes. Un va ser 

anecdòtic: el dia d'inici de les obres, una fonnació de soldats 

de la veïna Caserna del Bruc va fer acte de presència amb l 'or 

dre de paralitzar-les, perquè no respectava la distància de segu

retat amb una instal·lació militar; la gestió del rector Ferraté 

prop de les autoritats militars va aconseguir de superar un 

escull imprevist, que no semblava trivial. Però els problemes 

més greus van ser de tipus econòmic, a causa que en el procés 

de contractació no s'havien previst amb prou rigor les caracte

rístiques especials de la construcció a realitzar. Davant les difi

cultats que anaven sorgint, el rector va designar Benjamín 

Su:i.rez com a delegat seu en les obres del Campus Nord; 
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Suarez, com a sotsdirector de l'Escola quan era director Eugenio Ofüne, ja era la 

persona que visitava contínuament les obres i que seguia més de prop les vicissi

tuds tècniques i administratives, procurant que no se li escapés cap detall. Els con

flictes foren nombrosos, però la bona disposició de l'arquitecte Cantallops i dels 

seus col·laboradors a la direcció de l'obra, del delegat del reclür, de l'equip recto

ral de la UPC, de la direcció de l'Escola i també de l'empresa constructora, va per

metre arribar a un bon fi la constmcció. Amb posterioritat a la seva inauguració, 

a l'edifici C-1 es va poder fer una modificació al projecte per tal d'aconseguir una 

ampliació de la superfície útil, destinada al C\MNE. 

Els dos mòduls que es van adjudicar després van ser el 0-2, destinat al 

Departament d'Enginyeria del Terreny i Cartogràfica, i serveis que en depenen o 

afins, i el C-2, destinat a la Direcció i l'Administració de l'Escola i al Departament 

de Matemàtica Aplicada Ill, que conté una sala d'actes i una de conferències. 

L'experiència acumulada permetia ser optimista amb relació a la construcció d'a

quests mòduls; també van sorgir conflictes encara més virulems que per als ante

riors, de manera que un cop feta l'adjudicació i iniciades les obres es va arribar a 

una situació que va obligar a rescindir el contracte, amb tots els problemes i 

retards que h1 són inherems. 



Els dos edificis 13-1 i B-2 es van conslruir amb el finançament del Departamem de 

Polhica Teni1orial, com a consequència de l'acord establen amb motiu de la 

implantació dels estudis d'Engmyena Tècnica d'Obres Públiques, del qual hem 

tracta!. Van ser projectats i dnigits per l'arquitecte Josep Llinàs, amb el qual tam

bé hi va haver un bon intercanvi de punts de vista amb la Direcció de l'Escola per 

a l'esrnbliment de les necessitats a satisfer. El mòdul B-1 està assignat als departa

ments d'Infraestructura del Transport i del Territori i d'Enginyeria de la 

Construcció, als seus laboratoris i serveis, a l'lnstitu( Català d'Enginyeria Civil 

(ICEC) 1 a algun ahre servei; el mòdul B-2 està desunat al Centre de Càlcul I al 

Centre de Documentació i Debat en Enginyeria Civil i Medi Ambient. També hi té 

la seu el Patronat, de nova consmuc1ó. 

El trasllat a les noves instal·lacions 

Els edificis nous van ser ocupats progressivament, a partir de 1989. Des del mateix 

any era director de l'Escola el professor Amom Mart. Ell i el seu equip van ser els 

encarregats de coordinar el trasllat progressiu de l'Escola a les noves instal·lacions. 

Durant el període de 1988 a 1992 es van acabar les obres de tots els edificis i es 

va traslladar la totalitat de l'Escola; el sotsd1rector Jorge Rovira Santa Olaya va ser 

l'encarregat de l'Escola de fer un seguiment. 

Durant cis anys 1991 i 1992, es va equipar totalment la 

sala d'ac1es de l'Escola. Està ubicada a l'edifici C-2; en el 

projecte original no hi figurava, però va ser modificat 

encertadament, gràcies a la previsió i a la insistència de 

l'anterior director, Eugenio Oñate, per poder-hi situar la 

sala d'ac1es. No obstant això, la sala va ser lliurada sen

se mobiliari, ni aillament acúslic ni instal·lacions audio

visuals. Els recursos necessaris per al seu equipamem, 

tanmateix gens menyspreables, van ser aportats per ins

mucions, com ara el Col·legi d'Enginyers de Camins, 

Canals I Pons (Demarcació de Catalunya) i el CIMNE, i 

per les empreses constructores Agroman, COMSA, 

COPCISA, Cubiertas y MZOV, Dragados y 

Contrucciones, Domez Cop1sa, Entrecanales y Tavora, 

Ferrovial, Fomenlo de Obras y Contrucciones, Ulin, 

Obras H1spania i Tecniland, el nom de les quals consta 

en una placa commemorativa. Aquest equipament va ser 

possible gràcies a les gestions fetes pel llavors direc1or, 



Antoni Mart, amb l'inestimable suport dels 
arquitectes Josep Benedito I Xavier BardaJí; 
el projecte de l'interiorisme el va fer Uu1s 

Cantallops. La sala, de 160 places de capa
cita!, és avui una de les més ut1htzades, no 
solament per la Escola smó per ah res mem
bres de la comunitat universuària, a causa 

de la seva bellesa 1 qualuat acústica, el seu 
confon i la seva ubicació. 

En els sis edificis veïns que formen el nucli de l'Escola de Camins h1 estan ubicats 

els serveis acadèmics, de recerca I administratius, i també els espais de represen
tació i projecció exterior del centre i dels principals departaments. Un cop ms
tal J.us en els nous ed1f1cis, el sentiment general de l'Escola és de sausfacció per 
poder disposar d'un espai propi, homogeni i una mica diferenciat dins del 
Campus. Però, al mateix temps, es percep que la d1stnbució per mòduls no és la 
que més afavoreix la comunicació mtema A més es comencen a paur problemes 
d'espai que es tem que sigum més greus i que arnbm a dificultar l'expansió. 

Segons Amom Mart, que va panicipar molt de prop en la mstal lació de l'Escola: 

«L:etapa d'implantació al Campus Nord va ser complexa, perquè les rela
cions amb la resrn de les escoles que h1 anaven ubicades estaven condicio
nades pel decalatge temporal en el seu trasllat, circumstància que creava 
suscepubihtalS en tot el referent a l'ús dels espais. D'ahra banda, la con
cepció modular del campus (sis edtíicis per escola, en lloc d'un de sol. 1 
aules comunes), el concepte de campus (inexistent fins llavors) amb serveis 
comuns no controlats totalment des de l'Escola I la tendència a imposar des 

de Gerència critens econòmics front als acadèmics per tal d'aproÍllar l'eco
nomia d'escala del Campus, van donar lloc a fnccions amb el Rectorat que 
van ser superades amb el temps amb el diàleg i la comprensió I l'adaplació 
de totes les pans•. 

Tots els edificis estan snuats al costat nord i als laterals d'una plaça interior, que 

ha adqumt per a l'Escola un valor simbòlic. És el lloc d'entrada dels edificis, s'hi 

reuneixen a les estones de lleure els estudiants, h1 ha l'entrada del bar, situat a l'e
difici 13-2, etc. Ben aviat, en l'argot de l'Escola va començar a ser anomenada com 
a plaça de Camins; el nom va ser acceptat postenonnem en una votació pels dwer
sos estaments de l'Escola, i va ser proclamat en un acte solemne d'inauguració de 
la plaça, el dia 13 de maig de 1999, presidit pel conseller de Politica Territorial i 
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Obres Públiques de la Generalitat, Pere Mac1as Arau, enginyer de camms d'una de 

les primeres promocions de l'Escola 

Les relacions entre l'Escola i el Rectorat 

Al llarg del procés de disseny, consm1cció, equ1pament, instal·lació I ocupació dels 

nous ed1íicis, h1 ha hagut petites, però potser s1gnillcat1ves, tensions entre la 

Direcció de l'Escola i el Recwrat, 1 també amb les altres escoles que havien d'ocu

par el campus: Telecomumcació i Informàtica. La sensib1htat davant dels proble

mes i l'interès per instal·lar.se en el campus era d1fcrent entre aquestes tres esco

les. La de Camins manifesiava un mterès explic1t per poder ocupar al més avial 

possible els nous edificis; ho consideraven moh necessan a causa de la insuficièn

cia I de la precarie1:u de les instal·lacions de la Torre Girona Les altres dues esco

les Jª disposaven d'uns edificis que, encara que també fossin provis10nals, reunien 

condicions més adequades. La conslància I l'interès amb què des de l'Escola de 

Camins s'analitzaven tots els detalls dels projectes 1 es feia el seguiment constant 

de l'execució de les obres era en algun moment causa de tensió amb la Gerència, 

perquè es cons1dera\'a un excés de zel o de perfecciomsme o una voluntat de con

trol de la tasca desenvolupada des dels serveis. 

Benpmín Sm'irez, que va estar enmig d'aquesta s1tuac1ó, recorda: 

•La Escue/a, en todo el proceso, se manluvo firme, 1nacas1ble al desdnimo, y 

colaboró de forma en1usias1a, en la medida de sus posib1/1dades, mcmteniendo 

u,1a apuesta decidida por el Campus Norte, que era considerat/o como su opción 

defu1uro. Esta percepción que tenfa la Escuda no fue compartida por cl resto de 

los cen1ros que habían de ubicarse en el Campus Norle hasta algunos años mds 

tarde, cucrndo ya se p<Klfa prever el verdatlero significado y magnit11d11. 

En les relacions entre els centres (i en concret \'Escola de Camms) 1 el Rectorat, i 

d'una manera més general en les relacions entre la umtal central i les umtats 

penfènques de qualsevol orgamtzació, h1 mter\'enen faclOrs diversos. N'hi ha uns 

que estan motwa1s per qüestions concretes relacionades amb l'ac11v11at I les neces

sitats quoudianes, 1 n'hi ha d'altres de més generals, relacionats amb la 1denmat 

corporauva. Des de l'Escola; en tot moment, hi ha hagut una voluntat explicita de 

conc1har la identitat pròpia i la pertinença a la UPC. Més d'una vegada ha costat 

de mantenir l'equilibri, p que un petit ep1soch, una mamfes1ac1ó, una frase o una 

decisió, en una o altra pan o de la qual ha estat protagoms1a alguna persona deter

minada, ha estat causa de tibantor o de malentès. En algunes s11uac1ons, detenm

nats sectors de la mateixa Escola o de la representació de la corporació professio-
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r na! han considerat que els directius de l'Escola 

•. ,,�t-
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eren «massa Univers\lal•, mentre que altres sec
tors, que es proclamaven més genumament repre
sentants o portaveus de la universitat, creien que 
l'Escola volia actuar amb massa independència. 
Aquest estat d'opinió, si no ha aflorat a la superfí-
cie, ha estat latent en múltiples ocasions. Tot ple
gat, no és més que una ques1ió d'identitats com
partides, que és present sempre que una comunilal 
humana o territorial forma part d'una de més 
àmplia; és el problema de les relacions de les pans 
amb la comunitat global, de la conjugació de la 
identitat de les parts en front de la més col·lectiva. 
L'actnud dels responsables del govern de cada 
nivell és moh important per al manteniment de l'e
quilibri. El cert és que des de la Direcció de l'Escola 
s'ha procurat mantenir sempre una necessària 
posició d'harmonia I neutralitat, impulsam amb la 
mateixa fermesa la 1denlllat pròpia I la integració a 
la Universitat. 

Una mos1ra d'aquesta dualitat és l'ús I la presència dels símbols de la identitat ins• 
tuucional. L'Escola desnpva que els seus no fossin menysunguts en el conJunt de 
la Universitat. Finalment, després d'un ura i aílmxa, 1 de certa tensió, es va optar 
per la coincidència sense exclusions ni priorilats, en els rètols 1 indicadors ex1erns, 
dels símbols de l'Escola i de la UPC, és a dir l'escut tradicional dels enginyers civils 
1 el logoup que des d'aquells anys és el distintiu de la UPC. 

Trasllat del Rectorat a la Torre Girona 

Al ma1ei,,: temps que l1Escola ocupava els nous edificis del Campus Nord anava 
abandonam la Torre Girona Encara que des que s'hi va instal·lar l'any 1974 ja se 
sabia que era una solució 1emporal i que la deíimuva era el nou campus, la per· 
llongada estada de mts de qumze anys havia creat un afecte a l'amic espai; per això 
el trasllat total no ha estai exempt de cena nostàlgia Eduardo Alonso reílecte1x 
aquest sentiment en unes notes: 

«El abandono progresivo del edificio de Torre Girona se hizo con una cierra dosis 

de nosrnlgia por parte de muchos profesores. La Escuda se habfa iden1ificado 

mucho con el edificio. Como muestra de esta identificación, ires clewlles. Con 
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moli\'o de 1a celebración del 1 O" aniversario de la Escue/a se encarga al pintor 

Serra Llimona una litografía que reproduce el lago y el edificio noble de Torre 

Girona; este grabado esta colgada en las casas y despachos actua/es de los profe

sores que lo recibieron enlonces como regalo de la Escue/a. El mismo edificio figu

ra también en el cartel anunciador del 10" aniversario. Por otra parte, en el año 

1980, la Escue/a deciclió darse a conocer de una manera mas rotunda dentro del 

mundo de los lngenieros de Caminos en Espaiia; para el/o se propuso a la Revisca 

de Obras Pliblicas --Jecana de las revistas de lngenieria Civil en Espafia y una 

de las mas antiguas del país- la edición de un número extraordinario dedicada 

exclusivamente a la Escue/a, con artículos escritos por sus profesores. Así se hizo, 

y la portada de aquel número especialfue, igua/mente, la Torre Girona». 

A panir de 1994 la Torre Girona va quedar disponible per a la finalilat que s'ha

via previst des del principi: ser la seu del Rectoral. L'edifici va ser objecte de reha

bilitació i remodelació segons un projecte de l'arquitecte Federico Correa. El 

Rectorat s'hi va instal·lar definitivament l'any 1998, quan ja era rector el professor 

Jaume Pagès. Aquesta data és una fita històrica per a la UPC. Representa la culmi

nació de l'execució del Campus Nord. Almenys per a mi, que he visem de molt a 

prop les vicissituds per arribar a aquest moment, té un gran valor simbòlic. La len

titud, els entrebancs amb què s'havien començat les obres i el ritme dels primers 

anys no feien tenir gaire esperança a veure'n el final. L'impuls a partir de 1986 va 

fer canviar l'opinió tan pessimista 

Noves instal·lacions i serveis de l'Escola 

Una part molt notable del contingut dels nous edificis correspon als diversos 

laboratoris, als quals es va haver d'anar dotant d'equipament; alhora va augmen

Lar de forma significativa \'equipament informàtic de l'Escola. Ha estat determi

nant l'esforç col·lectiu dels professors i investigadors que han d'utilitza r -los. La 

millora en els equipaments permet, d'una banda, obrir les tesis doctorals cap al 

camp experimental i, d'una altra, abordar problemes numèrics de més potència i 

complexitat. 

L'ocupació dels edificis també ha permès posar en marxa activitats noves, i pOLcn

ciar-ne algunes que ja s'havien iniciat abans però pensant en els locals definitius, 

totes a \'àmbit de \'Enginyeria Civil, sorgides des de l'Escola i del seu professorat 

S'han desenvolupat iniciatives significatives de foment de la investigació I dels estu

dis de postgrau. Unes estan totalment integrades a \'Escola; unes altres tenen una 

gestió força autònoma, potser consorciada, en els òrgans de govern de les quals 
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l'Escola forma part o h1 està representada. Tots aquesls ens actuen en el marc de 

l'Escola, que ha comnbult al seu naixement i a la se,·a promoció I expansió 

No en faré una relació completa, però sf un breu esment dels principals. En pn

mer lloc, esmentaré alguns serveis vinculats totalment a \'Escola: 

• Centre de Documenlació I de Debat d'Engmyeria Civil i Medi Ambient (CED

DECMA). Nascut el 1997, al si de l'Escola, té la seu al mòdul B2. Els objecuus 

pnncipals són dos: donar suport documental als eswdiosos, als professionals, 

als investigadors i a Ics entitats interessades per a la recerca del passat i del pre

sent en el seu àmbit temàtic; i debatre i difondre els temes estudms en forma de 

publicacions, semmans I altres m11pns. Pres1a serveis b1bliogràfics i altres d'in

formació 1 de difusió. El fons bibliogràfic, a més de les adquisicions, prové d'al

gunes donacions, com ara la del Col·legi d'Enginyers de Camins o el \legal de 

Panicio Palomar Collada. El Centre de Documentació ha adqmril una significa

ció especifica per a l'Escola, atès que la biblioteca del centre ha quedat integra

da a la nova biblioteca general de la UPC, uhicada en un ed1f1c1 consm11t de nou 

amb aquesta finalual al Campus Nord, inaugurat el desembre de 1996, amb el 

nom de Biblio1eca Gabriel Ferralé 

• Centre de Càlcul de l'Escola. Des del 1997 està situat a la pnmera planta del 

mòdul 82 A \'àmbn de l'Escola, ha portat a terme serveis d'aules informàtiques 

docents, de laboratori muhimèdia, de correu electrònic de l'Escola integrat a la 

xarxa de la UPC, de càlcul intensiu, etc. Els seus equipaments mformàucs estan 

en consiant renovació I actualització. 

• Servei de publicacions, audiovisuals I delineació. Gestiona la impressió I el con

trol de vendes de les publicacions editades per l'Escola i dóna suport a l'elabo

rac16 de material audiovisual (fotografies, d1apos1uves, videos) per a la docèn

cia, la recerca I la transferència de tecnologia. El servei de delineació disposa 

d'un equip d'Autocad, amb un plOter de gran qualitat, que tambt serveix per 

d1bu1xar treballs amb aquesta aplicació. 

Els centres que anomenem vinculats a l'Escola hi tenen un grau de dependèn

cia que no és total, establen especlficament en cada cas; les diferències en els 

models d'organuzació I de vinculació Jurid1ca són apreciables. Respec1e a tots 

ells es pot dir que l'Escola ha actuat com a integradora d'esforços I d'micrnuves, 

encara que en alguns casos no està representada inslltucionalmem als respectius 

Organs de govern. En el Pla estratègic de l'escola, aprovat el 1999, es manifesta 

la voluntat d'incrementar la coordinació, analitzam les relacions mútues 1 les 

que es mantenen amb els agents exteriors. Esmentarem els principals: 
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• Centre lmernacional de Mètodes Numèrics a l'Engmyena (CIMNE). Va ser cre

at l'abnl de 1987 com a consorci entre la Generaluat de Catalunya I la UPC. Es 

considera una obra força personal del professor Eugenio Oñate, que en va ser el 

promotor I n'és actualment el director. Organitza regulam1ent cursos 1 semina

ris relacionats amb la teona i les aphcac1ons dels mètodes numèncs en enginye

na A més de les linies pròpies d'investigació, actua com a òrgan de gesuó adm1-

nistrauva de projectes d'indole molt diversa. Campia (1997) amb 74 

investigadors de 17 països. ha organitzat congressos i jornades mternacionals i 

la publicació de lhbres I treballs cientif1cs. Ha pamc1p:u en més 290 proJectes 

d'investigació, desenvolupament i transferència de tecnologia en diverses àrees. 

Té contactes i convenis amb diversos organismes públics I empreses. En el perí

ode 1987-1992 va estar ubicat en uns locals ced11s per l'Escola, en el si de la 

qual ha desenvolupat iniciatives de foment de la invesugació I dels estudis de 

postgrau. L'oc1ubre de 1992 es va acabar la cons1rucció de la seva seu, de 800 
m1 al mòdul C l  del Campus Nord Per fomentar, coordinar I promoure a 

Espanya les acuvitats relacionades amb els mètodes numèrics, l'any 1988 es va 

crear la Soc1eiat [spanyola de Mètodes Numèncs a l'Enginyeria (SEMNI), que 
també actua de representant de la lnternat1onal Associauon for Computational 

Mechanics (IACM). El CIMNE també va afavorir la creació d'una Càtedra UNES

CO de la seva matèria, de la qual ha estat dm:ctor el proíessor Olfierd C. 

Z1enk1ew1cz de la Universitat de Swansea (Gal les). 

• L1born10n d'Enginyeria Marillma (UM). És un centre d'mvesugació adscnt al 

Departamem d'Enginyeria Hidràulica, Marit1ma I Ambiental, creat amb l'únic 
objectiu de generar i transferir tecnologia en el camp de l'enginyeria marft1ma 1 

de les ciències del mar. En va ser \'1mpulsor el professor Agustln Sanchez-Arcilb 

ConeJO, de l'esmentat departament. Va ser creat cl 1990, any en el qual es va for

mar un Patronat amb la participació de les seguents institucions: UPC, 

Generaluat de Catalunya (Departament de Polit1ca Terntonal I Obres Públiques), 

M1msten d'Obres Públiques (Centro de Estud1os y Expenmentación de Obras 

Públicas, CEDEX), Pon Autònom de Barcelona, Puerto Autónomo de Bilbao 1 

Canal de Expenencias H1drodin.imicas de El Pardo; després es va incorporar al 

Patronat la Uni\'ersitat de Cantabria. El UM està ubicat al mòdul Dl que, pel seu 

emplaçament en un extrem del campus, va poder ser constrult amb més llargà

na que els altres, precisament per atendre els equipaments que hi estan 

instal·lats. El UM disposa d'un equip de 30 professionals, alguns a temps com

plet. Disposa d'una mfraestruc1ura sòlida i d'uns equipaments I matenal cienti

f1c que h perme1en ponar a terme els projectes i ofenr•los a d'ahres institucions 

1 organismes. Com a exemple, el labor.non disposa d'un dels canals d'experi· 
memació hidrodinàmica més grans del món (el més gran de tota la meduerrània 

1 cl sud d'Europa). El UM desenvolupa l'acuvnat en les segúents àrees: eh-



ma mar:11,m, morfologia cos1anera, h1drodmàm1ca cosrnnera, enginyeria ocea

nogràfica, enginyeria portuària I costanera i contammac1ó mariuma I en estua
ris. Campia amb msial·lac1ons expenmentals per al desenvolupament d'instru

ments de predicció I de simulació que permeten ser transfents amb fac1lnat als 
agents econòmics que operen al mercat. 

• Centre lnternac1onal d'IMestigació dels Recursos Cosrnners (CIIRC). Treballa, 
amb molta relació amb l'anterior, en la morfodinàmica costanera I la quahtat del 
medi ambient mart, per al desenvolupament de conceptes I emes d'uulitat per al 

millor funcionament de les admm1stracions amb responsabil1tal en el medi 
ambient costaner i de les empreses que porten a terme \'act1v1tat en aquesta zona. 

• Centre lmernacional d'Hidrologia Subterrània (CIHS). Va m1c1ar les act1V1tats 

l'any 1967 per 1mpart1r a Barcelona un curs d'aquesta matèria, un camp en què 
h1 havia manca de formació a nivell umversitari, seguml les recomanacions de 
la UNESCO. Des de llavors s'han organitzat cursos cada any. lmcialment van ser 
impulsats I d1rigns per Em1ho Custodio Gimena, llavors professor de l'Escola 
d'Enginyers Industrials de Barcelona i anualment catedràtic del Depanament 
d'Engm)•ena del Terreny, a l'Escola de Camins. El curs ha tingut projecció mter

nac1onal, en especial cap a l'Amènca Llatina. al llarg dels an)"S ha adqumt un 
pres1igi notable. Ha esiat regn per un Comitè de D1recc1ó en el qual ha part1c1-

pat activament la UPC. Després de diversos intents no ree1x11s d'mst1tucionaln
zac1ó, el 1991 es va crear una Fundació amb el nom del Centre, de la qual són 

patrons la Generalitat de Catalunya (representada per la Direcció General 
d'Obres I lidràuhques, el Departament d'Agricultura, Ramaderia i Pesca 1 el 
Depanamem de Medi Amb1en1), l'Agència Catalana de l'Aigua I la Sociedad 
General de Aguas de Barcelona. La UPC s'hi va incorpornr poc després de la cre
ació, 1 és representada pel rector, el director de l'Escola d'Engtn)'ers de Camms 
1 el d1rec1or del Depanamcnt d'Engmyena del Terreny. Aquest departamenl h va 

donar acollida; és prec1s."lment en els seus locals on, des de l'any 1988, el CIHS 
té la seu I on desenvolupa les act1\'1tats, tant les docents com les adm1mstrauves 

El CIHS és una de les ms111ucions que, relacionada esrreiament amb l'Escola, ht 
ha trobat el marc 1dom per a l'act1v1tat mst1tucional. 

• Institut Català d'Engm)'ena C1v1l (ICEC). Va néixer el 1980 amb la ímaluat de ser 
una via msmuc1onal de la transíerència de tecnologia de l'acuviiat realitzada pels 

professors de l'Escola Les pnnc1pals íuncions per a les quals e.s va crear van que
dar cobertes des de la Umversuat pel CIT. La Direcció de l'Escola h1 \'a perdre 

míluència, però s'ha mantmgut amb alguns professors de l'Escola I ha estat obJec-

1e de trnnsformac1ons diverses Des de 1990 1é el règim JUrid1c de fund,mó. 
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19. ACTUACIONS l ESDEVENIMENTS 
DIVERSOS 

Canvis a l'entorn universitari 

En el període, de 1985 a 2000, h1 ha hagut canvis a la UPC, interns I externs, que 
aíecten el panorama general. 

El traspàs de serveis de l'Estat a la Generalitat de Catalunya en matèria d'universi
tats va quedar regulat en el Decret 305/1985 de 6 de íebrer. L'assumpció de com
petències per pan de l'Administració autonòmica ha compon;n canvis nornbles. Es 

pol parlar d'un sistema universuari de Catalunya; els responsables polítics I um
versuans creuen insuí1ciem el grau d'autonomta assolu I voldnen que la capacitat 

de dec1s16 ungués uns limus més amplis I un marc JUríd1c més defmn Però el 
panorama general s'ha modificat substancialment des de 1985 

Les umversuats del temton català van començar a dependre admm1strat1\'amem de 

la Direcció General d'Umversnats del Depanament d'Ensenyamem, més tard es va 
crear el Com1ss1onat d'Universitats 1 Recerca, amb dependència de Presidència, i des 

de l'any 2000 s'ha 1ransformat en un depanament especific, el d'Um\'ersitats, 
Recerca I Societat de la Informació. El Consell lnterum\'ersuan de Cmalunya, en el 
qual estan representades 101es les universitats, ha establen una coordmació entre 

aquestes. Des del 1985, el fmançament de les univers11ats públiques ha estat a càrrec 
de la Generalitat, 1 han augmentat considerablement els recursos que s'hi desunen, 
amb cl resultat d'una expansió, de la qual ja hem anomenat molles mostres, encara 
que les persones i els ens que ht estan implicats la consideren msufic1ent. 

El 1984 h1 havia a Catalunya tres uni\'ersn:ns públiques (la de Barcelona, 
l'Autònoma i la Politècnica). El 1990, la Generalitat de Catalunya, per acord del 
Parlament, va crear la Umversnat Pompeu Fabra a Barcelona; un any més 1ard, en 

va crear tres de noves (Rovira i Virg1h a Tarragona-Reus, Lleida 1 Girona ). El 1995 
va str creada la Unt\'ersnat Obena de Catalunya, que no solament és una univer

sitat nova, smó que, per la seva concepció acadèmica, que basa el mètode educa

nu en l'ús de les noves vies de comunicació, 1 per la st,·a estructura JUridica, repre

stnta una autènuca innovació en el sistema umvers11an tradicional, que en poc 
temps ha aconstgun un reconeixement mtemacional sota la direcció com a rector 

de Gabriel Ferraté, antic rector de la UPC. També: h1 ha tres noves umvers11a1s pri
vades: la Ramon Llull, reconeguda el 1991, la lmernac1onal de Catalunya (1997) 

1 b de Vic (1997). 
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La UPC ha deixal de Lemr l'exclusiva de l'ensenyamen1 tècnic a Catalunya, pnmcr 
perquè les escoles tècniques situades a les ciutats de Lleida I de Girona han passat 
a integrar-se a les um,·ersnats corre.sponems, 1 desprts perquè alguna ahra un1-
versua1 1mpaneix estudis i titols d'enginyeria. Això no obstant, la UPC manté la 
vocació d'universitat tècnica, amb les funcions primordials de formació de tècnics 
i de recerca per al progrés tècnic i cientlfic, i amb la voluntat permanent de man
tenir-se a l'avançada en aquest camp, tal com reneradamem ha expressat el rector, 
Jaume Pagès. 

A l'interior cie la UPC s'han creat alguns centres i s'han establen estudis nous en 
els existents, a més dels ja indicats vinculats a l'Escola de Camins. Entre els cen
tres que s'han creat o s'han mcorporot a la UPC a panir de 1985, s'han <l'esmen• 
tar la Facultat de Nàu11ca (integrada el 1990, per transfonnació de l'Escola 
Superior de la Marina Civtl, els otígens de la qual se situen el 1769, a l'Escola de 
Nàutica creada per la Junta de Comerç), la Facultat de Matemàtiques t Estadfsuca 
(1992), 1 l1Escola Umversitàna Poluècmca del Baix Uobregat (l 99 l). També s'han 
modificat 1, en general, s'han ampliat les tnulacions de les diverses escoles (tant 
supenors com umvers1tànes) i està programat un nou mcrement, sobretot a parm 
del nou Campus de Castelldefels, en fase de construcció, que ha entrat en íuncio• 
nament l'octubre del 2001 

Noves escoles a l'àmbit de l'enginyeria civil 

D'escoles d'Enginyers de Camins, a tot l'àmbit de l'Estat, també se n'han creat de 
noves, a més de les repetidament esmentades de València I de Samandcr: a 
Granada, l'any 1988; a La Corunya, el 1991, i a Ciudad Real (1998); també s'1m• 
parteix la tuulació d'enginyer de camms a la Universitat Alfonso X de Madnd 
(1996), pnvada. A més, tal com ja he du, el 1998, l'Escola Universuàna 
d'Enginyena Tècnica d'Obres Públiques de Burgos s'ha transformat en Escola 
Politècnica Superior. 

Pel que ía a Engmyena Tècnica d'Obres Públiques, que quan es van crear els esm• 
dis a Barcelona només s'imparuen en altres sis ciutats, posteriorment, fins al 1999, 
s'han creat escoles o s'han implantat els esmdis en centres existents o de nova cre• 
actó a Algesires, Zamora, Múrcia, Còrdova, Santander, València, Salamanca, 
Bélmez, Alacant, C.'icercs, Barakaldo i Las Palmas de Gran C.maria; 1 també a Avi• 
la i a Múrcia, en universitats privades. 
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A panir del curs 2001-2002, els es1ud1s d'Enginyeria Geològica han estat implan
tats en algunes umvers1ta1s, en concret, a la Pohtl::cmca de Madnd (a l'Escola 
d'Enginyers de Mmes), a la Complutense, a la de Salamanca I a la d'Alacant (a les 
facultats de Geologia). Aquesta decisió és digna d'anàlisi, tot reconeixent que enca

ra falta perspecliva per fer-ho. Es 1rac1a d'una iniciauva sonida de l'Escola de 

Camms de Barcelona que quan es va imc1ar va ser rebuda amb manifesta reticèn

cia des de diversos es1amems universnaris. Després d'haver nconsegu1t l'homolo
gac16, el panorama h3 canviat i ha estat ben acceptada per altres umversitats, que 
s'han converlll en seguidores de l'experiència. 

Entre els centres nous, a l'àmbit de l'enginyeria civil, mereix una cons1dcració 

especial la creació de l'Escola de Camins de La Corunya, ja que en la seva posada 
en marxa van temr un paper fonamental uns quants professors de l'Escola de 
Barcelona, que van demanar el trasllat a Galícia. El primer director va ser Fermín 
Nav:unna Manincz, que era sotsd1rector de Barcelona en l'equip d'Amom Marf 1 

havia estat director del Centre de Càlcul de l'Escola. Navarrina, nascut a Galfc1a, 
va dissenyar per a La Corun)'ª un projecre d'escola molt semblant concep1ualment 

a la de Barcelona. Aíonunadament, tant els aspectes conceptuals com molts dels 

recursos econòmics I de personal sol·l1c1tats en el proJecle van ser acceptats, de 

forma que ac1ualment l'Escola de Camms de La Corunya, en paraules d'An1om 
Marl: «És una reahtat que brilla per si mateixa, però que va néixer amb la 1utela 
1 el suport de l'Escola de Barcelona•. A més de Navarrina, alguns anys més tard va 
traslladar-se a La Corunya el professor Manuel Cas1ele1ro, ca1edrà11c de 
Matemàuques I un dels puntals de l'Escola de Barcelona en les primeres erapes; 

Cas1ele1ro va temr també un paper important a la nova Umversuat de L'l Corunya 

on va ocupar el càrrec de vicerector de Personal fms a l'any 1999. 

Directors de l'Escola 

Per la Direcció de l'Escola han passat alguns professors. Després 

dels Jª esmentats en els deu pnmers anys, la relació dels quals 
s'acabava amb Eugenio Oñate, que va ocupar el càrrec durant 

dos períodes reglamen1ans de tres anys. fins al 1989, han estat 
directors, successivament, Amom R. Mari Bernat (València, 

1954), del Departament d'Engmyena de la Construcció (1989-

92); Jesús Carrera Ramírez (Vigo, 1957), del Departament 

d'Engmreria del Terreny ( 1992-94); BcnJ3mfn Suirez Arroyo 

(Ov1edo, 1947), del Departamem de Res1s1ènc1a de Ma1erials 1 



Estructures (1994-97), i, des de 1997 al gener del 2001, Antonio 
Aguada de Cea (Santandcr, 1950), del Departament d'Enimyena de la 
Construcció. El febrer d'aquest úhim any, quan el meu treball p estava 
enllestit, ha estat designat director el professor Joan Ramon Casas Rius 
(Castelherçol, 1960), també del Departament d'Enginyeria de la 
Construcció. Un aspecte a destacar és que és un enginyer, actualment 
catedràtic, que ja va cursar els estudis a l'Escola de 13arcelona; aquesta 
circumstància és remarcable com un nou pas simbòlic en la consohda
ció de l'Escola. Tms els que fins rira havien estat directors, havien mi
ciat la seva relació amb l'Escola com a professors. Amb el pas dels 
anys, alguns alumnes de les primeres promocions havien anat adqui
rim responsabilitats acadèmiques com a professors, fins a arribar a 
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caledràlics. Ara un ha aconsegml ser d1recl0r. El fel és una mosna de maduresa de 
l'Escola i lambé d'un canvi generac10nal. 

En parlar amb els successms direclors l observar els processos 
de designació, he pogul comprovar com mantenen un record de 
les persones que van orientar els inicis cie \!Escola i alhora la 
voluma1 de seguir amb fidelital les directnus inicials I d'aclua
litza r -les i potenciar-les. No sé si trobartem cap ahre cenlre en 
què en els successms i naturals canvis d'equips direclius s'hagi 
manunglll la maleixa orientació I no s'hagin queslionat les polí
tiques internes anteriors. 

Això no obstam, cada un dels directors ha deixat la seva 
empremta. Oñate, amb Suarez corn a solsd1recLOr, va tenir un paper nolable en les 
negociacions sobre disseny i estructura del Campus Nord; es van posar en marxa 
els estudis d'Enginyeria Tècnica d'Obres Públiques; a més, una 
acmació molt vinculada a Oñate va ser la creació del CIMNE. 
Durant el mandat d'Antoni Mar! es va realitzar el uasllat pro
gressiu de tOls els serveis de l'Escola al nou campus, i l'habilita
ció i agençament de la sala d'actes de l'Escola, tal com hem expli
ca, al capilol anterior; en l'aspecte acadèmic, es va posar en 
marxa la nova titulació d'Enginyeria Geològica. En el periode de 
1991 a 1995, sent directors Amoni Mar!, Jeslls Carrera i 
Benjamín Suarez, es van elaborar i aprovar els nous plans d'es
tudi de les tres tilU!acions de l'Escola. Durant el mandat 
d'Antonio Aguado s'ha celebrat el 25è aniversari de la creació de 
l'Escola; es va aprofitar aquesta circumstància per replantejar 
l'esdevenidor de l'Escola; s'han fomentat les relacions de l'Escola 



amb altres centres estrangers, a efectes de promoure la recerca, 1 amb 
empreses de l'entom professional; també s'ha elaborat I impulsat el Pla 
es1ra1ègic, com a compendi de les limes d'actuació per al íu1ur 

Amb tots els directors he tmgut un 1racte personal per mouu de la 
meva tasca professional a la UPC mentre he estat en acuu, tracte que 
en tols els casos ha esdevingut amistat I m'ha produil satisfacció per
sonal. Vull fer un esmem concret d'Amonio Aguada, director quan he 

- preparat aquest treball, duram el mandat del qual s'ha commemorat el 
25è aniversari de \'Escola. Ell és el culpable que jo hagi escrit aquest 

llibre. Una conversa amb ell sobre alguns fets que figuren en els primers capílOls 
va evolucionar cap a un encàrrec d'ampliar I elaborar la mfonnació fms a conver
tir-la en llibre. He de confessar que m'ha donat ocasió de buscar dades 1 de refle
xionar sobre un tema que m'apassiona I que em sembla d'mterès per al coneixe
ment no només de les arrels i de l'evolució de l'Escola, smó d'alguns aspectes més 
amplis I poc eslUdiats de l'evolució de l'ensenyamem tècnic. Treballar en aquest 
tema ha eslat per a mt estimulant. H1 he esmerçat moltes més hores de les que 
havia preVJst, 1 el dono per acabat amb la sensació que encara hauria d'haver apro
fundn més en algunes questions. 

Altres càrrecs de l'Escola i de la Universitat 

Diversos professors de l'Escola han estat v1cerectors de la Universnat Pohtècmca. 
A la pnmera part del treball hem esmentat M:muel Castele1ro, v1cerector de 
Personal Acadèmic entre gener de 1982 i febrer de 1986, i Eduardo Alonso, vice
reclOr de Recerca entre maig de 1983 i febrer de 1986. Altres professors de l'Escola 
han ocupat aquest càrrec durant els successius m;mdats del rector Gabriel Ferra.té: 
Juan José Egozcue Rubf, vicerector d'Ordenació Acadèmica I després de Personal 
Acadèmic emre març de 1986 i març de l988;Jordt Corommas Dulcet, \'tcerector 
d'Orgamtzació I Serveis I després de Desenvolupament Estatutan entre maig de 
1986 i abnl de 1990; Vera Pawlowsky Glahn, vicerectora d'Estudiants I després 
d'Estudis entre Juny de 1990 i març de 1994 Durant el Rectorat de Jaume Pagès, 
Jesüs Carrem Ramírez ha estat vicerector de Recerca entre març de 1994 1 abril de 
1998 1 Amom R Mart Bernat ha ocupat el mateix càrrec des de 1998 fms a \'ac
tualuat. 

Entre els professors de l'Escola n'hi ha dos que ho han estat sense mterrupc1ó des 
del pnmer dia: Lluis Berga Casafont t Ennc V:tzquez Ramonic. Anna Serra Ton va 
entrar com a becària el primer any, i després s'hi va quedar com a professora, 1 ha 
arnbat darrerament a la categoria de catedrà11ca. 
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Al llarg d'aquests anys, algunes persones vinculades a l'Escola han perdut la vida 

Ja hem parlat de Josep Espinet, Victoriana Muñoz i Emilio Garbayo. A la llista s'hi 

ha d'afegir el nom de Josep M. Messeguer Navarro, professor del Departament de 

Física (mort cl 1996); el de Jaume Olivé Marí, el primer encarregat del manteni

ment de l'Escola ¡ d'altres coses, i el del subaltern Blas López Paliño (mon el 

1993). El 23 de juny del 2001 hem de lamentar la mort de la professora de 

Química i Materials de Construcció Elena Bastús Basan, una de les més antigues 

de l'Escola i persona molt estimada per tothom; el 8 d'octubre d'aquest any, se li 

va retre un emotiu homenatge, en el qual, a títol pòstum, se li va concedir la 

Medalla de l'Escola, lliurada als seus familiars. 

Cal fer esment també que alguns alumnes graduals a l'Escola a les primeres pro

mocions n'han estal professors; alguns han seguit la carrera docent per ser profes

sors ordinaris i cinc han arribat a catedràtics: Enrique Mirambell Arrizabalaga, 

Antonio Huerta Cerezuela, Joan Ramon Casas Rius, Miquel Cervera Ruiz i Pere 

Roca Fabregat, citals en l'ordre que han aconseguit aquesta categoria. 

També alguns antics alumnes han ocupat càrrecs públics d'elevada responsabilitat 

Com a exemple diré que, mentre escric el llibre, dos membres del Govern de la 

Generalitat de Catalunya: Pere Macias Arau i Felip Puig Godes, consellers de 

Política Territorial i Obres Públiques i de Medi Ambient, respectivament, són 

enginyers de camins de l'Escola de Barcelona. També n'és exalumne el degà de la 

Demarcació de Catalunya del Col·legi d'Enginyers de Camins, Antoni Garcia Coma. 

Doctors honoris causa 

Tres dels doctors honoris causa de la Universitat Politècnica, ho han estat a pro

posta de l'Escola de Camins. El primer va ser José A. Torroja, mvestit l'any 1984, 

dins dels actes del desè ani

versari de \'Escola, tal com ja 

hem comentat. 

El dia 24 de febrer de 1993, 

quan era director Jesús 

Carrera, va ser investit 

Vinoriano Muñoz Oms, que 

va ser apadrinat per Alben 

Serratosa Amb aquest 

nomenament es va retre un 



homenatge a Muñoz, enginyer d'una reconeguda acuvuat emprenedora, quan 

s'havia maugurat l'eix transversal de Catalunya, que ell havia previst l'any 1935, 

que no va ser una realitat íins al cap de se1xama anys. A ell se li reconeixia una 

contnbució excepcional al planejament general de Catalunya i a la dotació d'im

portants empreses i serveis, i no es voha que passés madvert1t el seu paper força 

determinant a la posada en servei de l'Escola des del seu càrrec de president de la 

Comissió de Patronat, en la qual, en paraules de Serratosa: •Va íer servir la seva 

autoritat I el seu presug1 per assegurar el íuncionament de l'Escola, i va aconseguir 

el suport econòmic d'un seguit d'empreses del sector de l'obra pública per suplir 

la manca de recursos del Ministeri d'Educació•. En el moment de la investidura, 

Victoriana Muñoz estava a punt de complir 93 anys. 

El tercer dels doctors honoris causa va ser José 

A.Jiménez Salas, engmyer amb un fon vessant 

cientiíic, investit el 12 de maig de 1999, dms 

els ac1es del 25è aniversari, apadnnat per 

Eduardo Alonso. En el discurs de presentació 

va recordar la profunditat i l'amenitat de les 

extraordinàries classes de Geotècnia del pro

fessor Jiménez Salas, a l'Escola de Madnd, 

amb les quals fascinava els alumnes de tal 

manera que va despertar en algun la vocació 

per la invesligació. En la persona de Jiménez 

Salas es va voler relre homenatge a un dels 

pioners a Espanya i mundialment de la 

Geotècnia i de la Mecàmca de Sòls, mmèries en 

les quals va crear escola, pioner també de la 

mvesugac16 en aquesta branca, i, com a tal, 

model dels professors que no s'han hnutat a la transm1ss1ó d'uns coneixements, 

smó que han contnbuit al progrés c1entlíic en un moment que això era un pas 

realment excepcional.1 

Refundació del Patronat 

Una de les decisions preses en la commemoració del 25è aniversari de l'Escola, 

com a conseqüència de l'aprovació del Pla estratègic, ha estai la de consutu1r un 

nou Palronat. Des de tos els eslaments de l'Escola sempre s'ha expressat l'admi

ració per la labor desenvolupada pel Patronat que va funcionar els pnmers anys. 

Acomplerta la missió que s'havien assignal, 1 havem aconseguit que l'Escola fun-
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cionés amb regularuat, el Patronat va deixar de funcionar progressivament, no es 
van celebrar reunions i els càrrecs no es van renovar. Tanmateix no hi va haver 

cap acte formal de d,ssolució. En la nova llei vigent des de 1983 no estava pre
vista \'existència de patronats per a les universitats. Alguna de les seves funcions 
van quedar assignades als consells socials, que també en van assumir akres de 
noves. l'.LRU no preveia els patronats, però tampoc no els prohibia o impedia; 
potser no es considerava un òrgan de representació propi d'aquells temps. 
Algunes de les funcions de relació amb l'entorn professional 1 social no van tenir 
un camí establen i van quedar sense complir, sobretot en alguns casos en què 
havien tingut efccuv1tal, com és el de l'Escola de Camins. Aquesl és el moliu que 
s'hagi volgUl recuperar, amb la intenció d'enrobustir el nexe d'unió amb el món 
empresarial del sector, integrar l'Escola en el te1xu social de Catalunya I aportar 
nous corrents externs i els canvis que demana el sector professional. El nou 
Patronat, que s'ha consmuil a l'mici de l'any 2001, està format per pocs mem
bres; està presidit per Joan Molins Amat i en formen part els senyors Antoni 
Garcia Coma,Joaquim Tosas Mir, Alben Vilalta Gonzàlez i Jaume Sabater Albafull 
(secretari), a més del director de l'Escola. 

Mirant cap al futur 

Una de les preocupacions expressades amb solemnitat i reiteració des de la 
Direcció de l'Escola, en ocasió del 25è amversan, va estar enfocada cap al futur, 
proposant els passos que s'han de fer en els anys propers, per als quals proposa 
rnn concepte d'Escola oberta a una societat cada vegada més globalitzada I dinà
mica, si bé sabem mamenir les arrels pròpies que lri idemifiqueni., reforçam la 
presència com a punt de referència de qualitat docent i investigadora. En ocasió 
de la inauguració del curs 1998-1999.José A. Torroja proposava com a objectiu 
global del mamem «consolidar mt1s Jas Escue/as y preparar/as mejor para lo que la 
sociedad dema11dai.. 

Pel que fa a la formació, tot mantenint un ah nivell científic i tecnològic que s'ha 
aconseguit en l'ensenyament i en la recerca, el director Antonio Aguada proposa 
la mtroducció d'un component humanista més imponant, que doni lloc a la for 
mació de líders en cada un dels temes. Segons el  propòsit de l'Escola, «l'enginyer 
del proper segle ha de tenir moltes habililats: comunicació, capacitat de treball en 
equip, visió global, sensibiluat envers els problemes socials, ecològics 1 anistics, 
etc».1 «L'educació a \'Escola transmet tres grans conceptes: el saber, el saber fer i 
el saber ser. És més que evident que tots els engmyers han de temr uns bons 
coneixements cientifics I tecnològics, per això el currtculum de l'estudiant conté 
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nombroses assignatures bàsiques d'esperit matemàtic 

teòric i de ciències aplicades. Es tracta que \'enginyer 
ha de saber. A més a més, el professional de l'engin
yeria civil ha de ser capaç de detectar problemes 1 
concebre solucions; en definiliva, de fer la seva feina 
basant-se en allò que ha après; per tant, l'enginyer ha 

de saber fer. Finalment, la societat espera un paper de 
l'enginyer, una actitud, una disposició, una forma de 
treballar, unes maneres, etc.; en conseqüència, l'en
ginyer ha de saber seu.' 

:, 
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En el camí d'obertura cap a la societat, es reforcen alguns pas
sos que s'han iniciat i se'n proposen d'altres, com ara la figura 
de l'apadrinament (dels esLUdiams dels ú.lums cursos per titu
lats amb experiència professional), el servei Futur Camins (per 
tal de mantenir el contacte dels estudiants amb el món de les 
empreses), l'empresa Junior assumida pels alumnes, la creació 
de l'Associació d'Antics Alumnes i Amics de l'Escola 1 la refun
dació del Patronat, a la qual ens hem referit. 

A \'entorn professional dels enginyers de camins, en paral·lel 
amb l'Escola, també és palesa la preocupació per preveure les 
noves onentac1ons, aplicacions I necessitats en el camp de l'en
ginyeria civil. Sota el lema 11La ingenieria civíl dd siglo XXI•, 
durant els dies 24 a 26 de novembre de 1999 es va celebrar a 
Barcelona el 111 Congrés Nacional d'Enginyeria CiVJl, no orga

nitzat directament des de l'Escola -encara que coincidim amb el 25è aniversari....'.; 
però si a l'entorn més immediat, amb la parucipació intensa I activa de molts 
membres de l'Escola; el professor Lluís Berga en va ser el secreiari genernl. En cl 
congrés es van d1scu11r extensament moltes qüestions de tipus tecnològic i de ges
tió en els diversos sectors propis de la moderna enginyeria ciVJI i es van analitzar 
problemes i línies d'expansió en els diversos àmbits professionals, entre els quals 
hi ha la formació escolar I continuada, la investigació i la innovació i els reptes per 
al fuwr. 

Des l'àmbit de l'Escola, en el si de la Universitat Politècnica, el Pla estratègic és 
un instrument de previsió 1 orientació del futur; pretén marcar 11\es limes filosò
fiques que carac1eritzaran la institució almenys durant unes quantes genera
cions•. En el Pla estratègic s'analitzen les necessllats de \'Escola en el futur per 
al millor servei de la societat, i les polítiques i les linies d'actuació que s'han d'es-



tablir. Durant el curs 1998-1999 s'ha esmerçat dedicació, esforç, rigor i temps 

per a l'elaboració del Pla estratègic de l'Escola, en la qual ha treballat tant l'equip 

d1rect1u com professors I personal d'admmistrac16 1 serveis; l'acord corresponent 

es va signar el 23 de desembre de 1999. El Pla s'estructura en quatre eixos 

(millores I ílex1bil1tzaci6 dels estudis, integració en el mercat laboral, integració 

social i qualnat de vida personal i institucional), 1 cada eix està constituit per 

quatre projectes que es desenvoluparan i portaran a terme m1tJançant diverses 

accions. Després de l'elaboració i aprovació, s'ha fet, per pan de la Direcció, una 

extensa labor de difusió i conscienciació a l'interior de l'Escola i en els medis 

professionals. 

En commemorar el 25è aniversari, segons la memòria de la mateixa Escola del 

curs 1998-1999, cl'Escola de Barcelona se sem satisfeta i orgullosa del seu cami

nar 1, sens dubte, s'ha guanyat un espai i l'estima de l'entom pel que fa a la for

mació, la mvesugació I la 1ransferència de tecnologia en l'àmbit de \'engmyena 

civil a Espanya•. 

l Quan enllesteixo aques1 m:ball, cl professor Jnnl:ncz Salas ha mon cl no,-embrc del 2000 
2 Escob d'Engmyus de (.amms Mcrnòno dd curs 1997-98, p 23 
3 Jbldcm, p. 9 
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20. CONSIDERACIÓ FINAL

En les pàgines anteriors, he intemat seguir I analitzar la traJectòria de l'Escola 
d'Enginyers de Camins, Canals i Ports de Barcelona, al llarg dels vint-i-cmc anys 

d'existència, començam per la gestació abans del naixement o de la creació. Des de 

la consecució d'un desig anhelat fins a esdevenir una ms111ució pública ben con

solidada, ha passat per etapes diverses, a partir d'una Escola Superior que comença 
l'acuvitat acadèmica amb certa vac1\.lac16 però amb fermesa, integrada a la 

Umversuat Pohtècnica. Des de l'inici, ha actuat amb la voluntat de formar profes
sionals d'alt nivell en el seu camp especific, al servei de la societat de l'entorn, en 
especial la de Catalunya, 1 ha evolucionat progressivament fins a arnbar a ser una 

msrnuc16 afermada, preStigiosa a la Universitat i a la socielat, en una lima innova
dora, \ima en la qual expressa reiteradament la voluntat d'encarar el segle XXI. Al 
llarg de la vida de l'Escola, s'ha mantingut el model proposat I seguit pels pnmers 

responsables, centrat a impartir amb ngor un ensenyament de qualitat 1, alhora, 
amb la mateixa ponderació, a desenvolupar recerca I crear c1ènc1a en el camp de 

l'enginyena c1v1l. La voluntat de tendir a un centre d'èht en el món de \'engm)'ena 
CIVIi, al s, de la Universitat Politècnica és permanent al llarg de la vida de l'Escola. 

La història de l'Escola només es pol entendre a panir de la in1egrac1ó a la UPC. 

Per fer l'estudi he procurat adquinr una informació àmpha, tant com m'ha es1a1 
possible. A mesura que m'anava documentant apareixien aspec1es que resulta d1fl

c1I conèixer només des d'una visió global, però quedava la sensació que encara en 

trobana més, que en la 1rama encara hi fallaven alguns enllaços. Els fets més 

importants 1 sigmficauus són la consequència de decisions preses, de les quals he 
procurat esbrinar les persones que h1 han mtervmgut, que n'han estat agents nota
bles, 1 les causes i circumstàncies que les han mouvat, sovm1 complexes. Al costat 
dels feis pnnc1pals n'lu ha d'altres de més anecdòucs de la vi.da quotidiana, que 

entre tots determinen l'essència de la institució. l:s indispensable el coneixement 
del context universnari, polític, social t professional en el qual s'han produ1t els 
fets. He procurat copsar t reílectir l'ambient, i veure la incidència que en l'evolu
ció de la msrnució han tingui les transformacions en l'organització, en el marc 

legal i sociològic de la Um\·ers1ta1, en la configuració del món acadèmic de les 
escoles de la mat�ixa branca i en els conceptes científics I tecnològics en el camp 

de l'enginyeria cml 

Atès que són els homes els que fan les obres, l'evolució d'una insmuc1ó com la que 

hem volgut estudiar, ha eslat possible gr.\cies a nombroses accions personals, algu-
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nes moh caracterlsuques de cada una de les etapes, accions de persones sense les 

quals la històna seria d1íerent. Apareixen personatges que sobresunen; alguns han 

donat a aquesta història una parcel·la de la seva vida. Hi ha persones que han tin

gut un paper determinam en algun moment. El de pioner, 1mponant per sembrar 

l'embrió, correspon a Albe:n Serratosa En l'etapa de germinació, abans del naixe

ment, destaca la comesa de Josep Espinet i de Victonano Mufloz, que van exercir 

un cert apadnnament en els primers temps de la nova criatura. El paper del pri

mer d1rector,Jost A. Torro1a, va ser determinant per als pnmcrs passos de l'Escola, 

proJectats segons un model institucional que marca la tnlJCCtòria posterior. A par

tir d'riquest moment, molles altres accions personals, a l'interior de \'Escola i al seu 

entorn, algunes de les quals consten en el treball, han es1at decisi,·es per a l'evo

lució segmda. Potser no he esmental a tothom que ho mereix. No totes les accions 

decisives figuren en els documents coetanis i potser no he sabut captar la 

importància d'alguna. Els papers escrüs, com a màxim, reílecteixen les dec1s1ons, 

però no les seves causes I la seva gestació. En aquesta insmució, com en totes, h1 

ha mohes accions anònimes indispensables per mantenir la vualuaL 

A més de la informació extreta de documents, he parlat amb diversos d1remus i 

professors de l'Escola 1 amb altres mohes persones que h1 estan o h1 han es1at rela

cionades, que m'han fac1l11at dades 1 comentaris. A totes agraeixo l1amab1l11at amb 

què m'han atès i el temps que m'han dedicat. Si bé els documents escms m'han 

donat la constància dels fets, a través de la informació verbal he pogut capt:u 

de1ermmats aspectes, tanmateix complexos, de la vida i de les relacions personals 

internes 1 comprendre les pecuhamats de l'Escola, que determinen 13 seva idenu

tat, que he intentat de reflectir al llarg del text. 

He procurat tractar amb obJectivilat la informació rebuda, 1 contrastar fonts d1\'er

ses quan no h1 havia coincidència. Si en alguna expressió, o en la m1erpretac1ó 

d'algun fet no he aconseguit l'objec11v1ta1 des1tJada, o si alguna persona no queda 

situada o valorada en el lloc que correspon, en demano disculpes; també, pels pos

sibles errors. 

Espero ha\'er fet una modesta aportació al coneixement d'una 1nst11ució, en una 

etapa històrica He elaborat l'estudi amb el convenciment del valor que té la histò

na de les mst1tuc1ons per comprendre el conjunt del pais. En defmniva, em sen

tina sa11sfe1 d'haver contnbuil al fet que es pugui conèixer millor una institució 

corn és l'Escola d'Enginyers de Camms, que és una parcel·la o un aspecte de la 

Um,·ersitat Politècmca de Catalunya, 1 en defin1t1va del pals. 
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SoudutttDI" p!!'f al lkM:nvolupamcnt del Pb é.lr.11tgi.: del ú:ntrc 

Soud1rte1or Cap d·Es tudis d"ECCP 

Director 

s«rwm 

Sots dtre<:1orúpd'Estud1sd'ECCP 

Sotsd1rec1or Cap d"fatudis d·EToP 

Sotsd1m1orCapd"EsiudisdcGSEG 

Sotsd1rc,1or de Relacions E�tcriors 

Smsd1rcctord lnvestipclò 

Sol.sd1r«1ordcScrvcisComuns 

Sotsdnector de Strvt:ls Comuns 

Sotsd1rc�1orCapd'Es tud1sdcGSEG 

Ad1unu, a OlrtCCiO pu al XXV Amvusari 

AdJunu, a Dntcetó per al XXV An1versi.ri 

AdJuna a Direcció a l'Arn lnsi11uc10nal 

ArlJums aOiru:clOa l'ArulnSlllucional 

AdJUlllS a 0,recciO • l"Aru Audtmial 

Duc..1or 

Sccrc1an 

Sotsd,rcctor Cap d·E..51.ud,s d E CCP 

Sotsd1rmor Capd"Estudl1d"ETOP 

Sotsd1rcctorCapd"E..51.ud11dcGSE 

Sotsd1r«1ordcFormauOPcrmancn1 

Sot!.dircl10rdc Recerca l Doc1ora1 

Sot!.dlrcuordtScrvc1 sComuns 

Sotsd1rcc1ordtRt.la¡;1ons lntcrna..10ruils 

AdJun1.S1D1rccció al'Arcalnstnuc,onJI 

Adjunta a Dirett1ó a l'Arca Ac11dtmka 



PROFESSORAT 
Abella lzquierda,Joaquin 

Adalid Elorza, José Luis 

Adan Gonztilez, Francisca 

Agelet de Sarac1bar Bosch, Carlos 

Aguado de Cea, Antonio 

Aguinaga Mateos, Anuro 

Agulla Fue, Lu1s 

Alarcón Alvarei, Enrique de 

Alba Casals, Núria 

Albaiges Olivan, JoSI.' M• 

Albareda Canadel, Ramón 

Albors Freixeda, Eduardo 

Alegre Heitzmann, Vicente 

Algue Perramon,Jose 

Alies Torres, Antonio 

Ahmrall Bc!lido,Joan 

Alonso Biarce,José M' 

Alonso Perez de Agreda, Eduardo 

AlvArezMartinez,Alfonso 

Amirola Vila, Miquel 

Amun Callaba, Juan Pablo 

Aparicio Bcngoechea, Angcl Carles 

Arandes Renu, Ramon 

Arcnas de Pablo, Juan José 

Ares Cabrera, Fl'.lipe 

1\rias Ferrníndez Pêrez,Josi: M• 

Armengol Mazariegos, l,.lanuel 

.-\rnedoPena,AlfredoBernardo 

Arroyo Balaguer, Marino 

Aurin lopcra, Ramiro 

Aymerich Fabregat, Mario 

Aymerich Serrano, Bernac 

BaezaAdell, Cristina 

Bakule, lubomir 

Balbuena Martínez, M Camino Teofila 

Ballara Ferrer, Jo!'.é 

BañeresBarril, Josep M' 

Barbat Barbac, Hona Alepndro 

Bardes Faura, Uu1s 

Basnda Vila, Benpmm 

Basuda Vila, Jo!'.é Amomo 

Basms Basan, Elena 

Baceman Pinzon, Alien 

Bat!le Fornells, Amomo 

Batlle Gelabert, Javier 

BatlleGirona,!llodesto 

Batlle Pifarre, Francisca 

Bayo Dalmau, Alfonso 

Bendno Perez, Enrique 

Berga Casafont, luis 

Berge Ka1ser, Rodolfo 

Bernabeu Prada, Manuel 

Bernis Carro, Franc1sco 

Bertellotti Bouzada, Ecio Antonio 

Beyret Picazo, Eufronio 

BladeCastellet, Ernest 

Blade Mendoza, lleana 

BlancoAlfonso,José M• 

Blanco Diaz, Elena lrrna 

Blanes Llopis, Rafael 

Blasco lorente,Jordi 

Boix Aragones, Oriol 

Boleda Vila, Miquel 

Bosch Mani, Xavier 

Bozzo Ro1ondo, Lrns 

Bravo Arenzana,Juan J,.fanuel 

Brewnes Gallar<lo, Miguel Angel 

Broc Birto, Valemln 

BrunoS.1lgo1,Jorge 

Butl Sanz,Juan Manuel 

BuJ Aris.Jordi 

Burgos Gil, José lgnacio 

Cabot Ple,Jorge 

Cabrt Verdiell Pastor, Martin 

Cacho Herrero, J� M" 

Calderer Cardona, Josep 

Calderer Tones Cassana, M'Carmen 

Cal mon Nogoeira de Gama, Joao lmz 

Calvet Tordera, Pere 

Calvete Manriquc, Damel 

Campos Cacheda,Jose Magm 

CanalsCosta,Juan 

Candela Uedo, lucila 

Cañas Alonso, Albert 

Cañedo Cabañas, Francisco 

Carmona "-!eJias, Angeles 

Carol Yilarasau, lgnacio 

CarrerJ Ramírez, Jesus 



L 

Cas.1nova Horm�hea, Ignasi 

Casano\·as Belmin, Carlos 

Cas.1no\.tS Rodrlguez, Juan S 

Cas.as Rius, Juan Ramon 

Castasus Capellades, Jord, 

CasteJOn Salnyet, Jai me 

Casttle1ro Maldonado, Manuel 

Casu\lo Fraile, Manuel 

Celentano , Diego Javier 

ú:rvera Ruiz, Lu1s Miguel 

Ch,ca Moreu, Carlos 

Chinchón Yepts, Jost Suvando 

Chmmen11 . M1chtk 

Cinano Nogales. Yolanda 

CloS.1 Bcm-:\n, Dame-1 

Cobo Del Arco, Diego 

Cod11u Rovira, Ramon 

Coh\l� Cabrt, Jooquln 

Col\ado Dols, Agustl 

Collado l.Jzama, Fehpe Robmsón 

Colom Perp1fla, Joaqum 

Colo�r Arcas, Tomas 

Complt Gumovan,Joan 

Copeiro del Villar Manlnez, E 

Corommas Oulcct, Jordi 

Corml Cana, Alvaro 

Cors lgles1as,Jost Mª 

Conal Soler. Josep M• 

Costa Cuadrench, Alíonso 

Costa Cuadrench. Fd1pe 

Costa, Boix. Felip 

Crespo Amaga. Daniel 

Cn3do Balk:steros. Franc1sc0Jav1er 

Cruces de Ab1a. Joaqu[n 

Custodio Gimena, Em1ho 

�L,ha)>e, Carlos llk1or 

Otrocux Vatasso, Gtnt:\·1ere 

01az Petialver, Nataha 

01ez MeJl.1 Pedro 

Dolz R1polles, Jose 

Dombnz Lozano, Josep Jav1er 

Domtnech Arnau,Jost 

Domi!nech Cabd, Josep 

Domingo Cochs, Joan 

Domingo Domingo, Carmen 

Domingo Garau. Alben 

Domingo Garau, Carmen 

Donea Jean Michael, Mane 

Dr�ven Demane!, Ennc Rmmond 

Echevarrm Enrlqucz, Anuro 

Egozcue Rub1,Juanjose 

Eizagmrra Garanagoma, F J 

Encinas Bachiller, Andres Marcos 

Eraso Echam, Fernando Luis 

Espino lnfamts, Manel 

Esiela. Carbonell, M Ros.a 

Estrada Llaque1, Josep Uuts 

Falques Sem, Albeno 

Famols Sola, Francisco Jav1er 

Fayasjaner,Josep Antom 

Fekz Gutierru. Lu1s Eduardo 

Feliu Bassols, Tomis 

FeliuJoíre, Alvar 

Fem.lndez Bescos. Francesc xav1er 

Femandez Calvo, Antonio 

Fernandez de V1llalta Ferrer-dalmau, Eduardo 

Femindez del Cah·o Cuevas, Jost Amomo 

Fcrnfmdez del Campo, Juan 

Femandez Gonzalez, Mano 

Femandez Mendez, Soma 

Ferran Baqut.Josep �l 

Ferre1ra da Ohvetra, Marcel Ohv1er 

Figuer.is Ferrer,Juan 

Folch Duran, Arnau 

fom Pique. Ennc 

Fortuny Aymem,Jost Mª 

Freixas Bosch.Josep 

Fuentes m LOpn, Manana 

Gala Pem, Pedro 

Garba.yo Martlnez, Emili 

Garces Fores,Jost �1• 

Garcia Berro Monulla, Ennque 

Garcia Campo)', Juan 

Garcia Garmo, Carlos 

Garcia Hernando, Pascual 

Garcia Serrano, Joan 

Garola Crespo, Alvaro 

Gaztelu Albero,Jost Miguel 



Gens Sole, Antonio 

Gil Espert, Llu1s 

G1h Ripoll. Josc Antonio 

Gimenez Ribero. Josep Manuel 

Gironella Cobos, Francesc Xavier 

Golubov, Stamslav 

Gomez J1menez, franc1sco 

Gómez Meni!:ndez. Jost Luls 

Gómez Ordót'Lez, Jost Luls 

Gómez Pardo, Carles 

Gomez Puhdo, Maria Dolores 

Gomez Samos, Em1ho 

Gomez Soberon. Josc Manuel Vict"nte 

Gomez Valenun Manuel 

Gonzalez Dlaz, Pablo 

Gonz.11ez Dngo, Jost Ramon 

Gonz.alez C.Onz.alez.Jav1er 

Gonz.alo Lopez. Angel 

Grada Garcia, Vicente 

Gnful Pensau, Ennc 

Gnr'Lo Sans, Robeno 

Guimerà Solà, Jordi 

Gullon Sant�. Mamn 

Guuerrez Carnllo, R1cardo 

Gutierrez �lur'Lop�rro. Carlos 

Hen:e ValleJO, Manuel 

Hemandez Garcia, Franc1sco 

Hemandez Paterna, Jose 

Hemmz Agust1n. Concepdón 

Herrero Cerdà, Angel Miguel 

Hem:ro Ptrez, Eugen10 

Hodeg;il. M1ch.1el 

Hostakl Alba, Franc1sco 

Huena Cerezuela. An1omo 

Hurhmann, Marcel 

ldelsohn Barg. Serg10 Rodolío 

lranzo Fern.4ndez. Vicente 

lngorc-n l\foran. Francisca Ja\1er 

Jarauta Bragulat. Euseb10 

J1menezJ1menez, �I.Jose 

Junc-ncz Qumtana,Jos,e Antonio 

J11ntnez Rabera, Josc Manuel 

Josa Garcia·tomel, Alejandro 

Jove Gascón, Jost �laria 

Juanola Sub1rana, Ramon 

Jubany ÚS31l0\'35, Jorgt: 

Junrem Comas, Rosa 

Ufuente LOpcz,JostJuan 

Lahuerta Barbero, lS3ac 

Lantada Zarzosa, Maria de Las N1e,,-es 

Lea\ Sarral. Joaquln 

Ledesma Villalba. Alberto 

Lizcano Nur'lez, Bcnedicto 

Llacer Tort, Mana de los Angeles 

Lleonart Llibre, Pere 

Llera Riba, Mana Amania 

Llobet Uambnch, Antonio 

Lloret Morancho, Antonio 

Lobato Dtaz. Octavio 

López Cano, Antonio 

LDpez Carnras, Carlos 

Lópu de Sebasuàn Gómez de Agüero. Antonio 

López Garello, Car\os Mº 

López Hered1a, Aureho 

López López, S1J.,.,a 

LD¡x-z Pna, AndltS 

López Rey Ulurtns, Juan Manuel 

López Rodrlguez, Angel 

LDrenzo Rodngo, Gu11!ermo 

Lorenzo Sempere, Jost M 

lucena H1hnger, R1cardo 

luo, Nmgsu 

Magar'la. Mario Eduardo 

Magrmya Tomer, Francesc 

Maldonado López, Andrts 

Mantecon Baena, Juan Antonio 

Mam:lo Cocho, Juan Manuel 

Marco Gonz.1lez, Fthx 

Marcote Ordax, Francisco Jav1er 

Man Bernat, Antonio Ricardo 

Manas Arau. Pe� 

Marie Don,ra_ Jean M1chel 

Marques Trurol, Francisca 

Mam Duran, Javic-r 

Marual.iy Romuo, Femando 

Manlnez Abella, Femando 

Manmez &npmm, Juon Jose 

Massaguer Navarro, Josep M" 

Massalle Puig, Francesc Xavier 

Mateu S.1nchez, AleJondro 
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Maunc10 Graño. Roger 

Maroral Coll, Manuel 

MedmaSu-;rra,Agus1m 

Mtdina Viedma, Jorge 

Mena Ramos. Antonio 

Mension Camps, Josep 

1'1eseguer5errano,Akar 

MestrasPerpmya.lms 

M1eza Fanés. Juan Amonio 

M11le1 l\!ansrnny. Genaro 

Miquel Canet, Juan 

M1mmbell Arriz.abalaga, Ennque 

Miro Farruons. Joan 

Miro Recasens,Jose Rodrigo 

Molms Borrell, Chment 

Monso de Prat. Jose luis 

Montalb:m Comas, Fedenco 

1'\oral Medina, Jost Manuel 

Mor.in Sepuh-eda, Serg10 

Mor.no Comnas, Amonio 

Moren Aba1, Mana Cnsuna 

Moreno Torres, Antomo 

Moms. Mald")'" 

MOSSO Aranda, Oc1av10 Ces.1r 

MoraSanchcz,Jose 

MuJenego Sahuqu11\o, Rafael 

Mulet Camaras.a. Josep Mana 

Mumé PUJOi, Joaquin 

Mm'loz Campos, Luls 

Muñoz Cap1lla, Francisca Javicr 

Murloz Garcia. Sebasuan 

l',lurc1a Grauptra Luls 

Murem Vel, A Joan 

Nadal Cabezas, Strg1 

Na\-arrma Martlnez, Fermin Luls 

Na\·as Ferrer, Teresa 

Nu'lcrola Chifom, Damel 

Nobeli Rodríguez, Pablo 

NollaMagriñà,Fthx 

No,·elb lzqu1erdo, joaqum 

Novoa Rodrlguez, Manuel J 

Núl'lez Pawlowsky, Ruy lgor 

Oli,·ella Pastalle, Stbas11an 

Oliver Olwella, Francisco•pvier 

Oller Mamncz, Strg10 Horacio 

Ol'late lbai\ez Ix Navarra, Eugenio 

Ortiz Rous, Sara 

Ossetk1, \ouri 

Palacios Amon, Amon10 

Palles Pedreira, Cnsuna lnts 

Parad!s Balaux,Ja1me 

Pardo del Rio, Bemardmo 

Pardo lgu2qu1za, Eulogio 

Paul, Stemman 

Pe\ayo Melero, lgnacio Manuel 

Pei\a Man!nez, Carlos 

Pcl'luelas Prieto, Gu11\ermo 

Pcra1rcGu11an, Jaume 

PérczBacza,Jos,!: Lms 

Pcrez Fogue1, Agusun 

Pcrcz Gracia, Mª Vega 

PerezJ1menez, Fehx-edmundo 

Perez Oteros,Amonio 

Peset lnbarrcn, Juan Andres 

Pigem Rican, Narc1so 

Pigem Ricart, Salvadó 

PmosAlseda,Jose 

P1querChanza,Jost 

Pla Cavallt. Amorno 

Planell EStany, José Antonio 

Playa Pous, Elisa.bet 

Pochal Afle, Rafael 

Pol MasJoan, Manel 

Ponce de leon Alvarez, Soma 

Pou Boix, Sakador 

Prat Catalan, Pere 

Prat Solcr,Jord1 

Pnego Rub10, V1cemc 

Pud\31 Ai'Le, Rafael 

Puenas Agudo, Jerórnmo 

Puig Polo, Carolma 

Puig Pujols, Francisca 

Pu1gv1 Bum1ol. M Angdes 

Pupdcs Beneit, lu1s Gonzaga 

Qumtero l\toreno, Francisco 

Ramos Schneider, Gonzalo 

Real Sa\adngas, Esthcr 

Redondo Apralz,Jose l\lanuel 

Reyes de los Mozos, Ramon Mamn 

Rius G1ben, Juan M 



Rwcra Hemandez, Josc Jcsus 

R1vno Moreno, Fr.mctSCo 

Robustc Anton. Francesc 

Roa Fabregat, Pcdro 

Roca Salvado, Allxn 

Rodcllar &nede, Jose Juhan 

Rodriguu, Andrts 

Rodrigucz Barbou, Jost Uhse:s 

Rodngucz Ferran, Antonto 

Ro<lrlgucz Marin Terrades, J05Cp Mana Pablo 

Roig Zaratc, Jordi 

Rosa Marll, Fcrruindo de la 

Rosa Oh,·cr, Em1h de b 

Ros.so Rodcnas, Jose Rnmon 

Rovira Sama-olaya, Jorge lu1s 

Royo lb.aticz, Car los Jav1Cr 

Ru1Wamba,JaV\Cr 

Ruiz Calvo, �b.nucl 

Rull Duran, Juan 

SabamAlb.ifull,Jaumc 

Sabaltr Sanz de Bmnond.Joan 

Sabria M1rack. Frtdcnc 

Salcmas Garcia, Robtno 

Salvador T:unsón, lgn:te10 

Sal\.my Duran, jOStp Mana 

SamptrCalve1e, Fco Ja\'ltr 

San Pcdro Waldcmcr, Aureh 

San v,ccmc G1mtnez, M1gutl 

SanchezJuny,Mam 

Sruichcz LladO, Ana M" 

Sanchcz Pradas, Miguel Angcl 

Sanc�z Umbn:i, Juan J 

Sanchcz Vila, Franc1scojaV1u 

Sanchcz-amlla ContJO, Agusun 

Sang.ros Bondia. Angcl 

Samos M1tlón, Jaume 

Sarracln,Maun<:M> 

Sarratc Ramos.Josc 

Scmpen: Torres, Da.mel 

Serra Llena.Jaume 

Serra Rodngucz, Eslcb.tn 

Serra Ton, Aru Mana 

Scrnuosa Palet.Alberi 

Shah, Surcndra P 

S1Crra Pcdnco, Juan Pablo 

Sloan, Scon Wilha.m 

Sobnno Almuma, Juan An1omo 

Soci.as Piarnau, Ennc 

Solana Sal mas, Josep VKCnç 

Solt C\\\'1llcs, Josep U uis 

Solt PaStor, Jost Mª 

Soler Gayj, Raícl 

Soler Guilart, Joan 

SolcrPm:,Jorgc 

Soler Trillo, Jacmto 

Sosnowsky, Wlodz1micrz 

Sousa Romero, Mª Carmcn 

Spagnolo h-c, Josep 

S1ivc,MarcelhnusJF 

Suarcz Arroyo, Benpmm 

Sub1ros Duxan, Pcdro 

Suc Ives Joaruuch, FranctSCo J osc 

Sumps1 Ricra. Carles 

Sunol Castellv1. Jost 

Tapia.Gómez. Berta 

Tarrago üd. Sah'ildor 

Tan-cch Masdeu. Ramón 

Terol Tcncu. Francesc 

Thorson Jorgcnscn, Olc 

Tolsa Domtncch.Jav1cr 

Torni Gonzalcz. Tomjs 

Torra Ferre. Vicenç 

TorrcJ0n Joram1llo, Raquel 

Torres Gil, Sanuago 

Torrcs-solanot del P1no, Valcntm Eduardo de 

Torrop Cavamllas.Joscp Amom 

Tnllo Momolm. Juan de D1os 

Tubau Navarra, Eduardo 

Turn:11 Duran, Jorch 

Turro Cal,"Ct, Matco 

Uranc Garcb.Jcstls 

UrcnaFrancts.JostM' 

UsunofT, Eduardo 

\'aides Loptz. Manuel 

Valero Lopcz. lgnacio 

\'alls del 83mo. Susana 

\'azqucz Ramomch. Enric 

\'azqucz Su"c. Ennquc 

\'clascoR1\'as,JostMª 

Verges Coll, David 



Verges Fenundez, Robt:n 

Vidal Fom,JOSt:p 

Vila Rms, Agnts 

VilasccaOller, Llurs 

Vlllalante Uaurado, Manuel 

Villa�sJunyem, Mana 

Vi\�S Escuder, Albt:no 

V1zcamo Mrn'\oz, Francisco Javier 

Warle1a de Terry, Jost W 

X1mtnez de Embni:n, Ramonell J 

Xiol Qumg\es, Jordi 

Yague Viai\a, Andres 

Zamora Gran.,dos, Gmts 

Zarate Ara1%.'.I, Frnncisco 

Z1enkiewicz, Olfierd Cwl 



PERSONAL 
D'ADMINISTRACIÓ 
l SERVEIS

A bad Jordan, Ros:1)13 

Abadal Falgutrts, Ernest 

Agu1kra Milbn, Angtl 

Alcalde Bro1ons, Encamaci6n 

AlcaySolsona, Teresa 

Alfaro Arrabal, Antomo 

Algueró MuJal, Glona 

AlvartzMufloz, Josc 

Alvarcz Rodr1gucz, Daniel 

Ambros Gama, Jaum, 
Amoros Parra. Josc 

Andreu Pl!rez. Gemma 

Andreu Rocamora. Tomis 

Arenas Mohna. Jos.t Ennquc 

Argentt Pern1e, Momstrra1 

Av1b Baru, Josep Amom 

A,·1b Ramon, Franctse 

Baños Gonzalez, S1lv1a Nocm1 

Bar.u:On Torrts, Alfrcdo 

Bas5as5tnam1a,Franccsc 

Ba)'ona Garcia, Jorch 

�rra Mtllado. Jost Lu1s 

Bcprfarre,Amomo 

Bene1 Pages, ManaMcrcc 

Bemad Paflella, úm1\o 

Bcnut C.b.b, Ror.tr 

Bcrzas Pcru, Gemma 

Bctortt Ptru,lnm:i 

Beyrtt P1ca:zo, Euíronio 

Bofill Abtllo.Jord1 

BolXSaus, fr.inc1sco 

Borras Lm.,res, Pedro 

Bresco Salms. Mud 

B=rons Oneg¡i. FcoJ.;w�r 

Calat.1yud Mar1lnez, Pedro 

Calmet Crusat Bena 

Camarero Callcsa Rosa Mª 

Can:1ls Ornols. W Dolors 

CapdC\1la Tudó, Carmcn 

Carbl VilaJoan, Marta 

Carranz.aG1I, Teresa 

Casan l·lualde, Albert 

Catalan Bcnuez, Sara 

Ccbnan Porras, Amomo 

Ccrczuela Sanchez, M"Lmsa 

Clamosa Manlnez, Lid� 

Cia.pes Boixader, Jaume 

Claros G1meno, Ceha 

Cobo Valen, Montsc 

Codina Vila. Miguel 

Codom1u Murugo, Josep Mana 

Coll Fom:uuls. M'Lourdes 

Comas Chaler, M" Carmcn 

Comas Rwno, Gcno\'C\'a 

Comas Rwno. Genoveva 

Company Luengo. M• Jost 

Costa CaialJn. M Empar 

Costan Lucea.Jooquln 

Cruz Akala.. Aguslin JOS,: 

Cueto de la Hoz, Mana JtboC 

D1az Prieto. M Del Mar 

Domenech M1lan, Sandrn 

Elvira lktan::os,Joscp 

Esieban Moral«, M'Carmcn 

FCIJOO Carballada, Olg.1 

Fernindez Scrrano, Carlos 

FerranVimro.AnaM• 

FerrcrUgalde,MMcrccdes 

Flores M1lan. Jwn Carlw. 

Flores Soler, J Antomo 

Flores \'atd1v1cso,Arac:eh 

Franco de Ca5!1llo, Concha 

Fuentes Sanchcz. Em1ho 

Fucnes Abclb, Ana M' 

Gah-c Montore, M" Carmcn 

Gal\"CZ Gama. Amomo 

GarciaMart!nez, Remei 

Gascon Tra\-cr, M" Carmen 



Gruu, R•Mndfll 

G1mtnt:z Da�ru M"Angele5 

G,mencz Rodngo. Raul 

Gomc: Aguar. Jesus J 

Gomcz Diez, Manm 

Gonlllez de Dommgo, luls 

Gonúlez Garcia, �1aulde 

GonUlez Sanchez, Eduardo 

Gubau Fradcra, Dolors 

Gutitrrcz Delgado, M'lsabel 

Huguet Bnllas, M• Angels 

Huna<lo Gomc:, Carlos 

Iborra Oneg¡a, Jooquln 

lsbcn P,dclascrra, r.:orbcn 

Jacn Casullo, Alfonso 

Jordana Ponce, Josc Mana 

Juscu Navarro, Mº Pl.Lu 

t...mui F.lrrcl, Ro5oa Mº 

lc:.il Sahl!M. Mcrct 

Llop �faun. Jo!>ep Miquel 

lo Prcsu. Ahclll del úrmen 

Longas Esialella, M'Carmcn 

López �lufloz,Juan 

Lope:z Pacheco, Rafael 

López Paullo, Blas 

Luccn11 l11lmgcr, Ricardo 

Lu<1ue Rosua,Jav1er 

Mac1asAmat, Fco Jav,er 

Mah,q11esMameca,fa·aMº 

Mallo Carme, Lu1s 

�!Jncho Ferrem. íranosco 

Mann de la Fuente. Uuis 

Mann S1em1, Josc 

Man m J,menez. Miguel A 

Mamn Llac.h. r.:uru 

Mamn S:inchezaguihlla Ramon 

M.amnez Aharnba. Carlos 

Marunez Aharnba Eva Mº 

�lanlnez P.ilommo,Juan 

M.inlncz Sullrez, Prudenci 

Mamnez Suarcz, Prudencuo 

MateoPedrosa. JoscM 

Maun Solaml\as, Miquel 

Meca Cazorla, Angclma 

Meduu Sola, Mº Angcls 

Mestres Rodnguez. Magdalena 

M1col.1 Qumtana, Jordi 

Miranda Vahente, M" Eugcma 

Mo1uño Labanca, Nora 

Mola Mam, Jordi 

�lontero Alvarez, Juan Miguel 

Momoho Cata�n. Nuria 

Mon1orc \/alenem, Ana 

MorónJimtnez, Manuel 

Moscch \�drun:i, M"Carmen 

Mur'loz Garcia. Scbasttan 

Murc\3 Rodrtguez, Fcojost 

Negre1 Rouret, Neus 

Nisarre Bara. Anna 

Olea Sanchis. Rosa 

Oller Aubia. Mana Mercedes 

Orpmcll Soc1as. M Teresa 

Palau Salguero. Mana J osc 

Paradela Paradela, Antomo M 

Parra Ptug. Carmen 

Pasamomes Mantnez, Prdro 

Pedro Hrmtmdrz,Jeslis de 

Pemus Saba1e, Manel 

Peralta Morales, Sanna.go 

Perez AbaJO. M Degoña 

Ptrrz Andrru, MºConcepc16n 

l'erez Rt\•illa. Tomas 

P1no Palou. &nolomt 

Pu\as C.1tal:l.n, Jtifael 

Piquera� Muñoz. Sara 

Piqurras Muñoz. Susana 

Poch lborr.i. Ehscnda 

Pomarrs Abad, Juan 

Pons Llorens, Asunc16n 

Pons \"1la, Joan 

Pnc10 Ramos, Fabnc1ano 

Pueyo Pue)'O, Tnmd3d 

Ramos Rodnguez. Gabnel Esieban 

Rms Saez. Immaculada Concrpc16 

Roblcdo V¡,,zquez. Ceíenno 

Roca Tug¡as. Fr.1ncesc 

Rodr!guez Cabcza, Manuel 

Rodrtgucz Pozo, Gemma 



Rodngutz Rodngucz. M" Úlrmtn 

Rovira Sanu.-olap,, Jorgc 

Ruu: Gracu.. Mami 

Sa.bm1 M1rack, Moma, 

5.igucs C1fucn1ts. babtl 

Salvatella l lcrna.ndcz, Albtrto 

Salv0Alb10\, Nadala 

Sanchcz Haba, Ma Rosa 

Sanchcz Martlricz.Jost Luls 

Sanchcz Prndas, Miguel Angcl 

SAnchu Sanchez, Alonso 

S.1nchczVi\a, Jordi 

Sancho Carbont:ll, Juan 

Sanma.rtln Ramlrtz, Pilar 

Santos Candi.a., Montserrat 

Sanz lzqu1trdo, locb 

SammRarnos,Josep 

Simó , M' Antonu 

Soro Llop. M' Luz 

Sospedra lglcsaas. Joaqum 

Spagnolo h-e. Jost 

Sunol Castcllvl, Josep 

Tarrop Marco, Ana M' 

Tcbar Garcia. j<"C A111ont0 

Tc1xido Romanos, Jo!C' Oriol 

Tomis Lo�no. Ramon 

Tomilbo Gu1rao, Manel 

Tom: Rop, Dolores de la 

Tom:lla Sok, Franc,sca 

Torres Ulhucrta, Juchard Manuel 

Tortosa Navarro, V1cmr 

Tosas Ferre, Josep 

Uhbarri Domingo. Ennc 

Valls Pasola Anna 

Vclardo Rtal, Amdio 

Viciana Ló�z. M• Angclcs 

Viem. Qu1mcro. Jose M' 

Villalta, Josep M' 

Vil\arcs Mallo. Punficac1on 

VillasEspma. Franc1§CO 

Vi�s Culell, Ana W 

Viv�s Marn. Amomo 

Ysas Almunu. Albcno 

J 



TITULATS 
DE L:ESCOLA 

Enginyers de Camins, Canals i Ports 
de Barcelona. 1977-1989 
PROMOCIÓ: 1977 

Almirall Belbdo,Juan 
Colommas Borrutl. MartJnan 

Ot!:laurem lago. Juan Frar.c1sco 
Felez GlltJerrez. lu,s Eduardo 
JouTurraNas,lu1sM• 
)uvéSantacana,José 
Morales dl! Cano, Juan Manuel 
Solet-Tnllo.,lacinto 

PROMOCIÓ: 1978 

10 

11 

Andu,ar �. Miquel Ange1 

Aragonés Casals. M,g�I M" 

ArumBlancafort.f'l!re 

Bnz Caro. VKffite Francisco 

�Morant.Rafael 
Condal Gou, José 

Domínguez Cwrcía. Joan Ramón 
G.ioilemany Casademón. Carlos 

PaUarol$imon,jaime 

Past0< Paredes. Wilfredo 

�M,ro,}orge 

PROMOCIÓ: 1979 

10 

11 

12 

l] 

14 

A1&1! 5.inc�z. Ramón 

Alonso Ch,cote,Alberto M" 

Armt'ngol Tom.is, José 
Aun:n l.opera. Ram.ro 

-5',n,jo,éRamón 
Casanova Sangu"°· Pablo 

Colom« Arus. Tom.is 
ÚJbef"ol.labres.Antonio 

Domngo Fabre. )Jan 

FardVldal Gustava 

Fel1Jjofre.Alvaro 

Fenollosa Doménech, joaquin 

Garriga Sendra. A11tomo 

Gracia Cebollada.Antomo 

15 �Tffl'ildas.Salvador 
16 LabartaCosta.Francisco 

17 Uansó Nores, joaqulÍl 
18 Uoret Morancho. Anton10 
19 Mací.1s Arau. Pedro 
20 Marcos Gornals. Leonardo 
li Mart/ OIM!, Carlos 

22 Melendo Bueno, M' Mercedes 

23 MaroFarrerons.Juan 
l◄ Moll dl! M�I. M�I Angel 
lS NoYOa Rooiguez. Manuel 
26 Obiol 5.inchez.José Don-wigo 

27 Otero Caballem. Salvador 

28 OteroMassa,LU<S 
29 RuizGanduk,.F,'e-
X) S@rraVic:fflte.José 
]l Serrana Martin. José Antomo 
32 Vazquez Garcia. juan Ramon 
]J V,Hanoeva Tarong,. José Lu1s 

PROMOCIÓ: 1980 

10 

11 

12 
l] 

11 

15 

16 

17 

18 

BardaletVl\lls.M1guel 
Bueno Ferrer, jorge 

Cabrl!l"a Tosas. joaquM"l 
CarotVilarasau. Ignasi 

CastellsFarras.joan 

Codooy Sale�. José M' 
C.on�I Verg6. Carles 

Cun1Uera A.bet-li. josé M' 

Dombriz Lozano. M�I Angel 

Estefanetl,lara,Valenti, 

Femema RaJs. M,gud Angel 

FemandezVerdes. Marcehno 

Femandez Gan:ía. � 
Folba.Alsina,.loni 

GallegoHerÑndel.Agvsti, 
Gorgono Sola. luis 
Gncia Menbrado. Carlos 

Homdedeu Pérez. Luis 
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19 lngoyen Moran, Javier 15 Co<omGo,¡v,<,R.vnó<, 

10 loros c.na\!I\ Caros 16 ComesSmooa.Esteban 
11 MassoAceña.)osé 17 Coroon úldem e,,.,.
11 Matesanz �nchez. }avie( 18 Domirisu-z e.A.,, i-.úJ 8� 
23 MolS.,..,).,an " Espailol�alp.Arltomo 
24 Monso de Prat José Luís ,o Espet()Martín,josé 
25 Morey jaLme. µIn Gaspar li � Pana� )uan Manuel 
26 Nodal Casteller-, fco. josé 22 Fando Mestre. Rafael 
27 PayerasUiteras.Miguel 23 Forn Argimon. Ramón 
28 Pue)'O Diaz.)avier 24 Fomos Assens, JOf"8e 
29 Ramis Arrom.Antonio 25 Gallego Hern.!ndez. Alberto 
30 �ar.o Ballam, Enr,que l6 � Aperte, )avie,-
li Romeo Garcia. Rafael 27 G1h fupK>, josé Antor110 
32 �USelvas,jordajoan 28 G.-ona MMdoza. &v,qut: 
J] Sala Gamero. César 29 Gómez Carra, .losé M" 
H Salom cie Toni .l,lme JO GooBaamonde.)JOn)osé 
35 SantandreuF't-ralba.� 31 Grael Vilalta, Francisca 
36 SerrallongaGasch,Luís 32 H@ras Dolader.Miguel 
37 5errano Saduni. luis J] Hef"e\lF�AntonlO 
38 � Garcia, José Luis 34 Josa García-Tomel Ale¡andro 
]9 Srn6n Grmaldos. Angel 35 Lerma P�z dl!! la Cadena.Víctor 
"° Timore Bel,I. juan M" 36 Uongueras �stres. Ja1me 
◄l Tintore:Bebl,� 37 UorcaO-tega,.lo§é 
42 Tom./isBatlll!.Antomo 38 LópezV1lalta.. Humberto 
<J Varona �o. }esús Ange1 39 losadaBai'los..los,é� 
... Ventayol March, Pere "° Martí Marqués, paqu,n 
'5 Vila Sitges. Amacleo 41 MartW'I Mendoza. Maria110 
" VIiaita Calmet Albuto 42 Martí, Vldt, juan Pcdro 

43 Mart1nez Martiflez. José Antonio 
44 Mestres Lucas. }on:11 

PROMOCIÓ: 1981 '5 Moreno 5.inchez. jorge 
AlegreValls.Uuís " Moro Oieda !gnaoo 
Ana"euMir.�Mano '7 �Marti._lavter 
Atendo �z de T�s.M&és 48 Navarro Donayre, joaquÍ'I 
AtrianPb"ez.RICardo 49 Obis Son.no. José Mº 

Baeza Cardona. Vicente so Olrvares0b1s.joanlvlton1 
Bart.tT�Juan SI Pal,mo ToYa,: Ped-0 José 
BenetGne,Francisco 52 FbJ Maspan, Manuel 
Cabrera Massanes. Carlos 53 Fbns VaDs, Ramon 
Camara�juanM" 54 Pons AbeNa. AlltOl'IIO 

10 Camprubi Fbtau.Juan 55 Prat Catal.tn,Pere 
11 Casas Rosell P.oberto 56 °"'-"""'"'"' 
12 Casteltví Sua"ª· Francisco 57 Riera Martínez, Manuel 
13 Clemente Conde. Ped-0 58 Rapol Garcia•Mans,Ha. Luis 
l◄ Colla dos Torreblanca. Juan Josl 59 Ripoll García•Mans1lla. Jav,� 



l,,, 

"' RoclenasFraile,)uanCarios 29 jal"I! Rooíguez. Antorwo 
61 SantV1lella.)oséM" 30 )Ul!:z Carra!.Co. Sanuago 
62 Tauler Ferre.� 31 l..ah.terta Barbem. Isaac 
63 TorrentsFont.)osé 32 La� Santiuste, Al>erurjuhfn 
64 Llldffl'lolinsVldal. Ramón 33 l.k!:tps Maso. NiloA 
65 Velasco Cal:n. M" Camlen 3◄ Llevat Vallespinosa, M,gud 
66 Velasco Bonet. Juan 35 López Pñol. josé M" 
67 Ve,-eda del Abril, Antoruo 36 López Pml, Franosco 
68 \/1!1'� Fffl'l.indez. Robe-to 37 López Rodn'guez. Angel 
69 V�Triadu.}ofge 38 López de Reta!de Campai\a,josé 
70 Vila Dano?s.Santiago 39 Lorenz Saumell.Santiago 
71 V1la-Masana Po..-t.abella. Quinno ◄O Masso Calzado. lgnac10 M' 
72 \/�lar Rublo. Cam1lo 41 McnsaPue')<).)orge 
73 Zamora Cit-anados, Gnés 42 M..-ambell Amzabalaga. � 

◄3 MohnsDuran.ja,� 
◄◄ Mog,caTombelle.)uanAJfonso 

PROMOCIÓ: 1982 ◄S NollaMaw-UFéb 
Ac,manSeh.w;Saki ◄6 Nubiola Aguilar: Rarnón M" 
Agu,lo Sau,,Josê M" ◄7 Obradon Melc10r. Víctor Genaro 
AsenSIOV�.)Jan .. 0rtJz Rlp,o.)orgejuan 
Aymench Fabregat. Mano ., Palau Mallol. Car1os 
Barren De Angoru. 1gnaoo so Pirez Ri.bo de Celis, )osé Antonio 
BedoyaEchave.Antonio SI f'ortabdaNadal.� 

Benguna Calera. Pablo " Pu,¡-Pey�Rafael 
Beret1gue,- Reula.josé Femando 53 -Oromo.-
Bule Arbiol )uan Antomo S◄ �IITordo. Ra-nón 

'º Campo )ori. jt.lan lgnac:io 55 Re-.,entós Rcwra. Manuel 
11 Campos López. juan josé 56 P-obert Delgado,jor¡e 
12 Cantarell Taxon�a. lgnacio 57 Rodn'guez Carba.Ho. Agunín 
l) Carral Sanpedro, R.aúl 58 Sabnt! M..-acle. Fedenco 
" Camllo PalaCln, M" Teresa 59 Sanmart� Maewe. V1Cente 
IS Catasús Capellades. Jorge "' Santolana Solano.Anton,o 
16 Cornell.u OIM..josé 61 Santolana Fommaya. &-nfflo 
17 Costa Martorell Fraoc:rsco 62 TrisúnPratFrancrsco►ier 
18 de laG.iardoaVillal6n.Mar.Jel 63 Vallefo Gómez. Francisco 
19 OíazjMlss.en.Rordo 64 Vuq.,ez 5egova Maruel 
20 Ouque mart T"iCJO 65 Velasco Rbas. josé M' 
21 Esteban Mateo.Jorg 66 Verges Coll Ennque 
22 Fabregas)u,i.i.Angel M' 67 VíaP..,,g.Lurs 
23 FemAndez Rou-e, )osé Ram6n 
2◄ Falque Elguezabal.Adolfo 
25 Garcia López. Marco AntOlllO PROMOCIÓ: 1983 
26 Gmeno Sand,g, C6aa- AinchL.avin.Jav,er' 
27 Guardia Alonso. lgnaoo ""' Navam>,'""' An"' 

28 HerreroCerda.AngelM,guel Abareda.Cañadel.� 



,J 

Alcoverro Bassols,Jorge 49 Negre Alvarez. Antooio 
Alemany Masgrau. José 50 Ptl.iez de LOOO, Lu1s Ramón 

Baucells Vilarasau, Ennque SI Ptll1céV1lalt a,lgnacio 

BtoscaCasas,M� 52 PlenonMolwis.Eó.Jardo 

Canosa Plcabea.� 53 -....Gu<wtJam, 

ea��Peò'o.losé S◄ P�z Sobmo.Adotío 
'º �Ruíz.LuísM�I 55 Pool Sa�. Santiago 

11 Oanana Selva. José An<tts 56 Ramon Puigmarti, Em�IO 
12 Costa Abos. jorge 57 Riba V1llegas, José M1guet 
13 Cuadrado Fem�CX!z. _losé Antonio 58 Rrvas lacarte.Ram1ro 
" Díaz Cosp. Luis Andrés 59 R.obusté Antón. Francisca 
15 Domènech Gregon. juan l/J Rodriguez•Marin Sasve. José Pablo 
16 EscaleT" Penela,josé Maria 61 """°""'·jo<¡< 

17 E,p,n,,lllanmJo,<p 62 Roige Solana. José Manuel 

18 E,p,n,,Asenoo.a.nm 63 Sktchez Marin. Car1os 
19 Farr.in Astica,José lgnac:10 ... Sanc:ho ZAlac.lh Maria Ange� 
20 Ferrunde.z.Calll'o.AritonlO 65 �Tarnda,}ol"ge 

li FMerFerrcr.}osé "' SotJHa Clarasó. Rafael 
ll Fe� Canals, Albert o 67 Tersol Andols. Matl!O 
23 FrancoPoblel)uan 68 Thorsonjorgensen.Olé 
l< Franquesa Castillo, Luis 69 T única Guasch, José 
25 GamoNieto.Peao)osé 70 Unze-ta Nuez. Eduardo 
26 Garau Casasnova. José 71 Zara¡oza de � José Maria 

27 Garcia Coma. Antonio 
28 Gómez Valentí,, Mn.iel 
29 Goivemau�juan PROMOCIÓ: 1984 
JO Herrero Pérez�Gnfo. Franc1sco Ale¡re Rcsselló, Cayetano 
li Huerta Cerezuela, Antomo Alvarez Ochoa. Ale¡andro 
32 llarregu1 Te¡ada Juan Ramó!'I Andreu D.iran, Josep Mana 
33 )olis Olrvé. Domffl& Artola Codina. Bartolomé 
J< Jo-,,éGascOO,JoséMaría Ba¡o de la F�te, Maria lnmaculada 
35 joYerj.lume.Carios 8ellera.Via.Llui$A. 
36 ., .. Son.jo<¡< Boronat �- Fekx 
37 Ledesma Vill.vva. Ab!rto Boenavemura Cebnan. Pedro Mana 
38 lloptsMalleu.)uan Manuel Campi Corbella. Vicente 
39 Uuch Mol1nan, Antoni 10 Casanova Pannon, LU1s 
<O López Antich, Man:os 11 Casas Rius. Joan Ramon 
" Malgrat BregolatPedro 12 Escalas Porcel,Ernesto 
<l Marimón F.1bregas, �an ll EstraderaVal.Juan Maria 
<J Mas Esc.ass,. José Manuel " F�asAg1.1sú.Carles 
<◄ Mas,pOtzet.Franciscojivier IS Felip Pereo. Antono 
◄S Massal.;ePuig.Franciscojavtet" 16 Fonolos.a}oan,quet)orge 
<6 Mercadal Vilaret Gabnel 17 Gali Claret Pedro Q 
◄7 Muchart � Aberto 18 Galo"' Saumell Jordi 
◄8 Navarro l.atre. Ismael 19 Garcia Planas. Andr6 



l., 

20 Gurrera Uuch.joan 14 Casana,.,as�s.}aulTW!: 

21 jukM!Garcia.Serg10 15 del Castillo Alarcos. M'8'Jel Angel 

22 Mañas Estrader. Agusli 16 Fabr�t Gam..ndi.J¡¡me 

23 March F.ibregues. juan Bautista 17 Ferrer Arasa Mano 
24 MartiDur.in,javlcr 18 García Marth. Francisca José 

25 MartiTineo.Mq..iel 19 Hemindez Pascual, Esperanza 

26 Martaalay Romero. Fernando 20 Herrero Parclo.Alexandre 

27 Me¡1noji�nez,Lorenro 21 Huertas Puigdemasa. José Maria 

28 MuñozPérez.juanJosé 22 Juan Vidal, Antonio 
29 Obio� Boix. Antonio 23 Juli.in Garcia. Eva Maria 

JO Peiró Monleón, Joaquín 24 Marín Ru1z.juan Baut1st.a 

li Pei'ouelas Prieto. Guillermo 25 Miralles Bayo, JC)sé Maria 
32 Perel Grohmann. Gert 26 Montai'iés Gargalla. Manuel Luis 

]J Pérez Vicen. Ennque 27 Montilla Femiindez. Ricardo 

J◄ Pov Feliu. Rafael 28 Montobb10 Camprobí. Carlos 

35 f\ug Godes, Fehp 29 MuntoVJdal.Juan 

36 PuJOI Marco.Antooo JO Navarro Molina. Diego 

37 Rodríguez de Peleato Garcia. juan María li f'fflalvaGuoot.Carlos 

38 Sabugo Pérez.josé Maria 32 Recasens Graaa. Franc:1sco 
39 Salva Gu1m.César J] AJ...era Hemandez. )osé jesús 

40 5.indlez Pérez, Gu,11errno J◄ Roca Fabregat. Pedro 
" Sanz Lonente. Manar.o 35 Roig Segura.Víctor 

42 Sastre Sastre.Jaume 36 Serena Vidal.Blai 

<J SecanellNadales._losep J7 Torta¡ada Flores. Abert 
44 Sierra Pednco.JuanP. 38 VidalG1nesta,Atvaro 

<S UgartePeyró.MaríaTeresa 39 Zapater Clavffa, !griaoo 

<6 Vall Abad, Josep Ramon 

47 VicenteFemafldez.Rafael 

48 ViverP i-Suñer,Uu1s PROMOCIÓ: 1986 
Agulló F1té.Lu1s 

PROMOCIÓ: 1985 
ArenasYlla.Juhan 
Bauza. Castelló. Jua.n Diego 

Age1et de Sa.ract>ar Bosch. Carles Blay Borch, Carlos 

An�u R.ocamo..-a.Tomas Car51Péfez.Jua.n 

Asem10 Robles. FélX Casanc,.,as Hi¡es. He�neg,ldo 
Barbat Hor"ia. AlexanO'o Castai'leda. Fra1le,Ana Maria 

Barceló Marget Ale.iandro Castany Baró.Antonio 
Barrios Martínez de Salnas. Manuel Cont,¡och Roqueta Ale¡anó-o 

BaSSM! Gómez. juan 10 de M,guel Capdevila. }can Carles 
Batien Llo'ICra jaime 11 de Sande Pñin. M,guel Angel 

BellavrstaSola._la.,� 12 Fem.indez lolk:l. Carlos 
'º Bugeda Castelltort. Gabnel 13 Gómez Sallares, Celedont0 

11 Cabot Ple.Jordi 14 Grau Ruiz._la.,� 
12 Callis Ventós. Seg1ID1Undo 15 )omet Corbella, Pere 
l] Carcolé Galea, Leona.rdo 16 Kova.cs Dam Zs,gmond 
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17 Lorenzo Roct1go, Gullermo 17 Fleta Abadal ja� 
18 Mass.viet],lmb'lez.Cnstóbal 18 FontSola.� 

" MeloN Rbas. W\('11 19 Gannto Garaoto. Antomo 
20 M,randaGraus,JoséMaría 20 Gamdo God6. Ernesto 
21 Moran Sepú"""- - 21 Gnei-Gamga.Carles 
" NavazGuina.Alfredo " GraodeAlos,Ja'"" 
2l Novellas Casabena. G!org1na. 2l Gullón Santos. MartM'I 
24 Pallas Morera. lu1s 24 juan Rosell.josep 
25 Piera Tnvs. Emfito 25 Lizcano NUl'lez. Benedicta 

26 Puig Pons, Femando 26 UagosteraPupl.joaquín 
27 Rayo Calle¡a.José 1..,-iacio 27 MartíEscursell.J�Maria 
28 Roset Ramos. Miguel 28 Marúlez úsas.Pablo 
29 Rull.in Marques.Baltasar 29 Man.orell Pena.Marc 
JO Sales García. Franosco JO Mateu Rafet.Salvador 
li SanMdl.inFU)ordi li Me\JI Nacmas. Danitl 
l2 Smic � Pedro Maria ll Momo de Dalmases. josé Maria 
JJ SltfCsSellares.Lu,s JJ Moreno Lasak M..-eia 
l◄ SoU Calçada.e.r.. l4 Negrol.ore"lzo.joséLUIS 
lS 5olé Gurneñ.Aberto lS úwella Pasulle. SebastJn 
l6 Sonano Ruiz. A�to l6 Parerasfarras.�josé 
l7 SutrwPall!tSe,¡10 37 Pntos Morell. Victonano 
J8 Talavero Tovar, � Manud 38 Prat Molas. Ramón 
J9 U�ed Segui. Andreu J9 �lsRaym1.joséMaría 
40 Us6n Guardiola. Femando 40 � Cusco. Femando 
◄l Velasco Cabré, Ennq..ie " Sa11las Bamo. josé Pablo 
42 Vidaor Ameztoy, A líonso 42 Salom Gracia, Jai� 

<J Sanchez Vila, Franc,sco � 
44 Sanromi León. Albert 

PROMOCIÓ: 1987 45 SanzMartinez.Manuel 

Akaraz �a. Juan 46 Torrecilla Gómez. josé Francisco 

Alfa¡e� Carrera. H,glOIO Manuel " ValeroPuig.josé� 

Almoguera Carva¡al. José Manuel " Vida.l de llobatera Gel,, FranCtSco 

ApanclO Romeo, Peclro Luis 49 Villalta Cabero._lon'.II 

Arm<ogou On,, Jaume 
BaratKh Galup. Ja� 

PROMOCIÓ: 1988 BamesSabaté.,loséMaria 
BatléP.fam!,Franc&o �Freoca,)osél\larclSO 

B<royVia<,mpa,e.ào'"""' Armera Ro,,ra, Francesc 
'º Bi¡as�rallonga,juanMaria AtJenz.a Gatnau. Blanca 
11 Biosu Gómez de Tej,lda. Fenwido Aymench 5errano. Bernat 

12 Bosch Casadevall Rossend Bonet Carbonel, jav,er 
ll (a)s.(l¡I Garces. Aberto Bosch�.Xaviet' 
l◄ Car'lero Gonúlez. Rafael Brotons Royo. Ramón 
IS Carren Chamorro. Rafael Bueno Dublr!CMki. David RKardo 

16 FerrerMur.Sanua¡o Callís Bai'ieres,Luis María 
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10 Capn-,a.nyV,laplana,)orge PROMOCIÓ: 1989 
11 Catal.i Polo.CarlOs Abella Arrl.ez. }avler 
12 Coode Fem.indez. Francrsco Adell Torttlles, joan Carles 
13 Cortiella Garreta.)uan Luts Allglada Casas. Carlos 
" CostaSarri.Va�tin Arque Gutiérrez. Marees 
15 �K>feuPalomaS.Carmen Arrt>as M.vwez.1gnaoo 
16 Dtéguezl.orenzo.franc&ojosé Aym,n<hSen->00.ÓS<>" 
17 Enseñat Beso. josé Mana Azproz López. Eo.Lan:lo 
18 8pañol Realp,Daru!-1 Balada Prades.)orge 
19 EstranyP1eras.Mateo Barbert.o Taboa.da, Femando 
20 Fontanet Pach. Jordi 10 Binies�nchez.Félix 
21 FuertesArias,Rafael 11 Botxereu Coll. Em1lio 
22 Gal"'°""""- 12 Bonet ln.iesa. luis 
2l Gm>ettf�<:Mlos 13 Bornis Abos. Manuel 
2◄ Gunduw"l C>INeras.Alfonso i◄ Soms Abos. )orge 
15 Gust� Morbe, )ose µm 15 Calvet Borrulfranc(!SC 
26 )uncadella Fortuny. Onol 16 Ca� Tordera. Pedro 
27 lea1Baró.Ricardo 17 CarbonellCamallonga,josé 
28 López Maninez. Ameoo josé 18 Casa.iuan Palet.Alberto 
19 Ma¡r!M Torner, Francesc 19 Castro Guard>Ola. Josep Mana 
JO Martí Unanoe. Francisca )avier 20 Cisneros Mulel: Ale¡andro 
)l Marti Pérez. Arnadeo 21 Codina Pc.Y-a. Ramón 
32 M,rMessa.Alel3fldro 22 Cremades Estrada. Carlos 
J] M,randa Badía.josé 2l dl!I Pozo Gutiérrez. Rodn¡O 
J< Miro Recasens. josé Roaigo 2◄ Oiez""'1ía.Pedro 
35 Qtvera López. Gabnel 25 Fak:ó�Xa-v,e,-
36 Pe'laranda Prat. Ram6n 26 Fumado Gilabe'"t. j6ís lgnac10 
37 Péft:zHen"Wldl!:z.}orge 27 Gnful Poosat1. Ennc 
)8 PousAlo,JOf'ge 28 Gullón Santos, Ermehnda 
39 Pu,gferratChrysler,Jo(ge 29 ltúrbtdeServera.Pedro 
<O Quer Cumsille. Juan lu1s JO Juez Carrasco. Carmen 
◄l Roca Bassas. Andrés 31 L!torre Lozano.)Jan Car� 
42 l\os�•�Ste:far-..Men..l 32 L�z Gol. Fedenc.o 
<3 Rc:N,ralrepal}oròl 33 Martíiv:Abella.F� 
" Ruiz: Agunaga. Maria del Carm� 3< Marti'lez León. Antonio 
" �nchez•Contador Escudero. Paloma 35 Mas Fehpe, Sergio 
<6 SirnoNFaus.psé 36 Mateu Soler.Pere 
" Solar,esBanlles.Víct01" )7 Me-stres Blanch.)oan Carles 
" Sorka.u Casanova. jorge Carles 38 Montobb10 Camprobí. javier 
<9 Ventin TOl"res. }oaq.iin )9 Montserrat Pllafeh, Domingo 
50 Zanon Dauffi. Pablo lgnacio 'º Moreno l.asa.lle. Luis joSé 

" Mulet Cama.rasa. }osé Maria 

◄2 Ml..a-ltanéPuJadas.)orge)Jan 

<3 Navarro Casas.A/la Maria 



,.J 

" NO','()a Rodriguez.Juan Carles 26 Llaurad6 Ma¡ru\1. Rafael 

45 Onol Carreras. _lose l7 Uuis )IN.r.a, Roberto 

46 Palao Gamgues. Roberto 28 Loscertak!!sf�.Carlos 

◄7 P1Tarragona.Ricardo " Manrq.,e ).isto.juan M. 

48 Foul.ópe,.P,ó-o ]l) MartiBosch.)osep 
◄9 """"-- 31 Martin Monfa. Tomis 

50 �osfort.Jorl" 32 Molins 8orTel. Oment 
51 RorgVilaseca.� Maria 33 Navarro Gamr,V1Cente 

52 SantosF01Tellad.� 34 PansNogue,-a,}ews 

53 Sarradell Pam.cs. Antono 35 Pu¡ol Alonso, Francesc 

54 St-gura Castell, Joan Antoni 36 Ramis Marcet)oaquín 

55 Snnó Lladó, Franc1sco 37 Ramos Schne1der: Goozalo 

56 S,nglaObtols.Jordi 38 Rodófl81as.)oa�in 

57 T�Puges.Nort>ert 39 �zFerr.in.AnlOOIO 

58 Vniesa Canals.josé luii "° Roquet Pot-t!la. Lourdes 

59 ZadínV!lam.ba.joséMM'ia " Rua: Boque,. )osep Mana 

60 Zuloaga de Frrocrsca. Santia¡o ., SerraGal�JoséMMi,a 

<J Serrallena.JoséMañ.1 

" Sobr1no Almunia, _Iuan Antoruo 

PROMOCIÓ: 1990 45 Tarrtth Masdeu, Ramón 

Aldoma Pu1gDom�ned1. Josep H 46 Vak!!nti P¡¡¡zuekl. Antonio 

Arranz Marco. T�s 47 Vall� Dvnch.JoséA 

8omll lv(1U'. Eduardo 48 VilaSa!at�K!f' 

Bosch Uobet. Magí " VilardelVa�)oan Mana 

Cal>.oCasas.}esús 50 Vr.fl R,f,o Fr-anciscoi 

Caros &.cola.Vak!ntin 
Claramunt lv.in. Ale¡andro 

PROMOCIÓ: 1991 Companys Ferr.in, Santiago 
Compte Angela. Aberto Abadia P�rez. Manano 

IO delEstalMal1IJos,Francrscoj.1'11er Alonso Gons, Ramón 

11 EWl"i lafarga.Carlos Amat Tapia. Loreru:o 
12 Esp,no Infantes. Manutl Arderiu Us.vt. Santiago 
13 Farré Mayrno.A¡ustii Armen¡OI � Francesc 
l◄ FM"ando Cuadras.pó Arrufat Rb.ts. Francesc Xa-.ocr 

15 F�Serañ.Cv1os Benet Uobera.Conc.!pCIÓl'I 

16 Franco�.Ro-do BurrelAr¡u,s.joséM 

17 GallartV11aplana.)oséA GvnachoMartinez.Martin 

18 Gamas Goriz.ilez. Jos� Maria 10 Ca� Marllnez. Franciso Jo� 
19 García Cañ1zares. Miguel A.ngel 11 Clopes Este�. lgnacio 

20 Garda Estebaranz, Sant1ago 12 Comes Canal, Josep M. 

21 García Valls. R.amón 13 Corominas Blanch. Martin 

22 G1ronella Cobos.,lawne 14 Cosru1ue1a M111as. Sebasllim 

23 Gl5pert de Chia. CarlOS IS D.wn,,..F�Marc 

2◄ Gutiérrez Monu¡ut. J.at.rne J 16 Fern.Yldez de Castr0 Rius. Carlos 

25 Lacoma Astuòlo. Maria del C.armen 17 Femando Ma¡rñ&. juan Carlos 
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18 Franquesa Castr1lo, lgnac10 An<Hslópez.JeSUS " Garau Fulana, Carlos Baldoyra Vancell. Joan 
20 García Alv.mz. Víctor óscar � Fabos,Arturo 
21 Gracia Toquero. Pedro BlanchGracia.)osélUtS 
22 G.sub-rezHemíndez.Carlos Borre1IV1laseca. Manuel 
23 Hontedlas � L.us A Bou Jové,Marti 
2◄ J.ambrnaV.wla.Jor¡e Al:Jerto 10 CabeüoSIM'a.Victor 
25 jarqueC�Vicentejosé 11 Cardona lg16ias, josé 
26 López Argue<ias. Manuel josé 12 Casado Casado. Franc1\(0 J 
27 López Mun1esa.josé Ram6o 13 Castillo O�s. Franc1sco 
28 López Anlla, Angel Isaac 14 Cobo del Arco, D,ego 
29 Lupon Sanz. Núna 15 CostaV,larrasa,Jorge 
30 Malo Gaooa, Jos«! Antomo 16 Crespo M1ngu1llón, César 
li Martinez Lozano. Em�10 17 de Porrata•Doria. Botey, Orlando 
32 Mateo PascuaLAl'ltomo 18 de!Agua�in.Javier 
33 M.nguilón Cebnan. Franosco Javie, 19 del FMos Frutos. fi.ngd Canos 
J< Moya �z. Maria. del Socorro 20 Escarú'I Garcia. Franc:isco )avier 
35 Pallar'HMarltlez.)oséM. 21 Esquius Raf'alAndreU 
J6 P�z de Francisco. jorge Gabnel 22 Fakdferre:Jav,er 
37 P�z RabascaB. Antomo 23 FenaVr,¡¡¡s, Rom.in 
38 Pb'ezOtttos.Antooio 2◄ Fenwldez Castro. Femando 
39 fllanas f'u)OI. AntonlO 25 Flosl.larTb',Francesc 
40 PradasBrun.P"i' 26 �tBarral.jor¡e 
., Pu,ol Mestre. josé Javoer 27 Garcia M� Juan Vicente ., Rd>ollo Pencot.josé 28 Garcia Vidal )oaqu,n 
43 R.bas Ro� Carlos Martin 29 Garcia de Mendoza Ferrer.� Luis 
44 R.bot Flont. Sebasti.in 30 GalE�t.L.k.ais 
45 Rivero Mor!f'IO, Francisca li Gonzalez Rogel. Antomo 
46 Roca Rub10. Uu1s 32 Goz.ilez Bon,Ua. Rosendo 
<7 Rosselló Estelrich, Rafael 33 Herrero Card1el,José EnrlC¡!.le 
48 Ruiz Cai\adas. Manuel 34 Jané Guitartlk.J1s 
49 $.inc.hezjuny.Marti 35 Jomet Corbella, Xavier 
50 Sant Vilella. Domènec 36 J.xado Candal,ga. ,losé Lu,s 
51 Serent.olTost.Ec:l!wd 37 UansóBeruto,Jav,et-
52 TClfl'Ys �joaquin Ram6n 38 r-1.im lzquierdo.Manuel 
53 Tr.l'IMa�Z.lbs 39 � Biseus. Rafel 
54 Valen. Nolla. Augusto 40 Modoll Dettel Mana Teresa 
55 VIiaita Cambra. Alberto 41 Monzón Fue¡,,::,. plO 
56 Vrvas Jménez. MN"lano 42 Moxo GüeY. Diego 

43 OllvaHeras.juan_losé 
44 Paios Ja,,an� Enc 

PROMOCIÓ: 1992 45 Paooe Fatrl. Uurs 
Abnl Cat.a�. Amadeu 46 PW10sAlseda.)osep 
�IZ Carretera. Francisc:o 47 PiquerS..-er-a. R.aíael 

Alcazar Herre-o. Juan Carlos 48 Pou Booc. Satvador' 



49 ..... Grol-<nann.Eri< l8 Macias Amat. Franc,sco José 
50 RodriguezGd,}Osé 29 Man=, l.MNru. C,,,,. 
51 Romero Ruscadeb. )ost-p 30 MasV&ta.juanJosé 

52 Rua Alvarez. franc&o José li Mas Santa'la. Robert 
53 Samper Sugrai\es. lgnaoo 32 Matarin Ayala. l.uis Miguel 
5◄ 5.inchez�z.LursMiauel 33 M1gud Ortega.José javtet" 
55 �a¡ord1 Bruguera. Ramón J< Moyano García. �IO 
56 Tolos P!trus.Víctor 35 Ortiz Roos.Sara 
57 Tomis Panitt. josé Anton10 36 Pll'ldado fv:>oíguez. M1gud ./4nae1 

58 Tnll Molla, Manel Uu,s 37 Pntadollu'ba.javler 
59 Va�ro Lóp!z, lgnacio 38 PonsClaretfranciSC:Ojil\/1er 
60 Vico Martín. Antonio 39 R.odríguezferreras.M1guel 
61 V�lanueva /.Jvuez. lgnas1 40 Rodriguez Noguerol. Francrsca M 
62 VNlsRio¡a.}orge 41 Rosas Alaguero, juan Jos� 
63 Zalbldea Garmendia. )Jan Lurs " Sad.imiMoreta.Franc1sco 

43 Sanromi Bom:11. Antoni 
.... SegarradelaF'eÑ.Dav.d 

PROMOCIÓ: 1993 45 Ser-arolss.inchez.José 

�f"1'"e',Manel 46 Soler Casaclberu. Sat,,,ador 

8.1.rroso Callco, juN1 franm.co 47 Trulols Casas. Joan Miqud 

Bel�Casadella.}osé 48 Va� Mendoza. C� 

�11.oNavazo.F«nando 49 Vales flota ffN!CeK Xavle1" 

BladeCastelet.Em!'St 50 V�Coll.David 

Bosch Punsola. Onol 51 Yña lobo, joaquin 

Br�onH Gallaf'do. Miguel Angel 
Bretones Coronel. Mna 

PROMOCIÓ: 1994 Ca�as.Armentia.JoséMal"IUei 
10 Campos Callao, Carlos AlsinaVrola.� 

11 Camprodón Al>et'ta, Lu,s fe11pe Altisendi Barnerto, }osep Onol 

12 Cus1doVallverdtl,Jorge AzlOf Mars,i'lach.jorge 

13 de Franc,sco de Amba. Marcos Bou Termens. � 

14 Espmosa Tomé. José Bra,io Domíiguez . Mauro 

15 Espui'laMora.Davtd Castenote Alonso. lgnac10 

16 FabraGrau.Francesc Cere1t0 Thomas. juan Maooel 

17 Figa Sa.ldaÑ,juka Creus 1'1drtí-oa David 

18 Flores García. Francisco Jav,er Delgado Ala.m!n. Manuel Andrés 

19 Gallego Martinez. Daniel jose 10 Esc.onza l"wtínez.jose 

20 Gari>ayoM,qu.,.MaN.,d 11 EstebanBolos.Santaago 

21 GarciaEspfs.Vidal 12 Ferrer-Sansa. R.cardo 

22 Gasanz Lucas. Florenoo Jose 13 FllolaCarballo.EJena 

23 Gironella Cobos. Franc.isco J 14 FondlasOiaz•Pla¡a.Oavid 

24 Guollên Pelegay.Ale)Mldro 15 FOl'I� Pu,ol,Valentí 

25 GutM!rrez de la Merced. Miguel Ange1 16 Garcia Mol,na, Ange, 

26 Latom: Lozano, Ana Isabel 17 G,,ygaloAltmr-as.ja.-� 

27 López Mas. Femando 18 �lez P&"ez. Manuel 
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19 GonzJltzGonz.ilez.javler 16 GómezValbuena. David 
20 Grau Armengol, Ignasi 17 l�ez Man,00. MaN del Carmen 
21 Hfflef'O Pan:lo. )os@ Carlos 18 Ira�• Navarro. Francisco _l¡Mer 
22 Hidalgo Hemando, Carlos 19 Mann del Coso. All!)( 
2] �taVilals,Jorge 20 Martll'l FreD<as. Carlos 
24 lrvsl<JetaArroto,lgnacio 21 M;nnez Escosa.Alvaro 

15 lorttlloFigueras.Xavier 22 Mano Rodngo. Rafael 
26 O�Vil�Ricardo l] MasAstunas,EJrsab@t 
l7 Osso Rebull. � l< Me� Masip,_losé Ramón 
28 P@pio Abe¡aro. Serg10 25 Mens16n Camps. Josep 
29 PérezNavines,Javier 26 MotJerCervero.Pere 
JO Pervcho Hontec1llas. )(avier l7 Ortiz �z.Víctor Mal'IUt:I 
li Pons Mart(Jorge 28 Palou 5ol@r. Albenc 
32 Rafales Que-alt. Guii� 19 ParésEstela.)oroi 
33 RJbóRodriguez.Ramón JO PasrualRodriguez.joanM,�I 
3< Rodrigue:zú-rdtf�o li Planasülrveras,)ost 
35 Rodríguez Manh. Bas1llo 32 Pons Rodríguez. Sofia 
36 RosetRo,g.N...-ia J] �oR.amos.Arturo 
37 Ro.,raPi,jorge H RealSaladngas,E� 
38 San¡uan Cabezas. Ennc ]5 RJbas Domingo, Santiago 
39 San.iuan Gómez, óscar ]6 Rle'a Serrat C.armen 
40 Suau�.Car� 37 Romero Sanz. �o 
,1 Tomé Saris.)osep Mana J8 Ro)O�z.úrio!.J¡vier 
" Ulod Marcos. Franc,sco 39 SJnche-z-Diezm Gu,¡arro. Rafael 
'3 Urb.inoMartín.A�o 40 Torrtt1s Pu¡adas. fl.cMndo 
" Llrei'\.a Magg1,).Jl10 ,1 TreJ Plaza. Dan� 
'5 V�lan..teva Blasco, Angel " ValdtsMartinez.Ferr.in 

'3 Ve�sHuri.Davld 
" VilaRJus.A�es 

PROMOCIÓ: 1995 
Apanc10 lb.iñez. Femando 

PROMOCIÓ: 1996 Barceló Bou.Peó-o Luis 
Baste.-o �tolí. ÜJIS Ac.eña Ramos.Vaieitin 
Casart Hua�-AJberto Al.avedraRiera.Francis.co 
Úst"lf s Baldà. Ramón Alb,ol Coru..Ana 
Coral Ak:oll!a.Ai.!¡o Ametllff Malfaz. Stt¡1 
Costa Coto. Ma�I Art.tgasOlrv�.jord1 
D,�z Garcia. José Miguel Ayoo Garcia Tom.is 
Domin¡�z Gonz;ilez. Rafael Barbffi>Roo,g�z.Arlatsabel 

10 Donoso P�z. � BatftéBlanco.Smón 
11 Estop Casals.Ramón CaJduch Gassó,� 
12 f�z Dan6. FM"an 10 úro Cast".ls. � 
13 FontP�.Emc 11 Casals Solé.Victor 
1' Fusttt �r. Jordi 12 Cast.lo Puértolas. Agustlfl 
15 G!:a Calza. Tomas 13 CostaTrachse:I.F"rran 
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" delaMataViader.)¡Nler 12 CorralAle�úrles 
15 Escalona Paturel. O,ego 13 Corrons Girnblez. mAug..rst Francesc 
16 Fdez. de Vlllalta Ferret", Eo.wdo 14 Curto Hlffl'O. VíetOI'" Manuel 
17 GabarróSust.� 15 Díaz Fttmndu.Pablo 
18 Gallego Rome.-o.Abrto 16 Díaz ;rnénez. Mynam 
19 Garcia Sema.Verórnc.a 17 Dopazo Alvarez. Franosco � 
20 Garcíafonnat¡e.Alvc: 18 Escak!r Puigoriol. Maria Isabel 
21 Gonz.ilez Herrern. �itt 19 Film Dot. Santiago 
22 Gnell Bemardó, Ramón 20 Fel"Nndez Gonúlez. jesUS Manuel 
23 Grrnalt Vigo, Francesc 21 FerNndezMas,Alex 
24 U.zaro Mencia, Ramón Sant1ago 22 Galopa V1llaret. Josep Maria 
25 Maldonado Díaz-Angel, Atvaro 23 Garcia Vallep, Soma 
26 Maruny Vilalta, David 24 Gonzilez Bn.Jn,;¡t, josé Lu,s 
27 Mor!OO D.rin. p¡e 25 fullfflno Escnche, Ale¡anó'o 
28 MortU'I Fan-l. Dolors 26 CiutJélTl!:zGuido.Ser-gio 
29 Mui\ozV� Manuel Carlos 27 HMTl!da Carba1le..-a. Francrsco � 
JO �zPawlowslc)(Riylgol' 28 jonUn García. Franc,sco ja-,,ef-
]l °"""'°"""·"""'"""' 29 jom,18a,_"""" 

32 ParramónJou,RoSó!Maria 30 L.ago Es1eban. Ale¡andro 
J) Pérez fogu@t. Agustí ]l LINreS Noguen,, Aliton,o 
34 Pla¡aMarti,Joaqum 32 Ueal Segui'.Pere 
35 Pol'llllo Castro. Candelano 33 UenaRarrKX.,joan 
36 fws Gibert. Joan Mana )4 López Calcleron. ja,me 
37 Poo,guez Bln:o. Pablo 35 López Oelieado, Manno 
38 �zSantacruz.lknrto 36 Lorente Castro. Jt,Mn Maooel 
39 Salvador lnane.)uan 37 Margant Prats.Francesc 
40 Tarradó Castell.Tnau.Vict.or 38 Martiúrdona.Belén 
41 Tnllofox.lan 39 Martínez Segura,jalfl'l@jesús 
42 V1rg1il Bemardó. Cmt1na 40 Mas Soler.Albert 
43 Zapata Luna.Llu1s 41 MataMena.Clemente 

4l Matarin López. ósc.ar 
43 Mayola Cast�lo. Roger 

PROMOCIÓ: 1997 44 Melero Mascaray. M,guel An�• 

AbolRoder¡,ls.Jord, 45 Melgos¡ Antorwpan. Ramóo 

¾royo �. Mamo 46 MIQUel OINer. Onol 

Barceló Vemel Josep (Mies 47 MoOst Guapo. Jonj. 

Bessa Panad6,)ordi 48 MorénAbalMaru 

Borras Tous. Joan 49 Navarro Delgado. Alberto 

Bustos Mancera.. óscar 50 ObtolsMol�.N.na 

Canals Macià.Adn.l 51 O�Garvi.juanM,guel 

úrt>ó Audi. Jaume 52 OrtegaF'ot'tela.josélgnaao 

Cetd.lR.�Alex 53 Ortiz Castelón. Miguel An¡ei 

10 Clananil Rueda. U.ns lgoai.i 54 P.lbloB.ilada.jcw,l 
li Compte Espuetas. pacpm 55 Paròo RamW. Aberto Nicolà� 

56 FffaltaP.odnguez.Abeno 
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57 ��)uanAnaés 14 Carbor,d:Uo.�a.Ff'iW\CISCO 

58 P,fam! Pai-edero.V1Cente IS Cas.rd�a.jorói 
59 Piftol Puigmartí Jordi Joan 16 �Thomas.Emlilo 

(IJ -"""""Joan 17 =--

61 Prat Soto,[R.,-,d 18 CorrfflGonza.lo.Maria}osé 

62 Put¡ de Mol'ales Fusté, Carlos 19 Cort.M:la Hll"IC!enin. Franc1sco 

6] Qut1gles Grange. Carles 20 de Torm Aguüar. Rafael 

1A Qu.-.tana Rodríguez,jord, 21 Delgado Romero. Da .. 1d 

65 Ramos Sotelo, Jo!.l! Maria 22 Diez Rtvola.Margar1ta 

66 Re1nesMartos.�dro 2l Dom,ngo Rim11da, Beatnz 

67 Reques Blanc. Ignasi 24. Domingo Mestre. juan 

68 Roca Culell. Marta 25 DuesoGistau.JuanR. 

69 Rodríguez R.oóiguez. Fernando 26 Elvira Nolla,Jord1 

70 Ruiz Sella.Al:>erto Manuel 27 Escalante GonzAlez. DaVICI 

71 S,inchez Ruiz. Andrés 28 Falomr R.bas. javler 

n �aCobo.César 29 Farrenis del�Al>ert 

7J Sem!:tGkµn,e JO Galopa Rubto. Ennc 
7◄ S.Cii.a Ga,1iard_ Canes ]l GMti¡ A,e,,.1ia..Car1os 

75 """""'-jo,¡< 32 G.ci.iRu.z.M.nuelA 

76 Sonano t1am Marobcl J] c;.-,.,gaa.m.,_-

77 Teoodor Martttz.Abcrt }l Góo'ntzEroles.D.t,1d 

78 Torr.1t:iaMendiola.VíctorMaruel JS �zPradPeò-0 
79 TC>r"ttS Isaac. Ram6n Franc:ISCO ]6 Gdi1 O.U.P.aulono 

80 Vel.uc.o Domi"l�z. Rafael ]7 Gual Maria.� Onol 
81 VidalRoig. .Fraocesc ]8 Guim L.astras.t..JottoçJ 

82 VIia Fe!Tff.M.Rers l'i Gut�rrtz �a. Mano 

8J VIiardeii Carbonell. jord+ "° Herrnos,1.a Ll/'rasoana, Femando 

" V1HaróBu¡.Emest " Hern.ind!z Casellas. Pere 

85 Zamora Comacló, Diego ◄2 HerNnd!z Marin. Jorge 

43 Hugas Canela.Jaume 
44 l�nezC.1st,llo,Enr,q� 

PROMOCIÓ: 1998 <S lbM\ezllop.Marcos 

Ac:h.agaANarez,,kwier <6 lané Campllooch. Ro¡er 

� Roca,Femando ., LermaGórnez.Ale,lilf\dro 

Abareda Sambola, )ordt 48 UlrsGonúlez.BenK:aaA. 

Am,hs�nte.joanA 49 MarfiaCintAA¡ust..-1 

�Torns.Antoni so Mar¡fflatTrias,jl.;¡nl 

An.u Cuch,. lps¡ SI MarlNofJtt"a.AtltOl"IIO 

Anas V1C.ente. Irene 52 Marti"ll!:z So.wz. � Canos 

Bard.-ijiValCarlos Sl ..,.,_ ..... 

�Alfaro,Roger- S◄ MatasTnlo.)avier-

'º Be-"tr.inUop.Jos.éM ss M«tL.lauracló.Davld 

11 BoschFarré.Elisabet 56 Moner López Esteve. josé l 

12 Bofide!Pozo,E-,,a 57 Mora Corral )oan C 

l] Ca!,is Baiw-es. l�oo 58 Motón Subi.a�. Soma 



S9 
60 

6> 
63 

67 
6, 
69 

7' 
n 

7' 
79 

" 

" 

" 

" 

" 

,9 
90 
90 
n 

9S 
95 
96 

Muray �l'\i,0L. Albert 
Noauera Gros, Carles 
No¡:uera Grn1.. Al�rt 
Núl'iezCaJvet.tv,'n 
Olmo Alonso. Manuel A. 
Orma>:.ib..--.1 S.inchez.Ga.,zka 
Pcdra:.ea Gon:t.ile:t. Pablo 
Pc,rón M,.,....;tn, Eva 
P<el\atv.,.-c.,rn:1.Gemn>a 

Pellas S,,rmúdez. José V. 
P,azuelo Lb:aro. Esteve 
Querol Mohns. Jaume 
R.amirez Llorente, Angel R. 
R.arnón Ventosa, josep 
Rebollo Pcncot. Enr,que 
Redo Pardo. Jord• 

Reus Frontera, Joan 
Riera Subirana.S,lv,a 
Rodes M iracle. Da"w::l 
Roma Pc,x. M,guel 

Ruiz Bchnin. Ma.-cos 
Ruiz Escnche, A,ranzazu 
!�iz Ezpe!ct.a. Victor 
Saí::t Olmo. Dav,d 
Sar"d.1 Solsona, Joaqu/n 
Seve Martin, Antorno José 
S,tvesue Alvarez.F.-anc,sco 
S,m,irro Grande. Gonnlo 
Solans Hern.:ln.dez. Oav,d 
Suero Marqués. Albert 
Talens M3rcct. Enr,que J. 
Teiada Barbàno¡ RaUI 
Tomé Covelo, Mar,o 
T�lla Unauna, rrancosco J 
Torrella Arac,l. Nur,a 

Uns•ón 0/az. ós.::ar 
Vaccaro Ga,·da,. C...dos 
Vea Folch. Francrsco J 
Velasco Dorr,ina-,e7, Maria J=é 

PROMOCIÓ: l 999 
Alonso Raluy, David 
Alcolea Rod..-fguez. And�s 

" 

" 

'9 
JO 
" 

" 

J< 
35 

37 
" 

39 

Alguern For� ¡ ... u. 
Amigo Marsa. Ra.rnón Maria 
ArolaSerra.JosefaM:l.ría 

Astol Por,s, Joan 

At,enza M;!.s. Eugenjo 
Bad�.,_ Noray. Ja,ro 
Badi.os Pu1g.Ósc.ar 
Ban:eló Vc,at. Mateu Eduard 
Barrern 8en-nUòe:t. Anton,o José 
8,ehnchon Carreràs. Alfreda 
8,enrar,Arqué.Joan 

Blar,co 8.lrgallo. M;iria Elena 
Bon-achero 5;!.r,chez. Em,hano 

8vlhch To,-ras. Arma 

Cabré Duran. Noemí 
Calvo Huerga. R.'\fael 
Cambra Duaso. Miguel Angel 
Camps Roque. Ferran 
C...nas Mor,g3y. Da"'d lgor 
Ç.ai\, ... sAlor,so.Enrique 
Cai'\edo Roba,na, Djar,a 
Casacubert.l Espulgas, Eva 
C,,sanovas Banas.Marc 
c.,,.,;a del Olmo. Hugo 
Celrna Herrada. Man: 
Clad.ern 8oh1gas. Antor,,o )osé 
Comerma P,l'\a. Enc 
Conde 0!1=. José Mar,uel 
Cots Sarrate, Albe,-.t 
cl.e la Cruz Pency. Esteban 
Encinas Quer. Lluís 
Esparrech Fornague.--a. Xavier 
Eneban M, ... queda. Jav1e,
Enella S.inchez. David 
í"ernandez Esp,r,el.Jav,er 

Fernandez Romero. Alfor,so 
F,lel1a Saíont Tr,a.Pau 
F,llola Cara.ballo. Jo¡tqu,m 

◄3 Franco Hidalgo. Grnllerrno 

Gallego 81.,nco. )osé Manuet 
G;,r,cJara Tolsa. Joar, Manuel 

C..n:,a Perera.Xàv1er 
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48 Garcia Piera.Josep Onol 84 OlrVl!r Bonel L.lon!nç 
<9 Gatell Poch. Ester 85 OHéCobos.Octavi 

so GIi Besc.os.Ennque 86 oner1bars.EvaMaria 

SI Górro@z Ramin!:z. AntOOIO 87 Parra Valbuena, Mamo 

52 Gon?Aiez Fernàndez.� 88 Pascual�Ale-¡andro 

53 Gonz.ilez �z.jesús Onol 89 P�z � César Mar,.,ie 

54 Grau Oemente. Mana Paz 90 P.-mas Mart( Jordi 

55 G-au Manc:ebo. Ma.-cos ., Porras López. Marc 

56 Guillo Correal. )osé Maria 92 Potuez Puyane.Chrntian 

57 Gurtart Garda, R.a.mon 9J Pr10 �raba, Josep Mana 

58 Her�ndez Garc'a. Franc1sco 94 Pu¡olAlt1m1ras.Enr1C 

59 Hernando Martínez, Juan Carlos 95 Pu¡olTe1xtdor.Andfeu 

60 Hemando Mateo. juan José 96 Qu1 nt,lla Blanco, Roberto 

61 HOl'T"ledesVlias, Ennc 97 Ro¡Loaría..Soni.a 

62 lzqu>ef"do Reyes. Ernest.o Ll.WS 98 Roki.in T�s. josé Antonio 

6] �GuzrNn.lsmael 99 Romera Clausell Ser¡1 

... )ofre Juha.><avie-r 100 RomeroTolosana.David 

65 LaraCOW'il.JU.w'I 'º' RublO Jménez �r 

66 U.mli\ana Aventin. David 102 Rufach Pages.Aben 

67 Lopez Torrublano. Rubén 10] Satvado L..amelas. Marc: 

68 López Garc.:a. Espiridtón 104 Sandoval Morales. David 

69 LópezSanz.PIW 105 Sartw,s Ramon.Ckar 

70 Mar¡aleí Gartia. J>. lfredo 106 Sardans Ramón. Ja,,� 

71 Martin FonlVíctor 107 Simon Plaza. Dolor'eS 

72 M.vtrnez Gamarra. juan Manuel 108 Soie-mou Slbrats. E,.,a 

7] Martínez }Orba. Ramón 109 Solis�n� 

74 Martínez Xuclà, Xavier 110 Suñer Ròqueta, [)a,.,,d 

75 Mateos Rrvera. M,guel Angel Ill Torrena Nac:11. M,quel 

76 Méndez Prieto, Carlos Ill TorrentBoscti,J�l lgnas-

77 Mensa Valls. Carlota Ill Torres Van Gnnsven. Roberto José 

78 Miarnau Montserrat. jorge 114 Valls ürrillo. Erv'\C 

79 Mo1ne Sornbas. Albert 115 Velasco Montes. David 

80 Monedem Torres. Maria Ageles 116 Vendrell Donat. Da,.id 

81 Montero Tur. Emma 117 Viias Voladeras, Montsttr.11 

82 Mota�nchu.)avtef' 118 Vli\as Fuertes.Anna Mana 

8l 1'1unòJate Auzmendt. Nekane 



,,,\ 
Enginyeria Tècnica d'Obres Públiques 
1990-1999 

PROMOCIÓ: 1990 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 
CONSTRUCCIONS CIVILS 

Atva�z Pedre1ra.Jorge 
Campanera Alcazar, josep R. 
Carques Serra.to, Manuel 
Escorsa Font Josep Mana 
Estrada Berlanga, Francisco J 
FerrerVlda1.lgnac,o 
Galvarnato Serra. Miquel 
Garoa Figueroa.jav,er 

9 Hemandez Ledesma. Fram:1sco 
10 Larrvy Casado. )om 
11 Llobet Palau.Jor¡e 
" Monton Subtas, Sorna 
l) �zCotl.Eva 
" Rey Moure. José Lurs 
15 Rba�.Esteve 
16 Rota ústero. R.am6n 
17 Santam;maCina,Ju!10 
18 Vi'ialsBlanco.)or¡e 

ENGINYERIA TÈCNICA 
EN HIRDROLOGIA 

Forcada Pe1roo,Jo<d1 
Jmenez Gueto. Wenceslao 
MolasRu,z.jord1 
Torrent Palou. Marc 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 
TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

/4.sn;ju Rodríguez.� Maria 
Pei'laDw..Yves 

PROMOCIÓ: 1991 

ENGINYERIA TÈCNICA 
EN CONSTRUCCIONS CIVILS 

Adrover Calvo, Hugo 
Aranqa Atvarez. Fedenco 
Ba,o De la Fuente. Margant.a 
Bonaira Abdala. Mohamad•Sahm 

Calafelf"t!r-ez.Carle,, 

Caneftes Seix. Isabel 
EscolanoTercero.Ennq.,e 
Garcia Gonzalet. Feiipe 
L.ara De la Rubia, P-osa 

10 Lozano Ferrer,Victor 
11 Magaz Catvo. Jaume 
" Molas Ruiz,jord• 
13 Moli Barrufet. Gemma 
14 Mondaza P1ru¡o. Fedenco 
15 Padro Roig. _losep OrlOI 
16 Polo Blasco, Juan Ramon 
17 Raso Qu1nl/l/'lil. Jof"d, V. 
18 Ral Medna,Oal"llel 
19 Santin lopez. Jose Lu,s 
20 Smdreu FttNndez.)osep 
21 ViaRo.g.� 

ENGINYERIA TÈCNICA 
EN HIDROLOGIA 

10 
11 
12 

Aranda Ca�z.u, Llu,s 
Batanero Del Amo. E� 

CaYdo Martinez. Fco. Javiei
Escolano Tucero , Ennqut: 
Garcia Alvarez. R..iberi J. 
Magni'la Cañellas, Juan 
Mro SarTOCa, Oscar 
Pardo Blasco, Enrique 
Reguera Gonzalez. Pablo Vtcto.
Robles Bosch. ftdel 
SanosaValls,Onol 
Usen Guard+ola. ]Ol'¡e 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 
TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

UsooGuanloo<,,Jo,ge 
V1laseca Ferrarons,jordl 

PROMOCIÓ: 1992 

ENGINYERIA TÈCNICA 
EN CONSTRUCCIONS CIVILS 

Alba Mohna. Raul 



Nvarez Casal. jos.é 

Aranda úbezas. Uuls 

BnchsTuneu.joan 

BrocalHemindez.i.lavier 

Calvo C.amo. Francesc 

úlvo Cama.Pau 

Cano MU1'11lo, jose A 

Capdevila Torroda. Sllvia 

10 Catalan f've)'O. lrvraculada 

11 Coha Estévez. Ndo Damel 

12 Comes Benac. Antonio 

l] De Leorwdo Fem.indez. Vlctono 

14 Gago Lara. Miguel Angel 

15 Garcia Vera, Carlos 

16 Guerrero Herrero. Antonio 

17 Guevara Bello. Segi.ndoV. 

18 LasoasaValero.Mton1 

19 Lopez Alonso. Raul 

20 1'1ad.nM Femandez. jose 

li Martmez Murcia. Carlos 

ll Monzon Arrom. fosep M. 

2l Moral luque,jose M. 

l< Moreno Martl"lez. Carlos 

lS P,oo,jt1an,jo,ó 

26 Pffez Retort1llo. /'1bomo 

l7 f!JeraLlordella.Smoo 

l8 �izVr.as. Miguel 

l9 Sanc:ho Gonzalez. AJe¡andro L 

JO Sonano Tr1p1ana. Juan M. 

li Vieona FemMldez. ,or-ge 

l2 Vilaseca Ferrarons. Jordi 

ENGINYERIA TÈCNICA 

EN HIDROLOGIA 

10 

11 

Abad Ubiema. Marcos 

Armentano Moreno. xa...ier 

BarrosoTorrado.franclSCO 

Brocal Hemindez. i javier 

Busquets Lereria. Al>ert 

Caparres Hemindez. AJfonso 

CapdevilaTorroda.Sllvia 

Cata!.m Pue)'O, lnmaculada 

Collados Vl!f'a. Anton,o 

Gandula Sarro. Isabel 

Garriga Ohveras. Josep 

ll Hermos1lla L.arrasoai'la. Carlos J, 

ll H,guero Cabanes. Agustin 

14 M¡ri�(l"ltas,A¡ust¡n 

15 Monzon Arrom. Josep M 

16 Moren Abat M. Cnstina 

17 f'oo-[)awj 

18 Prats Sagarra. Llorffi; 

19 Prieto Fem:indez. M. Elena 

20 Roca Ri¡ol, Francesc 

li Rodnguez Blanc:o. jose A 

ll Santin Lopez.jose Lu1s 

2J VidalPampols,xavier 

l< V�uales Delgado. Manuel 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 

TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

Cano MUl'lllo.joseA 

Castells Diaz. David 

FnasMarti",.F�o 

Martnez Mart.nez. AJfonso 

MasPalaclf\Eó.Jardo 

Polo Blasco.JUMl R 

Pons Pu,ol. X.!vll!f' 

RodenasMui\oz,juanA 

Via Ro,g.Albert 

PROMOCIÓ: 1993 

ENGINYERIA TÈCNICA 

EN CONSTRUCCIONS CIVILS 

Ayo.-aBn.,oc,Albert 

10 

11 

12 

l] 

Batlle Molina. lgnac:o 

Bella Martorell. M1�ia 

úbot�z.Marc 

Cvranza Elur¡a.Ne!son 

CMsaBadia.Ramon 

Dapena Amau David 

Escnba Martinez. Gu,llermo 

Femandez Bomeh� Cnstma 

F1gulsGomez.jord1 

Garcia Vicente. Tom.is 

Gawlla Abad. Oscar 

Gavalda Smela, Cr1st,an 



14 Genius Jiménez. Francesc X l◄ Gan:i.i C...rci.a. Marcos R. 
IS Gomez Femandez dt Arr.;iya. Fco.ia,.,er 15 Gernus l•ménet Francesc X 
16 Gonzalez úsafont Josep 16 Gonzaiez hno. Manuel 
17 Gonzalez Diaz. Marcos 17 lasaosa Valero, Antonio 
18 Gonzalez 5.inchez. Eduardo 18 Llaurado Domingo. Carles 
19 Gregon Perelló, VKtor 19 Llibre Perai, Josep 

20 L.amera Font, Emili 20 Lopez Alonso, Raul 
21 Lopez Cervilla. Lydia 21 Lope:z Ballesteros. Marees 
22 Martínez Mgel. Miguel A. 22 Lopez Villanueva, Ana Teresa 
23 Matheu Serraoo, Jordi 23 Matheu Serrana. Jord, 
24 MoOINera..la,ume 24 Me�ndez Okina. Sergi 
25 Monferrer L,ñan, Raul 25 Moral Luque, Salvador 
26 Mui'toz Criado. Hector 26 MU'll'le Gunart. Alexis 
27 Ortiz Raset. Cartes 27 � Mar!J, Jordi 
28 Paton Susin, jose lgnac10 28 Perez �tort1llo, Max,mo 
29 � Terren. )ordi 29 Pino Rou,, David 
JO Perez Cerdan. Albert JO Pomares Abad. Juan 
li Pou Feliu. En-uho li Recasens Güell, Jorge 
32 Roca Perales. Darnel 32 Roca Perales. Daniel 
33 Rodngucz Taboada, Jorge 33 RJ..uzGwtart.}ord, 
34 Roman Antón. Jose L 34 Ruiz Vivas. Miguel 
35 Romero Cadenas. Rlc.ardo 35 Sanchez Tomas. Yolanda 
36 Ruiz Guttartjord, 36 Sancho Camara.V,aonano 
37 Sancho Ca mara, Victonano 37 Sarreta Cortina, Andres 
38 Sota Lopez. Fernando 38 T 1lveC�lta.JoseR 
39 Tarnda Blasco. Jaume 39 Viladrich Canal. Josep A 

40 Torrent Requena, ><av1er 

41 Usoo Guardiola. Jorge ENGINYERIA TÈCNICA EN 
42 V�uales Delgado, Manuel TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

BaJO De la Fuente. Margarita 

ENGINYERIA TÈCNICA BalastegUI Artigues, Enric 

EN HIDROLOGIA Brocal Hem�ndez. J Jav1er 

Alba Molma. Raul Busqueu Lerena. Al>ert 

Bestard Amer. lnes Cabot �z. Marc 

Bofias Alberch. Esther Capdevila Torroda. S,lvla 

Calvo Cama. Pau Catalan Pueyo, lnmaculada 

Campos Dw. Carlos Chesa Bad.a. Ramon 

Canelles Seix. Isabel De Riquer Mestres, Manuel 

Carota Sola.Anna 10 Lozano Lopez. Fco. )avier 

Corrons Gmenez. Augusta F. 11 Roc.a Perales. Daniel 

De Francisca De Amba. Esther 12 Sanz Martorell. Lu1s 

10 Escnba Mart1nez. Gu1llermo 13 Tuset Aixela. }uan A 

11 Fontsere Candell, Marc 

12 Forgas M1!1,Dav1d 

13 Gabarro Lopez. Salvador 



'"' 

PROMOCIÓ: 1994 

ENGlNYERIA TÈCNICA 

EN CONSTRUCCIONS CIVILS 

Apanc10 Frias. Femaodo 

Art:>ones. Phihppe 

Ballesteros jomeL Cesar 

Bencomo Mora. Femando 

Bernat Abanco, }<lume 

Campo Moreno, Sergio 

Campos Sierra, luis A 

Ca110 Massar.et Xavier 

ürbonero Pascual, Miguel Allge! 

10 Camllo Marco, Roben 

11 Casas Mann, G.ullen 

12 Celclr.m Gama. juan Pedro 

13 Delgado Martmez. Ale,andro 

14 Dial: Vazquez, Elena 

15 DtezGarcia.Dilllld 

16 Domngo Massaness. Jordi 

17 Estoro Hemando. Juan B. 

18 FontMach.)avier 

" Garca Gamdo. Manuel J. 

20 Garcia Garua. Marcos Rafael 

li Hidalgo Fem.indez. Manuel 

22 Jmenez Carro, Pedro 

23 Justes lopez. Nestor 

" Ledo Oca. Sant1ago 

25 LopezVillanueva, Ana Teresa 

26 Maoa Nogues. Montserrat 

27 Martorell Olana. Jordi 

28 Mata Rodríguez. Sofia 

29 Olmeda Prados. Víctor j. 

JO Orteo GuMJ. Uu1s 

li Pagu111o Torres, Francisca 

32 Peces Font Laura 

J) �ez Osia, Eduardo 

34 Pupls Clotet .losep 

35 �uua Gonzalez. Pablo V 

36 Roda Panades, Ferran 

37 Rodnguez Moreno. Ale,andro 

38 Rosell Vintr0. Manuel 

39 Ruiz De Francrsco.Arturo 

40 Ruiz Tabuenca. Ruben 

41 Sanchez Tomas.'r'olanda 

42 

43 

44 

S.Iva Martnez. Anna 

Tar-m Roda, Fredenc 

va� Henmdez. Marcos F. 

ENGINYERIA TECNICA 

EN HIDROLOGIA 

Belon Bordes, Joaqun 

Comella Egea.Josep 

Ferrada Sotomayor. Carmen M. 

Garcia j1�nez. Ismael 

Pou Fehu, Emilio 

Pu1ol Herrera, Pedro 

Rodnguez Martmez. Sara 

Sanchez Andreu. Xavier 

SoriaooTnpiana.jof¡e 

10 Vli\als Matas.Mireia 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 

TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

Alba Mohna,Raul 

Bosch Rotg. )uan 

Cardenas Maldonado Jorge 

Escrba Martinez, Gu1llermo 

Gonzalez CasafOl'll _losep 

UobetValleJO,Javier 

Sampedro Sanz. Jav,er 

Sanz Apancio, Santiago 

Villena Nicolau, Sebastian 

PROMOCIÓ: 1995 

ENGINYERIA TÈCNICA 

EN CONSTRUCCIONS CIVILS 

AnO"eu Torras, Antoni 

Balastegu, Ant�es, Enric 

BalsellsMayals,FrancescJ. 

Berganttños Piera.Jordi 

Caballero Jurado. Antonio 

Catvo Rubto. Miguel Angel 

Can1llas Zamora. Blanca Rosa 

Carbonero �nchez. Maria Pilar 

Coscollola Crespo. Coral 

l O Cuenca Bedmar. Eduard 

11 Del Moral Villar. David 



12 

13 

14 

IS 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

29 

JO 

li 

32 

33 

FalgasNegre.Pere 

Ferra Mir.Gabriel 

FillatGullón.Albert 

Furones Carro. Bernardino 

Gallego Barrero.Luis Miguel 

Gallego Miralles. Sergio 

Garcia Berguil!os. Rosano M 

Garcia Sanchez, Juan Car los 

Gilabert Gonzàlez. Eugenia 

Gimeno Murgo.Victor 

G1raltSanchez.M.Teresa 

Guillen Casal. Marcos 

HerasHerrero.Óscar 

HerreroCorral.Félixjav1er 

L.arruyCasado,joan 

Lladó Garriga. Xav,er 

López Duarte,Jorge 

López Miras, Fehpe 

Mancho Roy.J05é Lu¡s 

MartiFarré.Xavier 

Molina Salazar. Món1ca 

Ove¡as Rodríguez.Yolanda 

34 Pérez Bas.art Josep Anton 

35 

36 

37 

38 
39 

40 

41 

42 

43 

44 

45 

46 

47 

48 

Puhdo Guerrero. Manel 

Querol Romaguera. Ricard 

Ramírez lglesias,Juan 

RecasensGüell.Jorge 

Rentero Tesoro. Sebast�n 

Rivero Gonz.ilez. José M. 

Roma Garcia, Miquel 

Santos Sanchez. José Antonio 

Torm Figuera, Mercè 

Tornay Gómez. Jorge 

Tusquets Aznares. Sergio 

Valldaura Pous,jorge 

Vila Bernadó, Francesc 

V1ladrich Barcons, Antoni 

ENGINYERIA TÈCNICA 

EN HIDROLOGIA 

Andreu Torrras,Anton1 

Batlle Rius, Enric 

Cabot Pérez. Marc 

Cirdenas Serra.Juan Manuel 

Coscollola Crespo, Coral 

Cuesta Romero, R..fael 

10 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

26 

27 

28 

De\ Toro Fern.indez. José A. 
Delgado Marti�z.Ale¡andro 
DlezGarcía,Oavid 

Garcia S.inchez.Juan Car!os 

Gimeno Murgo.Yíctor 

Gómez Gómez. Lourdes 

Guardiola Risco.Jesús 

,,J 

Guinart Gómez de Nteche, Miguel 

Hoppmann Maestre, Manuel 

JrnenezCarro,Pedro 

López Rosique, José Miguel 

Manzano R.oJas.Andrés 

Pérez Basar t Josep Anton 

Pérez Bergos,Estl1er 

PérezPlatas.Cristina 

Prats Espar.Joan 

Puhdo Guerrero.Manel 

Rodriguez Moreno, A�Jandro 

Ruiz De Francisca, Arturo 

Tirada Gascón. Juan Víctor 

Vicente Martín, Roberto 

Vila Bernadó.Francesc 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 

TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

Alonso García. Miguel 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

Carnllas Zamora, Blanca Rosa 

CarozPereira.Jordi 

OiazV.izquez.Elena 

Ferrada Sotomayor, Carmen Maria 

FresquetFerrero,Óscar 

GarcíaMendez.Jorge 

Gil García,josé Luis 

Gonz.ilez Baseta. Em1lio José 

Jimenez Carro,Pedro 

MarquêsUompart]uan 

Moreno Moreno, Hugo 

Pinos Gonlalez. César Carl05 

Puig Estévez. Sonia 

RiveroGonlalez.J05éNisael 

Rodriguez Ribot Albert 

SanchezFlores.Emma 

Sancho Cimara. Victonano 

VilardellAlmiral!,MO(ltserrat 



77 

" Mota Percllón. Constant1no 

PROMOCIÓ: 1996 " Palacio Matmero. David 
◄J Púez Borrego,Marcos)uan 

ENGINYERIA TÈCNICA 4◄ Púez Chueco. Carlos Ctsar 

EN CONSTRUCCIONS CIVILS ◄S Pérez De la l/ara, Amancio 

Ak>oso Garcia. Mq.iel ◄6 Púezfeliu.}esúsAlqandro 
Arnal 1/dal Anton,o ◄7 Pu,ol Hurtado.jtw, Gabrlel 

Artal laíont. Marta ◄8 Put()IOIM..Miquel 

�Mui'\oz.Ale¡,lndro " Q\.wltanilla Zamora. A.mal.a 
BerntoPf!UIC.'1':]esús so R.amos Lozano, )al'!'le 
Caballero Bravo, N�lia SI Rius Perp1nya.Jord1 
úlvoV�.)uanUlis 52 """"'l'an..úrlo, 
Campdttnch LeclllTlbffli. Daruel SJ Rua Gormdo. Félix 
Cano Rodri¡uez. Teresa M. S◄ Santaren llop.Sorna 

'º Carmona Gaya. /"1el'"cecles ss Sanz:l�z,David 
11 Casado�z.Satitiago 56 Sonaúrmona.f'eào 

12 o,arru Masip, Omar 57 Vatwefla Gonú"z.Féloc 
13 CotadoPneto.josé 58 Vttano Alvarez.Victonano 
l◄ Cuadras Anguita, p"di s, Vila Se-ena, Marc 
IS De Juan López. Ferran 
16 De la Orden Sanuuste. Carles Manan ENGINYERIA TÈCNICA 
17 Domen,ó Manaut.Mauas EN HIDROLOGIA 
18 Farn�Ri�a..Jorge Alonso Garcia. Miquel 
" f�zSabate,Swla �rtoPenictf:}esús 
20 Gabarrón GuJlbl. Esther Can.llas Zamora. Blanca Ros.a 
21 García Garcia. Luisa � � Casart Hualde. Alícia 
22 Garcia Gran. �r EscurBosch,jc,5ep Ramon 
2J García H�MIZ. lnmaculada 8pe,o5egl.r;¡.Man..iel 
2< Garcia �ndez. Jorge Gallego Miralles, Sergio 
25 Garcia Palacios. Angel Garcia Bergu1nos, Rosa.ric María 
26 G!lonch Salo.Anna Garcia Herranz. lrvnaculada 
27 Grn&lez Buitrago. Carolina 10 Garcia PlNia. Alfonso 
28 Gómez López. Carlos 11 Gómez López. Carlos 
l9 GonzliuRodrigu<c)uan)osé 12 GonlAlez Casafonl Josep 
JO Guardiola Risco,jesús l) Gracia Mano, }esús 
li Gut.ierre:i �nech. José Lu1s " lgleslas Me)Uto, josé An¡el 
l2 H� M.ttas,Antomo IS Lamora Font. Emili 
J) He�r.do Gómez, jorge 16 López Garcia, Alexandre 
)4 LanaDuran,David 17 MartíBosch,S1lvia 
35 l6pe:i Rosa. Pedro 18 Moiica Ventura. Angela Maria 
36 Madan Escolano, Antomo ,, Molina Salaur. Mómc.a 
)7 Man,on Manzaneda, Manuel 20 N1e10 RJ..i1z.Serg10 
J8 "'"""l.lompan.Juan 21 NogalesT�lvan 
39 Martine:iútalna.lvan 22 Olaya Bou:ias, lsabd Dolores 
40 Moreno Moreno, Hugo 23 Ove¡as Rodrigue:z. Yolanda 



J 

24 Porra Ro.,ra, Allert 10 Branchadel Ouel Eva 
25 Qut1tarulla Zamora, Amalia 11 Bor¡ueraVidi•lla,JQ<"di 
26 Rodriguez Martí. Jord, 12 ÜNOCosu.Ale,anào 
27 Roma, Garcia, Mq.,el IJ úmp,Row-.¡,-., 
28 Ru12 Gormdo. F�lo< l◄ úpdevtl De la Cruz. Jaume 
29 Serenel Zoran 15 Ca-tió Quw\tana, Carbs 

Sona Carmona. Pm'0 16 Casada 5'.nchez. Mórnca 
li Ton-JsCerro,jos� 17 Casals Ro,ge, L.us 
32 Tomay Gómez. Jorge 18 Cmzo Mottoo. Merc� 
]J Torreslsach.Xavier 19 Cervantes Ramos,Francisco 

20 �P�z.Carlos 
ENGINYERIA TÈCNICA EN 21 Colom,na �l Ale¡anó"o 
TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 22 Cots CoromNs. Car� 

ún-,x>Mottno.S...., 23 Cots Duocastela. Abel 
De la Orden Santiusu�. Carie» M 2◄ Cula Escnbano.Carles 
F11latGollon.�rt 25 DeMigue!Rcxriguez.Raul 
Gallndo Martnez. Marta 26 Entimo Pascual. Frilf\CISCo 

Garcia Garcia, Lu,sa del Carmen 27 E�JO 5'gura. Manuel 
G11er Camprubí, Roger 28 FanecaYes�.�rard 
Gonzalez Meu. Antonio 29 F!rl'lói�zMourin.lu1s 
Hemando Gómez, )orge )(l Ft¡1.1�asMasana.Olga 

9 Lep¡an,�0.3\lld 31 FuemesC.alero.Amalia 

10 Navarro Rodríguez. friVlCISCO j. 32 Gaiogol.kbano.S...., 

11 P�rez Basarl Josep .A.nton 33 Gal�fa Martnez. Enrq.11!: 

12 PérezBer-gos.Esthe' 34 Galloíréf>ascual.Rorrwl 

13 Pérez O,utto, Carlos César 35 García Gonz.ilez. Manuel 

l◄ Tomay Gómez. )orge 36 Garcia Puvia. Alfooso 

15 Vicuite Miret. prd1 37 G1IP.edón.� 

38 G1nbets Almuzara, Albert 

39 Gondilezfwera.Francisc.a 

40 Hm\Mldez Travé. M. del Carmen 

41 HM'aiZ Marmol. )of'ge 

PROMOCIÓ: 1997 ◄2 HerranzVacaino. Ftmando 

◄l jano Cat,ello, Amaclo 

ENGINYERIA TÈCNICA ◄◄ ""'"'"""'Ben,

EN CONSTRUCCIONS CIVILS 45 UzaroV�)orch 

Aced Bon.a. José Miguel 46 López Cazcarra, Serg10 

Alba lglesias,Alf� ◄7 López Ciuanter. � 

AlcarazRodríguez.Mariajesús 48 Mart/ Borl Miguel Ange1 

AlmagrO Morales. Amador ◄9 1'1arti,ez Alltón. Ennque 

ANarez Blanc.o. Detfrn so Mart.Í"leZ Forns. josé 1"1anoel 

Anño Badia. Rafael 51 Masúrana.Óscar 

Bertran c:arm-as.J,Mef" 52 Menno Rodríguez. Pablo 

Bolado Cayón. Franosco javlef" 53 Migul!Z Copa. josé Manuel 

Borrego Ramos. Maria del C.armen 54 MIQUel Yugueros. Ale,anó"o 



L 

55 Monclús Garriga. Maria li Uu1s Abella, Xav,er 

56 Montai\ajaime,Pau 22 López Gonz.ilez. M. del Amor 

57 Mur Sanz. }osé Antonio 23 López R..Jiz, Daniel 

58 Pansi Monreal. DaVld 24 Mannez Nonso, Olga 

59 PradaTalamonte. Manuel lS MarúiezEspax.David 

W Quintien Femhldez. FrancJSCo ,lavier 26 Marmez Merno. Maria Dok:tts 

61 R.t-veU1 Sanuy, Susanna 27 Memo Vidal. Sónaa 

62 RevillaAlonso.Eva 28 Mestre Moreno.Ennc 

63 Revilla Romera Montserrat 29 M1ltaruelo Domeque.ji!Vier 

64 flJ�raCasas.Jord1 JO Molina Collell, Blas 

65 Rodríguez Vehlla. Joaqu ín li Mur Sanz, José Antonio 

66 Ruaz Rodn'guez. Víctor 32 P1eVidal.María 

67 SaezAlabarces,Jacobo )) Revilla Romera. Mont�rrat 

68 S.ínc:hezFra,le.favtet" 34 Roche Campo, Enric 

69 Sanchez Jiménez. fuan luis 35 Salar S.tvestre.Ale¡ana-0 

70 Sanz Montalvo. Pedro Se,¡10 36 Tetero Garcia. M. del Pilar 

71 SuredaOlrver.Luis 37 Th,o Lorenzo. Cn!it1na 

72 Tarrasón Pérez. Juan Carlos 38 T IO Crespo, Sergi 

73 Te¡ada López. Juan Antonio 39 Tugue5 Ramonet,Adolfo 

74 Te,eroGarcia,M.Pilar 40 VicenVila,Francisco 

75 Terradellas Franquesa, ,Ordi 41 Vidal Neira. David 

76 V1llas Garcia, óscar 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 

ENGINYERIA TÈCNICA TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

EN HIDROLOGIA Aguilella Vidal. Rosa Maria 

Alma¡,-o Morales. Amador A!egreBeneira,jord1 

Bertran Carreras,.)avier BeMo Pellicer. Jesus 
Burgos Campo. Felioano Cano Rodríguez. Teresa María 
Capdevila De la Cruz. Jaume Carmona Gaya, Mercedes 
CasaliPortetJon:11 Carrión Guerrero. Ramón 
Castellví Mad1co, Ramón Cinci Gasch,Juarieras,Alberto 
Cervero P�rez. Carles ClotasTorrent,FrancescX. 
Chiva Blay,Jorge Codina Armengol. Maria Eulaha 
CresptGonz.ilez,jordi 10 Collada Santaiana. Noemí 

10 EsgleasTarifa.Xav,� 11 De la O Gutiérrez.An<tts 
11 Espero Seg1Xa, Manuel ll Del Amo De la lglesia. javier 
ll Femafldez Cerc.os. javier 13 fo¡x Laceras,Alberto 
l) Ferre1ra Pelegri.joan 14 García Enseleit, Crist.in 
14 Garceran Bech, Man: Albert IS García Mariio, Luis Miguel 
IS Gil García.José Luis 16 Garcia ReviHa. Óscar 
16 Gil Villacampa. lourdes 17 G,I Reòón, FranC!SCO javier 
17 GómezMota.Jorge 18 GilV1lacampa, Lourdes 
18 Hemando Gu1t.1rt. Juan 19 Gómez López. Victor 
19 Herrero<:anela.Núna 20 Gonz.ilez San1Wn. Teresa 
20 LanaDuran,David li H0JasNúñe2.Jord1 
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22 López-Caparrós lñiguez. Femando 33 Espinosa lzqu� Óscar 
23 lu¡an De Franosco. Miguel Ange1 34 FelgueraGanido.joséM. 
24 Martínez MerW'IO. M. Dolo,-es 35 Femindez �te. Agosti, 
25 N1ñerola Ubach, ósca,- 36 Fem.indez Mam, Strg,o 
26 Nogué Estrach!, Miguel Angel 37 Fem.indez MooJe, Robffl.o 
27 Te,ero García, M. Pilar 38 FerréGu.-ao.Davtd 

39 Fre110 López. Héctor 
40 Fuentes Arroyo, Carlos 
41 Galmes Trueba. Ignasi 

PROMOCIÓ: 1998 42 Garcia Masegosa. Serg10 
43 García Gascón. Víctor 

ENGINYERIA TÈCNICA 44 GiménezGuzón,Maria 
EN CONSTRUCCIONS CIVILS 45 Gira"-�nchez.Joan 

Acedo Garndo, lon!na Mana 46 Gonz.ilez Sanchez. }ordi 
.A.ranakle Vi la -Masana. Carlota 47 Gracia Masachs, Montserrat 
Arc.alis Sanchez. Jon:11 48 Guasch Tur, )uan Vteente 

AriasBalta.E� 49 Gut1errez Gal�o. ANrt 
Azcagona Amenabar. MLl<el 50 Hem.indez Molna. David 
Baeoa Gómez. FrancJSCo 51 lzqu1ef'do MarlM'lez. Jesús Mano 
Basora Pascualjord1 52 l.agullllla Hemhldez. HW.or 
Bassasfena.Francisco 53 Lenooez Martí Mentxell 
BestardRamón.Francisca 54 Llena Cortés. Ana 

10 Blasco Rodrígvez,Yolancla 55 Uorens Vmher. �no 
11 Boixadera Male. Natrvidad 56 �ras Núñez.}osep Miquel 
12 Bové Moreno. Marc 57 López García, Eduardo 
13 Bnongos Martín. David lgnaco 58 Luengo Rente ro, Ana Isabel 
14 Caklerón De la Futnte. Ramón 59 Luque Núñez. óscar 

15 Callado Caban1llas. Fernando 60 Malil\/la Mul'loz. Miguel 

16 Cano Hila. Jorge 61 Manzano Serra. Mootserrat 
17 Carlos Morato. Estamslao 62 MartinezAlvartz.Manuel 
1B Caro Cabrtra. Gerardo 63 Martínez Gómez, David 
19 Carrión Guen-ero. Ramón 64 MartínezMoral,Josefa 
20 Casamrt¡ana �eda.joan Manel 65 Maz,in Baeza.iRafael 
li Casanovas Medina.Joan 66 MiguelVale<ia,S1lvia 

22 Castillo Certzo. óscar 67 M111gote VilamaJ6, Carles 

23 Chacón Cases. Raúl 68 Mro BalaM. Rosa M' 

24 OotasTorrent.FrancescXavier 69 Montes Cabello. Francisco javier 

25 OuseRas Macia. Rafel 70 MorenoAraque.juan Carlos 

26 Corbi Cantabella. Antomo 71 Morote Camacho. Miguel 
l7 Cots Bayl,na, lgnacio n Moocumll Solecla. josep M. 
28 Cumb<eTervel.Ana Maria 73 Navarro Mul'loz. josl! Manuel 
29 Del Hoyo Espuelas. tgnacio 74 Noguera Ponsa. Guillem 
JO Diaz linde. josl! Manuel 75 Núl'lez Cabrera.Pere 
31 Diez Campoy. Jordi 76 Olrveras l�l'lez.Artor 
32 Dormngo Melgosa. Ramón 77 Orobrtg Argiles, )ordi 
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78 Ortiz March, Maria Beatnz 10 Deln'IM °""do. Gttrrna 

79 Otero F�ndez. Oscar Manuel 11 Escoda Abello. Marc 

BO Palomo Balda. Montserrat 12 FerrerBooc.Carlos 

81 Palou Cantallops.Pere l) Franco Puertolas. Montserrat 

82 �Calpe,Mórnca l◄ �Tru@ba.l¡r.as¡ 

8) Pttez Garcia. Cnstóbal 15 Juanma,t/Sanl,jo,<p Onol 

84 Pérez Nadal,joaquin 16 l...a.gtl\llaH�z.Hktor 

85 Pl!rez Oro, Cnstll'la 17 López Cazcarra Serg10 

86 Pérez Sonano. Maria josé 18 Manria Nlh:z. Jorge 

87 PérezV1la,Josi!: Lu1s " Mart{Ahlman,Pa5,cal 

88 PladellOf"ensV1la,Davld 20 MartITTVic.jaY1er 

.. R.iba Comaposada. }o(d1 21 MartinezCuenca.Jesús 

90 RichartRamón.� 22 Marthez Merod10, David 

91 P-o,oSansa,jorge 2) Martffl Mota, juan FranctSCo 

92 � Oliver.Teódulo 21 NIOOU�a.�)oan 

9) RuedaGrau.Raül 25 Pei'\a Falder: Mina Àngels 

9◄ PJ.Jiz Monta.ban. Manuel 26 Pozuelo Burgu6.Joan Manel 

95 Rua Sona.Carlos 27 �l� Sanuy. Susama 

96 Sacnstin Solano. Fél0< 28 P-odriguez-Rey Martin, Femando 

97 Salamero Tura, Xavier 29 �o Pelayo,Victor 

98 SalarS.lvestre,Aleianct-o JO Ros Batlle.><av!l!r 

99 Sanchez Mli\oz, Rubén 31 Rufach fMff.Victor 

100 SantamariaMartinez.Daruel )2 Sala Gonzalez,jordi 

101 Sanz AparlCIO, Belén )) S.inchez De la Tortt. � 

102 Sellés Jmeno. Francesc: )◄ S.i� Muñoz. Rooén 

10) �ano GJ,s,in, M,quel 35 Sanchez S.i�z. josé Antonio 

10◄ �ano Solano, Isaac )6 Sanglas Garangou. Maria Eha 

105 S,mancas j,ménez. Ana Belén )7 Sa.m López. Sorna 

'º' Taulats lbars,Marc )8 S!rranoGursan,M,quel 

107 Torrub1a Ruiz. Antorno )9 Tarragó Clua.Encarf'l3C!Ón 

108 ValenCla Vera, Franc1sco Javier 40 V1laroTornl!.Josep 

109 Va�Ale¡.-et,Anna ◄l V,ves Gonz..ilez, Georgina 

110 Vidal López, R.aúl 
ENGINYERIA TÈCNICA EN 

ENGINYERIA TÈCNICA TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 

EN HIDROLOGIA Alxela V�tura, frMCISCO de Paula 

Albo Delgado. Rooo Albacar Dam.in. M�I A. 

Bafiat'MDion1s,laura Aragón ReVJlla. Josl! Manuel 

Beltran Gómez. R.aúl Brunet Casals. Jorge 

Blazquez Agurre, 0,3','!d Cabrera Martinez.jof'ge 

Calvente CaMl.S.lvla Castaños De Moya, Naulla 

Campos Cabo, Cec.dia Corbalan Vilaplana. Dami.in 

Cardona Batet. Santiago Cucurt:lla Vda. March 

Casano,,as Serra. Gerard Cusachs Omella. Jordi 

°"""""' 10 Femindez Tallón. Joan Manuel 



11 FrancrscaGonz..ilez,Rtvera 20 údVall�, Marc 

12 Gimbert Ferrer.Luis li CortésPlanas,Alexandre 

l] GoozAlez López. José Manuel 22 Cot Acelga.Alberto 

l◄ 1..acasta Cn.al.lgnacio 23 De F�er Otr.oes, Manuel 

15 Ma�Peloche.juanM. 24 OelaCn.aPb"ez•�Eò.;ardo)osi 

16 MolneroParra.joséf"\al'VJe-l 25 De la fl.lfflte �M"� 

17 Montes Cabello. franc.lKO � 26 DelBlancoMerno.Carlos 

18 Palomo Cuenca. Abt-rto 27 Diez Garcia. F\!a'O P 

19 Pascwl Sesina. Raúl 28 Etvw-aGuillb'I.D.Md 

20 Pérez Nadal. }oaqu1m 29 Espn:>sa de los Monteros Reina,Antorno 

li Pu¡adas Subiranas. Miquel JO Estruch Gay,Nataha 

22 Ramón Ventosa. Anna li bpos1to Gayo. Susana 

23 Rlsco Ccno-cro, Santiago 32 Fem;idez P!legr,o.Ano-eu 

24 Riusl'ttpinyà,jord1 JJ Femfadez López. Eva Maria 

25 Sànchez Prados. Antoo ,.. F�zf'neto.MariaC. 

26 Serr.inoGws.in.Mq.¡el 35 FttN!"ldtzV�t\.l'a. jvan lgnaco 

27 Toó Crespo. 5e,-g, 36 Fnas Bomto. Eò.Jardo P 

28 TórtolaMerlos.D3Yld 37 fullanaS..tota,VICent 

29 )(an()"IGonz.ilez.Franc.l!SC. 38 Galofr!: Sali,lvo 

39 Garcia Barnonuevo. Jorge 
40 García Blanco. Antonio 
41 Garcia SA1z. Ru�n 

PROMOCIÓ: 1999 42 Garcia $avio. Cnstma 

43 Gamdo Palomar. Rmalia 

ENGINYERIA TÈCNICA 44 GalluSYuste.Man: 
EN CONSTRUCCIONS CIVILS 45 �z Madana. Ju.YI l.uis 

Alonso F'l!o-osa.Mffl:� 46 Gonz.ílez Soriano, óscar 

Anglada Vl'\Cnl X3vter 47 Ciost.Mayans.>C.avter 

Aranda Mosqucda, Esther 48 Grau Fenúndez. Francesc 

Arecs Arau¡o. Ber,1amfn 49 Guam1s Morillo. Óscar 

Ar¡ooes Rodriguez. Femando so Herrtros !'!relló, Sergio 

Ba,íagón Abadías. Raúl 51 lzc.ue López. Maria 

BalesterosEnenz.Jav¡er 52 lzquierdo Valtt0. Jorge 

Barca Olies.M.! Belbl 53 �z Carba8ido,AntOOI 

Berenguer Ortuño. �l 54 _lménezPllllTO.AnaMaría 
10 Blanc.o Cai\ada. � 55 )mhlez Zafra. Da--nd 
11 Bn.inet Garoa. Aqtt 56 Julv@Dominpz.Franc:esc: 
12 Cabrera Martínez.Jorge 57 Lago Serra, Ale¡andro 
l] Calvente CaM:l. Sílvia 58 Liarte Gabnel,Jorge 
14 Camps Esteve.Ferràn 59 Llovet Bertr.in. Silvia 
15 Cannona Lloret. Marc 60 Uuc.1c1 Catasús. Jordi 
16 CastilloMartín.Da--nd 61 López Becerra._lon:li 
17 CerpaHervas.Da--nd 62 López �l Valle, Gor1ca 
18 ChecaCñec.a.MigudA 63 López Pasann. Ruth 
19 Owrte Santiag0. Arna 64 LópezV1laba.Joan Raul 
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65 Lozano Benltez. Franc,sco t 110 SalllMolner,Nún.i 
"' Lozano Fma. lv.in Ill s.n-,¡o,,,,Jom 

67 MacarroOrtega.juan Ill S.,,-,Solé,_ 
68 Marcos Nuh& xavier 113 �lla54�ro.josepC. 
69 Ma!YIRubts.Ale¡andro li◄ 5rnó Martilez.)oan 
70 ManoOlea.Trepat 115 S!pÑSelaya,Daniel 
71 Marti Zapat!r, Eswuslao 116 Tatpl�z.Ó5c.1r 
n Martin Rodriguez.Sonia 117 Tous Moner.Joan 
73 Menal Llorca,lv,jn 118 Valero García, Josep Manuel 
74 Mesa Nogueras. Juan Manuel 119 Vela�i\a.Óscar 
75 Mestres Hem.1.ndez. M. Goretti ll0 V1ctoria Tom.is, Vane sa 
76 M1róOrtega,María ll i Vilaplana Travena, Marcos 
77 Montero Lópl!z. José Manue l Ill V1lesMacian.Eloi 
78 Montsttrat Blanco.Verórnca ll3 Yus Qu1lez.Al>erto 
79 Mor.in Sttra.Natalia 
80 Moffl,o"°"""'-Eva 

81 Moreno Ptru, Rafad ENGINYERIA TÈCNICA 

82 MoroF�z.Barbara EN HIDROLOGIA 

83 MuntSerra.josep A¡1.11lraGan:ía.Se,¡1 
.. Nan Moga, Marcos AA-arezGracia,�I 
85 Nesures Garda. Ralli BeHón Rw, Carmen 
86 Non,g,C:U,,-.,,od<>,..... BlancoVr;es.Eva M' 
87 Osete Otero. A1eJanc1ro Cabre-a �z.jor¡e 
88 Pa.zos Femindez. José R. Camps Rota. Ram6n 
89 Pém: Gómez. Amanda Carmona l'1edina, Marta 
90 Petchame RutZ. Marc Erun,olGoen-o<o,G,,aro 
91 Pue-rto AsenSIO. ÓSCar Fons Gallo, M' José 
9l Pu,¡ Mani. Onol 10 Gan:aa Ribot, Gemma 
93 Querol Roca, José 11 Gamdo Palomar, Rosalia 
94 �guilón8arba,Franc1scoj ll LanaspaCuadrench. Josep 
95 Ric.art Mol1ner.l!.!dre ll Lópl!z Ortu/\o, Món1ca 
96 Riu Garcia.Onol 14 MacarroOrtega,jl.W'I 
97 R.oóí&uezOeFrancrsco,David IS Marcarro Zapata. Francisca J 
98 RodriguezRe�David 16 Marlí\ TMi, Daniel 
99 P-oldanTorres.jordi 17 Martnez Costa.Elffla 
100 Romera Raya. O.Mel .Ange1 18 Ma}o'domo Garcia. Pecro Lu1s 
101 RoyesVa�.Ge-rard 19 Montero Castal'\o. Beatnz 
102 RuIZ Varea. Amador Javier 20 Montero Garcia. Onol 
103 SaduiiiTrebe¡o. Núna 21 Moranchel Caballero, M" Carmen 
"'' S;jizObeso.Aberto l2 Moreno Bonansa.Eva 
105 Salinas Gf�tes. Sonia lJ Morón Atencia. David 
106 Sanchez Morera. Neus ,. M..iioz�.Est� 
107 Sanchez Ramttz.).Jan Manuel lS Naranf<>Mrlo,Jo,éM' 

108 $.jn(hez Ruz. lalO 26 NoguésF�z.David 
109 Sanacruz Foucl!!. Pilar l7 Pallas Pno. Danll!!I 
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28 Pons Rotger;Ton, 18 Mazan Baeza. i Rafael 

29 Redonclo Gonúlez. Maria " Méodez Codina, Carlos 

JO RlberaVila.Lídla 20 Monleon &,sq.,e,ts.udia 

)l Rubio Galndo. Montsffl°at 21 Montsemt Blanco. veron,ca 

32 Sanchez �z.Ana Cost.na 22 Moreno CamtM>. Leocia 

J] Sola Caml,s.M'Àn¡e!s 23 Pastor Roaíguez. Ramón 

34 Sonano Lópe,z. Martii 24 PastOt" Solera Sandra s. 

35 Vicente Ml'et. Javier 25 Pérez Gómez. M' � 

36 Vives Sallart, Joan Jordi 26 Pé�zVlla,josé Lu,s 

27 Pons PuJOI, Cristina 

28 Querol Prades, Gemma 

ENGINYERIA TÈCNICA EN 29 RaluyRu1z.Jav�r 

TRANSPORTS l SERVEIS URBANS 30 �qu� Romero. Danll!!I 

Alefrl1!5'1¡as,Pere )l Rodríguez Cas�� luis 

Alonso�juanEIYlC 32 P-odrigvezGonz.ik!:z.joséM" 
Anaya Bocx. M"Vctona J] Romero Esmet-ats. Isaac 

Aranda Velasco. A.b!rto 34 Rua Mani,\ Domingo 

Cam.hs Martnez. José Manuel 35 Samp!W'O ll'wguez. r-r r� 

fem!( Manent. Pere 36 SantacanaEspasa.)oan 

FortufioV1Narroya.Xavief" 37 S.sc.artOzcoz.Da'Vld 

Garda Mulero. Carlos J 38 So� Cinma, David 

GarciaS,112,P...b!n 39 Torrelles Dua1gües. Elisenda 

10 Gonz.ilez MadaN, ju¡n luis 40 Tnbo Sona.Montserrat 

11 Jo"Prado.- 41 l.JrrutiaF�z.M"Àngeles 

12 LAcort CadeHans, javiet" ◄2 Val Sala.. Ro1send 
13 lamt)¡ Blay.Norbef"to 43 Vaq.,ero Cabrer-o. José 1'1arlu@I 
l◄ Margareto Sanz. Miguel A. 44 VargasMartín.N1tol.is 
15 Marti Pérez.Alexandre 45 Velaz�z Cabrera. Osvaldo F. 
16 Martín�ndl!z.Mireia 46 Vera Paret.a. M' Merc� 
17 Marzo Gonúlez. Fernando 



L 
Enginyeria Geològica 
1991-1999 

PROMOCIÓ: 1991 

Rebollo Alonso. Arturo 

PROMOCIÓ: 1995 

�t Lk:7vet"a, Immaculada 

PROMOCIÓ: 1996 

BuxóP�� 

CnaRo,,n.5"10 

PROMOCIÓ: 1997 

Raventos Busquets. Marc 

PROMOCIÓ: 1998 

Ba�RaJCh,Mani 

Cabn!ra Sanmartín. Marc 

Carcole Galea. )Clan Alfons 

Fern.indez Pombo. M' Pau 

FerrusBe!les.Mon�rat 

PlanaAgu,lar.Dtdac 

PROMOCIÓ: 1999 

'º 

11 

12 

13 

Bemet Busqueu. Onol 

Camí Berna�. Susana 

Cases Duch. Otiha 

Combarros Marin. Miguel 

Estn.ichG..-au.lgna.si 

GartiaYus,Ramón 

Jaeo Dupo,,t Motsés 

iuan<,,A,p,ol,.,Su,ana 
López Cervila, lnlJlCI 

López Pacheco, Fernanclo 

Serret Sanvicente, Elisabet 

Torremorell Alós,Yolanda 

V!fbón Rotllan, _loan 





ÍNDEX 

ONOMÀSTIC 





(Nomts comprtn ds noms commgms en el 1ex1, no els de les noies m dels apt;nd1xs) 

Agrafel. Rna 155 
Aguado de Cea, Antonio 130, 132, 139, 
204,226,227,230 
Agmrre Gonza\o, Jose Maria 56. 
Alarcón Alvarez, Ennque de 87, 89, 92, 
122, 133 
Alegre Marcet, Joan 76. 
Algué Perramon,Josep 133. 
Alonso Pérez de Agreda. Eduardo 87, 88, 
89, 92, 106, 108, 113, 115,122,131, 
146,173,174,180,207,218,227,229. 
Aparicio Btngoechea, Angel C. 132, 212. 
Arias Navarro, Carlos 118. 
BardaJI Ramonet, Xavier 216. 
Basai'lez V11\aluenga.Josep Manuel 43, 71, 
77, 86, 94, 110. 120, 165, 168. 
BastUs Bas.ut, Elena 228. 
Btned110 Rovira.Josep 216. 
Berga Casa.font, Lluls 80, 122, 227. 23 l 
lktancoun Mohna, Agus1ln de 46,47. 
Suen Lozano, Vlc1or de 33, 34, 36, 37, 
40, 41, 42, ·H. 72 
Burgos, Franc1sco Jav1er de i7. 
Cabot Roque1a,Jord1 77 
Cal\'O Sotelo, Leopoldo 118, l 19 
Canal Autonell,Josep Maria 34. 
Cantallops Valeri, L\uls 154, 158, 160, 
161,213,214. 
Carner Sui'lol, Jaume 77, 85. 
Carrera Ramfrez,JesUs 209,225,226, 
227,228. 

Carrero Blanco, Luls 30, 65, 73. 
Casas Rius, Joan Ramon 226, 228. 
Castele1ro Maldonado, Manuel 87, 88, 
101,106,113,122,173,225,227 
Cavero La1a11\ade, lrngo 134. 
Cea BermUdez, Francisca 47. 
Cerdà Sunyer, Ildefons 50. 
Cervera Rmz, Miquel 228 
Cobo Valeri, Montserra1 171. 
Colom Pastor. Josep F. 96 
Corommas Dulce1,Jord1 132,207,227. 
Conde Cabezas, Manuel 60. 

Correa Ruiz, Fedenco 219 
Cosca Cuadrench. Alfons 80 
Couchoud Sebaslià, Rafael 36. 
Custoc.ho G1mena, Em1ho 222. 
Diamante Cabrera.Joan B. 63, 79 
Dolz R1pollts, José 132 
Duran Farrell, Pere SO, 77. 
Echegaray Eizaguirre. José 76. 
Echevarrla Gangoiti, Juan 39. 
Egozcue Rubl,Juan José 132,227 
Elvira Monte.ro, Francisca 77, 85. 
Entrecanales, Jost 26. 
Espinet Chancho,Josep 63, 64, 68, 70, 74, 
75, 76, 77, 90, 95, 96, 109, 117, l 18, l 19, 
120, 152, 153,184,228,234 
Fages Torras, Joan 35. 
Femindez Ferrer,Juh:'.I 96, 109, l 10, 111, 
126, 128 
Fern:.indez Ordóflez.José An10mo 53, 57. 
Fermtndez, Oelfm 205 
Fenan Baqué,Josep Maria 80, 121 
Ferratf Pascua\, Gabriel 42, 43, 60, 64, 65, 
72, 77, 83, 95, 96, 112. l 17. 134, 145, 
150, 158, 160. 161, 173, 178, 196, 214, 
220, 223, 227 
Ferrer S:i\at, Carles 85. 
Frnnco B:ihamonde, Francisca 95, 109, 
126, 134. 
Freixa Pedrals, Ennc 34. 
Garb:iyo Martlnez, Emiho 87, 89, 105, 
108, li), 122. 133. 
Garcia Coma, Amom 228, 230. 
Garcia Faria, Pert 50 
Garcia López, Marc A 209 
Girona Agra fel, Manuel l 55 
Gómez Menéndez,José Luls 80. 

Gonz:Uez Seara, Luls 134. 
Guardans Vallts, Ramon 77 
Hordsdorf, Hemnch 143 

Huerta Certzuela, Antonio 228 
lzqmerdo de Banolomé, Andrés 139 
Jiménez de Parga Cabrtra, Manuel l 18 
Jiménez S.1\as, José Amom 229 



Juan Dalac, Joaqum 61, 62, 63. 
Uansó dt: Vinyals, Joan 85 
Umàs Carmona, )CIS'!p 2 J 5 
Llort:l Homs,Joaquim 155. 
ló�z Pauno, Blas 228 
Ló�z Pita, Andrt.s 132 
Lora Tamayo, Manuel 30, 138, 195. 
Lozano Vicente, Francisco 96. 
MaciasArau, Pere 217,228. 
Marnvall Herrero,Jost Mana 1)5. 
Mar! Bt:rnat, Amoni R. 130,132,209,215, 
216,225,226,227 
Manstany Giben, Eduard 50. 
Mani Recober, Manuel 146. 
�fanlnez de Laguarcha, Em1ho 30 
Manlnt.z Estt:ruclas, Cruz 73 
M3SS6 Vàzquez, Ennc 86 
Mayor Zaragoza, Fcdcrico 134, 161. 
Messtguer Navarro, jOS(p M. 228 
Miqud Canet, Juan 132. 
Mirambell Arnz::ibalaga, Ennqut: 228 
Mohntro Santamaria, Cèsar 77 
Malms Amat, Joan 230 
M olms R1bo1, Joan 77 
Moral Mt:dma, Manuel 80. 
Mones Alonso, Vicent, 36. 
MuJt:rit:go Sahuquillo, Rafoe\ 132 
Mul'lOz Oms, V1ctoriano 67, 68, 70, 76, 81. 
152,228,229,234. 
Murcrn Vela, Juan 89, 91, 106, 122, 133, 
139,174,175,181,183,211,212 
Naudm Guzm;\n, Jost 46 
Na\'arrma Martlnez, Fumin 225 
Oh\·t Marf,Jaume H, 80, 93,228 
Oliver Olivella. Francesc Xavier 132. 209 
Oh\·erns Coll, Jorch 212 
Oñate lbAñez de Navarra, Eugenio 116, 
117. 132, 175, 179, 185, 187,214, 215, 
221, 225, 226. 
OrbaneJa y Arngón, Jost de 33, 42 

Orpinell Socias, Maria Teres.1 92 
Ossorio Infame, Eduardo 77. 
Pag¿s Fua,Jaumc 199,219, 22➔, 227 
Palau Ca1alà, Melcior de 50. 
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Palomar Collado, Pamc10 22, 32, 45, 220 
Pawlowsky Glahn, Vera 227 
Piquer Chanza,Joscp S 210 
Piquems Munoz, Sara 194 
Piquerns Muñoz, Sus.1na 74, 80, 171. 
Pla Soler, Anna 147. 
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